
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Α. Χαρίτση και Μ.

Χρυσοµάλλη, σελ. 13707 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Γυµνάσιο Αλεξάνδρειας Ηµαθίας, το 6ο Δη-
µοτικό Σχολείο του Βόλου και από το 2ο Γυµνάσιο της Λέρου
, σελ. 13682, 13686, 13690 

3. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης επέστρεψε
στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και
τον ν. 3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύουν, την 29.03.2024 και την 01.04.2024, τα αντίγραφα
των πορισµάτων που κατατέθηκαν ενώπιον της Εισαγγελίας
του Αρείου Πάγου από Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, ΚΚΕ και τον Ανε-
ξάρτητο Βουλευτή Κωνσταντίνο Φλώρο, για «τη διερεύνηση
του εγκλήµατος των Τεµπών και όλων των πτυχών που σχε-
τίζονται µε αυτό», τα πρωτότυπα των οποίων βρίσκονται στο
αρχείο της αρµόδιας Εξεταστικής Επιτροπής, σελ. 13710 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 13673, 13676, 13677,
13678, 13680, 13681, 13682, 13686, 13687, 13688, 13689,
13690, 13691, 13692, 13693, 13694, 13695, 13696, 13698,
13699, 13700, 13701, 13702, 13703, 13704, 13705, 13706,
13707, 13709, 13710, 13711, 13712, 13713, 13714 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη:
i. µε θέµα: «Τα εγκλήµατα µίσους κατά των ατόµων ΛΟΑΤΚΙ

και ο ανεπαρκής ρόλος της πολιτείας στην αποτροπή τους»,
σελ. 13674 

ii. µε θέµα: «Οι αστυνοµικές διευθύνσεις Θεσσαλονίκης εκ-
πέµπουν SOS», σελ. 13676 

β) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας µε θέµα: «Επίλυση
του αδιεξόδου των ηλικιακών ορίων συνταξιοδότησης των
Επαγγελµατιών Οπλιτών (ΕΠΟΠ), σελ. 13678 

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Κρατικός Αερολιµένας Χίου στη δέσµη παραβάσεων της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής», σελ. 13680 

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Αποδέχεται η Κυβέρνηση την πρόταση της Ολ-

λανδικής Εταιρείας για σταδιακή αντικατάσταση του βαµβα-
κιού στη Θεσσαλία;», σελ. 13682 

ii. µε θέµα: «Ανάγκη άµεσης πληρωµής της ειδικής ενίσχυ-
σης βάµβακος στους βαµβακοπαραγωγούς», σελ. 13684 

iii. µε θέµα: «Για τα οξυµένα προβλήµατα των καστανοπα-
ραγωγών του Δήµου Αγιάς», σελ. 13686 

iv. µε θέµα: «Για τα προβλήµατα των µηλοκαλλιεργητών
στο Δήµο Αγιάς της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) της Λάρι-
σας», σελ. 13688 

ε) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Η δηµόσια υγεία στη Χίο», σελ. 13690 
ii. µε θέµα: «Σε κίνδυνο η ποιότητα ζωής, η ίδια η ζωή των

παιδιών και ενηλίκων µε µεσογειακή αναιµία εξαιτίας της
υποµετάγγισης», σελ. 13693 

iii. µε θέµα: «Για την ασφαλή και απρόσκοπτη λειτουργία
των Νοσοκοµείων, του Κέντρου Υγείας, των Περιφερειακών
Ιατρείων και του ΕΚΑΒ της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.)
Λασιθίου Κρήτης», σελ. 13695 

στ) Προς την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Η διαρροή
προσωπικών δεδοµένων πολιτών από το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών προς την Ευρωβουλευτή κ.  Άννα-Μισέλ Ασηµακοπού-
λου.» , σελ. 13697 

ζ) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
µε θέµα: «Για την ιατροφαρµακευτική κάλυψη των µη µισθω-
τών», σελ. 13698 

η) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Κατάργηση
της δικαστικής δοµής του Ειρηνοδικείου της Νιγρίτας του
Δήµου Βισαλτίας στον Νοµό Σερρών», σελ. 13701 

θ) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας:

i. µε θέµα: «Αγνοείται η τύχη του σχεδίου για την ανασυγ-
κρότηση της Ηλείας», σελ. 13703 

ii. µε θέµα: «Για την αποκατάσταση των σεισµοπαθών πλη-
γέντων στον Δήµο Τυρνάβου», σελ. 13705 

ιιι.µε θέµα: «Να σταµατήσει η οµηρία των πληγέντων από
τον σεισµό στο Αρκαλοχώρι τον Σεπτέµβριο 2021», σελ.
13707 

ι) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Θα αυξήσει τα τιµολόγια νερού η Κυβέρνηση;»,

σελ. 13710 
ii. µε θέµα: «Η εγκατάσταση πλωτών φωτοβολταϊκών στη

Λίµνη Πολυφύτου ναρκοθετεί το περιβάλλον, τις παραγωγι-
κές δραστηριότητες και τις προοπτικές της», σελ. 13712 
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Αθήνα, σήµερα την 1η Απριλίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
13.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 
ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου τη Δευτέρα 1η Απριλίου 2024 ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η υπ’ αριθµόν 855/15-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Σταύρου Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η
δηµόσια υγεία στη Χίο».

Η υπ’ αριθµόν 877/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Σε κίνδυνο η
ποιότητα ζωής, η ίδια η ζωή των παιδιών - ενηλίκων µε µεσογει-
ακή αναιµία εξαιτίας της υποµετάγγισης».

Η υπ’ αριθµόν 878/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Για την ασφαλή και απρόσκοπτη λειτουργία των
νοσοκοµείων, του κέντρου υγείας, των περιφερειακών ιατρείων
και του ΕΚΑΒ της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Λασιθίου Κρή-
της».

Αυτές οι επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό
Υγείας κ. Σπυρίδωνα - Άδωνι Γεωργιάδη. 

Η υπ’ αριθµόν 865/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Φλώρινας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Θεο-
πίστης Πέρκα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Θα αυξήσει τα τιµολόγια νερού η Κυβέρνηση;».

Η υπ’ αριθµόν 869/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Καλλιόπης Βέττα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας µε θέµα: «Η εγκατάσταση πλωτών φωτοβολταϊκών
στη λίµνη Πολυφύτου ναρκοθετεί το περιβάλλον, τις παραγωγικές
δραστηριότητες και τις προοπτικές της».

Αυτές οι επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη.

Η υπ’ αριθµόν 884/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας»
κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς την Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα:
«Η διαρροή προσωπικών δεδοµένων πολιτών από το Υπουργείο
Εσωτερικών προς την Ευρωβουλευτή, κ. Άννα - Μισέλ Ασηµακο-
πούλου» θα απαντηθεί από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερι-
κών κ. Θεόδωρο Λιβάνιο.

Η υπ’ αριθµόν 858/19-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κων-
σταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα:
«Επίλυση του αδιεξόδου των ηλικιακών ορίων συνταξιοδότησης
των Επαγγελµατιών Οπλιτών (ΕΠ.ΟΠ.)» θα απαντηθεί από τον
Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη. 

Η υπ’ αριθµόν 874/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πρεβέζης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη µε θέµα: «Οι αστυνοµικές διευθύνσεις Θεσσαλο-
νίκης εκπέµπουν SOS» και η υπ’ αριθµόν 885/22-3-2024 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Τα εγκλήµατα µίσους
κατά των ατόµων ΛΟΑΤΚΙ και ο ανεπαρκής ρόλος της πολιτείας
στην αποτροπή τους» θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη κ. Ανδρέα Νικολακόπουλο.

Η υπ’ αριθµόν 864/20-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Σταύρου Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών µε θέµα: «Κρατικός Αερολιµένας Χίου στη δέσµη παραβά-
σεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής» θα απαντηθεί από την
Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου. 

Η υπ’ αριθµόν 876/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Δυτικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Χρήστου Τσοκάνη προς την Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Για την ιατροφαρµακευ-
τική κάλυψη των µη µισθωτών» θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου.

Η υπ’ αριθµόν 863/20-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κων-
σταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα:
«Κατάργηση της δικαστικής δοµής του Ειρηνοδικείου της Νιγρί-
τας, του Δήµου Βισαλτίας, στον Νοµό Σερρών» θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Δικαιοσύνης κ. Ιωάννη Μπούγα.

Η υπ’ αριθµόν 859/19-3-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ
- Κίνηµα Αλλαγής» κ. Χριστίνας Σταρακά προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Ανάγκη άµεσης
πληρωµής της ειδικής ενίσχυσης βάµβακος στους βαµβακοπα-
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ραγωγούς», η υπ’ αριθµόν 867/21-3-202 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Αποδέ-
χεται η Κυβέρνηση την πρόταση της ολλανδικής εταιρείας για
σταδιακή αντικατάσταση του βαµβακιού στη Θεσσαλία;», η υπ’
αριθµόν 879/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου Λαµπρούλη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Για τα οξυµένα προβλήµατα των καστανοπαραγωγών του
Δήµου Αγιάς» και η υπ’ αριθµόν 882/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας « Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε θέµα: «Για τα προβλήµατα των µηλοκαλλιεργη-
τών στο Δήµο Αγιάς της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Λάρι-
σας» θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων κ. Διονύσιο Σταµενίτη.

Τέλος, η υπ’ αριθµόν 862/19-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή Ηλείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής » κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς τον Υπουργό Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Αγνοείται η τύχη του
σχεδίου για την ανασυγκρότηση της Ηλείας», η υπ’ αριθµόν
880/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα:
«Για την αποκατάσταση των σεισµοπαθών πληγέντων στον Δήµο
Τυρνάβου» και η υπ’ αριθµόν 883/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση
του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα:
«Να σταµατήσει η οµηρία των πληγέντων από τον σεισµό στο Αρ-
καλοχώρι, τον Σεπτέµβριο 2021» θα απαντηθούν από τον Υφυ-
πουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Χρήστο
Τριαντόπουλο.

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία, όσο
και ερωτώντες Βουλευτές». 

Αρχίζουµε τη συζήτηση µε την έκτη µε αριθµόν 885/22-3-2024
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Αλέξαν-
δρου Καζαµία προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε
θέµα: «Τα εγκλήµατα µίσους κατά των ατόµων ΛΟΑΤΚΙ και ο ανε-
παρκής ρόλος της πολιτείας στην αποτροπή τους»

Παρακαλώ, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα κατ’ αρχάς να διευκρινίσω ότι η ερώτηση αυτή υπε-

βλήθη πριν περίπου τρεις εβδοµάδες, αλλά λόγω των τριήµερων
διακοπών και της πρότασης δυσπιστίας της Κυβέρνησης ανα-
βλήθηκε η συζήτησή της µέχρι σήµερα.

Ωστόσο, πιθανόν να υπήρχε µία σοφία σε αυτή την αναβολή
δεδοµένου ότι χθες ήταν η παγκόσµια ηµέρα αφιερωµένη στην
ορατότητα των τρανς ατόµων, των διεµφυλικών ατόµων και όπως
θα γνωρίζετε, αυτή είναι µια µέρα που έχει αποκτήσει τελευταία
µεγάλη δηµοσιότητα και από τον ΟΗΕ, αλλά και το 2021 ο Πρό-
εδρος των Ηνωµένων Πολιτειών Μπάιντεν έχει επίσης δώσει ιδι-
αίτερη έµφαση, ακριβώς για να προασπίζονται τα άτοµα αυτά
από τα εγκλήµατα µίσους.

Η ερώτησή µου, λοιπόν, µέσα στο πλαίσιο αυτό αφορά τα γε-
γονότα που έλαβαν χώρα το Σάββατο και την Κυριακή 9 και 10
Μαρτίου στη Θεσσαλονίκη, όπου πραγµατοποιήθηκε µια τραν-
σφοβική επίθεση κατά δύο ανθρώπων από οµάδα εκατόν πε-
νήντα, διακοσίων ατόµων περίπου. 

Θα ήθελα να χρησιµοποιήσω αυτή την ευκαιρία για να εκ-
φράσω τη συµπαράστασή µου και την αλληλεγγύη µου απέναντι
στα δύο αυτά άτοµα και να τονίσω ότι η σύλληψη κάποιων ατό-
µων από την Ελληνική Αστυνοµία το Σάββατο 9 Μαρτίου –είκοσι
ενός ατόµων συγκεκριµένα- δεν απέτρεψε το να εκδηλωθούν
ξανά παρόµοια συµβάντα και την επόµενη µέρα.

Όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, τα ανθρώπινα δικαιώµατα
των ατόµων ΛΟΑΤΚΙ παραβιάζονται συστηµατικά και στην κοινω-
νία µας και αλλού. Οι έρευνες των αρχών θεµελιωδών δικαιωµά-
των της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το 2020 δείχνουν πως σχεδόν
ένα στα τέσσερα διεµφυλικά άτοµα στην Ελλάδα, το 22% συγ-
κεκριµένα, έχουν πέσει θύµα βίας την προηγούµενη πενταετία
επειδή είναι µέλη της κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ και ένα στα δύο άτοµα,
το 49% συγκεκριµένα, πάντοτε ή συχνά σύµφωνα µε την έρευνα
αυτή αποφεύγουν να παραβρίσκονται σε συγκεκριµένους δηµό-
σιους χώρους, επειδή θεωρούν ότι η ασφάλειά τους απειλείται.
Δηλαδή, έχουµε ένα γενικευµένο πρόβληµα. 

Αυτά και άλλα στοιχεία πιστοποιούν ότι τα συµβάντα της 9ης

και 10ης Μαρτίου στη Θεσσαλονίκη δεν ήταν µεµονωµένα περι-
στατικά. Επιβεβαιώνουν, επίσης, ότι η πολιτεία έχει µεγάλη ευ-
θύνη στο να προασπίζει τα δικαιώµατα και τις ελευθερίες των
ατόµων ΛΟΑΤΚΙ από τα εγκλήµατα µίσους εις βάρος τους.

Σας ερωτώ, κύριε Υφυπουργέ: Ποια είναι -στο βαθµό που
υπάρχει- η πολιτική της Κυβέρνησης και ειδικότερα του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη για την προάσπιση των δικαιωµά-
των ελεύθερης διακίνησης και έκφρασης των ατόµων ΛΟΑΤΚΙ και
την επαρκή πρόληψη των εγκληµάτων µίσους και της οµοφοβι-
κής και της τρανσφοβικής βίας που διαπράττονται εις βάρος
τους;

Και δεύτερον, δεδοµένης της γνωστής και δηµόσιας καχυπο-
ψίας της κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ προς την Ελληνική Αστυνοµία, ιδίως
µετά τη δολοφονία του Ζακ Κωστόπουλου το 2018, ποια προ-
γράµµατα διαφώτισης και εκπαίδευσης των αστυνοµικών παρέ-
χει το Υπουργείο σας για την καλύτερη προστασία της
ασφάλειας και των ελευθεριών των ατόµων ΛΟΑΤΚΙ στο δηµόσιο
χώρο;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καζαµία. 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Αν-

δρέας Νικολακόπουλος. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η προστασία των συνταγµατικά κατοχυρω-

µένων ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων των πολιτών απο-
τελούν βασική και αδιαπραγµάτευτη προτεραιότητα του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και του Αρχηγείου της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας. Ειδικότερα, η αντιµετώπιση του ρατσισµού,
της ξενοφοβίας, των διακρίσεων, που αντίκεινται ευθέως στις
αρχές της ελευθερίας, της δηµοκρατίας και των θεµελιωδών δι-
καιωµάτων, αποτελεί πρώτιστο µέληµα και αποτυπώνεται σαφώς
στο υλοποιούµενο πρόγραµµα Αντεγκληµατικής Πολιτικής 2020
- 2024 και στο Στρατηγικό Επιχειρησιακό Πρόγραµµα της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας 2021 - 2025. Βάσει αυτών προσδιορίζονται
συγκεκριµένοι στόχοι, η επίτευξη των οποίων επιδιώκεται µέσα
από ένα συνεκτικό πλέγµα δράσεων.

Σε επιτελικό επίπεδο λειτουργεί το Τµήµα Κοινωνικών Ζητηµά-
των και Αντιµετώπισης Ρατσισµού της Διεύθυνσης Κρατικής
Ασφάλειας του αρχηγείου, το οποίο έχει επιτελική εποπτεία και
στρατηγικό σχεδιασµό για την ουσιαστική και αποτελεσµατική
καταπολέµηση της βίας που εκδηλώνεται κατά µεµονωµένων
ατόµων ή οµάδων ατόµων µε ρατσιστικό κίνητρο και υπόβαθρο.
Κατά το χρονικό διάστηµα 2019 - 2024 το εν λόγω τµήµα έχει ενι-
σχυθεί µε έξι επιπλέον αστυνοµικούς.

Σε επιχειρησιακό επίπεδο δραστηριοποιούνται κεντρικές και
περιφερειακές υπηρεσίες για τον χειρισµό συναφών υποθέσεων,
δύο τµήµατα Αντιµετώπισης Ρατσιστικής Βίας των Υποδιευθύν-
σεων Κρατικής Ασφάλειας, των Διευθύνσεων Ασφάλειας Αττικής
και Θεσσαλονίκης, καθώς και εξήντα οκτώ Γραφεία Αντιµετώπι-
σης Ρατσιστικής Βίας στις Περιφερειακές Υπηρεσίες Ασφάλειας
της χώρας. Πρέπει να αναφέρω, επίσης, το Τµήµα Αντιµετώπισης
Ρατσιστικής Βίας της Υποδιεύθυνσης Κρατικής Ασφάλειας της
Διεύθυνσης Ασφάλειας Αττικής που ενισχύθηκε κατά το χρονικό
διάστηµα 2023 - 2024 µε δέκα αστυνοµικούς. 

Βασική αρµοδιότητα αυτών των τµηµάτων είναι όλα τα εγκλή-
µατα που µπορούν να προκαλέσουν διακρίσεις, µίσος η βία σε
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βάρος προσώπων ή οµάδας προσώπων που προσδιορίζονται µε
βάση τη φυλή, το χρώµα, τη θρησκεία, τις γενεαλογικές καταβο-
λές, την εθνοτική καταγωγή, σεξουαλικό προσανατολισµό, ταυ-
τότητα φύλου, αναπηρία. Διώκονται όλα αυτά τα εγκλήµατα και
οδηγούνται στη δικαιοσύνη. Κατά το χρονικό διάστηµα 2019 -
2023 σχηµατίστηκαν εκατόν πενήντα δικογραφίες για αδικήµατα
µε πιθανολογούµενο ρατσιστικό κίνητρο σε βάρος ΛΟΑΤΚΙ ατό-
µων ένεκα του σεξουαλικού τους προσανατολισµού ή της ταυ-
τότητας ή των χαρακτηριστικών του φύλου τους. 

Θα πρέπει, επίσης, να σας πούµε ότι µε πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας υλοποιήθηκε, εκπονήθηκε και
υιοθετήθηκε το πρώτο Εθνικό Σχέδιο Δράσης κατά του Ρατσι-
σµού και της Μισαλλοδοξίας για το 2020 - 2023 και στις 17 Μαρ-
τίου του 2021 µε απόφαση του Πρωθυπουργού συγκροτήθηκε
επιτροπή, αποτελούµενη από διακεκριµένους νοµικούς εµπειρο-
γνώµονες και εκπροσώπους οργανώσεων της κοινωνίας, Εθνική
Στρατηγική για την Ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ Ατόµων. Στο πλαίσιο
αυτών των εθνικών σχεδίων δράσης έχουν εκδοθεί: οδηγός αν-
τιµετώπισης διαχείρισης περιστατικών της βίας σε βάρος ΛΟ-
ΑΤΚΙ πολιτών, οδηγός για τα δικαιώµατα των θυµάτων
ρατσιστικού εγκλήµατος, οδηγός συµπεριφοράς για την πρό-
ληψη και αντιµετώπιση των διακρίσεων σε βάρος ΛΟΑΤΚΙ+ ατό-
µων στις τουριστικές επιχειρήσεις. 

Όλα αυτά, κύριε συνάδελφε, δεν υπήρχαν από προηγούµενες
κυβερνήσεις και θα πρέπει αυτό να το αναγνωρίσετε. Αυτά εκ-
πονήθηκαν από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Δίνει,
λοιπόν, ιδιαίτερη σηµασία η Ελληνική Αστυνοµία στον χειρισµό
συναφών περιστατικών, προσεγγίζοντας τις υποθέσεις αυτές αν-
θρωποκεντρικά και εκτελώντας τα καθήκοντά τους µε ενσυναί-
σθηση και επαγγελµατική συνείδηση.

Θα πρέπει, επίσης, να σας πω ότι λειτουργεί τηλεφωνικός αριθ-
µός 11414 για την προστασία των θυµάτων και την ενίσχυση της
εµπιστοσύνης των πολιτών προς την Ελληνική Αστυνοµία, ενώ
υπάρχει, επίσης, ειδική φόρµα επικοινωνίας και καταγγελιών στην
ιστοσελίδα της Ελληνικής Αστυνοµίας, προκειµένου οι ενδιαφε-
ρόµενοι να µπορούν ανώνυµα, µε τη διασφάλιση του απορρήτου
της επικοινωνίας, να καταγγέλλουν οποιαδήποτε διάπραξη άδικης
πράξης µε ρατσιστικά κίνητρα. Τα στοιχεία επικοινωνίας προβάλ-
λονται και µέσω των λογαριασµών προφίλ της Ελληνικής Αστυνο-
µίας στα ηλεκτρονικά µέσα κοινωνικής δικτύωσης.

Επιπλέον, το προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας συµµετέ-
χει σε εκδηλώσεις, ηµερίδες, διεπιστηµονικά σεµινάρια, ενώ
πραγµατοποιούνται και συναντήσεις µε διάφορους φορείς, προ-
κειµένου να ενισχύεται και να εκπαιδεύεται. Στη συνέχεια στη
δευτερολογία µου θα σας πω και περισσότερα πράγµατα που
έχουµε κάνει. Έχει αναπτυχθεί, λοιπόν, µια ολοκληρωµένη στρα-
τηγική παρέµβαση για την πρόληψη και αντιµετώπιση της ρατσι-
στικής βίας σε βάρος ευάλωτων προσώπων και κοινωνικών
οµάδων, που στηρίζονται στην πρόληψη, στην αποτροπή και
στην καταγγελία, διαπίστωση και δίωξη τέτοιων αξιόποινων πρά-
ξεων. 

Σας ευχαριστώ. Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Καζαµίας για τη δευτερολογία του. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε προσοχή όσα είπατε για την ενί-

σχυση των τµηµάτων εποπτείας και των τµηµάτων αντιµετώπισης
ρατσιστικής βίας. Αν δεν κάνω λάθος, τα νούµερα που συγκρά-
τησα ήταν έξι αστυνοµικοί και δέκα αστυνοµικοί. Η Ελλάδα, κύριε
Υφυπουργέ, έχει περίπου πενήντα χιλιάδες αστυνοµικούς. Άµα
ενισχύετε σε πέντε χρόνια τα τµήµατα αυτά µε έξι και δέκα αστυ-
νοµικούς, έχουµε την αίσθηση ότι είναι πάρα πολύ περιορισµέ-
νος ο αριθµός των αστυνοµικών οι οποίοι αυτή τη στιγµή
συµβάλλουν στην καλύτερη αντιµετώπιση της ρατσιστικής βίας. 

Επίσης, πρέπει να πω ότι, αν ακούσατε στη διάρκεια των συ-
ζητήσεων της ακρόασης φορέων στην επιτροπή κατά τη συζή-
τηση του νοµοσχεδίου για τα οµόφυλα ζευγάρια, αν ανατρέξετε
εκεί, θα ακούσετε φρικιαστικές ιστορίες για τη βία και τον στιγ-
µατισµό που αντιµετωπίζουν άτοµα της κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ στην
Ελλάδα από την υπόλοιπη κοινωνία. Είναι προφανές, νοµίζω, ότι

δεν µπορεί κανείς να είναι ευχαριστηµένος µε αυτές τις επιδό-
σεις και ότι θα πρέπει να δώσετε πολύ µεγαλύτερη έµφαση στην
καταστολή των εγκληµάτων µίσους απέναντι στα άτοµα της κοι-
νότητας ΛΟΑΤΚΙ. Αυτό όσον αφορά την καταστολή.

Ο κύριος Πρωθυπουργός, µετά το συµβάν στη Θεσσαλονίκη,
έδωσε µια σειρά από συνεντεύξεις στις οποίες ανέφερε συγκε-
κριµένα ότι το ζήτηµα δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µόνο µε µε-
θόδους καταστολής, αλλά ότι πρέπει να αντιµετωπιστεί και µε
µεθόδους πρόληψης. Αυτή στα χαρτιά, στη ρητορική της Κυβέρ-
νησης, ακούγεται ως µια ισορροπηµένη αντιµετώπιση, στην
πράξη, όµως, φοβόµαστε ότι ελάχιστα και όσον αφορά την πρό-
ληψη έχει κάνει η Κυβέρνησή σας. Θα σας αναφέρω συγκεκρι-
µένα, γιατί νοµίζουµε ότι η πρόληψη είναι ένα πάρα πολύ
σύνθετο ζήτηµα αναφορικά µε τα εγκλήµατα µίσους.

Θα σας αναφέρω συγκεκριµένα ότι ενώ ο Πρωθυπουργός µι-
λάει για ανάγκη πρόληψης, η Κυβέρνηση υιοθετεί µια τεθλα-
σµένη γραµµή όσον αφορά τα ζητήµατα των δικαιωµάτων των
ατόµων της κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ. Ίσως να γνωρίζετε ότι στις 11
Μαρτίου τέθηκε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αίτηµα της οµάδας
των Πρασίνων να συζητηθεί το θέµα και συζητήθηκε τελικά την
Τετάρτη 13 Μαρτίου στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Το θλιβερό,
βέβαια, είναι ότι εκατόν δύο Βουλευτές, εκ των οποίων όλη η
οµάδα των Ευρωβουλευτών του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος,
δεν συνεφώνησαν στο να συζητηθεί το θέµα αυτό στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο και αυτό είναι βαθιά απογοητευτικό. Γιατί να
µη συζητηθεί; Είναι ένα σοβαρό ζήτηµα αυτό, τα επεισόδια που
συνέβησαν στη Θεσσαλονίκη, και πρέπει να συζητηθούν. Είναι
ένα ζήτηµα που αφορά και την ελληνική κοινωνία, αλλά και την
ευρωπαϊκή κοινωνία. Η εκπρόσωπος της επιτροπής που συµµε-
τείχε στη συζήτηση στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υπογράµµισε
ότι είναι σοβαρά ζητήµατα αυτά, τα οποία πρέπει να απασχολούν
όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Μας εκπλήσσει, δηλαδή, το γεγονός ότι οι Ευρωβουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας δεν θέλησαν να συζητηθεί αυτό το θέµα. Επί-
σης, µας εκπλήσσει µια άλλη προσέγγιση της τεθλασµένης
γραµµής, όσον αφορά τα δικαιώµατα των ατόµων ΛΟΑΤΚΙ που
υιοθέτησε ο κύριος Πρωθυπουργός στο νοµοσχέδιο για τα οµό-
φυλα ζευγάρια. Άφησε πάρα πολλά µέλη της πλειοψηφίας,
καθώς και υπουργούς, να µη συµµετέχουν στη συζήτηση και να
µην ψηφίσουν, δίνοντας την αίσθηση ότι είναι εντάξει το να µην
επιχειρεί ένα µέλος της Κυβέρνησης, να ακολουθήσει µια κυβερ-
νητική γραµµή η οποία έχει σκοπό να δώσει ίσα δικαιώµατα στα
οµόφυλα ζευγάρια και στα άτοµα της κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ. Δεν
είναι εντάξει να µην προασπίζονται τα ίσα δικαιώµατα των αν-
θρώπων αυτών. 

Η Πλεύση Ελευθερίας τα υποστηρίζει και τα υποστηρίζει διαρ-
κώς και νοµίζω ότι η Κυβέρνηση αν θέλει να εµφανίζεται ως µια
Κυβέρνηση που τα υποστηρίζει, πρέπει να είναι πιο αποφασι-
στική. Τέλος, θα ήθελα να πω ότι η ρητορική µίσους, κατά τη
γνώµη µας, είναι εκείνη που συµβάλλει πάρα πολύ στο να δια-
πράττονται εγκλήµατα µίσους. Αυτό είναι µια άποψη όλων των
κοινωνιολόγων και όλων των εµπειρογνωµόνων που ασχολούνται
µε το θέµα. Το υπόδειγµα που δίνουν οι πολιτικοί και γι’ αυτό
αναφέρθηκα στα παραδείγµατα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και της στάσης υπουργών της Κυβέρνησης, όπως ο ήταν κ. Βο-
ρίδης, στην περίπτωση του νόµου για τα οµόφυλα ζευγάρια,
στέλνει ένα µήνυµα στην κοινωνία και θεωρούµε ότι είναι το εν-
τελώς λάθος µήνυµα. Δεν πρέπει να στέλνεται αυτό, πρέπει να
δίνεται ένα υπόδειγµα στους πολίτες, ότι οι πολιτικοί πρόκειται
να αναλάβουν τα απαιτούµενα ρίσκα, για να προασπίσουν την
ασφάλεια και τα δικαιώµατα αυτών των ανθρώπων. Δεν µπορεί
να έχουµε µια κοινωνία στην οποία άτοµα λόγω της διαφορετικής
σεξουαλικής τους ταυτότητας και προσανατολισµού  φοβούνται
να κυκλοφορήσουν στις κεντρικές πλατείες της πόλης. 

Αυτή είναι µια κοινωνία η οποία δεν µπορεί να παρέχει ασφά-
λεια σε όλα τα µέλη της και αυτό είναι ένα ζήτηµα που πρέπει να
σας απασχολήσει πολύ πιο σοβαρά. Οπότε, δέκα και έξι αστυνο-
µικοί φοβόµαστε πως δεν αρκούν καθόλου. Πρέπει η Κυβέρνηση
να λάβει πολύ πιο δραστικά µέτρα και να πάρει πραγµατικά στα
σοβαρά αυτό το ζήτηµα. Και στο πεδίο της καταστολής και στο
πεδίο της πρόληψης. 
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Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καζαµία.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, εγώ σας ανέλυσα µία ολοκληρωµένη στρα-

τηγική και πολιτική πάνω στα θέµατα των δικαιωµάτων όλων των
ευάλωτων κοινωνικών οµάδων και των ΛΟΑΤΚΙ+ ατόµων, γιατί η
προστασία των δικαιωµάτων δεν γίνεται µόνο στη θεωρία και στα
λόγια, αλλά γίνεται µε συγκεκριµένα πράγµατα. 

Εσείς, πράγµατι, στην ερώτησή σας αναφερθήκατε σε κάποια
συγκεκριµένα στοιχεία και αναφερθήκατε και στα γεγονότα της
Θεσσαλονίκης της 9ης και 10ης Μαρτίου, αλλά είναι λίγο διαφο-
ρετικό το περιστατικό της 9ης µε το περιστατικό της 10ης. Δεν έχει
τα ίδια κίνητρα, θα το αναλύσω συνέχεια. Δεν µπορώ, επίσης, και
δεν έχω τον χρόνο να αναλύσω τι συνέβη στο Ευρωκοινοβούλιο.
Αυτό που θα σας πω, όµως, είναι το εξής: Ότι χρησιµοποιήσατε
ως στατιστικά, για να συγκρίνετε τις διαδικασίες και την αποτε-
λεσµατικότητα της πολιτικής αυτής της Κυβέρνησης, µία έρευνα
της Αρχής Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αυτή την έρευνα τη βρήκαµε, λοιπόν. Αυτή η έρευνα έχει δηµο-
σιευτεί το 2020. Αναφέρεται στην έρευνα που έγινε το 2019 -τα
δείγµατα έγιναν το 2019- και ανατρέχει σε περιστατικά που έγι-
ναν την προηγούµενη πενταετία, όπως είπατε και εσείς. 

Καταλαβαίνετε, δηλαδή, ότι αφορά ένα χρονικό διάστηµα,
όπου η Κυβέρνηση δεν ήταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά ήταν µια άλλη κυβέρνηση, του ΣΥΡΙΖΑ, µία αριστερή
κυβέρνηση η οποία επίσης έλεγε πολύ ωραία λόγια για την προ-
στασία των δικαιωµάτων, αλλά δεν είδαµε όπως λέτε και εσείς,
να ήταν πολύ αποτελεσµατικά.

Εµείς σας λέµε, λοιπόν, τώρα ότι πολύ µεγάλη σηµασία, εκτός
από αυτή την ολοκληρωµένη πολιτική, είναι να υπάρχουν και
σωστή και κατάλληλη εκπαίδευση και επιµόρφωση του προσω-
πικού της Ελληνικής Αστυνοµίας, για να διαχειρίζεται τέτοια πε-
ριστατικά. Και θέλετε να δείτε και τη διαφορά, για να δείτε τι
επιµόρφωση και εκπαίδευση υπάρχει τα τελευταία χρόνια και τι
υπήρχε παλιότερα και θα καταλάβετε και ίσως και να εξηγήσετε
και τα αποτελέσµατα της έρευνας.

Σε βασικό επίπεδο στα προγράµµατα σπουδών της Σχολής
Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας, υπάρχει στο πρώτο έτος
σπουδών Συνταγµατικό Δίκαιο Ανθρώπινα Δικαιώµατα, Δικαιώ-
µατα των µελών της ΛΟΑΤΚΙ+ κοινότητας. 

Όλο αυτό το χρονικό διάστηµα -σας µιλάω από το 2021 µέχρι
το 2024- διαλέξεις και οµιλίες από τον Συνήγορο του Πολίτη
πάνω στα θέµατα αυτά. Διαλέξεις και οµιλίες από καθηγητή Κοι-
νωνιολογίας τα δικαιώµατα των ευάλωτων οµάδων και ΛΟΑΤΚΙ+.
Στις Σχολές Αστυφυλάκων, επίσης, αυτό το χρονικό διάστηµα
από το 2021 µέχρι το 2024 υπάρχει στο 1ο έτος σπουδών Συν-
ταγµατικό Δίκαιο, Ανθρώπινα Δικαιώµατα, Θεµελιώδη Δικαιώ-
µατα, Δικαιώµατα των ΛΟΑΤΚΙ+. Διαλέξεις και οµιλίες στο ίδιο
χρονικό διάστηµα από τον συνήγορο του πολίτη. 

Δεν σταµατάµε, όµως, εκεί. Μετεκπαιδευτικό επίπεδο.  Από το
2019 έως το 2023, µπορώ να σας αναφέρω µια σειρά από σεµι-
νάρια. Το 2019 έγιναν δύο επιµορφωτικά σεµινάρια για την κα-
ταπολέµηση διακρίσεων, ρατσισµού και για τα άτοµα της ΛΟΑΤΚΙ
κοινότητας, όπου συµµετείχαν σαράντα στελέχη της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Δύο επιµορφωτικά σεµινάρια για την καταπολέµηση
των διακρίσεων του ρατσισµού της ξενοφοβίας, της οµοφοβίας,
έγιναν µε τη συµµετοχή σαράντα στελεχών της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας. Πάλι το 2019, είκοσι ένα στελέχη της Ελληνικής Αστυνο-
µίας σε εκπαιδευτική συνάντηση σχετικά µε την έµφυλη και
σεξουαλική βία. Επιµορφωτικό σεµινάριο για την έµφυλη βία, µε
δεκαοκτώ στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας. Το 2020 και λόγω
της πανδηµίας υπήρξε πάλι σεµινάριο µέσα στην πανδηµία, µε
τέσσερα στελέχη της Γενικής Περιφερειακής Αστυνοµικής Διεύ-
θυνσης Κεντρικής Μακεδονίας σε διηµερίδα για την έµφυλη βία.
Το 2021, δύο στελέχη της Διεύθυνσης Οργάνωσης και Νοµικής
Υποστήριξης συµµετείχαν σε σεµινάριο της ΕΠΟΛ, για τα θεµε-
λιώδη δικαιώµατα και την αστυνοµική δεοντολογία. Η συµµετοχή
της Ελληνικής Αστυνοµίας έγινε σε ένα επιµορφωτικό πρό-

γραµµα του Ινστιτούτου Επιµόρφωσης του Εθνικού Κέντρου Δη-
µόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης, ανάπτυξη διαπολιτισµικών
δεξιοτήτων και διαχείριση της διαφορετικότητας. Μέσα στο
2021, έντεκα αστυνοµικοί πάλι σε εκπαιδευτικό σεµινάριο, µε αν-
τικείµενο την έµφυλη και ενδοοικογενειακή βία.

Επίσης, το 2022 τέσσερις αστυνοµικοί σε επιµορφωτικό σεµι-
νάριο, εκπαίδευση δύο αστυνοµικών του Α.Τ. Περιστερίου σε ίδιο
αντικείµενο, εκπαίδευση προσωπικού των προαναχωρησιακών
κέντρων, εκατόν εβδοµήντα εννιά συνοριακοί φύλακες ορισµέ-
νου χρόνου συµµετείχαν σε τέτοιο πρόγραµµα. Εκπαίδευση του
προσωπικού των τµηµάτων των γραφείων ενδοοικογενειακής
βίας, εβδοµήντα οκτώ στελέχη συµµετείχαν σε αυτό. Διαδι-
κτυακό εκπαιδευτικό σεµινάριο για την έµφυλη, µε τη συµµετοχή
οκτώ εκπαιδευοµένων και δύο εκπαιδευτών. Εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα µε τη συµµετοχή διακοσίων σαράντα τριών αστυνοµικών
το 2022, µε αντικείµενο τα δικαιώµατα των ευάλωτων οµάδων,
εκπαίδευση αστυνοµικών και εκπαιδευτών. Σε εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα επιµόρφωσης αστυνοµικού προσωπικού, διακόσιοι εί-
κοσι εννιά αστυνοµικοί για τα δικαιώµατα των ευάλωτων οµάδων.
Και το 2023 γίνεται ένα πολύ µεγάλο πρόγραµµα επιµόρφωσης
µε τη συµµετοχή δεκαέξι χιλιάδων εκατόν έντεκα στελεχών, µε
αντικείµενο τα δικαιώµατα των ευάλωτων οµάδων και των ΛΟ-
ΑΤΚΙ+, αλλά και άλλων ευάλωτων οµάδων. Διαδικτυακή εκπαί-
δευση µε τη συµµετοχή εξήντα στελεχών της Ελληνικής
Αστυνοµίας, σε πρόγραµµα του Ινστιτούτου Επιµόρφωσης και
του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης, για
τη διασφάλιση της ισότητας και των δικαιωµάτων των ατόµων
της ΛΟΑΤΚΙ+ κοινότητας. 

Τι έγινε, όµως, την περίοδο 2015 - 2019; Σε βασικό επίπεδο,
στη Σχολή Αξιωµατικών, το µόνο που υπήρχε ήταν διαλέξεις και
οµιλίες από τον Συνήγορο του Πολίτη. Σε µετεκπαιδευτικό επί-
πεδο, πάλι το 2015 - 2019, υπήρχαν κάποια σεµινάρια και µόνο,
συγκεκριµένα διαδικτυακά σεµινάρια της ΕΠΟΛ, σχετικά µε την
καταπολέµηση ρατσιστικής βίας και συγκεκριµένα συµµετείχαν
σαράντα αστυνοµικοί µε αντικείµενο λεσβιακά, οµοφυλοφιλικά,
αµφισεξουαλικά και άλλα συναφή θέµατα και ένα δεύτερο µε τη
διαφορετικότητα και την καταπολέµηση των διακρίσεων. 

Υπήρξε, επίσης, µια συνδιοργάνωση εκπαίδευσης του αστυ-
νοµικού προσωπικού από το Συµβούλιο της Ευρώπης, µε αντι-
κείµενο τα ρατσιστικά εγκλήµατα, εγκλήµατα µίσους και η
αντιµετώπισή τους από την Αστυνοµία. Υπήρξε, επίσης, µια εκ-
παιδευτική ηµερίδα µε τη συµµετοχή τριάντα στελεχών και ένα
διαδικτυακό σεµινάριο της ΕΠΟΛ, δηλαδή, τριάντα στελέχη συµ-
µετείχαν στο ένα και ένα στο άλλο. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, πόσο
µικρότερη συµµετοχή υπήρχε σε τέτοια σεµινάρια. 

Εµείς και πρόσφατα, η νέα πολιτική και φυσική ηγεσία διορ-
γανώσαµε µια πολύ ωραία ηµερίδα πάνω στα θέµατα της βίας
που έχουν ρατσιστικά κίνητρα. Δεν είδαµε βέβαια να συµµετέχει
κάποιος από τα κόµµατα της αντιπολίτευσης, αλλά συνεχίζουµε
και σε επίπεδο εκπαιδευτικό. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι µε µια ολοκληρωµένη πολιτική προστα-
τεύουµε ουσιαστικά και όχι στα λόγια, γιατί σας εξήγησα ότι η
προηγούµενη κυβέρνηση η οποία πάλι µιλούσε για την προστα-
σία των δικαιωµάτων είδατε πόσο λιγότερα αποτελέσµατα κατά-
φερε και αυτό αποτυπώνεται και στην έρευνα την οποία
υιοθετήσατε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε τη δέκατη ένατη, µε αριθµό 874/21-3-

2024 επίκαιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Πρεβέζης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα, προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Οι αστυνοµικές διευθύνσεις
Θεσσαλονίκης εκπέµπουν SOS».

Παρακαλώ, κύριε Μπάρκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, στις 28 Φε-

βρουαρίου του 2024 η Ένωση Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνο-
µίας Κεντρικής Μακεδονίας, σας έστειλε µια επιστολή µε θέµα
υπηρεσιακή αβεβαιότητα, αναστάτωση και αναστάτωση εντός
της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Θεσσαλονίκης.

Εκεί αναπτύσσουν τα προβλήµατα που έχει η Αστυνοµική Δι-
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εύθυνση Θεσσαλονίκης και µάλιστα επισηµαίνουν ότι η εγκληµα-
τικότητα έχει αγγίξει κόκκινο. Οι αστυνοµικές υπηρεσίες πρώτης
γραµµής είναι αποδεκατισµένες. 

Ελπίζω, κύριε Υπουργέ, επειδή σας έχουν ενηµερώσει ήδη οι
αστυνοµικές διευθύνσεις, να µην πέσετε κι εσείς στην τραγική
δήλωση πρώην Υπουργού της Νέας Δηµοκρατίας, που έλεγε ότι
θλίβεται για το γεγονός ότι η Αντιπολίτευση αναφέρεται σε ανα-
κοινώσεις εργαζοµένων. Έχετε ειδοποιηθεί.

Πριν περάσουν λίγες ηµέρες, στις 11 Μαρτίου, επίσης, η
Ένωση Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας Κεντρικής Μακεδο-
νίας βγάζει µια ανακοίνωση για τα γεγονότα της 9ης και της 10ης

Μαρτίου. Εκεί -και λυπάµαι πάρα πολύ, γιατί ο Βουλευτής της
Πλεύσης Ελευθερίας, δεν έκανε αναφορά- είχαµε την επίθεση
σε ΛΟΑΤΚΙ άτοµα το βράδυ της 9ης Μαρτίου και την 10η Μαρτίου
έχουµε τον τραυµατισµό αστυνοµικού από επίθεση όχλου προς
τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, Στέφανο Κασ-
σελάκη, µε χαρακτηρισµούς οι οποίοι δεν µπορούν να λεχθούν
στην ελληνική Βουλή, δεν µπορούν καν να ειπωθούν στον δηµό-
σιο βίο, ούτε µεταξύ µας. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, είχατε ενηµέρωση και αναφέροµαι µόνο
στα δύο αυτά γεγονότα. Στην ανακοίνωση αυτή η Ένωση Αξιω-
µατικών Ελληνικής Αστυνοµίας µιλάει για αποτυχηµένα µέτρα,
τα οποία οδήγησαν στον τραυµατισµό και ανθρώπων οι οποίοι
δεν είχαν καµµία σχέση µε τις συγκεντρώσεις αυτές. 

Θα ήθελα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πέραν των όσων είπατε,
γιατί νοµίζω ότι οι δύο ερωτήσεις τις οποίες απαντήσατε σήµερα
έχουν µια συνέχεια και µια συνάφεια, να µου πείτε σε ποιες ενέρ-
γειες θα προβείτε για την επαρκή στελέχωση και τη σωστή λει-
τουργία των αστυνοµικών τµηµάτων της Θεσσαλονίκης, αλλά και
όλης της υπόλοιπης χώρας, που και εκεί έχουµε σοβαρότατα
προβλήµατα. Ήδη η ενηµέρωση που εγώ έχω ως αρµόδιος το-
µεάρχης, είναι ότι αστυνοµικά τµήµατα παραµένουν κλειστά. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, σε ποιες ενέργειες θα προβείτε για
την υπεράσπιση πολιτικών προσώπων, αλλά και πολιτών, που έρ-
χονται αντιµέτωποι µε σκηνές πογκρόµ µε όχλο, δηλαδή όπως
αυτές που είδαµε στη Θεσσαλονίκη;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπάρκα.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, ήδη έχουµε προβεί σε συγκεκριµένες ενέρ-

γειες, πολύ πριν από τα συγκεκριµένα περιστατικά, για την ενί-
σχυση της Αστυνοµίας στη Θεσσαλονίκη. Η Ελληνική Αστυνοµία
δίνει µεγάλη σηµασία στην επαρκή στελέχωση των περιφερει-
ακών αστυνοµικών υπηρεσιών και φροντίζει για την ορθολογική
κατανοµή του προσωπικού. 

Κατά τις τακτικές µεταθέσεις του 2024, για την ενίσχυση της
Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Θεσσαλονίκης, προκηρύχθη-
καν εξήντα θέσεις αστυνοµικού προσωπικού διαφόρων βαθµών
και τρεις θέσεις ειδικών φρουρών. Ενώ, για την ενίσχυση των δι-
ευθύνσεων αστυνοµίας χώρας προκηρύχθηκαν τριάντα οκτώ θέ-
σεις αστυνοµικού προσωπικού και δύο θέσεις ειδικών φρουρών. 

Το Υπουργείο και το αρχηγείο, αναγνωρίζοντας τις αυξηµένες
υπηρεσιακές ανάγκες, επαναξιολογούν συνεχώς και µε βάση τη
νοµοθεσία για τις µετακινήσεις και αποσπάσεις, κάνουν τις απα-
ραίτητες διορθώσεις. 

Γίνεται µνεία, λοιπόν, ότι για την κάλυψη των υφιστάµενων
υπηρεσιακών αναγκών της Διεύθυνσης Τροχαίας Θεσσαλονίκης
και συγκεκριµένα της υποδιεύθυνσης Τροχαίας Θεσσαλονίκης,
το Flyover ενισχύθηκε επιπλέον µε εκατόν σαράντα εννέα αστυ-
νοµικούς, εξήντα από άλλες διευθύνσεις της Θεσσαλονίκης, δε-
καεπτά από άλλες διευθύνσεις της χώρας και εβδοµήντα δύο
από αυτοτελείς κεντρικές υπηρεσίες του τοµέα της Βορείου Ελ-
λάδας. 

Επιπλέον, για την κάλυψη έκτακτων υπηρεσιακών αναγκών η
Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Θεσσαλονίκης και οι υφιστάµενες
αισθήσεις ενισχύθηκαν κατόπιν διαταγών του αρχηγείου µε τρια-
κόσιους δεκαοκτώ αστυνοµικούς από υπηρεσίες εκτός αυτής.
Διακόσιοι ενενήντα εννιά ενισχύουν την Υποδιεύθυνση Ειδικών

Επιχειρησιακών Δράσεων, εννιά τη Διεύθυνση Αστυνοµικών Επι-
χειρήσεων Αττικής και δέκα τη Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση
Θεσσαλονίκης. 

Παράλληλα θα πρέπει να σας πω ότι έγινε επαναπροσδιορι-
σµός της επιχειρησιακής δράσης µε συσκέψεις από όλους υπη-
ρεσιακούς παράγοντες και συµµετοχή του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη πριν από περίπου έναν µήνα και αποφα-
σίστηκε ο νέος σχεδιασµός ασφάλειας της περιοχής εδαφικής
ακεραιότητας της Θεσσαλονίκης, µε έµφαση στην ενίσχυση της
εµφανούς αστυνόµευσης. 

Στο πλαίσιο αυτό προκρίθηκε ως επιτακτική η ανάγκη ενίσχυ-
σης και στελέχωσης των ΟΠΚΕ µε εκατόν πενήντα αστυνοµι-
κούς, προκειµένου να αυξηθούν οι περιπολίες, τόσο από οµάδες
ήπιας αστυνόµευσης όσο και από οµάδες πρώτης. Δεν περιµέ-
ναµε, λοιπόν, να συµβούν αυτά. Πολύ πριν δόθηκαν οι προτάσεις
από όλες τις αστυνοµικές διευθύνσεις και αποφασίστηκε για
χρονικό διάστηµα τριών µηνών να ενισχυθούν αυτές οι υπηρε-
σίες. 

Κατά συνέπεια, λοιπόν, πραγµατοποιήθηκαν όλες αυτές. Και
θα πρέπει να σας πω ότι στην περιοχή εδαφικής αρµοδιότητας
της Θεσσαλονίκης λαµβάνουν χώρα πλέον σε καθηµερινή βάση
στοχευµένοι και συστηµατικοί έλεγχοι και αναπτύσσονται εξειδι-
κευµένες δράσεις. 

Θα πρέπει να σας πω, επίσης, ότι στην περιοχή του κέντρου της
Θεσσαλονίκης δραστηριοποιούνται καθηµερινώς και συνδυαστικά
οι εποχούµενες πεζές περιπολίες των οικείων τµηµάτων τάξης και
ασφάλειας, της Υποδιεύθυνσης Δίωξης Ναρκωτικών, Δίωξης Εγ-
κληµάτων κατά Ζωής και Ιδιοκτησίας, της ΟΠΚΕ, της «ΔΙΑΣ», των
οµάδων άµεσης αντιµετώπισης συµβάντων, των οµάδων πεζών πε-
ριπολιών, των οµάδων χρήσης ηλεκτροκίνητων ποδηλάτων, ενώ
παράλληλα εφαρµόζονται και ειδικά µέτρα αστυνόµευσης µε
στόχο την εξασφάλιση του επιθυµητού επιπέδου προληπτικής
αστυνόµευσης. Θα πρέπει, επίσης, να σας πω ότι υλοποιούνται
δράσεις µε διαρκή χαρακτήρα, αξιολογούνται και διαρκώς γίνον-
ται οποιασδήποτε βελτιωτικές κινήσεις. 

Το συµπέρασµα, λοιπόν, είναι ότι η παρουσία της Ελληνικής
Αστυνοµίας στην περιοχή του κέντρου της Θεσσαλονίκης είναι
συνεχής, έντονη και στοχευµένη. Και γι’ αυτόν τον λόγο υπήρξε
αποτελεσµατική αντιµετώπιση των περιστατικών της 9ης και 10ης

Μαρτίου, στην οποία θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Μπάρκα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, αφού ήσασταν

τόσο καλά προετοιµασµένοι, αλήθεια, γιατί συνέβησαν όλα αυτά
στη Θεσσαλονίκη, µε τον τραυµατισµό πολιτών, µε την επίθεση
στον Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τον τραυµατισµό
ενός αστυνοµικού ο οποίος φύλασσε τον χώρο όπου θα γινόταν
η εκδήλωση µε τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, Στέ-
φανο Κασσελάκη; Αφού ήσασταν τόσο καλά προετοιµασµένοι,
κύριε Υπουργέ, γιατί η Ένωση Αξιωµατικών Αστυνοµίας γράφει
στις 28 Φεβρουαρίου ότι η ΟΠΚΕ είναι υποστελεχωµένη και ο γε-
νικός αστυνοµικός διευθυντής Θεσσαλονίκης λέει ότι σε κάθε
αστυνοµική διεύθυνση προτείνετε πέντε άτοµα για την τροχαία
και πέντε άτοµα για την ΟΠΚΕ; Τι είδους οργάνωση είναι αυτή
την οποία έχετε, κύριε Υπουργέ; Γιατί φαντάζοµαι ότι η οργά-
νωση προκύπτει από το δικό σας σχεδιασµό. 

Πώς γίνεται να λέτε ότι είναι στελεχωµένη καλά η Θεσσαλο-
νίκη, αλλά αποσπάτε κόσµο για το Flyover και έχετε εξήντα θέ-
σεις από αστυνοµικές διευθύνσεις της Θεσσαλονίκης; Δηλαδή
πώς ακριβώς προκύπτει ότι είναι καλά στελεχωµένα τα υπόλοιπα
τµήµατα της Θεσσαλονίκης, όταν αποσπάτε τόσο κόσµο προς
το Flyover; Δεν υποστελεχώνονται οι άλλες υπηρεσίες; 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, καλά µου τα είπατε όλα αυτά, αλλά
δεν άκουσα κουβέντα για το γεγονός ότι Αρχηγός του κόµµατος
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δέχθηκε επίθεση και µάλιστα µε
ρατσιστικά κίνητρα σε µία εκδήλωση η οποία ήταν και καλά προ-
γραµµατισµένη και καλά προετοιµασµένη από την Ελληνική
Αστυνοµία, από το από εσάς, για τον τρόπο µε τον οποίον θα δια-
χειριστείτε τα όποια προβλήµατα; Τη στιγµή µάλιστα που είχατε
ήδη γνώση από το προηγούµενο βράδυ που είχαµε την επίθεση
του πογκρόµ κόσµου απέναντι σε ανθρώπους οι οποίοι είχαν
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άλλο σεξουαλικό προσανατολισµό. Πώς ακριβώς, δηλαδή, θεω-
ρείτε ότι διασφαλίσατε την ασφάλεια του προέδρου της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης; 

Είστε ικανοποιηµένος από τη δράση σας αυτή; Πώς θεωρείτε
ότι διασφαλίζετε την ασφάλεια των εργαζοµένων της Ελληνικής
Αστυνοµίας, των απλών αστυνοµικών, οι οποίοι κάνουν τη δου-
λειά τους; Τους καλέσατε να διασφαλίσουν έναν χώρο που θα
γινόταν µία εκδήλωση και αυτός ο άνθρωπος δέχθηκε ένα κρά-
νος στο κεφάλι. Είστε, επίσης, ικανοποιηµένος από αυτό; 

Το ξαναλέω, κύριε Υπουργέ, επειδή και κατά το παρελθόν εί-
χαµε έναν πρώην συνάδελφό σας, ο οποίος µεµφόταν την αντι-
πολίτευση και έλεγε ότι ντρέπεται για το γεγονός ότι η
αντιπολίτευση έθετε θέµα ασφάλειας των τρένων. Είδατε στη συ-
νέχεια τι έγινε. 

Θέλω, λοιπόν, εδώ να µου απαντάτε επί των συγκεκριµένων,
αν είστε ικανοποιηµένος για την εξέλιξη αυτή, αν νιώθετε ικανο-
ποιηµένος που η Ένωση Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας
Κεντρικής Μακεδονίας βγάζει τέτοιες ανακοινώσεις και λέει ότι
δεν υπάρχει κανένας σχεδιασµός, δεν υπάρχει ασφάλεια. Τίθεται
εν αµφιβόλω και η ασφάλεια των ίδιων των εργαζοµένων, Ελλή-
νων και Ελληνίδων αστυνοµικών. Και εσείς έρχεστε εδώ και µου
λέτε ότι κάνουµε έναν σχεδιασµό. Τι σχεδιασµός είναι αυτός;
Τραβάτε κόσµο από άλλα αστυνοµικά βήµατα για το Flyover; Για
ποιο λόγο; Πώς λειτουργούν τα αστυνοµικά τµήµατα από τα
οποία φεύγει κόσµος; Και τι ασφάλεια παρέχεται στον κόσµο εκεί
πέρα, όταν είναι υποστελεχωµένα τα τµήµατα αυτά; 

Ευχαριστώ και ελπίζω, κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Kύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, σας εξήγησα µε συγκεκριµένους
αριθµούς µε ποιον τρόπο έχουµε ενισχύσει την Ελληνική Αστυ-
νοµία στην περιοχή της Θεσσαλονίκης και βέβαια κάθε άλλο
παρά εκπέµπουν SOS οι αστυνοµικές διευθύνσεις της Θεσσαλο-
νίκης, όπως παραπλανητικά -θα έλεγα- λέτε στον τίτλο της επί-
καιρης ερώτησής σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Αστυνοµία Θεσσαλονίκης ώρα
µηδέν, κύριε Υπουργέ. Το SOS τι είναι; Στις 11 Μαρτίου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Αφήστε µε να απαντήσω. Σας λέω λοιπόν ότι στη-
ρίζετε όλη σας την επιχειρηµατολογία στα γεγονότα της 9ης και
10ης Μαρτίου. Γι’ αυτό τον λόγο θα ήθελα να σας εξηγήσω λίγο
τι συνέβη εκεί πέρα και να καταλάβετε πόσο άµεση ήταν η αντι-
µετώπιση της Ελληνικής Αστυνοµίας των περιστατικών.

Συγκεκριµένα, στις 9 Μαρτίου, στην επίθεση σε βάρος δύο ΛΟ-
ΑΤΚΙ ατόµων, ήταν άµεση και χωρίς χρονοτριβή η παρέµβαση
της Ελληνικής Αστυνοµίας, µε αποτέλεσµα να προσαχθούν εί-
κοσι τέσσερα άτοµα, να συλληφθούν είκοσι ένα από την αστυ-
νοµική προανάκριση που έγινε -δώδεκα αλλοδαποί, εννέα
ηµεδαποί- σε βάρος των οποίων σχηµατίστηκε δικογραφία µε
βάση τον νόµο για την αντιµετώπιση της βίας µε ρατσιστικά χα-
ρακτηριστικά και συγκεκριµένα το άρθρο 82Α του Ποινικού Κώ-
δικα, µε την επιβαρυντική περίπτωση για τα αδικήµατα της απλής
σωµατικής βλάβης, τετελεσµένης και σε απόπειρα εξύβρισης
απειλής. Σχηµατίστηκε δικογραφία και οδηγήθηκε στη δικαιο-
σύνη. Απετράπησαν οποιεσδήποτε άλλες ενέργειες σε βάρος
των συγκεκριµένων προσώπων και γι’ αυτόν τον λόγο προστα-
τεύσαµε τα συγκεκριµένα άτοµα και βέβαια αυτό δεν ήταν ένα
οργανωµένο περιστατικό. Ήταν ένα τυχαίο περιστατικό, καθώς
βρέθηκαν στην πλατεία εκείνη την ώρα τα δύο αυτά άτοµα.

Στις 10 Μαρτίου -αναφέρεστε και στο περιστατικό µε τον Πρό-
εδρο του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κασσελάκη- θα πρέ-
πει να σας πω για να βάλουµε τα πράγµατα στις σωστές τους
διαστάσεις και να µην λέτε την Αστυνοµία απλό θεατή, ενώ η Αστυ-
νοµία εκείνη την ηµέρα όχι µόνο προστάτευσε τα δύο άτοµα και
έκανε συλλήψεις, αλλά προστάτευσε και τον πρόεδρό σας και τα
άλλα άτοµα που βρίσκονταν µέσα στον χώρο του «ΟΛΥΜΠΙΟΝ». 

Τι έγινε, λοιπόν, στις 10 Μαρτίου στις 7.00’; Με πρωτοβουλία
µελών της κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ+ και φεµινιστικών οργανώσεων
έγινε συγκέντρωση ενάντια στην οµο-τρανσφοβία, µε αφορµή το
περιστατικό της προηγούµενης ηµέρας. Κάποια από τα άτοµα

που συµµετείχαν -σαράντα περίπου- βρέθηκαν έξω από τον
χώρο του «ΟΛΥΜΠΙΟΝ» όπου βρισκόταν ο κ. Κασσελάκης. Εκεί,
λοιπόν, η Αστυνοµία προστάτευσε -µε κίνδυνο σωµατικής ακε-
ραιότητας της Αστυνοµίας- και τον κ. Κασσελάκη και τα υπό-
λοιπα άτοµα. Δεν ήταν απλός θεατής. 

Εσείς θα πείτε ένα µπράβο κάποια στιγµή ή θα κάνετε µόνο
κριτική στους αστυνοµικούς που προστάτευσαν και τον πρόεδρό
σας;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μα, εγώ το είπα, κύριε Υπουργέ.
Ο Αστυνοµικός έφαγε «κρανιά». 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ακούστε λίγο, µε κίνδυνο της σωµατικής του ακε-
ραιότητας. Σας λέω, λοιπόν, ότι γι’ αυτό το περιστατικό έγινε
αστυνοµική προανάκριση, διατάχθηκε προανάκριση από την ει-
σαγγελία, έχουν δοθεί οι δικογραφίες και ερευνάται για το ποιος
έκανε αυτό. 

Όµως, λέτε, επίσης και την εξής ανακρίβεια και συνδέετε το
γεγονός: Ότι η επίθεση στον κ. Κασσελάκη είχε οµοφοβικά χα-
ρακτηριστικά. Δεν έχει προκύψει πουθενά αυτό, δεδοµένου ότι
και η συγκέντρωση έγινε από άλλα άτοµα. Δεν το ξέρουµε αυτό.
Μπορεί και να είναι, µπορεί και να µην είναι. Μην συνδέουµε
όµως τέτοια γεγονότα. Δεν προκύπτει ότι η επίθεση έγινε λόγω
του σεξουαλικού προσανατολισµού ή για κάποιον άλλον λόγο. 

Άρα, οφείλουµε ορισµένες φορές να λέµε µπράβο όταν η Ελ-
ληνική Αστυνοµία και επεµβαίνει αµέσως και προστατεύει τα δύο
άτοµα στις 9 Μαρτίου και στις 10 Μαρτίου όταν προστατεύει.

Άρα τα περιστατικά που αναφέρετε ως πρόβληµα και αποδει-
κνύουν την αποτυχία της οργανωµένης και της σχεδιασµένης πο-
λιτικής για τη Θεσσαλονίκη, αυτά της 9ης και της 10ης Μαρτίου,
είναι περιστατικά επιτυχηµένα για την Ελληνική Αστυνοµία.

Σε συνέχεια και της προηγούµενης ερώτησης σας εξήγησα
πως η Ελληνική Αστυνοµία έχει εκπαιδευτεί για να αντιµετωπίσει
τέτοια περιστατικά.

Κλείνω όµως τώρα µε κάτι άλλο. Νοµίζω ότι ήσασταν εδώ όταν
απάντησα στον συνάδελφο κ. Καζαµία. Η έρευνα που χρησιµο-
ποίησε ο κ. Καζαµίας για τέτοια περιστατικά ήταν έρευνα, που
αφορούσε τη χρονική περίοδο διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Πείτε
µας, λοιπόν, εσείς πόσα κάνατε γι’ αυτό το θέµα και πώς αντιµε-
τωπίσατε τέτοια περιστατικά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Προχωρούµε στην

τέταρτη, µε αριθµό 858/19-3-2024, επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
«Ελληνικής Λύσης» κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Επίλυση του αδιεξόδου των
ηλικιακών ορίων συνταξιοδότησης των Επαγγελµατιών Οπλιτών
(ΕΠ.ΟΠ.).

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βάση αυτό

το πρόβληµα που αντιµετωπίζουν οι εθελοντές οπλίτες των Ενό-
πλων Δυνάµεων και στη δική µας εκλογική περιφέρεια, που
υπάρχει πολύ µεγάλο ζήτηµα το οποίο έχει θέσει και η Ένωση
Στρατιωτικών της Περιφερειακής Ενότητας Σερρών αλλά και το
συνδικαλιστικό τους όργανο η πανελλήνια συνοµοσπονδία,
εσείς, που επαίρεστε το λεγόµενο επιτελικό κράτος, δηµιουρ-
γείτε µια κοινωνική ανισότητα.

Οι εθελοντές οπλίτες των Ενόπλων Δυνάµεων, µε βάση το
άρθρο 39 παράγραφος 2 του ν.445/1974, για την ιεραρχία τους
σε ό,τι αφορά την εξέλιξη που έχουν οι υπαξιωµατικοί µε τον
βαθµό του αρχιλοχία, αλλά και οι ανθυπασπιστές, υπάρχει ένας
ηλικιακός διαχωρισµός, στα πενήντα και στα πενήντα τέσσερα
έτη. 

Σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 20 του ν.3865/2010
θεµελιώνουν κάποια συνταξιοδοτικά δικαιώµατα οι εθελοντές µα-
κράς θητείας, που εκεί µεριµνήσατε, αλλά για τους ΕΠΟΠ δεν
µεριµνήσατε, οπότε υπάρχει µια διάκριση σε στρατιωτικούς ανά-
µεσα σε πληβείους και πατρικίους αυτή την ώρα, δηλαδή σε ιπ-
πείς και µη ιππείς.

Θα πρέπει να το δείτε λοιπόν διότι αυτή η κοινωνική ανισότητα
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δηµιουργεί στρεβλώσεις στο στράτευµα. Οι άνθρωποι αυτοί µπή-
καν στον στρατό σε µια παραγωγική ηλικία, στο εικοστό όγδοο
έτος της ηλικίας τους, και τώρα τους διώχνετε -γιατί αυτή τη
φράση θα χρησιµοποιήσω-, τους αποστρατεύετε αναγκαστικά
στα πενήντα. Βρίσκονται σε µια ηλικία που -αντιλαµβάνεστε-
αυτοί και οι οικογένειές τους -και είναι χιλιάδες οικογένειες Ελ-
λήνων οπλιτών- θα βρεθούν σε απόγνωση χωρίς ασφαλιστική και
συνταξιοδοτική κάλυψη, µε µόλις είκοσι δύο χρόνια γιατί για να
λάβουν σύνταξη θα πρέπει να διανύσουν τουλάχιστον το εξηκο-
στό έτος της ηλικίας τους ή να έχουν σαράντα χρόνια στον Ελ-
ληνικό Στρατό ή στο Πολεµικό Ναυτικό ή στην Αεροπορία.

Ξέρετε, στρατός δεν είναι µόνο για να παίρνεις Ραφάλ και
Μπελαρά. Θα πρέπει να δείξετε ότι µεριµνάτε για το φρόνηµα
των Ενόπλων Δυνάµεων και δη για αυτούς τους ανθρώπους οι
οποίοι αυτή τη στιγµή πληρώνουν καίριες θέσεις, είναι εξειδικευ-
µένο προσωπικό, καλύπτουν στρατιωτικές ανάγκες.

Στην ηλικία που θα φύγουν από τον Στρατό δεν µπορούν εύ-
κολα να βρουν δουλειά µε βάση την εξειδίκευση και τα βιώµατα
που έχουν, δηλαδή µε το βιογραφικό τους στον Στρατό. Πρέπει
µε µια νοµοθετική παρέµβαση να λύσετε αυτό το ζήτηµα, να πα-
ραµείνουν περισσότερα χρόνια στο στράτευµα διότι καλύπτουν
-επαναλαµβάνω- καίριες θέσεις υψηλής ετοιµότητας και ανάγ-
κης, εξειδίκευσης δηλαδή που έχουν στο στράτευµα. Η µάνα-
Ελλάς -και θα το πω έτσι απλά- τους χρειάζεται.

Άρα, θα πρέπει να µεριµνήσετε γι’ αυτούς τους ανθρώπους οι
οποίοι στα είκοσι οκτώ τους µπήκαν στον Ελληνικό Στρατό γιατί
ήθελα να έχουν µια επαγγελµατική αποκατάσταση, αλλά κυρίως
δεν µπήκαν γιατί έτσι τους κάπνισε, ήταν ένα αντικείµενο όπου
οι περισσότεροι από αυτούς το αγαπούν.

Άρα, µην τους διώχνετε βίαια αυτούς τους ανθρώπους δηµι-
ουργώντας µια κοινωνική ανισότητα οικονοµικής και οικογενει-
ακής φύσης όπου οι άνθρωποι αυτοί θα χάσουν το ηθικό τους.
Διότι, ξέρετε πολύ καλά, ότι στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας πρω-
τίστως πρέπει να είναι το ηθικό ακµαιότατο. Για ανθρώπους µι-
λάµε και όχι µόνο για στρατιωτικούς εξοπλισµούς, αυτή την ώρα.

Άρα, δείτε το φρόνηµα αυτών των οικογενειών των εθελοντών
οπλιτών των Ενόπλων Δυνάµεων, τους περιβόητους ΕΠΟΠ, για
να µπορούν να συνταξιοδοτηθούν και δώστε τους µια χρονική
παράταση απέναντι στη διάρκεια που έχουν για να µπορέσουν
οι άνθρωποι όταν θα συµπληρώσουν το ανάλογο ηλικιακό όριο,
ή αν θέλετε µετά τα πενήντα πέντε αν τους αφήσετε να πάρουν
και κάποια πλασµατικά χρόνια, ώστε να µπορέσουν οι άνθρωποι
να χαίρουν ισονοµίας και ισοπολιτείας ως κύτταρα της ελληνικής
κοινωνίας που προσέφεραν στο στράτευµα και να µπορέσουµε
να ορθοποδήσουν.

Πρέπει να το δείτε. Τούτη την ώρα κρέµονται από τα χείλη
σας, κύριε Υπουργέ, για το τι θα µεριµνήσετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννης Κε-

φαλογιάννης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ξέρετε πολύ καλά ότι αυτή η Κυβέρνηση

έχει µεριµνήσει, όπως είπατε πολύ σωστά, όχι µόνο για τους εξο-
πλισµούς, αλλά και για το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων,
γιατί εµείς τους θεωρούµε πολλαπλασιαστή ισχύος.

Μάλιστα, ξέρετε πολύ καλά ότι πρόσφατα ανακοινώσαµε µια
σειρά από µέτρα που αφορούν ακριβώς τη µέριµνα του προσω-
πικού, στεγαστικό και υγειονοµικά.

Και προφανώς θα προβούµε και σε µία σειρά από νοµοθετικές
πρωτοβουλίες, που άπτονται και αυτού του ζητήµατος, ακριβώς
για να βοηθήσουµε αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι πραγµα-
τικά δίνουν τον καλύτερο τους εαυτό κάθε µέρα προκειµένου να
φυλάττουν Θερµοπύλες.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, µε βάση και την ερώτηση που µου
κάνατε, να κάνω και µία αναδροµή συνολικά στο πλαίσιο, που
αφορά το συνταξιοδοτικό των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων,
γιατί καλό είναι όσοι µας ακούν σήµερα να γνωρίζουν όλες τις
παραµέτρους και θα έρθω βεβαίως και στο προκείµενο, έτσι

ώστε να γίνει µία εποικοδοµητική συζήτηση.
Όσον αφορά τη συµπλήρωση της πλήρους συντάξιµης υπη-

ρεσίας για τους αξιωµατικούς, τους ανθυπασπιστές και τους
υπαξιωµατικούς είτε είναι απόφοιτοι από στρατιωτικές σχολές
είτε όχι, όπως, για παράδειγµα, οι εθελοντές µακράς θητείας ή
οι µονιµοποιηθέντες επαγγελµατίες οπλίτες, τονίζω για άλλη µια
φορά ότι αποτέλεσε και αποτελεί διαχρονικά, θα πω, για το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας µία βασική προτεραιότητα. Και ως
προς αυτό αν ερµηνεύω σωστά και το πνεύµα της ερώτησής
σας, όπου κάνετε αναφορά για έγκαιρη και ευµενή όπως την
αποκαλείται ρύθµιση του ν.2439/1996 όσον αφορά τα όρια ηλι-
κίας των αξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων από τον υποστρά-
τηγο µέχρι και τον συνταγµατάρχη, µε τη ρητή µάλιστα τότε
πρόβλεψη συµπλήρωσης των τριάντα πέντε ετών πραγµατικής
υπηρεσίας, όπως βεβαίως και τη δυνατότητα για τους αξιωµατι-
κούς που υπάγονται στον νεότερο νόµο του 2010, τον ν.3883, να
παραµένουν εκτός οργανικών θέσεων µέχρι να συµπληρώσουν
πραγµατική υπηρεσία συντάξιµη, τα τριάντα πέντε έτη, νοµίζω
επιβεβαιώνουν για άλλη µια φορά τη µέριµνα του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας ακριβώς για το προσωπικό τους.

Όσον αφορά, βεβαίως, ειδικότερα τις ρυθµίσεις για τα όρια
ηλικίας των αξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων βαθµού υπο-
στρατήγου µέχρι συνταγµατάρχη και αντιστοίχων, στους οποί-
ους αναφέρεστε και εσείς, αφορούν σε στελέχη τα οποία
εξακολουθούν να υπάγονται στο καθεστώς των κρίσεων και προ-
αγωγών σύµφωνα µε τον νόµο που αναφέρετε και στην ερώτησή
σας.

Όσον αφορά τα όρια ηλικίας τα οποία αυξήθηκαν µε τον νεό-
τερο νόµο, τον ν.4915/2022, και συγκεκριµένα µε το άρθρο 66
ώστε να αποφευχθούν δυσµενείς διακρίσεις σε στελέχη, που
πληρούν ταυτόσηµα ουσιώδη κριτήρια, όπως, για παράδειγµα,
η προέλευσή τους και η υπηρεσιακή αξιοποίησή τους, αλλά και
για να υπάρξει και µια οµαλή µετάβαση του στρατιωτικού προ-
σωπικού στον νεότερο νόµο περί ιεραρχίας τον ν.3883/2010,
καθώς και µε την παρέλευση των ετών θα µειώνεται το υποκει-
µενικό πεδίο εφαρµογής του παλαιότερου νόµου του 1996, η ίδια
µέριµνα, που αναφέρεται και εσείς στο ερώτηµά σας, υπήρξε για
τους εθελοντές µακράς διάρκειας µε νοµοθετική πρωτοβουλία
της παρούσας Κυβέρνησης.

Αναγνωρίζουµε ότι, πράγµατι, αυτή τη στιγµή υπάρχει ένα
κενό όσον αφορά τους επαγγελµατίες οπλίτες και πράγµατι σε
σχέση µε τις υπόλοιπες κατηγορίες θα µπορούσα να πω ότι ίσως
υπάρχει µια αδικία. Θα ήθελα να ενηµερώσω σήµερα το Κοινο-
βούλιο ότι ήδη βρισκόµαστε σε στάδιο επιτελικής επεξεργασίας,
έχουµε ζητήσει από τα επιτελεία τις προτάσεις τους για ένα σχέ-
διο νόµου, µια διάταξη ή διατάξεις αναλόγως, που θα ρυθµίζουν
αυτό το θέµα και αυτή τη στιγµή είναι σε φάση αξιολόγησης. Πε-
ριµένουµε τις τελικές τους εισηγήσεις -θα πω περισσότερα και
στη δευτερολογία µου, κύριε συνάδελφε- και νοµίζω ότι βρισκό-
µαστε σε έναν καλό δρόµο προκειµένου και αυτό το ζήτηµα να
επιλυθεί µε όρους ισότητας προς αυτούς τους συνανθρώπους
µας, άνδρες και γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων, που πραγµα-
τικά επιτελούν καθηµερινά ένα εξαιρετικά σηµαντικό ρόλο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε  Υπουργέ, δεκτό. Ανα-

γνωρίζετε αυτό το κενό που υπάρχει για τους εθελοντές οπλίτες
των Ενόπλων Δυνάµεών, οι οποίοι, όπως και εσείς λέτε, καλύ-
πτουν σηµαντικές θέσεις στον ελληνικό στρατό. 

Απλά να θυµίσω ότι στις 7 Φεβρουαρίου του 2023 ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, είχε υποσχεθεί ότι θα
επιλυθεί το ζήτηµα και αν πάµε και σε παλαιότερες δηλώσεις, το
ίδιο έχουν δηλώσει ο κ. Παναγιωτόπουλος, ο κ. Χαρδαλιάς, ο κ.
Δένδιας, ο νυν Υπουργός, ότι θα επιλυθεί το ζήτηµα.

Λέτε ότι είστε σε µία διαδικασία νοµοθετικής επεξεργασίας
γιατί έχετε αντιληφθεί αυτό το κενό, ώστε να γίνει κάτι αντίστοιχο
µε αυτό που έγινε για τους εθελοντές µακράς θητείας, διότι
υπάρχει µία βαθµολογική και ηλικιακή ανακολουθία. Το έχετε πει
και εσείς. 
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Το θέµα είναι αν µπορούµε να τους δώσουµε έναν χρονικό ορί-
ζοντα, έναν προσδιορισµό χρονικό και να µην το αφήνουµε στο
διηνεκές, υπό την έννοια ότι τούτη την ώρα πρέπει να ξέρουµε
διότι είναι και σε µία «κρίσιµη» ηλικία, στα πενήντα, που αντιλαµ-
βάνεστε ότι και στρατιές ανέργων θα δηµιουργήσουµε και κοι-
νωνικές ανισότητες και αντιξοότητες. Υπό την έννοια αυτή οι
άνθρωποι µπήκαν είκοσι οκτώ χρονών και στα πενήντα δεν πρέ-
πει να φύγουν για τους λόγους που και εσείς λέτε, ότι έχετε δια-
πιστώσει αυτό το κενό. 

Πρέπει, λοιπόν, να δώσουµε ένα συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα ένα συγκεκριµένο χρονικό πλαίσιο, διότι, ξέρετε, το να
λέµε ότι «θα το δούµε», «θα το ρυθµίσουµε», «έχουµε αντιληφθεί
το κενό» ακούγεται ναι µεν µε ένα πολιτικό στόµφο καλό, αλλά
επί της ουσίας οι άνθρωποι αυτοί πρέπει να γνωρίζουν τι θα γίνει
µε το µέλλον τους, δηλαδή ποια είναι η επόµενη ηµέρα γι’ αυ-
τούς. Εφόσον έχουν γίνει ρυθµίσεις αντίστοιχες για άλλους κλά-
δους -και ορθώς- θα πρέπει να γίνει και γι’ αυτούς διότι,
επαναλαµβάνουµε -το είπατε και εσείς- αυτό το κενό πρέπει να
καλυφθεί για πάρα πολλούς λόγους και κυρίως κοινωνικούς λό-
γους, γι’ αυτούς, τα παιδιά τους, τις οικογένειές τους.

Πείτε µας, λοιπόν, αν είστε σε θέση πότε θα καλυφθεί το κενό
αυτό και πότε αυτή την αδικία θα την άρετε ή αφού την έχετε εν-
τοπίσει θα την διορθώσετε. Ήταν µία παράλειψη για χιλιάδες
εθελοντές οπλίτες, οι οποίοι προσέφεραν τα µάλα και θα πρέπει
όπως και οι άλλοι συνάδελφοί τους να χαίρουν ίσης µεταχείρισης
σε ό,τι αφορά τη βαθµολογική, αλλά κυρίως να µην υπάρχει αυτή
η ηλικιακή ανακολουθία για να µπορέσουν οι άνθρωποι να συν-
ταξιοδοτηθούν, έστω µε τον νόµο ο οποίος θεµελιώνει συνταξιο-
δοτικά δικαιώµατα, όταν συµπληρώσουν το εξηκοστό έτος της
ηλικίας τους. Δείτε το, αλλά από αυτή την ώρα θέλουν συγκεκρι-
µένα να τους πείτε το χρονικό πλαίσιο κάλυψης αυτού του κενού
που και εσείς το παραδεχθήκατε, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπούµπα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα τέσ-
σερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 2ο Γυµνάσιο Αλεξάνδρειας Ηµαθίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, είστε πλέον και εσείς αρκετά έµπειρος.
Με τόσα χρόνια στο ελληνικό Κοινοβούλιο ξέρετε, πολύ καλά,
ότι η νοµοθετική διαδικασία περιλαµβάνει διάφορα στάδια.
Πρώτα απ’ όλα τη διάγνωση του προβλήµατος από πλευράς της
Κυβέρνησης η οποία στην ουσία έχει την πρωτοβουλία της νο-
µοθέτησης. Άρα για να σας ανακοινώνω σήµερα ότι αυτή τη
στιγµή βρισκόµαστε στο τελικό στάδιο αξιολόγησης συγκεκρι-
µένων διατάξεων, σηµαίνει ότι προφανώς έχουµε ήδη λάβει τις
εισηγήσεις από τα αρµόδια επιτελεία, γιατί αντιλαµβάνεστε ότι
το να έρθει µια ρύθµιση δεν είναι απλά να πούµε ότι τα πενήντα
τα κάνουµε πενήντα δύο ή πενήντα πέντε ή αν θέλετε απλώς βά-
ζουµε µία υπογραφή και φέρνουµε µία νοµοθετική διάταξη. Πρέ-
πει να ληφθούν υπ’ όψιν µια σειρά από παραµέτρους τις οποίες
βεβαίως έχουν λάβει τα επιτελεία, υπηρεσιακές, οικονοµικές,
έτσι ώστε να έρθει µία ρύθµιση τέτοια που να ρυθµίζει πραγµα-
τικά αυτήν την κατάσταση που σας περιέγραψα προηγουµένως
-συµφωνούµε όλοι ότι υπάρχει µια αδικία έναντι αυτών των συµ-
πολιτών µας- µε τέτοιο τρόπο ώστε στην ουσία να δώσουµε µια
λύση οριστική χωρίς να δηµιουργηθούν περαιτέρω προβλήµατα. 

Αυτό, λοιπόν, που σας λέω είναι ότι πράγµατι αυτή η εισήγηση
υπάρχει στο γραφείο του κυρίου Υπουργού, ο οποίος έχει και τη
νοµοθετική πρωτοβουλία, αξιολογείται, θα κατατεθεί εφόσον βε-
βαίως -και δεν έχω κάποιο λόγο να πω το αντίθετο- δοθεί το πρά-
σινο φως εντός του επόµενου χρονικού διαστήµατος, έτσι ώστε
πράγµατι αυτό το µεγάλο ζήτηµα το οποίο απασχολεί άντρες και
γυναίκες στελέχη Ενόπλων Δυνάµεων να επιλυθεί µε έναν τέτοιο

τρόπο που πραγµατικά θα άρει αυτές τις αδικίες.
Σε κάθε περίπτωση νοµίζω έχουµε δώσει δείγµατα γραφής, ει-

δικά στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, ότι, όπως είπα και στην
πρωτολογία µου, καλά τα οπλικά συστήµατα, προφανώς έχουµε
µία συνεχή µέριµνα όσον αφορά την ενίσχυση της αποτρεπτικής
ισχύος της πατρίδας µας, αλλά αν δεν έχουµε ηθικό, που υπάρ-
χει, αλλά ακόµη µεγαλύτερο, στους άνδρες και στις γυναίκες ων
Ενόπλων Δυνάµεων προφανώς από µόνα τους τα οπλικά συστή-
µατα δεν αρκούν. 

Εποµένως, από το οποίο µπορώ να ανακοινώσω σήµερα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία είναι ότι αυτή η ρύθµιση θα έρθει προς
ψήφιση στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Οι τελευταίες πινελιές, να το
πω έτσι πολύ απλά, µπαίνουν αυτή τη στιγµή και θα είµαστε σε
θέση ενδεχοµένως και στη δηµόσια διαβούλευση να αξιολογηθεί,
να γίνουν οι παρατηρήσεις και βεβαίως εκεί θα θέλουµε και τη
δική σας συµβολή και ως συνάδελφοι και ως κόµµα προκειµένου
πραγµατικά µε µια ευρεία πλειοψηφία να περάσει αυτή η διάταξη
µέσα από το ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Προχωρούµε στη δέκατη έβδοµη µε αριθµό 864/20-3-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χίου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας. «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Σταύρου
Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε
θέµα: «Κρατικός Αερολιµένας Χίου στη δέσµη παραβάσεων της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής».

Παρακαλώ, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, καλησπέρα. Από τη δέσµη παρεµβάσεων της

Ευρωπαϊκής Επιτροπής µε τίτλο: «Ασφάλεια της πολιτικής αερο-
πορίας» που δηµοσίευσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προκύπτει ότι
καλείται η Ελλάδα να συµµορφωθεί µε τους ενωσιακούς κανόνες
για τις πτητικές λειτουργίες και τα αεροδρόµια. Οι διαπιστωµέ-
νες παραβάσεις αφορούν δεκατέσσερα αεροδρόµια, ανάµεσα
στα οποία περιλαµβάνεται και ο Κρατικός Αερολιµένας Χίου. 

Συγκεκριµένα η Ευρωπαϊκή Ένωση τον περασµένο Ιούλιο 2023
απέστειλε προειδοποιητική επιστολή στην Ελλάδα, επειδή δεν
συµµορφώνεται µε τους σχετικούς κανόνες σχετικά µε την επα-
λήθευση της συµµόρφωσης των αεροµεταφορέων και τη διενέρ-
γεια εποπτικών δραστηριοτήτων, όσον αφορά την ασφάλεια της
πολιτικής αεροπορίας, καθώς και επειδή δεν συµµορφώνεται µε
τους ενωσιακούς κανόνες σχετικά µε την πιστοποίηση των αερο-
δροµίων.  

Οι αρµόδιες αρχές των κρατών-µελών πρέπει να ελέγχουν τη
συµµόρφωση των εµπορικών αεροµεταφορέων µε ορισµένες
απαιτήσεις για τις οποίες πρέπει να θεσπίσουν και να διατηρούν
σύστηµα διαχείρισης µε ελάχιστο αριθµό ειδικευµένου προσω-
πικού. 

Από τον έλεγχο που διενήργησε ο Ευρωπαϊκός Οργανισµός
Ασφάλειας Αεροπορίας (EASA) προέκυψε ότι αρµόδια αρχή στην
Ελλάδα, η ΥΠΑ, δεν διενήργησε τις αναγκαίες επαληθεύσεις της
συµµόρφωσης, όπως καθορίζονται στον κανονισµό 965/2012. 

Επιπρόσθετα, δέκα ελληνικά αεροδρόµια φαίνεται να έχουν
χαρακτηριστεί ως µη δεόντως πιστοποιηµένα σύµφωνα µε τον
κανονισµό 1139/2018, ανάµεσα στα οποία είναι και ο κρατικός
αερολιµένας Χίου. 

Επιπρόσθετα και πέραν των παραπάνω, απαράδεκτη και επι-
κίνδυνη –κατά την άποψή µου- για την ασφάλεια αλλά και την
υγεία των επιβατών κρίνεται η εικόνα που εµφανίζει σήµερα το
συγκεκριµένο αεροδρόµιο. Ενώ το κτήριο εξυπηρέτησης επιβα-
τών επισκευάζεται µε απίστευτα αργούς ρυθµούς, εκατόν σα-
ράντα επιβάτες δύο ταυτόχρονων πτήσεων συνωστίζονται σε ένα
απολύτως ανεπαρκές δωµάτιο πενήντα περίπου τετραγωνικά για
έλεγχο και αναµονή αναχώρησης, δίχως καθίσµατα, ο ένας σε
επαφή µε τον άλλον, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη διαχείρισή
τους σε κατάσταση κινδύνου, µετάδοσης µολυσµατικών ασθε-
νειών και λοιπά. 

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: 
Πρώτον, σε τι ακριβώς συνίσταται η µη συµµόρφωση µε τους

ενωσιακούς κανόνες, όσον αφορά τον αερολιµένα Χίου και στις
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αεροπορικές εταιρείες που τον προσεγγίζουν και σε ποιες ενέρ-
γειες έχει προβεί το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών για
την αντιµετώπιση των ελλείψεων που επισηµάνθηκαν από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση; 

Δεύτερον, ενώ επικρατούν απαράδεκτες συνθήκες ελέγχου,
αναµονής και αναχώρησης στον κρατικό αερολιµένα Χίου, γιατί
επιτρέπεται ταυτόχρονα άφιξη και αναχώρηση δύο πτήσεων που
θέτουν σε κίνδυνο την υγεία και την ασφαλή διακίνηση των επι-
βατών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μιχαηλίδη. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών, κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου.

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την

ερώτησή σας και προς ενηµέρωσή σας θα ήθελα να παραθέσω
τα ακόλουθα.

Επί του ερωτήµατος σχετικά µε την προειδοποιητική επιστολή
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που επικαλείστε, απαντώ ότι τόσο η
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών όσο
και η Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας βάσει των εποπτικών της αρ-
µοδιοτήτων έγκαιρα και τεκµηριωµένα απάντησαν στις 21-9-2023
στην επιτροπή για τις εν εξελίξει διαδικασίες πιστοποίησης των
συγκεκριµένων αεροδροµίων, συµπεριλαµβανοµένου και της
Χίου, η οποία απάντηση κρίθηκε από την επιτροπή ικανοποιητική
και δεν επανήλθε. 

Περαιτέρω, σε εφαρµογή της παρακολούθησης συµµόρφω-
σης των αεροµεταφορών µε τον ενωσιακό κανονισµό 965/2012,
η Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας, η ΑΠΑ, εφαρµόζει πρόγραµµα
ελέγχων προσαρµοσµένο στην αναγκαιότητα παρακολούθησης
κάθε αεροµεταφορέα. Όπως βεβαιώνει η ΑΠΑ, το 2023 πραγµα-
τοποιήθηκαν διακόσιοι ογδόντα δύο έλεγχοι. Από τους ελέγχους
πτητικής λειτουργίας των αεροµεταφορέων δεν προέκυψαν ευ-
ρήµατα για το αεροδρόµιο της Χίου. 

Επίσης, κατά τον έλεγχο εφαρµογής της ενωσιακής νοµοθε-
σίας από τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Ασφάλειας Αεροπορίας
(EASA), στον οποίο και εσείς αναφερθήκατε, καθώς και του προ-
γράµµατος ελέγχου επίβλεψης ασφάλειας για την εφαρµογή των
παραρτηµάτων του Διεθνή Οργανισµού Πολιτικής Αεροπορίας
(ICAO), δεν προέκυψαν ευρήµατα για το αεροδρόµιο της Χίου.

Είναι αληθές ότι ο αερολιµένας Χίου –καθώς και εννέα ακόµη
αεροδρόµια- βρίσκεται στο πεδίο εφαρµογής του κανονισµού
2018/1139 και έπρεπε να είχε πιστοποιηθεί έως την 31η Δεκεµ-
βρίου του 2017. Για τον λόγο αυτό η Αρχή Πολιτικής Αεροπο-
ρίας, η ΑΠΑ, µε την έναρξη λειτουργίας της το 2022 ανέλαβε
άµεσα δράση για την πιστοποίηση των δέκα αεροδροµίων µαζί
και αυτό της Χίου. 

Συγκεκριµένα, 29-6-2022 και µε συµπληρωµατικά στοιχεία 13-
9-2023 υποβλήθηκαν από την ΥΠΑ αιτήσεις πιστοποίησης κατά
EASA για τα αεροδρόµια Χίου, Αλεξανδρούπολης, Ηρακλείου,
Ιωαννίνων, Καρπάθου, Κυθήρων, Λήµνου, Μήλου, Σύρου, Σητείας
και η διαδικασία αυτή είναι σήµερα σε πλήρη εξέλιξη. 

Μέχρι να επιτευχθεί η πλήρης συµµόρφωση µε τους ευρωπαϊ-
κούς κανονισµούς και ληφθεί η πιστοποίηση, η ΑΠΑ προβαίνει
σε επιτόπιες επιθεωρήσεις των συγκεκριµένων αεροδροµίων και
της Κεντρικής Υπηρεσίας της ΥΠΑ. Οι έλεγχοι της αρχής πρό-
κειται να συνεχιστούν και τους επόµενους µήνες και µάλιστα,
σύµφωνα µε το υφιστάµενο πλάνο, ο αερολιµένας Χίου θα επι-
θεωρηθεί τις επόµενες ηµέρες εντός δηλαδή του Απριλίου. Καλό
µήνα, κιόλας!

Στο δεύτερο ερώτηµα, δεν είναι ακριβές ότι κατά την εξέλιξη
του έργου που υλοποιεί το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών
για την επέκταση και αναδιαρρύθµιση του κτηρίου του αερο-
σταθµού διατίθενται µόνο πενήντα τετραγωνικά µέτρα στους
αναχωρούντες επιβάτες, ενώ στην πραγµατικότητα –σύµφωνα
µε τον αερολιµενάρχη και την αρµόδια Υπηρεσία Υποδοµών Αε-
ροδροµίων- κατά το στάδιο εκτέλεσης των εργασιών προσωρινά
διατίθεται αίθουσα τριακοσίων εβδοµήντα τετραγωνικών µέτρων. 

Συµπληρωµατικά, θα επανέλθω στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Υπουργέ, συγκρατώ πρώτα ότι το αεροδρόµιο της Χίου

δεν είναι ακόµα πιστοποιηµένο. Γεννιούνται λοιπόν απορίες πώς
προσεγγίζουν µε το αεροπλάνο τους αεροπορικές εταιρείες. Βε-
βαίως πρέπει να σας ενηµερώσω –ελπίζω το γνωρίζετε- ότι καµ-
µία ξένη εταιρεία δεν προσεγγίζει το αεροδρόµιο της Χίου, µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Πριν ξεκινήσω όµως τη δευτερολογία µου, κυρία Υπουργέ –
και παρακαλώ να µην εκληφθούν ως προσωπικές αιχµές, πολι-
τικά θα µιλήσω- εκφράζω τη δυσαρέσκεια –θα πω
χρησιµοποιήσω αυτή τη βαριά κουβέντα- για το ότι µετά από τον
κοινοβουλευτικό έλεγχο –τούτη είναι η τρίτη φορά που επικοι-
νωνώ µε το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών- εξαναγκά-
στηκε η ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών να έρθει στη Χίο να
δει την εξέλιξη των εργασιών, εν τούτοις συγκάλεσε σύσκεψη
και δεν κάλεσε τον υποφαινόµενο ως δεύτερο Βουλευτή της
Χίου, παρά µόνο περιορίστηκε σε µία κοµµατική εκδήλωση άνευ
ουσίας και χωρίς να δοθεί λύση στα πολύ µεγάλα προβλήµατα,
σε ένα έργο πνοής, που είναι η επέκταση και η βελτίωση του αε-
ροδροµίου της Χίου, το οποίο έχει κολλήσει και δεν περπατάει
βήµα, όσον αφορά τουλάχιστον τον διάδροµο. 

Κυρία Υπουργέ, είναι προφανές ότι τα προβλήµατα που αντι-
µετωπίζουµε στη Χίο, η απαράδεκτη αυτή κατάσταση που επι-
κρατεί στο αεροδρόµιο δεν γίνεται αντιληπτή από τον Οργανισµό
Συντονισµού των Πτήσεων. 

Θα καταθέσω φωτογραφίες, γιατί προφανώς και εσείς δεν
έχετε εικόνα. Αλλά και η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου σας
που ήρθε πριν δυο-τρεις µέρες στη Χίο δεν πέρασε από εκεί που
περνάµε όλοι οι συνηθισµένοι επιβάτες. Βγήκαν και µπήκαν στο
αεροσκάφος από πλαϊνές πόρτες του αεροδροµίου. Και δεν κα-
ταλαβαίνουν, δεν έχουν εικόνα το πώς γίνεται αυτό σε ένα αερο-
δρόµιο, το οποίο είναι γιαπί, όπου η αίθουσα αναχωρήσεων δεν
υπερβαίνει τα πενήντα µε εξήντα τετραγωνικά. Θα το δείτε και
στις φωτογραφίες. 

Επιτρέπετε εσείς, η ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών, να κα-
ταφτάνουν ταυτόχρονα και να αναχωρούν δύο πτήσεις, δύο ξε-
χωριστών εταιρειών και να υφίσταται ο επιβάτης αυτή την
απαράδεκτη, την ντροπιαστική µεταχείριση. Να περιµένουν όρ-
θιοι εκατόν σαράντα άτοµα σε αυτή τη µικρή Αίθουσα µέσα στο
κρύο, το καλοκαίρι στη ζέστη, σε συνθήκες COVID, ο ένας να
είναι πάνω στον άλλον και να µην παρεµβαίνετε, όπως έχετε δι-
καίωµα από τον νόµο στην Επιτροπή Συντονισµού των Πτήσεων
και να εξαναγκάσετε τις εταιρείες να έχουν µία διαφορά στις αφί-
ξεις για λόγους δηµοσίου συµφέροντος.

Και δεν φτάνει µόνο αυτό -θα το καταθέσω και στα Πρακτικά-
τώρα, τη θερινή περίοδο προστίθεται και µία τρίτη πτήση όπου
η πρώτη µε τη δεύτερη δεν έχουν διαφορά χρόνου και η δεύτερη
µε την τρίτη έχουν µισή ώρα. Δηλαδή µέσα σε µισή ώρα, µέσα
σε σαράντα λεπτά, σε αυτή την απαράδεκτη κατάσταση θα εξα-
ναγκάσουµε τον επιβάτη που µετακινείται µε το αεροπλάνο, να
ταξιδεύει σε αυτές τις συνθήκες. 

Προφανώς δεν έχετε καταλάβει και τίποτε από όσα συνέβησαν
στα Τέµπη αναφορικά µε τη διαχείριση κινδύνου. Η Χίος είναι σει-
σµογενής περιοχή. 

Η Χίος ζει απίστευτες καταστάσεις τα τελευταία δύο χρόνια,
όπου το Υπουργείο Μεταφορών δεν είναι ικανό να ξεκολλήσει τα
έργα για να περπατήσουν. Και δεν ακούτε ούτε τα παράπονα του
κόσµου ούτε καν αντιλαµβάνεστε αυτό που λέω τώρα και θα κα-
ταθέσω φωτογραφίες να το δείτε και ιδίοις όµµασι, γιατί δεν έρ-
χεται και κανένας από τις υπηρεσίες σας να κουβεντιάσουµε τα
θέµατα που µας ταλαιπωρούν. 

Λέω λοιπόν, έχετε πραγµατικά την πολιτική βούληση να καλέ-
σετε τον Πρόεδρο του Οργανισµού Συντονισµού Πτήσεων να
σας εξηγήσει µε ποια αιτιολογία συνωστίζει -διότι δεν είναι συν-
τονισµού, είναι συνωστισµού ο οργανισµός!- τρεις πτήσεις την
ίδια ώρα σε αυτό το αεροδρόµιο που καταταλαιπωρεί και πραγ-
µατικά διακινεί µε κίνδυνο τους επιβάτες;

Ευχαριστώ.
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(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Μιχαηλίδης, κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μιχαηλίδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα έξι
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 2ο Γυµνάσιο Αλεξάνδρειας Ηµαθίας (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε, κύριε συνάδελφε, καταλαβαίνω αλλά επειδή εδώ µι-

λάµε µε νούµερα και επειδή επανήλθατε, ενώ σας απάντησα
στην πρωτολογία µου σχετικά µε το µέγεθος, µε τα τετραγωνικά
των χώρων, θα σας δώσω και στα Πρακτικά να δείτε ότι ο χώρος
αφίξεων είναι επιφάνειας διακοσίων τεραγωνικών τετραγωνικών
µέτρων και η προσωρινή αίθουσα για τις αναχωρήσεις είναι τρια-
κόσια εβδοµήντα τετραγωνικά µέτρα. Αυτό προς αποκατάσταση,
γιατί νωρίτερα επαναλάβατε τα περί πενήντα και εξήντα τετρα-
γωνικών που δεν είναι αληθές. 

Θέλω κατ’ αρχάς να σας διαβεβαιώσω ότι η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών στο πλαίσιο πάντα
του εποπτικού µας ρόλου έχουµε και τη βούληση και πράττουµε
ότι είναι απαραίτητο για την αποτελεσµατική αναβάθµιση και ενί-
σχυση των υποδοµών της χώρας. Και για τον λόγο αυτό σε συ-
νεργασία µε τους συναρµόδιους φορείς, την ΑΠΑ και την ΥΠΑ,
εργαζόµαστε πολύ µεθοδικά και εντατικά για να προστατεύ-
σουµε το δηµόσιο συµφέρον και αυτονόητα το υπέρτατο αγαθό
της ανθρώπινης ζωής.

Κύριε συνάδελφε, τα ελληνικά αεροδρόµια, όπως γνωρίζετε,
σχεδιάστηκαν σύµφωνα µε τα διεθνή πρότυπα Πολιτικής Αερο-
πορίας που ίσχυαν κατά την περίοδο ίδρυσής τους και λειτουρ-
γούν εφαρµόζοντας τα κριτήρια ασφαλούς λειτουργίας στο
περιορισµένο χωρικό περιβάλλον ανάπτυξής τους. Το αεροδρό-
µιο Χίου, λοιπόν, συµπεριλαµβάνεται στην περιοχή που δραστη-
ριοποιούνται οι αεροµεταφορείς και περιγράφεται στα
εγκεκριµένα από την ΑΠΑ εγχειρίδια, που περιγράφουν διαδικα-
σίες εκπαίδευσης των πληρωµάτων που επιχειρούν στον αερο-
λιµένα. 

Στον αερολιµένα Χίου, λοιπόν, πραγµατοποιούνται πτήσεις
βάσει των εγκεκριµένων ωραρίων πτήσεων, χρονοθυρίδες, που
εκχωρούνται από τον Εθνικό Οργανισµό Συντονισµού Πτήσεων,
σύµφωνα µε τη χωρητικότητα του αερολιµένα. Αποτελεί δε ευ-
θύνη των αεροµεταφορών να πραγµατοποιούν πτήσεις βάσει
των εγκεκριµένων χρόνων χρήσης. Ο οργανισµός λοιπόν παρα-
κολουθεί την τήρηση αυτών των όρων για την αποφυγή συµφό-
ρησης στον αερολιµένα και σε περίπτωση παραβίασης επιβάλλει
κυρώσεις και πρόστιµα στους αεροµεταφορείς κατά τους
ισχύοντες κανόνες. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικό να
αναφέρω ότι πρόσφατα τον Δεκέµβριο του 2023 η Αρχή Πολιτι-
κής Αεροπορίας επιθεωρήθηκε από τον Διεθνή Οργανισµό Πο-
λιτικής Αεροπορίας στους τοµείς αεροδροµίων, αεροναυτιλίας,
πτητικών προτύπων, την πιστοποίηση και έλεγχο των αεροπορι-
κών εταιρειών, την αξιοπλοΐα αεροσκαφών. Αντικείµενο του ελέγ-
χου ήταν η αξιολόγηση της ΑΠΑ σε αποτελεσµατική εποπτεία µε
στόχο την πρόληψη και έγκαιρη αντιµετώπιση κενών ασφαλείας.
Η ΑΠΑ τοποθετήθηκε πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο για
χώρες που υποβάλλονται για πρώτη φορά σε επιθεώρηση πλή-
ρους κλίµακας και µέσω αυτής ελέγχθηκε η Ευρωπαϊκή Ένωση,
αφού η Ελλάδα ήταν το µόνο κράτος-µέλος της Ένωσης που επι-
θεωρήθηκε από το ICAO το 2023. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, το αεροδρόµιο είναι
µη πιστοποιηµένο! Για όνοµα του Θεού, κύριε Πρόεδρε.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Εγώ σας άκουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ,
κύριε Μιχαηλίδη, σας ακούσαµε!

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Η Ελλάδα αύξησε το επίπεδο εφαρµογής των διε-
θνών προτύπων ασφαλείας από το 69,1% στο 74,9%, όταν
παγκοσµίως ο µέσος όρος αυτός είναι 69,3%.

Συγχαρητήριες επιστολές λάβαµε τόσο από τον ICAO όσο και
από την EASA αλλά και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τις οποίες κα-
τέθεσε ο Υπουργός, ο κ. Σταϊκούρας, στα Πρακτικά της Βουλής
σε αντίστοιχη επίκαιρη ερώτηση που συζητήθηκε στις 26-1-2024. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, την

κυρία Υπουργό.
Οι επόµενες τέσσερις ερωτήσεις απευθύνονται στον Υπουργό

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 
Ξεκινάµε λοιπόν µε την πρώτη µε αριθµό 867/21-3-2024 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µε θέµα: «Αποδέχεται η Κυβέρνηση την πρόταση της
ολλανδικής εταιρείας για σταδιακή αντικατάσταση του βαµβα-
κιού στη Θεσσαλία;».

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν ήρθε ο κ. Αυγενάκης σήµερα. Βέβαια δεν

έχουµε κάτι µε εσάς. Ελπίζουµε να έρθει στην επόµενη επίκαιρη,
που έχει να κάνει µε το πρόστιµο που προτείνει η επιτροπή για
τον ΟΠΕΚΕΠΕ για τις άµεσες ενισχύσεις. 

Τα νέα δεν είναι καλά από Θεσσαλία, κύριε Σταµενίτη, και το
ξέρετε πάρα πολύ καλά. Τα νέα δεν είναι καθόλου καλά ούτε για
τους αγρότες ούτε για τους κτηνοτρόφους. Προχθές έληξε η δη-
µόσια διαβούλευση του περιβόητου σχεδίου των Ολλανδών, ένα
σχέδιο το οποίο ήταν στα αγγλικά και µε µία τρισέλιδη περίληψη
στα ελληνικά.

Θα χρησιµοποιήσω την έκφραση που χρησιµοποίησε σήµερα ο
περιφερειάρχης. Η ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας είναι σοβαρή
υπόθεση. Δεν είναι ξεπέτα, ώστε να γίνεται µε fast track διαδικα-
σίες. Και ειλικρινά δεν µπορούµε να καταλάβουµε ποιο είναι το κυ-
βερνητικό σχέδιο για την ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας. 

Εν προκειµένω η ερώτησή µου έχει να κάνει µε δύο θέµατα.
Μεταξύ άλλων το σχέδιο αυτό προτείνει την αντικατάσταση του
βάµβακος, -το ξέρετε πολύ καλά- µετά από επτά χρόνια, ένα προ-
ϊόν ναυαρχίδα για τη χώρα µας και ειδικά για τη Θεσσαλία, µε
άλλου είδους προϊόντα, όπως κηπευτικά και δενδροκαλλιέργειες,
χωρίς βέβαια να προτείνει και πώς θα γίνει αυτό. Φανταστείτε
πόση αοριστία έχει το συγκεκριµένο σχέδιο!

Η ερώτηση είναι η εξής. Εσείς ως Κυβέρνηση αποδέχεστε τη
συγκεκριµένη πρόταση του ολλανδικού σχεδίου για αντικατά-
σταση του βάµβακος στη Θεσσαλία; Και αν όχι, ποια είναι ακρι-
βώς η πολιτική να στηρίξετε το βαµβάκι, στο πλαίσιο πάντα της
κλιµατικής αλλαγής; Γιατί εδώ απαιτούνται συγκεκριµένες απο-
φάσεις. Και ποιο είναι το συνολικό σχέδιο -δεν το έχουµε δει επτά
µήνες µετά, κύριε Υπουργέ. Και αυτό δεν είναι αντιπολιτευτική
τακτική- ανασυγκρότησης του πρωτογενούς τοµέα στη Θεσσα-
λία, είτε αφορά το βαµβάκι είτε αφορά άλλα προϊόντα, µε συγ-
κεκριµένους άξονες; Αυτό δεν έχει παρουσιαστεί µέχρι σήµερα
στον κόσµο τον οποίο τον απασχολεί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κόκκαλη. 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων, ο κ. Διονύσιος Σταµενίτης. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, πράγµατι οι Θεσσαλοί αγρότες και η Θεσ-

σαλία έχουν υποστεί µια τεράστια θεοµηνία και πάρα πολύ µε-
γάλες ζηµιές. Όµως, βλέπουν οι Θεσσαλοί βήµα-βήµα να
υλοποιείται ένα πρόγραµµα αποκατάστασης και αποζηµίωσης
της φυτικής παραγωγής, το οποίο εξελίσσεται. 
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Ας πάµε στο βαµβάκι. Θα κατανοούσα πλήρως την ανησυχία
σας για τους βαµβακοπαραγωγούς της Θεσσαλίας, αν δεν είχε
σαφώς εκφραστεί η θέση µας στο θέµα, τόσο δια στόµατος του
Υπουργού, του Λευτέρη Αυγενάκη, όσο και διά στόµατος του
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. Και ποια είναι αυτή; Ότι
δεν είναι απαραίτητο να εγκαταλείψουµε το βαµβάκι. 

Συγκεκριµένα, το master plan που εκπόνησε η ολλανδική εται-
ρεία είναι µια ολιστική πρόταση διαχείρισης του προβλήµατος των
υδάτινων πόρων της Θεσσαλίας, που ξεπερνά τις τετρακόσιες σε-
λίδες. Σε αυτό συµπεριλαµβάνονται προτάσεις για τη συνολική
ανασυγκρότηση της περιοχής, µετά την επεξεργασία των οποίων
θα προκύψει µια σειρά µέτρων και παρεµβάσεων που θα ληφθούν
και τα οποία θα έρθουν να συµπληρώσουν τα µέτρα τα οποία ήδη
έχουν εξαγγελθεί ή έχουν εφαρµοστεί, όπως: Το µέτρο των 45
εκατοµµυρίων µέσω του ΠΑΑ για την ανασυγκρότηση της κτηνο-
τροφίας. Το πρόγραµµα απονιτροποίησης ύψους 150 εκατοµµυ-
ρίων. Ο υπερδιπλασιασµός του προϋπολογισµού των σχεδίων
βελτίωσης. Οι υπερδεσµεύσεις για τα τοπικά προγράµµατα
LEADER. Το πρόγραµµα για τις παρακάρλιες περιοχές. 

Οι προτάσεις του συγκεκριµένου σχεδίου της ολλανδικής εται-
ρείας αφορούν διάφορους τοµείς, όπως είναι η γεωργία και η
κτηνοτροφία, προτάσεις που δεν είναι απαραίτητο να υιοθετη-
θούν στο σύνολό τους για να έχουµε ένα καλό αποτέλεσµα ούτε
να εφαρµοστούν όλες αύριο κιόλας. 

Η Κυβέρνηση θα λάβει υπ’ όψιν της, θα µελετήσει και θα αξιο-
λογήσει τις προτάσεις των υπηρεσιών των συναρµόδιων Υπουρ-
γείων, των αγροτών και των φορέων σχετικά µε τα προτεινόµενα
στο ολλανδικό σχέδιο. Γι’ αυτό άλλωστε υπήρξε άµεση ενηµέ-
ρωση από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό στους εκπροσώπους των
θεσµικών φορέων για ανάρτηση του σχεδίου προς διαβούλευση. 

Θα διευκρινίσω εδώ ότι όλες οι τεκµηριωµένες προτάσεις ει-
σακούγονται και θα εισακουστούν, ακόµη και µετά το τέλος της
διαβούλευσης. Το Υπουργείο µας ποτέ δεν ήταν κλειστό σε νέες
προτάσεις από τους ανθρώπους που τις κοµίζουν. Οπότε, µην
ανησυχείτε για τη διάρκεια της διαβούλευσης. 

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στο master plan. Πρόκειται για µια δου-
λειά η οποία εκπονήθηκε από επιστήµονες µε εµπειρία και τεχνο-
γνωσία και εκπονήθηκε στο πεδίο µε πραγµατικά δεδοµένα. Άρα,
πρόκειται για µια πολύ σοβαρή δουλειά, που οφείλουµε να λά-
βουµε υπ’ όψιν µας εξίσου σοβαρά ως οδικό χάρτη όµως, που
µας δείχνει τον δρόµο για να µετατρέψουµε την καταστροφή σε
µια ευκαιρία ουσιαστικής αναδιάρθρωσης. 

Πέρα αυτού, αυτό δεν είναι δεσµευτικό. Είναι στην ευχέρεια
της ελληνικής πολιτείας να επιλέξει ποιες από τις προτάσεις θα
υλοποιήσει, της ελληνικής πολιτείας που γνωρίζει καλύτερα από
τον καθένα την ελληνική πραγµατικότητα. Και όταν λέµε «ελλη-
νική πολιτεία», εννοούµε την Κυβέρνηση, τους θεσµούς, τους πο-
λίτες. Μαζί θα συνδιαµορφώσουµε το τελικό σχήµα εφαρµογής
του ολλανδικού σχεδίου ή την πρόταση ανασυγκρότησης, µε
γνώµονα ότι τα περιβαλλοντικά θέµατα παραµένουν σταθερά
ψηλά στην ατζέντα της πολιτικής των κυβερνήσεων του Κυριά-
κου Μητσοτάκη και ότι η κλιµατική αλλαγή και η σωστή διαχεί-
ρισή της προς όφελος του πλανήτη και του βιοτικού µας
επιπέδου παράλληλα παραµένουν πάντοτε µια πρόκληση, ένα
στοίχηµα, για εµάς. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ πιο αναλυτικά στο βαµ-
βάκι. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κόκκαλης για τη δευτερολογία του. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έχουν περάσει επτά

µήνες και γνωρίζουµε πολύ καλά τα µέτρα τα οποία έχουν εξαγ-
γελθεί, πλην όµως αφορούν την προκαταβολή για τη φυτική πα-
ραγωγή. 

Ναι µεν, κανείς δε µπορεί να πει ότι δεν είναι σε θετική κατεύ-
θυνση οτιδήποτε βοηθάει τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους
–πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε-, αλλά όµως δεν είναι µακροπρό-
θεσµα, όπως τα 45 εκατοµµύρια για τους κτηνοτρόφους, για την
αντικατάσταση. 

Λέτε ότι δεν θα υιοθετήσετε όλα όσα λένε οι Ολλανδοί. Τι θα
προτείνετε, όµως; 

Εµείς έχουµε προτείνει: Πρώτον, επικαιροποίηση του εδαφο-
λογικού χάρτη της Θεσσαλίας. Αυτό δεν το προτείνουν οι Ολ-
λανδοί. Γιατί δεν το υιοθετείτε; Δεύτερον, δηµιουργία
αγρο-οικολογικών ζωνών πλέον στη Θεσσαλία. Ούτε αυτό το
προτείνουν οι Ολλανδοί. Το προτείνουν, όµως, άλλοι επιστήµο-
νες του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας, µε συγκεκριµένες προτάσεις. 

Αυτό για το οποίο σας µεµφόµαστε είναι ότι έχει βγει µπροστά
το master plan των Ολλανδών και η Κυβέρνηση από πίσω περι-
µένει να δει τις αντιδράσεις. Η Κυβέρνηση πρέπει να παίρνει
πρωτοβουλίες, ένα, δύο, τρία συγκεκριµένα πράγµατα µακρο-
πρόθεσµα όσον αφορά το µέλλον της Θεσσαλίας και όχι καθαρά
αποσπασµατικά µέτρα. 

Κύριε Υπουργέ, σχετικά µε το βαµβάκι, στις επτά παρεµβάσεις
που εξήγγειλε ο κ. Αυγενάκης περιλαµβάνεται µία που λέει «επα-
νασύσταση της οµάδας βάµβακος». Αυτό είναι ντροπή. Έχει να
συνεδριάσει η οµάδα βάµβακος τρία χρόνια, νοµίζω. Η οµάδα
βάµβακος στο Υπουργείο ασχολείται µε την εθνική στρατηγική
για το βαµβάκι. 

Εµείς προτείνουµε άµεσα την εκ νέου σύσταση της οµάδας
βάµβακος, προκειµένου να επικαιροποιηθεί η εθνική στρατηγική
για το βαµβάκι, µια εθνική στρατηγική, κύριε Υπουργέ, η οποία
εκπονήθηκε το 2018 και υιοθετήθηκε αυτούσια από τη δική σας
την Κυβέρνηση. Και καλά έκανε. Υιοθετήθηκε αυτούσια η εθνική
στρατηγική για το βαµβάκι. Πλην, όµως, τα δεδοµένα λόγω των
πληµµυρών έχουν αλλάξει. 

Γι’ αυτό απαιτείται νέα επικαιροποίηση της εθνικής στρατηγι-
κής, µε στόχους που θα βάλει πλέον η Κυβέρνηση για το βαµ-
βάκι, στους οποίους στόχους πρέπει να είναι: Πρώτον, να µην
βγαίνει έξω η προστιθέµενη αξία του βαµβακιού, να µην πηγαίνει
στην Τουρκία. Το βαµβάκι το ελληνικό το παίρνουν από την Τουρ-
κία. Να µένει εδώ. Αυτή είναι η εθνική στρατηγική για το βαµβάκι.
Δεύτερον, στάγδην άρδευση σε όλες τις καλλιέργειες στη Θεσ-
σαλία. 

Βλέπετε, κύριε Υπουργέ, ότι εκτός από την κριτική την οποία
σας κάνουµε και η οποία έχει να κάνει µε το γεγονός ότι οχυρώ-
νεστε πίσω από το master plan των Ολλανδών, προτείνουµε συγ-
κεκριµένα µέτρα τα οποία έχουν να κάνουν µε την ανασυγκρότηση
του πρωτογενούς τοµέα. Διότι τα δεδοµένα έχουν αλλάξει. Τα
εδάφη δεν είναι τα ίδια, κύριε Υπουργέ. Πρέπει επειγόντως να γίνει
επικαιροποίηση του εδαφολογικού χάρτη και δηµιουργία πλέον
αγρο-οικολογικών ζωνών. 

Όσον αφορά τις υπόλοιπες καλλιέργειες, πρέπει να υπάρχει
µια εµπεριστατωµένη µελέτη για όλες τις καλλιέργειες που
υπάρχουν στη Θεσσαλία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κόκκαλη. Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Σταµενίτης. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τον Σεπτέµβριο του 2023 είχαµε την εκδήλωση του φαινοµέ-

νου και τις µεγάλες καταστροφές. Αµέσως προχωρήσαµε στην
εντολή για υλοποίηση µιας ολιστικής πρότασης για ανασυγκρό-
τηση της Θεσσαλίας. Στο τέλος Φεβρουαρίου είχαµε την πρό-
ταση των Ολλανδών. Η διαβούλευση ολοκληρώθηκε στις 24 - 3.
Πήρε παράταση µέχρι 12 - 4, όπου περιµένουµε και τις προτά-
σεις των φορέων. 

Θεωρείτε ότι το χρονικό διάστηµα είναι µεγάλο; Δεν θα έπρεπε
να υπάρχει µια ολιστική πρόταση για την αντιµετώπιση του φαι-
νοµένου; Δεν θα έπρεπε να υπάρχει διαβούλευση δηµόσια; Δεν
θα έπρεπε να αναµένουµε τις προτάσεις, όπως και τη δική σας
πρόταση, που σωστά την κάνατε και έχει ενδιαφέρον και θα αξιο-
λογηθεί;

Εποµένως, είναι ένα χρονοδιάγραµµα, που εγώ το χαρακτη-
ρίζω πολύ γρήγορο, που δείχνει ότι τα αντανακλαστικά της Κυ-
βέρνησης είναι άµεσα και το οποίο υλοποιείται βήµα–βήµα, όσον
αφορά την ολιστική πρόταση ανασυγκρότησης της Θεσσαλίας. 

Τώρα, όσον αφορά συγκεκριµένα το βαµβάκι, είναι αναµφι-
σβήτητα προϊόν στρατηγικής σηµασίας για τη χώρα µας µε ιστο-
ρία βιοµηχανικής και επαγγελµατικής παραγωγής ήδη από τα
τέλη του δέκατου ένατου αιώνα.

Θα σας πω εν τάχει µερικά στοιχεία, µε τα οποία δεν νοµίζω
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να διαφωνήσει κανένας. Η Ελλάδα διαθέτει το 80% των ευρω-
παϊκών εκτάσεων βαµβακοκαλλιέργειας. Διεθνώς η Ελλάδα βρί-
σκεται στην έβδοµη θέση εξαγωγής βαµβακιού. Το βαµβάκι
βρίσκεται ανάµεσα στα δέκα πιο εξαγώγιµα προϊόντα της χώρας
µας και στα τρία πιο εξαγώγιµα αγροτικά προϊόντα. 

Η Θεσσαλία αποτελεί το κέντρο της ελληνικής βαµβακοκαλ-
λιέργειας. Η Βιοµηχανία Βάµβακος είναι κατά 90%-95% προσα-
νατολισµένη στις εξαγωγές. Δεν αποτελεί, λοιπόν, µόνο για τη
Θεσσαλία µείζων οικονοµικό τοµέα, αλλά για το σύνολο της
χώρας και της οικονοµίας. Παράλληλα, η αποφυγή εξάντλησης
της ποιοτικής υποβάθµισης των υδάτινων πόρων στη Θεσσαλία
–και όχι µόνο- αποτελεί ευθύνη όλων µας. 

Όµως, οι απαιτήσεις σε νερό δεν είναι ο µοναδικός παράγον-
τας για να κριθεί η καταλληλότητα µιας καλλιέργειας. Το ελλη-
νικό βαµβάκι έχει συγκριτικό πλεονέκτηµα την υψηλή του
ποιότητα. Έχουµε αναπτύξει µεγάλη τεχνογνωσία γύρω από
αυτό. Η χώρα µας διαθέτει ιδιαίτερα καλές συνθήκες κλιµατολο-
γικές και εδαφολογικές. Έχουν επενδυθεί πολλά χρήµατα από
επιχειρήσεις και παραγωγούς. Υπάρχουν οι απαραίτητες υποδο-
µές και ο απαραίτητος µηχανικός εξοπλισµός. Δεν απαιτούνται
πολλά εργατικά χέρια. Υπάρχει µια διασφαλισµένη αγορά.

Παράλληλα υπάρχουν και άλλες παρεµβάσεις για την εξοικο-
νόµηση του νερού που µπορούν και πρέπει να γίνουν, πριν προ-
χωρήσουµε σε οποιαδήποτε συζήτηση για αναδιάρθρωση
καλλιεργειών, όπως εγγειοβελτιωτικά έργα, συστήµατα άρδευ-
σης, νέες τεχνολογίες, εφαρµογή καλών γεωργικών πρακτικών,
εκπαίδευση στην ορθολογική χρήση της άρδευσης. 

Και εδώ να σηµειώσω ότι το βαµβάκι για να έχει µεγάλη παρα-
γωγή χρειάζεται απλά επάρκεια νερού, όχι υπερκατανάλωση.
Είναι, δηλαδή, σηµαντικό να αντιληφθούµε όλοι τη διαφορά ανά-
µεσα στις πραγµατικές ανάγκες για άρδευση και τη συνολική κα-
τανάλωση νερού που πρακτικά λαµβάνει χώρα τώρα.

Εποµένως, ναι, ακούµε και αξιολογούµε πάντοτε όλες τις προ-
τάσεις που φτάνουν σε εµάς. Όµως, όχι, δεν υποστηρίζουµε
αβίαστα οποιαδήποτε αντικατάσταση της καλλιέργειας. Απαιτεί-
ται, λοιπόν, περαιτέρω µελέτη, ενδελεχής διερεύνηση και συνε-
κτίµηση όλων των παραµέτρων που επηρεάζουν και
επηρεάζονται από την επάρκεια εργατικών χεριών, την ύπαρξη
αγορών, το ισοζύγιο εξαγωγών, την εσωτερική αγορά και τον
εσωτερικό ανταγωνισµό, τον κοινωνικό αντίκτυπο. Μια λανθα-
σµένη και βεβιασµένη απόφαση µπορεί να οδηγήσει σε αποστα-
θεροποίηση της αγοράς σε όλη την αλυσίδα, δηλαδή την
παραγωγή, τη µεταποίηση, τη διάθεση και την εµπορία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Εν προκειµένω, λοιπόν, για το βαµβάκι, θα συνεχίσουµε να το
στηρίζουµε µέσα από την κοινή ευρωπαϊκή πολιτική και τις εθνι-
κές στρατηγικές. Θυµίζω ότι συνεχίζονται οι παρεµβάσεις που
προβλέπονται για τη στήριξη του τοµέα βάµβακος, όπως τα προ-
γράµµατα αναδιάρθρωσης για βιοµηχανίες και γεωργούς και η
ειδική ενίσχυση βάµβακος, η οποία θα χορηγείται σίγουρα µέχρι
το 2027 µε την ίδια τιµή ενίσχυσης ανά στρέµµα 73,3 ευρώ το
στρέµµα και για την οποία µάλιστα πετύχαµε να δύναται να µει-
ωθεί η ελάχιστη απαιτούµενη στρεµµατική απόδοση στο «-30»
του µέσου όρου από «-20» που ήταν. 

Συµπερασµατικά, όπως προαναφέρθηκα, το ολλανδικό σχέδιο
είναι ένας οδικός χάρτης, ένα σύνολο δυνατών παρεµβάσεων
από τις οποίες θα επιλέξουµε να υλοποιήσουµε αυτές που θεω-
ρούµε πιο αποτελεσµατικές, αλλά και πιο εναρµονισµένες στο
ελληνικό περιβάλλον, την ελληνική οικονοµία και κοινωνία. Η εγ-
κατάλειψη της καλλιέργειας του βαµβακιού δεν είναι µια από τις
επιλογές µας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε τώρα µε τη δεύτερη µε αριθµό 859/19-3-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνα-
νίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Χριστίνας Σταρακά προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε θέµα: «Ανάγκη άµεσης πληρωµής της ειδικής
ενίσχυσης βάµβακος στους βαµβακοπαραγωγούς».

Ορίστε, κυρία Σταρακά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, κάθε χρόνο η πληρωµή της ειδικής ενίσχυ-

σης βάµβακος ολοκληρωνόταν µέχρι τον Μάρτιο. Σήµερα έρχε-
ται ο ΟΠΕΚΕΠΕ και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και µας
λένε ότι η πληρωµή στις συνδεδεµένες θα γίνει τον Απρίλιο,
όπως παραδέχθηκε και ο Πρόεδρος του ΟΠΕΚΕΠΕ σε πρό-
σφατη ανακοίνωσή του.

Παρ’ όλα αυτά, σύµφωνα µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ οι εφαρµογές για
την καταχώρηση των ποσοτήτων για τα συνδεδεµένα συγκεκρι-
µένα καθεστώτα άµεσων ενισχύσεων το 2023 ήταν ανοιχτές
µέχρι σήµερα, µέχρι την 1η Απριλίου, πλην βέβαια της ενίσχυσης
βάµβακος, η οποία ολοκληρώθηκε την Παρασκευή. Μιλάµε για
συνδεδεµένες ενισχύσεις που αφορούν την καλλιέργεια ρυζιού,
ντοµάτας, κορινθιακής σταφίδας, σπόρων, παράδοσης πορτο-
καλιών για χυµοποίηση, αλλά και για την ειδική ενίσχυση βάµβα-
κος. Στη συνέχεια, µας ανακοίνωσε ο ΟΠΕΚΕΠΕ ότι θα
ακολουθήσουν οι έλεγχοι για να δοθούν οι πληρωµές µέχρι το
Πάσχα, δηλαδή τον Μάιο. 

Πέραν, όµως, από την καθιερωµένη καθυστέρηση που πλέον
είναι χαρακτηριστικό της Κυβέρνησης, να θυµηθούµε ότι χρω-
στάει ακόµα ενισχύσεις του 2023 και για τα οικολογικά σχήµατα
και για τις συνδεδεµένες ενισχύσεις και για τη βασική ενίσχυση,
την αναδιανεµητική ενίσχυση, την ενίσχυση στους νέους αγρό-
τες και χρήµατα από άµεσες ενισχύσεις.

Όσον αφορά την ενίσχυση στους βαµβακοπαραγωγούς
έχουµε επιπλέον ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα. Στην ανάρτηση
της 5ης έκδοσης αποτελεσµάτων ελέγχων των αγροτεµαχίων για
την ειδική ενίσχυση βάµβακος που αφορά τα αγροτεµάχια των
βαµβακοπαραγωγών τους µήνες Οκτώβριο και Νοέµβριο του
2023, τα αποτελέσµατα είναι καταστροφικά τόσο για περιοχές
της Αιτωλοακαρνανίας, του τόπου µου δηλαδή, όπως είναι το Νε-
οχώρι, η Κατοχή, το Λεσίνι, η Πεντάλοφος, όσο και για άλλες βέ-
βαια περιοχές στη χώρα. Αυτό συµβαίνει γιατί οι έλεγχοι που
έγιναν µέσω του monitoring έβγαλαν πάρα πολλά αγροτεµάχια
κίτρινα, όπως λέγονται, δηλαδή µη επιλέξιµα, προτείνοντας
στους καλλιεργητές να κινήσουν τη διαδικασία ένστασης µέσω
των ΚΥΔ, κάτι που προκαλεί προφανώς ανησυχία στους βαµβα-
κοπαραγωγούς, οι οποίοι έχουν συλλέξει την παραγωγή τους,
την έχουν παραδώσει στα εργοστάσια και έχουν αναρτήσει και
στο µηχανογραφικό σύστηµα του ΟΠΕΚΕΠΕ τα προβλεπόµενα
ώστε να πάρουν τη συνδεδεµένη επιδότηση που τους αντιστοι-
χεί. 

Επίσης, τους επιβαρύνει µε αδικαιολόγητο γραφειοκρατικό κό-
στος και µία αδικαιολόγητη σπατάλη χρόνου. Γι’ αυτόν τον λόγο
φοβούνται ότι δεν θα πάρουν το ποσό της ειδικής ενίσχυσης που
τους αναλογεί, επειδή τα αγροτεµάχια χαρακτηρίζονται ακατάλ-
ληλα, σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα του monitoring. Σκέφτονται,
επίσης, ότι µέσω της ένστασης στα ΚΥΔ ίσως καθυστερήσουν
πολύ να πάρουν τα χρήµατα τους. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ, εκτός από τους ελέγ-
χους µέσω του δορυφόρου, έχουν πραγµατοποιηθεί ή προβλέ-
πεται να γίνουν δειγµατοληπτικοί επιτόπιοι έλεγχοι; Και αν έχουν
πραγµατοποιηθεί, τι έχουν δείξει αυτοί;

Πείτε µας, επίσης, σας παρακαλώ, αν σκοπεύετε να κινήσετε
άµεσα τις διαδικασίες ώστε να πληρωθούν πριν το Πάσχα οι καλ-
λιεργητές βάµβακος στο σύνολό τους, συµπεριλαµβανοµένων
και αυτών που δήλωσαν αντίρρηση για τα αποτελέσµατα του
monitoring. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, έχουµε ξαναβρεθεί εδώ
να συζητάµε θέµατα που άπτονται των πληρωµών των άµεσων
ενισχύσεων του 2023. Και τότε ανησυχούσατε και τότε κινδυνο-
λογούσατε και τότε χρησιµοποιούσατε βαρύγδουπες λέξεις,
όπως «χειρότερη χρονιά», «καταστροφική εξέλιξη» και άλλα. Φο-
βάµαι ότι θα διαψευστείτε για µια ακόµη φορά, ευτυχώς για τους
παραγωγούς.
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Ας δούµε τα πράγµατα πώς έχουν στην πράξη. Κατ’ αρχάς,
πρέπει να πούµε ότι οι έλεγχοι µε τη µέθοδο παρακολούθησης,
το γνωστό και ευρέως γνωστό monitoring, αποτελούν ενωσιακή
απαίτηση από το 2023 και µετά. Δεν είναι µια δική µας εφεύρεση.
Άρα, αποτελεί υποχρέωση της χώρας µας η εφαρµογή του, προ-
κειµένου να λάβουν ενισχύσεις οι παραγωγοί και η υποχρέωση
αυτή απορρέει από τον κανονισµό της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
2115/2021, 2116/2021, 1172/2023 και 1173/2022, όπου περιγρά-
φεται το συνολικότερο σύστηµα παρακολούθησης εκτάσεων, µέ-
ρους του οποίου είναι και το monitoring. Ο έλεγχος διενεργείται
υποχρεωτικά στο σύνολο των αγροτεµαχίων της χώρας και αντι-
καθιστά τις προηγούµενες µεθόδους ελέγχου, όπως η τηλεπι-
σκόπηση και οι επιτόπιοι έλεγχοι που εφαρµόζονταν σε µεγάλο
ποσοστό των αιτήσεων.

Στο πλαίσιο της προετοιµασίας µας για την εφαρµογή της
νέας ΚΑΠ είχαµε φροντίσει ήδη από το προηγούµενο έτος ενί-
σχυση το 2022 να εφαρµόσουµε τη συγκεκριµένη µέθοδο προ-
παρασκευαστικά σε τρεις νοµούς της χώρας, ώστε να
προετοιµαστούν και να εξοικειωθούν όλοι οι εµπλεκόµενοι, δη-
λαδή ΟΠΕΚΕΠΕ, ΚΥΔ, παραγωγοί. Και το γνώριζαν οι πάντες ότι
θα εφαρµοστεί από φέτος καθολικά.

Σε σχέση µε τα όσα γράφετε στην ερώτησή σας για ξαφνική
κοινοποίηση αποτελεσµάτων, µάλλον πρέπει να ενηµερώσουµε
αρκετά καλά για τη διαδικασία. Τα αποτελέσµατα των ελέγχων
monitoring, τόσο για τη βασική όσο και για τα ειδικά καθεστώτα
όπως το βαµβάκι, κοινοποιούνται σε πρώτη φάση στους παρα-
γωγούς πολύ πριν την πληρωµή, πώς εξελίσσονται οι έλεγχοι. Εν
προκειµένω, αυτό έγινε το Φθινόπωρο του 2023. Σκοπός αυτού
ήταν η προληπτική αντιµετώπιση και όχι η τιµωρητική. Τα στοι-
χεία για τα προβληµατικά αγροτεµάχια ανεβαίνουν σε ειδική
εφαρµογή του gov.gr για να µπορέσει να τα δει ο παραγωγός.
Αποστέλλεται µάλιστα σχετική επιστολή ενηµέρωσης στα ΚΥΔ
και στους online παραγωγούς. Παράλληλα, γίνεται ανακοίνωση
στο site του ΟΠΕΚΕΠΕ και ο παραγωγός έχει τη δυνατότητα να
ανεβάσει τις φωτογραφίες στο gov.gr, όπου τεκµηριώνεται η αί-
τησή του όπως έχει υποβληθεί είτε να τροποποιήσει την αίτησή
του ως προς το είδος της καλλιέργειάς του, την ψηφιοποίηση
του αγροτεµαχίου ή το αίτηµα συνδεδεµένης ενίσχυσης.

Τώρα, σε αυτά που µε ρωτήσατε θα επανέλθω στη δευτερο-
λογία µου µε συγκεκριµένα στοιχεία σχετικά µε το ποσοστό των
ελέγχων και ποιο ακριβώς θα είναι το χρονοδιάγραµµα πληρω-
µών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννη Πλακιωτάκης): Παρακαλώ.
Κυρία Σταρακά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Κύριε Υφυπουργέ, κατ’ αρχάς, είπατε

ότι κακώς ανησυχούσαµε για τις πληρωµές. Ίσως δεν έχετε αν-
τιληφθεί ότι µέχρι σήµερα που µιλάµε κοντεύει σχεδόν το 1 δι-
σεκατοµµύριο, τα 750 εκατοµµύρια αυτά που χρωστάτε ακόµα
στους αγρότες. Εάν δεν έχετε αντιληφθεί ότι ήδη αυτή η καθυ-
στέρηση που έχει σηµειωθεί είναι εις βάρος των αγροτών και ότι
όλο αυτό το διάστηµα οι αγρότες είναι σε πολύ κακή κατάσταση,
λυπάµαι πολύ, αλλά ζούµε σε δύο διαφορετικούς κόσµους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Πέραν από τα αγροτεµάχια -επανέρχοµαι στο συγκεκριµένο
θέµα για τους βαµβακοπαραγωγούς- τα οποία βγάζετε κίτρινα
και άρα ακατάλληλα, ενώ είναι στην πραγµατικότητα επιλέξιµα,
υπάρχει ένα σοβαρό ζήτηµα στο αδιέξοδο αυτό που αντιµετωπί-
ζουν οι βαµβακοπαραγωγοί. Δεν άκουσα να µας πείτε ότι η συγ-
κεκριµένη εφαρµογή, το AgriSnap του ΟΠΕΚΕΠΕ, που
υποτίθεται ότι θα διευκόλυνε τη διαδικασία του ελέγχου και των
αγροτεµαχίων που βρίσκονται στο λεγόµενο monitoring, έχει µια
σειρά από προβλήµατα. Δεν µας είπατε ότι δεν έχει καλό σήµα
ίντερνετ στις αγροτικές περιοχές, οπότε πολλές φορές αποτυγ-
χάνει η λήψη στίγµατος και η εξακρίβωση της τοποθεσίας τού
αγροτεµαχίου, µε αποτέλεσµα η ανάρτηση των φωτογραφιών
που ζητά ο ΟΠΕΚΕΠΕ να καθίσταται σχεδόν αδύνατη λόγω του
ανύπαρκτου σήµατος. Αυτά δεν τα λέω εγώ, αλλά τα λένε οι χι-
λιάδες χρήστες της εφαρµογής οι οποίοι την αξιολογούν ως
απαράδεκτη και απογοητευτική. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι αµφισβητείται το αποτέλεσµα του
συγκεκριµένου συστήµατος και βγαίνουν λάθος µη επιλέξιµα τα
αγροτεµάχια, µε αποτέλεσµα οι καλλιεργητές να κινδυνεύουν να
µην πάρουν την ενίσχυση που αντιστοιχεί σε 73 ευρώ το
στρέµµα. Έχετε καταφέρει να σπείρετε την αµφιβολία σε παρα-
γωγούς, επειδή η εφαρµογή του ΟΠΕΚΕΠΕ δεν λειτουργεί
σωστά. Στις αρχές τού έτους ο Υπουργός ανακοίνωνε όλο
έπαρση ότι καθάρισε τον ΟΠΕΚΕΠΕ και όλες οι πληρωµές θα γί-
νονται πιο γρήγορα. Φτάσαµε Απρίλη και πάλι βλέπουµε προβλή-
µατα και καθυστερήσεις. 

Βέβαια, είναι αυτονόητο, κύριε Υφυπουργέ, ότι δεν µπορεί
πλέον ο αγροτικός κόσµος να σας εµπιστευτεί, ούτε τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ ούτε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, την ώρα που η
Ευρωπαϊκή Ένωση ζητάει επιβολή προστίµου 280 εκατοµµυρίων
ευρώ στην Ελλάδα για παρατυπίες στις πληρωµές των στρεµµα-
τικών ενισχύσεων της συνδεδεµένης στήριξης για τα ζώα, αλλά
και για την πολλαπλή συµµόρφωση για την περίοδο 2020-2022.
Και εδώ θα ήθελα το σχόλιό σας. 

Κυρίως, δε, την ώρα που ζητάτε να ανεβάσουν -επανέρχοµαι
στο θέµα- οι παραγωγοί φωτογραφίες για µια ετήσια καλλιέρ-
γεια, όπως το βαµβάκι, έναν χρόνο µετά την καλλιέργεια στο χω-
ράφι. Εδώ καλά δεν έχετε κλείσει το ΟΣΔΕ για το 2023 και έχετε
ανοίξει ήδη το ΟΣΔΕ για το 2024 µε τον κίνδυνο να χαθούν χρή-
µατα από τα οικολογικά σχήµατα. Αλήθεια, τα 425 εκατοµµύρια
που χρωστάτε από το 2023 από τα οικολογικά σχήµατα; Δεν
έχουµε καµµία ενηµέρωση τι γίνεται µε αυτό. Επίσης, είναι στο
συρτάρι του Υπουργού ή µήπως δεν υπάρχουν και παίζετε το
παιχνίδι των καθυστερήσεων, µήπως τυχόν και ξεχαστεί;

Όταν όλες οι κινητοποιήσεις στην Ευρώπη και στην Ελλάδα
αναφέρονται στο γραφειοκρατικό κόστος, αλλά και την πολυπλο-
κότητα, εσείς ανοίγετε το ΟΣΔΕ για να συνεχιστούν οι υπερβο-
λικές και οι καταχρηστικές χρεώσεις του 2023. Είναι αυτό
άνοιγµα του ΟΣΔΕ ή κλείσιµο του µατιού στους ενδιάµεσους για
να αφαιρέσουν πάλι επιπλέον 40 εκατοµµύρια ευρώ για τα οικο-
λογικά σχήµατα και να γίνουν µπάχαλο;

Ο κ. Αυγενάκης, επίσης, αντί να µας πει γιατί δεν έρχεται στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου που τον έχουµε καλέσει επα-
νειληµµένα προκειµένου να αποφασίσουµε από κοινού µια εθνική
στρατηγική για τα προβλήµατα του πρωτογενή µας τοµέα, µας
στέλνει επιστολές και πάει στις Βρυξέλλες λέγοντας ότι µόνο η
Νέα Δηµοκρατία πρότεινε λύσεις για την ΚΑΠ, εξασφαλίζοντας
συµµαχίες, και γυρνάει πίσω όµως απογοητευµένος επειδή δεν
υιοθετήθηκαν οι προτάσεις του. Εδώ διαπιστώνουµε ότι και παί-
ζετε στις καθυστερήσεις και βάζετε και αυτογκόλ. 

Αλλά το θέµα µας δεν είναι αυτό, δηλαδή η ανικανότητα του
Υπουργού. Εµάς εκείνο που µας ενδιαφέρει είναι τα λεφτά του
Έλληνα αγρότη, οι ενισχύσεις που δικαιούται να λάβει για τον
µόχθο και τον κόπο του κάτω από αυτές τις αντίξοες συνθήκες.
Μέσα σε όλα αυτά, όσα χρωστάτε, οφείλετε να ενδιαφερθείτε
για τους βαµβακοπαραγωγούς, ώστε να λάβουν άµεσα την ενί-
σχυση που δικαιούνται µέσω των πραγµατικών και όχι των πλα-
σµατικών ελέγχων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Τελικά οφείλουµε ένα δισεκατοµµύριο
στους παραγωγούς ή 425 εκατοµµύρια των οικολογικών σχηµά-
των; Θα πρέπει να το αξιολογήσετε και να το κρίνετε. Ή το ένα
ή το άλλο. Η πραγµατικότητα είναι ότι δεν έχουν πληρωθεί 425
εκατοµµύρια των οικολογικών σχηµάτων, τα οποία πληρώνονταν
κάθε χρόνο τέλος Δεκεµβρίου, και αυτό οφείλεται στην καθυστε-
ρηµένη έναρξη υποβολής των δηλώσεων ΟΣΔΕ. Είναι η µόνη
χρονιά που έχει δηµιουργηθεί αυτή η καθυστέρηση και προφα-
νώς το 2024 θα επανέλθουµε στις συγκεκριµένες ηµεροµηνίες.
Αυτό οφείλεται στο ότι ήταν η πρώτη χρονιά εφαρµογής της
νέας ΚΑΠ.

Επίσης, δεν έχω δει τον Υπουργό να είναι απογοητευµένος
µετά το Συµβούλιο Υπουργών. Ίσα-ίσα, η επιλογή του και η πρό-
ταση του για να δηµιουργηθεί αυτή η οµάδα των εννιά χωρών
του Νότου, αλλά και η στήριξη που έχει από το Ευρωπαϊκό Λαϊκό
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Κόµµα έχει πολύ συγκεκριµένα αποτελέσµατα και ελπίζουµε στις
ευρωεκλογές να έχουµε συγκεκριµένες αποφάσεις από το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο που αφορούν την αλλαγή των υποχρεωτι-
κών καλών καλλιεργητικών πρακτικών. Θα δούµε.

Τώρα, για την ειδική ενίσχυση βάµβακος, σας ενηµερώνω -για
να είµαστε ακριβείς- ότι ελήφθησαν δορυφορικές εικόνες ως 31-
12-23 και παράλληλα, όπου κρίθηκε απαραίτητο λόγω αµφιβο-
λιών, έγιναν επιτόπιες επισκέψεις. Ελήφθησαν υπ’ όψιν τα
υπολείµµατα καλλιεργειών, τραβήχτηκαν φωτογραφίες κατά το
διάστηµα Οκτωβρίου και Δεκεµβρίου του 2023, όχι έναν χρόνο
µετά. Το πρώτο καµπανάκι, η πρώτη προειδοποίηση έγινε το φθι-
νόπωρο, ακριβώς όταν γινόταν η συγκοµιδή της καλλιέργειας. 

Μετά από αυτά τα δεδοµένα και µε την εικόνα που υπήρχε στις
4-1-2024, κρίθηκε ποια τεµάχια πληρούν τους όρους επιλεξιµότη-
τας και ποια όχι. Τα πρώτα χαρακτηρίστηκαν πράσινα και τα δεύ-
τερα κίτρινα. Τα αποτελέσµατα αυτά αναρτήθηκαν στις 10-3-2024
στο gov.gr. Αυτή ήταν και η δεύτερη φάση κοινοποίησης και δό-
θηκε πάλι, για δεύτερη φορά, στους παραγωγούς µε κίτρινα τε-
µάχια η δυνατότητα τροποποίησης της αίτησής τους.
Εναλλακτικά, οι παραγωγοί που επιµένουν στην ορθότητα της αί-
τησης τους είχαν δυνατότητα υποβολής αντιρρήσεων ως τις 24-
3-2024 και προφανώς δεν είχαν υποχρέωση να ανεβάσουν
φωτογραφίες στο σύστηµα. Πού βλέπετε, λοιπόν, σε όλη αυτή τη
διαδικασία το πρόβληµα και το ξάφνιασµα; Οι παραγωγοί έχουν
σε όλη τη διάρκεια της διαδικασίας δυνατότητα να λάβουν γνώση
των αποτελεσµάτων, να αντιδράσουν µε διορθώσεις ή αντιρρή-
σεις. Σηµειώνω δε ότι πραγµατοποιήθηκε έλεγχος σε εκατόν δε-
καεπτά χιλιάδες πεντακόσια αγροτεµάχια µε αίτηµα για ειδική
ενίσχυση βάµβακος, από τα οποία το 95% κρίθηκε επιλέξιµο. 

Το ποσοστό του 5% των µη επιλέξιµων τεµαχίων είναι αναµε-
νόµενο και δεν διαφέρει µε αυτό των προηγούµενων ετών. Τα αι-
τήµατα αντιρρήσεων έχουν ήδη αρχίσει να εκδικάζονται από τον
ΟΠΕΚΕΠΕ. Επαναλαµβάνω ότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ οφείλει να εφαρµό-
ζει τις ενωσιακές απαιτήσεις, ώστε να εξασφαλίζει όχι µόνο έγ-
καιρες, αλλά και έγκυρες, αξιόπιστες και διαφανείς πληρωµές
και οι πληρωµές και από το 2023 θα είναι έγκαιρες και έγκυρες,
όπως ήταν και όσες πραγµατοποιήθηκαν µέχρι τώρα, παρά τις
δυσοίωνες προβλέψεις σας. 

Εκτός των οικολογικών σχηµάτων που κατ’ εξαίρεση για το
2023 -γιατί ήταν όπως είπα και πριν, ήταν πρώτο έτος εφαρµο-
γής- δεν πληρώθηκαν µαζί µε τη βασική ενίσχυση, όλες οι άλλες
οι άµεσες ενισχύσεις πληρώθηκαν ή θα πληρωθούν σε συνήθεις
περιόδους. Οι πληρωµές των συνδεδεµένων ενισχύσεων, µεταξύ
αυτών και της ειδικής βάµβακος προγραµµατίζονται για τον
Απρίλιο του 2024. Οι συνδεδεµένες ενισχύσεις πάντοτε πληρώ-
νονταν τέλος Μαρτίου, αρχές Απριλίου.

Για ποια καθυστέρηση, λοιπόν, µιλάµε όταν ειδικά για φέτος η
εκκοκκιστική περίοδος παρατάθηκε έως 16 Φεβρουαρίου από 31
Ιανουαρίου του 2024, πάντοτε µε τα αιτήµατα των παραγωγών
και ο ΟΠΕΚΕΠΕ µας διαβεβαιώνει ότι καταβάλλεται κάθε προ-
σπάθεια να συµπεριλαµβάνονται σε αυτές και τα τεµάχια, τα
οποία δικαιώθηκαν µετά από αντιρρήσεις που υποβάλλουν οι πα-
ραγωγοί. Ενηµερωτικά κατά τα ισχύοντα, όσα τεµάχια εµφανί-
ζονται κίτρινα κατά την πληρωµή θα εξαιρεθούν από αυτή, χωρίς
όµως, να επισύρουν κυρώσεις. Το δε σύνολο των πληρωµών θα
έχει ολοκληρωθεί µέχρι τις 30 Ιουνίου του 2024, ηµεροµηνία που
αποτελεί και κανονιστική απαίτηση ολοκλήρωσης των πληρω-
µών. 

Εν κατακλείδι, όλες οι πληρωµές γίνονται στους προβλεπόµε-
νους χρόνους, σύµφωνα µε το χρονοδιάγραµµα πληρωµών που
έχει ανακοινωθεί. Το monitoring είναι υποχρεωτικό για να λαµ-
βάνουµε ενισχύσεις. Ο τρόπος που το εφαρµόζουµε προβλέπει
τους απαραίτητους τρόπους και χρόνους αντίδρασης των παρα-
γωγών, ώστε να µην ξαφνιαστεί κανένας αλλά και να µην αδικη-
θεί. Φροντίσαµε, ώστε να υπάρχουν όλες οι διαδικασίες που
διασφαλίζουν την ορθή και δίκαιη εφαρµογή του, για να έχουµε
τελικά µια ορθή και δίκαιη πληρωµή. Το monitoring δεν είναι κα-
ταστροφικό. Είναι ευεργετικό για όλους όσοι είναι συνεπείς πα-
ραγωγοί και αυτοί έχουν πάντοτε τη στήριξη της Κυβέρνησής
µας. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαπέντε µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Γιαννιτσών Πέλλας,
καθώς και δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί τους από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο του Βόλου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες)

Θα ακολουθήσει η συζήτηση της δωδέκατης, µε αριθµό
879/22-3-24 επίκαιρης ερώτησης του δεύτερου κύκλου του ΣΤ’
Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων µε θέµα: «Για τα οξυµένα προβλήµατα των καστανοπαρα-
γωγών του Δήµου Αγιάς». 

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Επειδή είναι δύο ερωτήσεις, η µία µετά την άλλη, αν θυµάµαι
καλά, αριθµητικά, τουλάχιστον, ήταν πρώτα για τα µήλα, αλλά
δεν υπάρχει πρόβληµα, µιλάµε για το κάστανο και µετά για τα
µήλα.

Κύριε Υφυπουργέ, επανερχόµαστε σε ένα θέµα που είχαµε
αναδείξει και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο πριν από ενάµιση πε-
ρίπου χρόνο, ίσως και λίγο παραπάνω, σχετικά µε τα προβλή-
µατα των καστανοπαραγωγών στο Δήµο Αγιάς, στην
περιφερειακή ενότητα Λάρισας. Και επανερχόµαστε, εξαιτίας
ακριβώς των προβληµάτων που οξύνονται διαρκώς σε επίπεδο
προφανώς οικονοµικό, λόγω της απώλειας παραγωγής, λόγω
ασθενειών που εµφανίστηκαν διαδοχικά τα τελευταία χρόνια. Η
µία ασθένεια αφορά τη σφήκα, η οποία προκαλεί και µείωση της
παραγωγής, µείωση της ανάπτυξης και τελικά, την εξασθένηση
των δέντρων. Και προ περίπου διετίας εµφανίστηκε ένας µύκη-
τας που προκαλεί τη λεγόµενη φαιά σήψη, µε αποτέλεσµα την
τεράστια καταστροφή της παραγωγής τού κάστανου, όχι µόνο
στην περιοχή της Αγιάς, αλλά και σε άλλες περιοχές της επικρά-
τειας της Ελλάδας. 

Τώρα, καταλαβαίνετε ότι η κατάσταση έχει οδηγήσει σε αδιέ-
ξοδο εδώ και χρόνια, αλλά πολύ περισσότερο διαρκούντως
αυτού του προβλήµατος των παθογόνων που καταστρέφουν την
παραγωγή και τα δέντρα. Μειωµένη παραγωγή, µειωµένα έσοδα,
άρα τεράστια οικονοµική επιβάρυνση, αλλά και τεράστια οικονο-
µικά προβλήµατα και αδιέξοδα που έχουν να αντιµετωπίσουν οι
καστανοκαλλιεργητές στην περιοχή της Αγιάς.

Μιλάµε για απώλειες, κύριε Υπουργέ, 60%-70% και µάλιστα,
όποια παραγωγή παραµένει και συγκοµίζεται, είναι και αυτή πολύ
προβληµατική και βέβαια, δεν προωθείται στην αγορά. Συγχρό-
νως, αυτό το πρόβληµα για το συγκεκριµένο ζήτηµα έχει να κάνει
και µε τις παρεµβάσεις του κράτους σε ό,τι αφορά την αντιµε-
τώπιση των ασθενειών. Το δεύτερο που αναδεικνύουµε είναι το
ζήτηµα του εισοδήµατος, δηλαδή της αναπλήρωσης του χαµέ-
νου εισοδήµατος των καστανοπαραγωγών της Αγιάς και φυσικά,
τη λήψη όλων των απαραίτητων εκείνων επιστηµονικών, τεχνικών
και πάει λέγοντας µέτρων, από τη µεριά του κράτους και των
υπηρεσιών του, προκειµένου να αντιµετωπιστούν αυτά τα παθο-
γόνα αίτια που καταστρέφουν την παραγωγή. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιος Στα-
µενίτης. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Να καλωσορίσω εγώ και τους µαθητές από το 8ο Δηµοτικό

Σχολείο Γιαννιτσών, στην πόλη που µεγάλωσα και γεννήθηκα.
Καλώς ήρθατε µαζί µε τους συνοδούς δασκάλους.

Λοιπόν, κύριε συνάδελφε, µε αυτή την ερώτησή σας θίγετε
δύο οµολογουµένως υπαρκτά ζητήµατα για τους καλλιεργητές

13686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



καστάνων σε διάφορες περιοχές της χώρας, µεταξύ αυτών και
η Αγιά Λάρισας. Το ένα είναι το έντοµο της σφήκας της καστα-
νιάς και το άλλο η φαιά σήψη του καρπού. Ας τα δούµε, λοιπόν,
ένα-ένα. 

Η προσβολή από τη σφήκα έκανε την εµφάνισή της το 2018,
αλλά επεκτάθηκε σε κλίµακα που να συνιστά πρόβληµα το 2019
και συγκεκριµένα, εµφανίστηκε πρώτη φορά στα Αµπελάκια Λά-
ρισας. Το συγκεκριµένο έντοµο αντιµετωπίζεται αποτελεσµατικά
µόνο µε βιολογική καταπολέµηση κα συγκεκριµένα µε την εξα-
πόλυση του παρασιτοειδούς εντόµου Torymus sinensis.

Η βασικότερη παράµετρος για την επιτυχία της κλασικής βιο-
λογικής καταπολέµησης είναι η επιτυχής εγκατάσταση του ωφέ-
λιµου εντόµου, του οποίου οι πληθυσµοί αυξάνονται σε βάθος
χρόνου, ώστε να έρθουν κάποια στιγµή σε ισορροπία µε τον πλη-
θυσµό του επιβλαβούς εντόµου. Μετά το σηµείο, αυτό οι προ-
σβολές περιορίζονται τόσο ώστε να παύουν πρακτικά να
αποτελούν πρόβληµα. Ειδικά για το έντοµο της σφήκας, απαιτεί-
ται ένα διάστηµα τεσσάρων µε πέντε ετών, ώστε να φανεί το απο-
τέλεσµα της µεθόδου βιολογικής καταπολέµησης. 

Πράγµατι, ήδη από το 2018 ξεκίνησε η εφαρµογή ενός προ-
γράµµατος από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, µε ενδιάµεσο φορέα διαχείρισης µια υπηρεσία του ΥΠΕΝ
για την προµήθεια, εξαπόλυση και παρακολούθηση της ανάπτυ-
ξης του ωφέλιµου εντόµου και της αντίστοιχης µείωσης του επι-
βλαβούς. Υπέγραψαν τρεις συγκεκριµένες συµβάσεις µε το
Μπενάκειο Φυτολογικό Ινστιτούτο το 2018, το 2019 και το 2011
και οι εξαπολύσεις έλαβαν χώρα από το 2018 µέχρι το 2022. Στην
περιοχή της Λάρισας εξαπολύσεις πραγµατοποιήθηκαν τα έτη
2019 και 2020. Παράλληλα, πραγµατοποιήθηκαν και δειγµατολη-
ψίες για τη διαπίστωση εγκατάστασης και την παρακολούθηση
της εξέλιξης των πληθυσµών τού εντόµου. 

Σηµειώνεται ότι εφόσον ο πληθυσµός εγκατασταθεί επιτυχώς,
επιπλέον εξαπολύσεις δεν έχουν κανένα επιπλέον όφελος. 

Τα καταγεγραµµένα στοιχεία δείχνουν ότι ο πληθυσµός του
ωφέλιµου παρασίτου αυξήθηκε από το 2,3% που ήταν το 2021
στο 55,3% για το 2023 µε αντίστοιχη µείωση του επιβλαβούς πλη-
θυσµού. Αναµένεται περαιτέρω αύξηση του ωφέλιµου εντόµου.
Συνεπώς, το πρόγραµµα πέτυχε σε τέτοιο βαθµό που µπορούµε
να πούµε ότι το φαινόµενο για το συγκεκριµένο πρόβληµα βαίνει
στην εξάλειψή του. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι το έντοµο της σφήκας θα εξαφανιστεί
εντελώς. Κάτι τέτοιο είναι φυσικώς και βιολογικώς αδύνατο.
Ωστόσο, οι προσβολές είναι τόσο µειωµένες, που σε συνδυασµό
µε τις σωστές πρακτικές από τους παραγωγούς, αποφυγή ψε-
κασµών µε εντοµοκτόνα ευρέος φάσµατος παύουν να έχουν την
έκταση του φαινοµένου επιζήµιου για τις καλλιέργειες. 

Στη δευτερολογία µου, θα επανέλθω για το άλλο πρόβληµα
συγκεκριµένα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Λαµπρούλη,

έχετε τον λόγο έχετε τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κοιτάξτε, και τα δύο αυτά παθογόνα, το ένα µετά το άλλο, πρώτα
η σφήκα και µετά ο µύκητας, είναι φορέας το ένα του άλλου και
γι’ αυτό έχουµε και αυτή την αλληλουχία ή τη συνέχεια της εµ-
φάνισης των παθογόνων αυτών αιτιών που καταστρέφουν. 

Κύριε Υπουργέ, τα πράγµατα είναι δεδοµένα. Σε ό,τι αφορά
τη σφήκα υπάρχει µια ύφεση, αλλά λίγα πράγµατα έχουν γίνει.
Μακάρι, µε τις παρεµβάσεις που γίνονται, να µειωθεί προοπτικά
ή σε βάθος χρόνου. Αυτό δεν µπορώ να το ξέρω. Μπορεί ενδε-
χοµένως οι ειδικοί να κάνουν τις εκτιµήσεις. 

Το δεύτερο πρόβληµα µε τον µύκητα που δηµιουργεί τη φαιά
σήψη είναι όντως τεράστιο και οι απώλειες της παραγωγής
όντως είναι µεγάλες. Σχετικά µε τα οικονοµικά αποτελέσµατα
θέλω να πω πως προφανώς στη δευτερολογία σας θα εστιάσετε
και σε αυτό γιατί είναι ένα από τα ερωτήµατα που µπαίνουν στην
επίκαιρη ερώτηση, δηλαδή η αναπλήρωση του εισοδήµατος
αυτών των ανθρώπων.

Διότι, δείτε, το 2022 η απάντηση του Υπουργού -την οποία έχω
εδώ- από τη συζήτησή µας τότε, λέει: «Το Υπουργείο µε τα χρη-
µατοδοτικά εργαλεία που έχει θα προσπαθήσει να καλύψει όσο

µεγαλύτερο µέρος της απώλειας εισοδήµατος των καστανοπα-
ραγωγών, αφού αυτή προσδιοριστεί το επόµενο διάστηµα, γιατί
ξέρουµε ότι αυτή είναι η περίοδος συγκοµιδής…», η ερώτηση
έγινε τότε, το Φθινόπωρο, «…και της πώλησης του κάστανου»..

Και ολοκληρώνοντας ο Υπουργός τη δευτερολογία του είπε:
«Αυτό που έχω να σας πω για τους καστανοπαραγωγούς, όχι
µόνο της Λάρισας, όλης της χώρας, που αντιµετωπίζουν αυτή
την ασθένεια…» για τη φαιά σήψη δηλαδή «…είναι ότι το κράτος,
η πολιτεία, το Υπουργείο, θα συνδράµουν στην κάλυψη της απώ-
λειας του εισοδήµατός τους». 

Πέρασε, όµως, λίγο παραπάνω από ενάµισης χρόνος από τη
συζήτηση και οι αγρότες, συγκεκριµένα οι καστανοπαραγωγοί,
δεν έχουν πάρει τίποτα. Είναι στο έλεος. Τα χρέη τρέχουν. Πιέ-
σεις από παντού. Εισόδηµα δεν υπάρχει. Και καλούνται να κά-
νουν τι; Σηκώνουν τα χέρια. Και γι’ αυτό ήταν και στις
κινητοποιήσεις των αγροτών. Γιατί παράλληλα µε την κατα-
στροφή της παραγωγής από τα παθογόνα αυτά που αναφέρον-
ται στην ερώτηση, είναι γνωστό ότι οι αγρότες αντιµετωπίζουν
προβλήµατα µε το υψηλό κόστος παραγωγής, έχουν να αντιµε-
τωπίσουν προβλήµατα µε τις τιµές των προϊόντων τους -κυρίως
αυτά τα δύο είναι τα πιο βασικά- και από εκεί και πέρα είναι και
το ζήτηµα των αποζηµιώσεων. Υπάρχει το ζήτηµα της συνδεδε-
µένης τιµής για παράδειγµα στο κάστανο. Και θα πούµε µετά ότι
το ίδιο ισχύει και για το µήλο. Και η Ευρωπαϊκή Ένωση τα διέ-
γραψε: Κάστανο, καρύδι, αµύγδαλο, µήλο.

Άρα, τι θα κάνουν αυτοί οι άνθρωποι; Είναι απλά ερωτήµατα,
αλλά ουσιώδη για την πορεία τους. Είναι πολλοί πλέον που είναι
µπροστά στο φάσµα να εγκαταλείψουν την καλλιέργεια ή να αλ-
λάξουν, ενδεχοµένως όσοι µπορούν, που δεν µπορούν, και να
µετακοµίσουν, να «µεταναστεύσουν» σε µεγάλα αστικά κέντρα,
προκειµένου να βρουν εργασία. 

Μιλάµε, βεβαίως, για µια περιοχή η οποία στηρίζεται και στο
κάστανο -εννοώ για τον Δήµο Αγιάς- και είναι ένα από τα βασικά
προϊόντα που στηρίζουν την οικονοµία της ντόπιας περιοχής. Με
αυτά τα προβλήµατα των παθογόνων και της µείωσης της παρα-
γωγής, της καταστροφής της παραγωγής, δέχτηκαν τεράστιο
πλήγµα και οι εξαγωγές αυτού του προϊόντος -του κάστανου εν
προκειµένω- χάθηκαν συµβόλαια, συµφωνίες αντίστοιχα που
υπήρχαν, γιατί παρήγαγε ένα καλό, ποιοτικό προϊόν. 

Άρα, κύριε Υφυπουργέ, πέρα από την αντιµετώπιση και αυτού
του ζητήµατος της φαιάς σήψης, τι παρεµβάσεις θα γίνουν από
τη µεριά του κράτους και των µηχανισµών του, προκειµένου αυτό
να αντιµετωπιστεί και κυρίως να στηριχθεί το απολεσθέν εισό-
δηµα των αγροτών, όσο διάστηµα διαρκέσει αυτή η κατάσταση; 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για να ολοκληρώσετε την απάντησή σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το σηµαντικό είναι ότι στο πρόβληµα µε τη

σφήκα έχει προσδιοριστεί η αντιµετώπισή του. Όπως λένε οι επι-
στήµονες του Μπενακείου Ιδρύµατος, πράγµατι έχει πολύ καλά
αποτελέσµατα τα οποία θα τα δούµε σε σύντοµο χρονικό διά-
στηµα. 

Όσον αφορά το πρόβληµα µε τη φαιά σήψη, πρόκειται για µια
µυκητολογική ασθένεια, αναδυόµενη διεθνώς, που καθιστά τους
καρπούς µη εµπορεύσιµους. Ο µύκητας εντοπίστηκε πρώτη
φορά το 2015 στην Ελλάδα και συγκεκριµένα στην Πιερία. Η εξά-
πλωσή του σε άλλες περιοχές της Ελλάδας σε έκταση είναι τέ-
τοια που συνιστά πρόβληµα. Ξεκίνησε ουσιαστικά πριν από
τέσσερα χρόνια. Τα ποσοστά προσβολής κυµαίνονται και µπο-
ρούν να φτάσουν πάρα πολύ ψηλά, στο 60%-70%-80%. Ο µύκη-
τας είναι ενδοφυτικός και ιδιαίτερα ανθεκτικός σε παθογόνα. Και
η εµφάνιση και η εξάπλωσή του ευνοείται από τις εντοµολογικές
προσβολές, τις δυσµενείς κλιµατολογικές συνθήκες και τις εδα-
φικές συνθήκες. Δηλαδή από ένα σύνολο βιοτικών παραγόντων.
Λόγω της ενδοφυτικής του φύσης δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί
αποτελεσµατικά µε χηµικά και βιολογικά µέσα. Σηµειώνεται δε
ότι η επιδηµιολογία του µύκητα παραµένει δυστυχώς άγνωστη
µέχρι τώρα. Ως εκ τούτου, απαιτείται µια στρατηγική ολοκληρω-
µένης διαχείρισης όλων των παραγόντων που συµβάλλουν στην
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εµφάνιση και στην εξάπλωσή του και όχι ατελέσφορα αποσπα-
σµατικά µέτρα.

Στη λογική αυτή, το Υπουργείο µας αποφάσισε τη χρηµατοδό-
τηση έρευνας σε συνεργασία του Υπουργείου µε τον ΕΛΓΟ «ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ» και το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας µε σκοπό τη µελέτη της
επιδηµιολογίας του παθογόνου και πιλοτικές εφαρµογές σκευα-
σµάτων και µεθοδολογιών. Υπεγράφη σχετική σύµβαση διάρ-
κειας τριάντα έξι µηνών στις 27-12-2023.

Από τα αποτελέσµατα που θα προκύψουν, θα διαµορφωθούν
οι κατάλληλες πρακτικές για την αντιµετώπιση του προβλήµατος
και τελικά τη βιωσιµότητα της καλλιέργειας. Διότι αν δεν µελε-
τηθεί επαρκώς η βιο-οικολογία του παθογόνου, ώστε να καταλή-
ξουµε σε τρόπους διαχείρισής του, τότε ως πράγµατι µοναδική
λύση θα αποβεί η εγκατάλειψη της καλλιέργειας της καστανιάς,
κάτι που η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων θέλουµε να αποφύγουµε µε κάθε θυσία, καθώς γνωρί-
ζουµε τη σηµασία του προϊόντος τόσο για την τοπική οικονοµία,
όσο και για την εθνική.

Δεν είναι άλλωστε τυχαίο ότι µε απόφαση του 2023 η καλλιέρ-
γεια καστανιάς ενισχύθηκε µε συνολικό ποσό 8.350.000 ευρώ, εκ
των οποίων τα 2.577.000 χιλιάδες ευρώ στην περιοχή της Λάρι-
σας, σε συνέχεια της απάντησης που αναφέρατε πριν από λίγο
του τότε αρµόδιου Υπουργού.

Δεδοµένου ότι οι φυτοπαθολογικές προσβολές δεν καλύπτον-
ται ασφαλιστικά από τον ΕΛΓΑ, δεν είναι δυνατή η αποζηµίωση
της φαιάς σήψης µέσω του µηχανισµού του ΕΛΓΑ. Ωστόσο, οι
γεωτεχνικοί του οργανισµού παρακολουθούν το φαινόµενο και
φέτος, συλλέγουν στοιχεία και καταγράφουν την εξέλιξη των
καλλιεργειών. Σε συνδυασµό µε τα αποτελέσµατα που θα αρχί-
σει να δίνει το ερευνητικό έργο, θα διερευνηθεί και κάθε πιθανό-
τητα ενίσχυσης µέσω εθνικών ή ενωσιακών χρηµατοδοτικών
εργαλείων.

Σε κάθε περίπτωση, τόσο το πρόγραµµα για την καταπολέ-
µηση της σφήκας που ήδη άρχισε να αποδίδει επιτυχώς, όσο και
το πρόγραµµα για έρευνα και µελέτη της φαιάς σήψης αποδει-
κνύει ότι το Υπουργείο µας αναζητά ουσιαστικές και µακροπρό-
θεσµες λύσεις για τον πρωτογενή τοµέα στις οποίες η οικονοµική
ενίσχυση είναι µόνο ένα µέρος, γιατί το όραµά µας δεν είναι µια
οριακή βιωσιµότητα των εκµεταλλεύσεων για λίγο καιρό ακόµα,
το όραµα µας έχει βάθος χρόνου και είναι ο εκσυγχρονισµός και
η ανανέωση των εκµεταλλεύσεων, η διατήρησή τους και η επα-
ναφορά τους σε ανταγωνιστικό επίπεδο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Ακολουθεί η εικοστή πρώτη, µε αριθµό 882/22-3-2024, επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Για
τα προβλήµατα των µηλοκαλλιεργητών στον Δήµο Αγιάς της Πε-
ριφερειακής Ενότητας (ΠΕ) της Λάρισας».

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Τα έντονα πληµµυρικά φαινόµενα που σηµειώθηκαν στη Θεσ-

σαλία είναι γνωστά καθώς και τα αποτελέσµατα που είχαν στην
περιοχή. Πληµµύρισαν χωράφια, πληµµύρισαν πόλεις, πληµµύ-
ρισαν σπίτια και χωριά, είχαµε καταστροφές σε υποδοµές και
φυσικά στην αγροτική παραγωγή.

Μια περιοχή που επλήγη από τα πληµµυρικά φαινόµενα ήταν
και η περιοχή του Δήµου Αγιάς. Καταστράφηκε η αγροτική οδο-
ποιία, υπήρξε διακοπή για αρκετές µέρες του κεντρικού οδικού
άξονα Αγιάς - Λάρισας και φυσικά υπήρξαν χωράφια πληµµυρι-
σµένα και χωράφια µε µηλοκαλλιέργεια.

Αυτές ακριβώς οι καταστροφές εµπόδισαν για αρκετό διά-
στηµα τη συγκοµιδή και φυσικά τη µεταφορά και διάθεση της
καλλιέργειας του µήλου σε µια περίοδο που ήταν σε συγκοµιδή,
που κατά την περίοδο αυτή περίπου το 20% - 30% της παραγω-
γής διατίθεται στην αγορά είτε στο εσωτερικό, είτε στο εξωτε-
ρικό.

Συγχρόνως, τµήµα της παραγωγής, λόγω της αδυναµίας έγ-

καιρης συγκοµιδής της, υποβαθµίστηκε ποιοτικά. Και φυσικά,
εδώ και τόσους µήνες -πέντε µήνες ήταν όταν γράφτηκε ερώ-
τηση τουλάχιστον, έξι µήνες περίπου σήµερα- ένα 50% µε 60%
της παραγωγής είναι αδιάθετο στους θαλάµους συντήρησης στα
ψυγεία, αφού χάθηκε το κρίσιµο διάστηµα από το φθινόπωρο
έως την άνοιξη, που είναι το διάστηµα κατανάλωσης του προϊόν-
τος. 

Προφανώς, γίνεται κατανοητό, κύριε Υπουργέ, σε όλους ότι
είναι τεράστια τα οικονοµικά προβλήµατα που προέκυψαν και
λόγω των πληµµυρών και έρχονται να προστεθούν στα χρόνια
και οξυµένα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν και οι µηλοπαρα-
γωγοί, όπως η πλειοψηφία των αγροτών. Υπάρχει τεράστιο κό-
στος παραγωγής, χαµηλές τιµές, ζηµιές που δεν αποζηµιώνονται
στο 100% της παραγωγής από τον ΕΛΓΑ. 

Εδώ έχουµε συγκεκριµένα και το πρόβληµα που δηµιουργή-
θηκε από το 2014, µε την πολιτική τότε -θυµίζω- απόφαση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που συµφώνησαν και οι Κυβερνήσεις στη
χώρα µας, για το εµπάργκο στη Ρωσία, µε αποτέλεσµα τεράστιες
ποσότητες µήλων -και από την περιοχή της Αγιάς- να σταµατή-
σουν να εξάγονται και συγχρόνως υπάρχει η κατάργηση της συν-
δεδεµένης ενίσχυσης, όπως είπαµε πριν και για το κάστανο.

Όλα αυτά, λοιπόν, και αυτά τα καινούργια δεδοµένα, µετά την
έλευση του Daniel, δηµιουργούν µία ακόµα πιο ασφυκτική κατά-
σταση σε ό,τι αφορά την επιβίωση των µηλοπαραγωγών και των
αγροτών γενικότερα, αν θέλετε, αλλά και συγκεκριµένα των µη-
λοκαλλιεργητών. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, που µπαίνουν και στην ερώτηση είναι:
Πώς άµεσα θα χορηγηθεί στους µηλοπαραγωγούς της Αγιάς
κρατική οικονοµική ενίσχυση, όπως αντίστοιχα -το τονίζουµε
αυτό- συνέβη πριν από λίγους µήνες στους πληµµυροπαθείς στις
περιοχές του Πηλίου στους αντίστοιχους µηλοπαραγωγούς.
Καλώς έγινε! Δεν το βάζουµε σε αντιπαράθεση, το τονίζω για να
µην υπάρχουν παρεξηγήσεις. 

Εδώ, όµως, πέρα από την κρατική οικονοµική ενίσχυση που
µπαίνει στο ερώτηµα -και ζητούν και οι ίδιοι οι µηλοπαραγωγοί-,
δεν έχουν αποζηµιωθεί για τον περσινό παγετό. Μάλιστα, εκκρε-
µούν ακόµα τα πορίσµατα ζηµιάς. Έχω την επιστολή του Συνε-
ταιρισµού των Μηλοπαραγωγών της Αγιάς, που θα καταθέσω και
στα Πρακτικά, αν θέλετε. 

Το δεύτερο, που τίθεται και στο ερώτηµά µας, είναι να δοθεί η
συνδεδεµένη ενίσχυση στο σύνολο της µηλοκαλλιέργειας, η
οποία κόπηκε, όπως είπαµε και πριν για το κάστανο. Μάλιστα,
ζητάνε να υπάρξει και ενίσχυση της τιµής αυτής. Αγορές δεν
υπάρχουν. Υπήρχε µια διέξοδος τα προηγούµενα δύο χρόνια πε-
ρίπου προς τις αραβικές χώρες που σταµάτησε λόγω του πολέ-
µου στο Ισραήλ και της κατάστασης στην ευρύτερη περιοχή. Κι
εκεί υπάρχουν τεράστιες ευθύνες και µε τη συµµετοχή της ελ-
ληνικής Κυβέρνησης και των ευρωπαϊκών κυβερνήσεων και πάει
λέγοντας! 

Άρα, λοιπόν, τι θα γίνει; Αυτοί οι άνθρωποι τι θα απογίνουν;
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι και το προηγούµενο διάστηµα, στις κι-
νητοποιήσεις τους, αυτό που ανέδειξαν είναι ακριβώς αυτά τα
προβλήµατα, στα οποία, όµως, δεν δόθηκε καµία λύση. Και φαν-
ταστείτε τώρα να µην µπορείς να πουλήσεις και το προϊόν σου,
να µην έχεις εισόδηµα, τα χρέη να τρέχουν, οι πιέσεις να υπάρ-
χουν από παντού, είτε µε δάνεια είτε αυτά είτε τρέχουσες υπο-
χρεώσεις στις οικογένειες και πάει λέγοντας. Τα ξέρετε και
νοµίζω δεν χρειάζεται κάτι περισσότερο. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Σταµενίτη, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, οµολογώ ότι µε εκπλήσσεται όταν λέτε ή

υπονοείτε ότι οι µηλοπαραγωγοί της Αγιάς δεν αντιµετωπίστηκαν
όπως οι άλλοι πληγέντες παραγωγοί της Θεσσαλίας και -όπως
το αναφέρατε- επιχειρείτε και µια σύγκριση µε τους συναδέλ-
φους τους στη Μαγνησία. 

Κοιτάξτε, η Κυβέρνησή µας έλαβε όλα τα µέτρα που ισχύουν
αδιακρίτως για όλους τους πληγέντες από τα καταστροφικά φαι-
νόµενα του Σεπτεµβρίου του 2023 και τα έλαβε άµεσα επιδει-
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κνύοντας πρωτοφανή αντανακλαστικά, όπως απαιτούσαν οι πρω-
τοφανείς διαστάσεις των φαινοµένων και όπως αρµόζει σε µια
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Γενικώς, είναι µάλλον αυταπόδεικτο αν αναλογιστεί κανένας
ότι οι δηλώσεις της Θεσσαλίας ανήλθαν σε τριάντα χιλιάδες
ογδόντα οκτώ για τη φυτική παραγωγή και σε δύο χιλιάδες τρια-
κόσιες εξήντα έξι για τη ζωική παραγωγή. Η περίοδος υποβολής
δηλώσεων έληξε στις 20 Οκτωβρίου του 2023, κατόπιν παρατά-
σεων που ζητήθηκαν από τους ίδιους τους παραγωγούς. Ήδη
στις 8-11-2023 δόθηκε προκαταβολή για το ζωικό κεφάλαιο και
ήδη 17-11-2023 δόθηκε η πρώτη παρτίδα προκαταβολών και το
φυτικό κεφάλαιο. 

Έχουµε από καιρό ανακοινώσει ότι οι προκαταβολές θα δίνον-
ται σταδιακά αναλόγως µε την επιχειρησιακή ετοιµότητα του
ΕΛΓΑ, αλλά και το µέγεθος και την έκταση της ζηµιάς των δια-
φόρων περιοχών, µέχρι την τελική εξόφληση, η οποία έχουµε δε-
σµευτεί ότι θα λάβει χώρα για τις ζηµιές του «Ντάνιελ» έως
30-6-2024. Και πράγµατι µέχρι τώρα έχουν πραγµατοποιηθεί τέσ-
σερις προκαταβολές για τη φυτική παραγωγή στις 17-11-2023,
στις 21-12-2023, στις 14-2-2024 και 15-3-2024, συνολικού ύψους
προκαταβολών ως τώρα 140 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων
τα 44 εκατοµµύρια για την Περιφερειακή Ενότητα Λάρισας και
90.000 ευρώ περίπου στα µήλα Αγιάς για σαράντα πέντε δηλώ-
σεις. 

Προκειµένου να καταστεί εφικτή η άµεση και πλήρης αποζη-
µίωση των πληγέντων, το Υπουργείο µας µέσω του ΕΛΓΑ εφάρ-
µοσε ένα ad hoc πρόγραµµα οικονοµικών ενισχύσεων ύψους 260
εκατοµµυρίων ευρώ από τον κρατικό προϋπολογισµό, όχι από
ασφαλιστικές εισφορές των παραγωγών, ούτε από ευρωπαϊκή
χρηµατοδότηση. Και εφόσον όλοι οι παραγωγοί αποζηµιώνονται
µέσω του ίδιου προγράµµατος, αποζηµιώνονται µε τους ίδιους
όρους, ακριβώς µε τις ίδιες τιµές, σύµφωνα µε το µέγεθος της
ζηµιάς που θα προκύψει από τα πορίσµατα. 

Ο δε ΕΛΓΑ ακολουθεί πάντοτε τις ίδιες διαδικασίες για να φτά-
σει στη σύνταξη του πορίσµατος και τον υπολογισµό της προκα-
ταβολής, δηλαδή: λήψη δήλωσης, αξιολόγηση αυτής,
οριοθέτηση της έκτασης της ζηµιάς στην αρχή µακροσκοπικά
και στη συνέχεια µε επιτόπιο έλεγχο, καθορισµό του ύψους των
προκαταβολών για ποιες περιοχές και ποιες ποικιλίες. Εποµένως
όλες οι πληρωµές γίνονται µε δικαιοσύνη, ακρίβεια και διαφά-
νεια. 

Αν υπάρχει κάποια ένσταση που δεν συµπεριλήφθηκαν οι µη-
λοπαραγωγοί της Αγιάς στην πρώτη προκαταβολή, προφανώς
από το σύνολο των δηλώσεων, των οκτώ χιλιάδων οκτακοσίων
ενενήντα εννέα δηλώσεων ζηµιάς του Νοµού Λάρισας, οι εκατόν
πενήντα τρεις ήταν για τα µήλα Αγιάς και αφορούσαν δύο χιλιά-
δες διακόσια είκοσι τρία στρέµµατα. Μετά την ολοκλήρωση των
εκτιµήσεων του ΕΛΓΑ, η τελική ζηµιωθείσα έκταση, σύµφωνα µε
τον κανονισµό φυτικής αποζηµίωσης του ΕΛΓΑ, καθορίστηκε ότι
µόνο στα εκατόν πέντε στρέµµατα υπάρχει ζηµιά η οποία απο-
ζηµιώνεται από τον ΕΛΓΑ, δηλαδή ένα ποσοστό 5% των δηλω-
θέντων, µε ποσοστά ζηµιάς περίπου 30% µέχρι 100%. Άρα,
λοιπόν, ήταν πολύ µικρή έκταση της ζηµιάς και δεν συµπεριλή-
φθηκε στην πρώτη και συµπεριλήφθηκε στη δεύτερη. 

Όσον αφορά τα θέµατα της συνδεδεµένης των µήλων και των
αποζηµιώσεων των παραγωγών από φαινόµενα που καλύπτει ο
ΕΛΓΑ εκτός «Ντάνιελ», θα επανέλθω στη δευτερολογία µου µε
συγκεκριµένες απαντήσεις. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Λαµπρούλη,

έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Άκουσα µε προσοχή τον Υπουργό. Τόνισα και στην πρωτολο-

γία µου, αν και δεν θέλω να του προσάψω, αλλά ψιλο-επιχειρή-
σατε -επιτρέψτε µου την έκφραση, κυρία Πρόεδρε- να βάλετε
αντιπαραθετικά το ζήτηµα των µηλοπαραγωγών της Αγιάς µε του
Πηλίου ή άλλων περιοχών. Όχι, εµείς δεν το βάζουµε, αλλά λέµε
εάν αντιµετωπίζει ισότιµα τους αγρότες -εν προκειµένω τους µη-
λοπαραγωγούς-, όπως σε όλα τα ζητήµατα υποτίθεται, όταν πας
και δίνεις στον άλλον το 70% της απώλειας σε οικονοµική ενί-

σχυση για να µπορέσει να τα βγάλει πέρα, γιατί είχε την απώλεια
της παραγωγής του -δες Πήλιο, για παράδειγµα-, ο µηλοπαρα-
γωγός ή η Αγιά που έχει τον ίδιο χαρακτηρισµό µε το Πήλιο, ως
πληγέντες από τις πληµµύρες και έκτακτη κατάσταση, όπως θέ-
λετε πείτε το, τι ζητούν; Το ίδιο ακριβώς για να µπορέσουν να
µπούνε. Ξεκίνησε η νέα καλλιεργητική περίοδος, ας το πούµε
έτσι, πώς θα µπουν στα χωράφια; Δείτε τώρα το κόστος παρα-
γωγής. Το λένε οι ίδιοι και θα σας το καταθέσω να το δείτε. Οι
τιµές πώλησης των µήλων στη δεκαετία που πέρασε ήταν από
20 έως 30 λεπτά -τόσο πουλούσαν οι παραγωγοί-, όταν το κό-
στος παραγωγής είναι 40 µε 45 λεπτά. 

Πέρα από τις συγκεκριµένες αδιάθετες ποσότητες που µένουν
στα ψυγεία για αυτή τη χρονιά λόγω του «Ντάνιελ» που είπαµε
και θέτουµε και στην ερώτηση, υπάρχουν και προβλήµατα µε τις
αθρόες εισαγωγές µήλων. Φέτος είναι πενταπλάσιες ποσότητες
από την περσινή χρονιά. Έχουµε µεγάλο αδιάθετο όγκο των ελ-
ληνικών µήλων στα ψυγεία και παράνοµες ελληνοποιήσεις. Και
φυσικά έχουµε µείωση κατά 70% των εξαγωγών, γιατί δεν υπάρ-
χουν χώρες να τα προωθήσουν µε αποτέλεσµα να παραµένουν
στα ψυγεία.

Όσον αφορά τη συνδεδεµένη, να πω ότι ήταν ένα αντιστάθµι-
σµα που δόθηκε λόγω του εµπάργκο στη Ρωσία και στα µήλα.
Καταργήθηκε. Τι θα γίνει µε αυτό; Το αίτηµα των αγροτών και
αυτό που προβάλουµε, είναι να επανέλθει και µάλιστα µε µεγα-
λύτερο ποσό. 

Η επιστροφή του φόρου κατανάλωσης του πετρελαίου να υπο-
λογιστεί µε βάση την πραγµατική αξία. Ξέρετε το µικρό αυτό τρα-
κτέρ που µπαίνει µέσα στις δενδροκαλλιέργειες -εν προκειµένω
στα µήλα-, πόσα λίτρα χρειάζεται ένα στρέµµα; Χρειάζεται
εξήντα πέντε λίτρα. Πόσα αποδίδονται στους παραγωγούς; Απο-
δίδονται 4,3 ευρώ. Αυτό δεν εκτοξεύει το κόστος παραγωγής,
µαζί φυσικά µε όλα τα άλλα αγροεφόδια που χρειάζονται και
έχουν φτάσει στα ύψη;

Πέρασε ένας χρόνος από το 2023 από τον παγετό. Δεν έχουν
βγει τα πορίσµατα ζηµιάς. Για τον «Ντάνιελ» µπορεί να δόθηκε
µία προτεραιότητα ενδεχοµένως για να βγουν πορίσµατα, αλλά
γίνεται ένα µπέρδεµα τεράστιο, ποιοι ήταν, ποιοι δεν ήταν, πόσα
στρέµµατα καταστράφηκαν που δικαιούνται ενδεχοµένως κά-
ποιες αποζηµιώσεις. 

Κύριε Υπουργέ, είναι ξεκάθαρα τα πράγµατα, το λένε και οι
ίδιοι, κινητοποιούνται: Όσον αφορά την Αγιά µε το κάστανο και
ιδίως µε το µήλο, έτσι όπως πήγε και φέτος και πέρσι και όλα τα
προηγούµενα χρόνια, αλλά και έτσι όπως προδιαγράφεται η πο-
ρεία, θα µαραζώσει οικονοµικά όλη αυτή η περιοχή. Έχουν τε-
ράστια προβλήµατα. 

Σας βάλαµε συγκεκριµένα αιτήµατα. Εµείς θέλουµε πράξεις
στην κατεύθυνση της ενίσχυσης του εισοδήµατος των µηλοπα-
ραγωγών, όπως των καστανοπαραγωγών, όπως είπαµε προ-
ηγουµένως, για να µπορέσουν αυτοί οι άνθρωποι να µείνουν στον
τόπο τους, γιατί αλλιώς θα το εγκαταλείψουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, ας κάνουµε µια µικρή σύγκριση µε την κα-
τάσταση στον Νοµό Μαγνησίας που πράγµατι έλαβε νωρίτερα
προκαταβολή, µιας και το αναφέρατε και τώρα.

Στον Νοµό Μαγνησίας δηλώθηκαν εννέα χιλιάδες τριακόσια
πενήντα επτά στρέµµατα µήλων, εκ των οποίων τα οκτώ χιλιάδες
οκτακόσια εβδοµήντα δύο στρέµµατα είχαν ζηµιές, οι οποίες επι-
δεινώθηκαν από το ανάγλυφο του εδάφους, τον τρόπο καλλιέρ-
γειας, τις κατολισθήσεις και την καταστροφή του οδικού δικτύου.
Σε αυτά προστέθηκε και ισχυρή χαλαζόπτωση εκείνη την εποχή
στο Δηµοτικό Διαµέρισµα Ζαγοράς. Δεν είναι άδικο να εξισώνον-
ται αυτές οι δύο περιπτώσεις;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν εξίσωσα τίποτα. Γιατί το επαναλαµβάνετε;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Πέρα από αυτό, λέω ξανά ότι δεν υφίσταται
καµµία διαφορά ως προς τις πληρωµές. Όλοι οι πληγέντες απο-
ζηµιώνονται από το ίδιο ad hoc πρόγραµµα µε τον ίδιο τρόπο, µε
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τις ίδιες τιµές, πάντοτε όµως µε διαδικασίες και ελέγχους που
εξασφαλίζουν τη δικαιοσύνη και την αξιοπιστία, πάντοτε µε σε-
βασµό στον Έλληνα φορολογούµενο. 

Σχετικά δε µε τις αποζηµιώσεις του 2023 για ζηµιές πέρα από
αυτές του «Ντάνιελ» υποβλήθηκαν συνολικά δεκαεπτά χιλιάδες
εννιακόσιες εξήντα επτά δηλώσεις ζηµιάς στη Λάρισα. Οι πλη-
ρωµές ξεκίνησαν στις 27-2-2024 και µέσα σε αυτή την εβδοµάδα
-αύριο συγκεκριµένα- θα γίνει µια µεγάλη πληρωµή ύψους 59,2
εκατοµµυρίων ευρώ στο σύνολο της χώρας και από αυτά το εκτι-
µώµενο ποσό για τη Λάρισα ανέρχεται στα 12,5 εκατοµµύρια
ευρώ εκ των οποίων πλέον των 11 εκατοµµυρίων ευρώ αφορούν
τον παγετό, που είναι το θέµα για το οποίο θέλατε απάντηση. Μι-
λάµε για εξόφληση 100% του ποσού της υπολογιζόµενης απο-
ζηµίωσης και θυµίζουµε ότι καµία πληρωµή δεν µπορεί να γίνει
πριν την ολοκλήρωση της επεξεργασίας του αρχείου ΟΣΔΕ, το
οποίο ήταν διαθέσιµο στον ΕΛΓΑ µόλις τον Οκτώβριο του 2023
για διασταυρωτικό έλεγχο. Ακολούθως έπρεπε να συνταχθούν
πορίσµατα και τον Φεβρουάριο του 2024 είχαµε ήδη την πρώτη
πληρωµή για τις ζηµιές στο 2023. Αυτός ήταν ένας λόγος που
υπήρχε αυτή η µικρή καθυστέρηση πληρωµών αποζηµιώσεων
του ΕΛΓΑ σε σχέση µε τα προηγούµενα χρόνια. Απλώς σας θυ-
µίζω ότι προ των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας οι αποζη-
µιώσεις εξοφλούνταν έως και δεκαεπτά µήνες µετά την
εκδήλωση του φαινοµένου της ζηµιάς και µάλιστα σε τρεις δό-
σεις: 70%, 20% και 10%.

Και να µην αφήσω αναπάντητο το σηµείο των συνδεδεµένων
ενισχύσεων το οποίο χρησιµοποιείται συχνά ως εργαλείο πολιτι-
κού καιροσκοπισµού -όχι από εσάς, από άλλους που απαντώ σε
ερωτήσεις τους στη Βουλή. Ξέρετε πάρα πολύ καλά τι ισχύει -το
αναφέρατε κιόλας- όπως το ξέρουν και οι παραγωγοί. Τα προ-
τεινόµενα προς συνδεδεµένη ενίσχυση είναι εθνική απόφαση,
αλλά η τελική έγκριση δίνεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
όπως και το αναφέρατε. Η χώρα µας πρότεινε τη συνέχιση της
συνδεδεµένης των µήλων στη νέα προγραµµατική περίοδο, αλλά
η επιτροπή το απέρριψε και µόνο χάρη στη διαπραγµάτευσή µας
και στην πίεση που ασκήσαµε πετύχαµε και εντάχθηκαν στο κα-
θεστώς ορισµένες ποικιλίες ΠΟΠ και ΠΓΕ. Εποµένως ο δρόµος
είναι αυτός.

Η καλλιέργεια µήλων έχαιρε πάντοτε της στήριξης της Κυβέρ-
νησής µας και όποτε κρίθηκε εφικτό και απαραίτητο ενισχύθηκε.
Ας µην ξεχνάµε ότι τα 16,5 εκατοµµύρια ευρώ δόθηκαν για την
ενίσχυση των µήλων µέσα στο 2023 και από αυτά τα 2,8 εκατοµ-
µύρια ευρώ πήγαν στην ΠΕ Λάρισας. 

Όσον αφορά την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης
πετρελαίου σάς θυµίζω ότι η δική µας Κυβέρνηση ήταν αυτή που
το επανέφερε και µάλιστα µε απόφαση του Πρωθυπουργού θα
δοθεί προκαταβολή εντός του Απριλίου και φυσικά θα είναι ένα
µόνιµο µέτρο και καλούµε φορείς, κόµµατα και παραγωγούς να
αξιολογήσουµε τον τρόπο επιστροφής. 

Κλείνοντας να πω ότι οι ζηµιές του 2023 από παγετό θα πλη-
ρωθούν άµεσα και, όπως σας είπα, αύριο, 2 Απριλίου, εφάπαξ.
Οι παραγωγοί των µήλων της Αγιάς που είχαν αποζηµιώσιµα πο-
σοστά από τα φαινόµενα Σεπτεµβρίου έλαβαν προκαταβολή.
Τόσο η προκαταβολή, όσο και η τελική εξόφλησή τους υπάγεται
στον ίδιο µηχανισµό ad hoc προγράµµατος, µε τους ίδιους ακρι-
βώς όρους, όπως και των υπολοίπων πληγέντων από τα ίδια φαι-
νόµενα, και η εξόφλησή τους θα γίνει µέχρι 30 Ιουνίου του 2024. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου, τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα µία
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
2ο Γυµνάσιο της Λέρου. 

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, να ανακοινώσω στο Σώµα ότι δεν θα συζητηθούν σή-
µερα κατόπιν συνεννόησης οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις:

Η πρώτη µε αριθµό 868/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου

κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Κοµβι-
κής σηµασίας η οδική σύνδεση Πλατυγιαλίου - Αγρινίου - Καρ-
πενησίου - Λαµίας».

Η πέµπτη µε αριθµό 866/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα
Αριστερά» και Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρίτση
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Τέσ-
σερα χρόνια κυβερνητικής αδράνειας για τα µεγάλα έργα της
Μεσσηνίας».

Η δέκατη τρίτη µε αριθµό 872/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου
Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε
θέµα: «Εκτός εγκεκριµένου χρονοδιαγράµµατος το έργο Νεά-
πολη - Άγιος Νικόλαος του Βόρειου Οδικού Άξονα Κρήτης
(ΒΟΑΚ)».

Η δέκατη έκτη µε αριθµό 873/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου
Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε
θέµα: «Τι προτίθεται να κάνει η Κυβέρνηση για την αναβάθµιση
της συγκοινωνιακής σύνδεσης µεταξύ της περιοχής της Μεσσα-
ράς και του νέου αεροδροµίου Καστελίου;».

Η όγδοη µε αριθµό 860/19-3-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα: «Παράταση της
προθεσµίας υποβολής εκπρόθεσµων δηλώσεων και αιτήσεων
διόρθωσης στο Κτηµατολόγιο και άνιση αντιµετώπιση των πολι-
τών της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Δράµας».

Η ενδέκατη µε αριθµό 861/19-3-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς
τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Ανάκληση διαγραφής φοιτητή από ανώτατο εκπαιδευτικό
ίδρυµα».

Η εικοστή µε αριθµό 871/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Παρασκευά Κουκουλόπουλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Σε αδιέξοδο οι επαγγελµατίες αλιείς της λίµνης Πολυφύτου».

Η δέκατη µε αριθµό 870/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης
Νοτοπούλου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας µε θέµα: «Η κατάσταση και η λειτουργία του Κέντρου Κοι-
νωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας, των
παραρτηµάτων και των δοµών του προκαλούν ιδιαίτερη ανησυ-
χία».

Η πρώτη µε αριθµό 2436/5-1-2024 ερώτηση εκ του κύκλου
αναφορών και ερωτήσεων της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µε θέµα: «Κτηριακά προβλήµατα θέτουν στον
αέρα τη λειτουργία του 1ου και του 2ου Εργαστηρίου Ειδικής
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΕΕΕΕΚ), καθώς
και του Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου για παιδιά µε αυτισµό, στον
Δήµο Πυλαίας - Χορτιάτη».

Η δεύτερη µε αριθµό 2730/22-1-2024 ερώτηση του κύκλου
αναφορών και ερωτήσεων του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Αναγκαία η αντιµετώπιση µε µόνιµο τρόπο των ελλείψεων σε
σχολικούς νοσηλευτές και σε ειδικό βοηθητικό προσωπικό για
να πάψει κάθε σχολικό έτος η αγωνία και η ταλαιπωρία των οι-
κογενειών µε µαθήτριες και µαθητές µε αναπηρία ή και µε χρόνια
πάθηση».

Η τρίτη µε αριθµό 2744/22-1-2024 ερώτηση του κύκλου ανα-
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φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού µε θέµα: «Να µην προχωρήσει η προτεινόµενη συγ-
χώνευση του 4ου και 5ου Γενικού Ενιαίου Λυκείου (ΓΕΛ) στο Δήµο
Καλαµαριάς της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Θεσσαλονίκης».

Και τέλος, η τέταρτη µε αριθµό 2917/30-1-2024 ερώτηση του
κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Ε’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε
θέµα: «Θα εξεταστεί η αξιοποίηση της µεθόδου «sliding in» για
τα παιδιά µε επιλεκτική αλαλία;». 

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 855/15-3-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χίου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Σταύρου
Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η δηµόσια υγεία
στη Χίο».

Κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, καλό µήνα. 
Το Υπουργείο Υγείας, για να ξεκινήσω µε µια παρατήρηση, δεν

είχε απαντήσει σε τέσσερις ερωτήσεις. Τέσσερις δηλαδή έχουµε
υποβάλει και δεν έχει απαντήσει σε καµµία µέχρι σήµερα. Κι εγώ
προσωπικά χαίροµαι ιδιαίτερα για το ότι σήµερα εσείς ο ίδιος
ήρθατε να απαντήσετε στην επίκαιρη ερώτηση. 

Πρόσφατα λοιπόν ανακοινώθηκε ότι το Υπουργείο Υγείας, µε
την από 28-2-2024 απόφασή του, ενέκρινε να προκηρυχθούν
µόνο τρεις θέσεις γιατρών για το Νοσοκοµείο της Χίου, ήτοι µία
θέση διευθυντή για το Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών, µία Νευ-
ρολόγου επιµελητή Β’ και µία Ψυχιάτρου Επιµελητή Β’. 

Το Υπουργείο Υγείας αγνοεί το γεγονός ότι το Γενικό Νοσο-
κοµείο Χίου «Σκυλίτσειο» είναι υποστελεχωµένο και δεν µπορεί
να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του. Ως εκ τούτου διακυβεύε-
ται το επίπεδο ιατρικής φροντίδας των κατοίκων του νησιού, ο
αριθµός των οποίων πολλαπλασιάζεται τους καλοκαιρινούς
µήνες. 

Επιπρόσθετα και οι γιατροί ξεπερνούν τα όρια τους, προκει-
µένου να ανταπεξέλθουν στην τόσο πιεστική άσκηση του λει-
τουργήµατός τους. 

Το Ακτινολογικό Τµήµα είναι πλέον αδύνατον να ανταπεξέλθει
στοιχειωδώς στις ανάγκες του νοσοκοµείου, καθώς τους τελευ-
ταίους µήνες λειτουργεί µόνο µε έναν ακτινολόγο. Χαρακτηρι-
στικό της κατάστασης είναι ότι έχει δηµιουργηθεί µια τεράστια
λίστα αναµονής, ο δε ακτινοδιαγνωστικός έλεγχος διενεργείται
εξ αποστάσεως σε ιδιωτικό ιατρικό κέντρο.

Στο Οφθαλµολογικό Τµήµα εξαντλήθηκαν τα ραντεβού για το
έτος 2024 και η αναµονή για τα οφθαλµολογικά χειρουργεία ξε-
περνά κατά πολύ το ένα έτος. 

Επιπλέον, η αναµονή για το Καρδιολογικό Τµήµα φτάνει τους
τέσσερις και πλέον µήνες. Η Ψυχιατρική Κλινική εξακολουθεί να
µη λειτουργεί παρά το γεγονός ότι έχει στελεχωθεί πλήρως από
νοσηλευτικό προσωπικό. 

Το Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών της Χίου, µοναδικό στο
νησί, λειτουργεί είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο φυσικά
µε µόνο δύο γιατρούς, ενώ σύµφωνα µε τον νόµο και την υπουρ-
γική απόφαση προβλέπονται επτά θέσεις ειδικευµένων γιατρών.
Ο φόρτος εργασίας έχει καταστεί δυσβάσταχτος και ενδεικτικά
αναφέρεται ότι από 1-1-2024 µέχρι σήµερα τα περιστατικά που
ήλεγξε το Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών αγγίζουν τις τέσσερις
χιλιάδες -από δύο άτοµα, τονίζω. 

Τούτων δοθέντων, κύριε Υπουργέ, προκαλεί έκπληξη η πρό-
σφατη απόφαση του Υπουργείου Υγείας για προκήρυξη µόνο
τριών θέσεων ειδικευµένων ιατρών του κλάδου ΕΣΥ για τη Χίο
έναντι χιλίων εκατόν ογδόντα θέσεων ιατρικού προσωπικού που
προβλέπονται από την 31-10-2023 απόφαση του Υπουργικού
Συµβουλίου. 

Τέλος, παρά τις επανειληµµένες ανακοινώσεις, ολοκληρώνεται
η µελέτη και ξεκινάει η αποκατάσταση της παλαιάς Παθολογικής
Κλινικής. Περί τούτου δεσµεύτηκε και η πολιτική ηγεσία, σε σχε-
τική επίκαιρη ερώτησή µου από τον Οκτώβρη του ’23, εν τούτοις

η εν λόγω Παθολογική Κλινική παραµένει ερείπιο για επτά χρό-
νια. 

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: Δεδοµένου ότι για το Γενικό Νο-
σοκοµείο «Σκυλίτσειο» δεν προβλέφθηκε στην πρόσφατη από-
φαση θέση ιατρού ακτινολόγου και προβλέφθηκε µόνο µία θέση
ιατρού στο Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών, ποια είναι η πρό-
ταση του Υπουργείου Υγείας, ώστε το Γενικό Νοσοκοµείο «Σκυ-
λίτσειο» να καλύψει επαρκώς και µε ασφάλεια τις σοβαρές
ανάγκες του πληθυσµού που καλείται να φροντίσει υγειονοµικά;

Ποιες είναι οι θέσεις σας στις προαναφερόµενες αναπάντητες
ερωτήσεις, καθώς και στην αδυναµία επί επτά χρόνια να αποκα-
τασταθεί η ερειπωµένη πρώην Παθολογική Κλινική;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στην ερώτηση θα

απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Άδωνις Γεωργιάδης.
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. Καλό µήνα, κιόλας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλό µήνα!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα

ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας στον αγαπητό συνάδελφο, τον κ.
Μιχαηλίδη, ότι χαίροµαι πάρα πολύ που συναντιόµαστε σε αυτή
την Αίθουσα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κι εγώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είχα

την τύχη να σας γνωρίζω πολλά χρόνια, από την εποχή που
ήµουν Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας στην κυβέρνηση Παπα-
δήµου. Και οφείλω να πω ότι πάντα πίστευα ότι άξιζε µια θέση
στο Κοινοβούλιο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και

υπό την έννοια αυτή είναι η πρώτη φορά που συναντιέµαι µαζί
σας κοινοβουλευτικά, γι’ αυτό ήθελα να το πω. 

Πάµε τώρα στην ερώτηση. Αφήνουµε τα ευχάριστα και πάµε
λίγο στα δυσάρεστα. 

Για την προκήρυξη θέσεων ιατρών κλάδου ΕΣΥ απαιτείται προ-
ηγούµενη έγκριση του Υπουργού Υγείας, κατά τα οριζόµενα στις
διατάξεις του νόµου. Συγκεκριµένα, για το Γενικό Νοσοκοµείο
Χίου «Σκυλίτσειο» µε την πρώτη έγκριση του έτους 2023, πέρσι
δηλαδή, προκηρύχθηκαν δύο θέσεις ακτινολογίας µε εµπειρία
στον µαγνητικό τοµογράφο, µε βαθµό διευθυντή και Επιµελητή
Α’ αντιστοίχως, οι οποίες κατέστησαν άγονες. Με την τρίτη έγ-
κριση του έτους 2023 προκηρύχθηκε εκ νέου µία θέση ακτινολο-
γίας µε εµπειρία στον µαγνητικό τοµογράφο µε βαθµό
διευθυντού, η οποία επίσης κατέστη άγονη. 

Με την υπ’ αριθµόν 32-10-2023 διαδικασία προκήρυξης χιλίων
εκατόν ογδόντα θέσεων ειδικευµένων ιατρών κλάδου ΕΣΥ -που
είναι η γενική έγκριση- είχαµε στην αρχή του 2024 προκήρυξη
µιας θέσης για Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών, µία θέση Επι-
µελητή Β’ Ψυχιατρικής και µία θέση του Επιµελητού Β’ Νευρο-
λογίας, για τις οποίες η κατάθεση των δικαιολογητικών είναι
τώρα. Στις 15 Μαρτίου ξεκίνησαν οι καταθέσεις, και είναι µέχρι
σήµερα.

Πρέπει να γίνει σαφές ότι η αποµάκρυνση της Παθολογικής
από το κτήριο 1 του νοσοκοµείου τον Ιούλιο του 2017, επιβλή-
θηκε, αποκαταστάθηκε. Δεν ήταν µια προγραµµατισµένη κίνηση.
Οι συνθήκες ήταν ιδιαιτέρως ακατάλληλες, καθώς είχε ήδη δρο-
µολογηθεί η διαδικασία αποκατάστασης των κτηρίων 3 και 4 και
ήταν δύσκολο τόσο από άποψη χρηµατοδότησης αλλά και από
τεχνική άποψη να υπάρχουν ταυτόχρονα δύο εργοτάξια µέσα
στον χώρο του νοσοκοµείου. Το 2019 έγινε ανάθεση σε µελετη-
τική οµάδα µέσω δωρεάς ιδιώτου.

Πρέπει να συνυπολογίσουµε ότι ακολούθησε και η περίοδος
της πανδηµίας που όριζε άλλη προτεραιοποίηση, όπως δηµιουρ-
γία θαλάµων νοσηλείας αρνητικής πίεσης, θαλάµων εντατικής
αρνητικής πίεσης κ.λπ., και µάλιστα µε µειωµένους ρυθµούς σε
όλους τους τοµείς τόσο του ιδιωτικού όσο και του δηµοσίου
τοµέα. 

Στην παρούσα φάση, σήµερα, έχουν γίνει όλες οι απαραίτητες
ενέργειες για τον καθορισµό των νέων χρήσεων του κτηρίου µε
αλλεπάλληλες συσκέψεις µε το προσωπικό του νοσοκοµείου, ια-
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τρικό, διοικητικό, τεχνικό. Ως τον Αύγουστο του 2023 κατατέθη-
καν τα τελικά αρχιτεκτονικά σχέδια αλλά και ηλεκτροµηχανολο-
γικά σχέδια και εκκρεµεί η σύνταξη των φύλλων δηµοπράτησης
των σχετικών διαγωνισµών. Παράλληλα ολοκληρώθηκαν οι απαι-
τούµενες συµπληρωµατικές µελέτες και συγκεκριµένα η γεωτε-
χνική µελέτη και τα εργαστηριακά, τοιχοποιία τα οποία δεν
συµπεριλαµβάνονται στην δωρεά του ιδιώτου. Καθώς το νοσο-
κοµείο δεν διαθέτει αρχιτέκτονα, πολιτικό µηχανικό, ούτε µηχα-
νολόγο-µηχανικό, αυτή η µελέτη παρουσιάστηκε στη Διεύθυνση
Τεχνικών Ελέγχων της Περιφερειακής Ενότητας Χίου, η οποία
και θα αναλάβει την επίβλεψη του έργου µέσω προγραµµατικής
σύµβασης µε το νοσοκοµείο για τυχόν παρατηρήσεις, βελτιώσεις
πριν αποσταλεί προς έλεγχο στην Ενιαία Διεύθυνση Νοµικών
Υπηρεσιών της 2ης ΥΠΕ. 

Άρα βρισκόµαστε ακριβώς στο σηµείο όπου προσπαθούµε να
υπογράψουµε µεταξύ της Περιφερειακής Ενότητας Χίου και της
Υγειονοµικής Περιφέρειας την προγραµµατική σύµβαση για να
γίνει αυτό το έργο.

Κουνάτε το χέρι γι’ αυτό. Δεν θα διαφωνήσω µαζί σας, αγα-
πητέ συνάδελφε. Ό,τι σας διάβασα είναι η απάντηση της υπηρε-
σίας προφανώς. Δεν έχω λόγο να αντιδικήσω µαζί σας επί των
ρυθµών του δηµοσίου. Αλλά θέλω να σας πω ότι σε κάθε µου
προσπάθεια να εισαγάγω µεταρρυθµίσεις ιδιωτικού τοµέα στο
ΕΣΥ για να φύγουµε λίγο από τους ρυθµούς του δηµοσίου, είστε
πάντα απέναντι ως κόµµα. Άρα εάν δεν σας αρέσουν οι ρυθµοί
του δηµοσίου, πείτε µας καµµιά καλή ιδέα. Γιατί το δηµόσιο έτσι
λειτουργεί, αγαπητέ συνάδελφε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μιχαηλίδη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κατ’ αρχάς να ανταποδώσω τις
αβροφροσύνες, κύριε Γεωργιάδη, ειλικρινώς.

Ακούστε, γνωρίζετε τις ιδιαίτερες δυσκολίες του συγκεκριµέ-
νου νησιού και λόγω µεγέθους και λόγω του ανάγλυφου και όλα
αυτά τα πράγµατα. Χαίροµαι που -το περίµενα εξάλλου- αναγνω-
ρίζετε τα προβλήµατα και τις ελλείψεις. Προτρέχω λίγο να πω
ότι αν εσείς ήσαστε τα προηγούµενα χρόνια που επί επτά χρόνια
περιµένει αυτό το κτήριο -που έχει καταρρεύσει- να επισκευα-
στεί, θα είχαν εξαφανιστεί όλοι αυτοί που προσπαθούν επί επτά
χρόνια και δεν το έχουν επιτύχει. Αισιοδοξώ ότι αυτό που είπε ο
Άδωνις Γεωργιάδης -και το έχω ακούσει δυο τρεις φορές σε
αυτή την Αίθουσα- θα υλοποιηθεί. Άρα όσον αφορά την παλιά
παθολογική, µε ειλικρίνεια λέω ότι περιµένουµε θετικά αποτελέ-
σµατα. 

Ελλείψεις γιατρών: Η Χίος, κύριε Υπουργέ, των πενήντα πέντε
χιλιάδων, µε ένα νοσοκοµείο διακοσίων πενήντα ετών, µε τόσο
σοβαρά προβλήµατα, µε ένα ακτινολογικό που στην ουσία δεν
υφίσταται, µε ένα ΤΕΠ, τµήµα επειγόντων περιστατικών, όπου
εργάζονται δύο άτοµα για να κάνουν την πρωινή, την απογευµα-
τινή και όλες τις εφηµερίες και µε τον αριθµό των τριών χιλιάδων
οκτακοσίων ενενήντα περιστατικών που έληξαν το πρώτο τρί-
µηνο του 2004, αντιλαµβάνεστε ότι ή θα πέσουν κάτω οι άνθρω-
ποι που εργάζονται εκεί ή και οι δύο που έχουν µείνει, θα
σηκωθούν να φύγουν και να κάνουµε προκήρυξη πάλι και για για-
τρούς του ΤΕΠ. 

Για το ακτινολογικό τα είπατε. Μου είπαν -δεν ξέρω αν είναι
ακριβές το νούµερο- ότι πριν λίγες ηµέρες το διοικητικό συµβού-
λιο του νοσοκοµείου ενέκρινε ένα κονδύλι εκατοντάδων χιλιάδων
ευρώ για να καλύψει µε εξωτερική ανάθεση σε ακτινοδιαγνω-
στικά κέντρα της Αθήνας τις ανάγκες του. Εγώ πιστεύω ότι αυτά
τα πολύ µεγάλα ποσά µπορούσαν να δοθούν ως κίνητρα, τα
οποία ζητούν οι γιατροί. Και πρόσφατα είδα και το χαρτί που σας
έστειλε ο Πανελλήνιος Ιατρικός Σύλλογος. Στις δυσπρόσιτες πε-
ριοχές, στα νησιά, να βρούµε έναν τρόπο και να καλύψουµε το
στεγαστικό πρόβληµα, να τους δώσουµε κάποιες άδειες -µετα-
φέρω το χαρτί που διάβασα- για να κάνουν κάποιες εκπαιδεύσεις
στο κέντρο και να τους ξεκουράζουµε λίγο στις εφηµερίες. Σκε-
φτείτε να είσαι σε ένα χωριό στη βόρεια Χίο και δεν έχει εφηµε-
ρία, πού θα πάει, τι θα κάνει; 

Είναι άπειρα τα προβλήµατα. Δεν συζητάµε για το µισθολο-
γικό. Δεν χρειάζεται να σας το πω. Εσείς το γνωρίζετε. 

Πέραν όµως τούτου, πάµε και λίγο στα θέµατα της διαχείρι-

σης. Όταν ένα νοσοκοµείο αναθέτει επανειληµµένως µε απευ-
θείας αναθέσεις σε εργολάβους τον τελευταίο χρόνο περίπου 2
εκατοµµύρια για την καθαριότητα, αντιλαµβάνεστε ότι δηµιουρ-
γούνται ερωτηµατικά για τη διαχείριση και κατά πόσο µπορούµε
να εξοικονοµήσουµε και χρήµατα να τα διαθέσουµε για να καλύ-
ψουµε και να κάνουµε πιο ελκυστικές τις κενές ιατρικές θέσεις
που υπάρχουν.

Όσον αφορά το Κέντρο Υγείας Χίου, τον καιρό του ΙΚΑ, κύριε
Υπουργέ, φτιάχτηκε στο κέντρο της Χίου ένα φανταστικό κτήριο
και κάλυπτε ανάγκες για εξωτερικά ιατρεία τριών χιλιάδων πεν-
τακοσίων τετραγωνικών µέτρων. Τότε που ήταν µόνο το ΙΚΑ, είχε
είκοσι έξι γιατρούς µε διάφορες ειδικότητες. Σήµερα που είναι
ΙΚΑ, το δηµόσιο, οι συνταξιούχοι, οι ΝΑΤ, όλα αυτά, έχει τρεις
γιατρούς στη σύνταξη και φεύγουν και αυτοί. Το θέτω υπ’ όψιν
σας διότι είναι πραγµατικά αµαρτία και σπατάλη πόρων να
έχουµε τέτοιες περιουσίες, τέτοιες δυνατότητες και να µην µπο-
ρούµε να εξυπηρετήσουµε τον ασφαλισµένο. Και στην ουσία θα
ελαφρώσουµε και λίγο το νοσοκοµείο, τη δευτεροβάθµια ιατρική
φροντίδα, που δεν µπορεί πια να αντεπεξέλθει.

Όσο αφορά το κτηριακό, το είπαµε και θα επανέλθω. Αφήνω
για το τέλος -γιατί πέρασα και αρκετά τον χρόνο- την περιουσία.
Ξέρετε η Χίος έχει µια παράδοση στην ευποιία. Και τα χρόνια που
πέρασαν, έχουν δοθεί στο νοσοκοµείο της Χίου εκατοντάδες ακί-
νητα πολύ µεγάλης αξίας είτε στον κάµπο της Χίου -που τον ξέ-
ρετε- είτε επαύλεις, διαµερίσµατα ακόµη και στο κέντρο της
Αθήνας, εδώ δίπλα µας κοντά. Όλα αυτά δεν έχουµε καταφέρει
-µε αυτό που είπατε, τη λογική του δηµοσίου- να δούµε πώς θα
τα αξιοποιήσουµε, όχι µόνο να δίνουν περισσότερα χρήµατα για
να καλύψουµε ανάγκες, αλλά και να µην απαξιώνονται. Διότι δεν
είναι µόνο ότι απαξιώνονται και χάνουµε πόρους, δίνουµε και ένα
λάθος µήνυµα στους διαθέτες ή στους εν δυνάµει διαθέτες. Σου
λέει ότι εάν τα δώσω, θα πάνε άχρηστα αυτά τα πράγµατα και
δεν θα έχουν το αποτέλεσµα που χρειαζόµαστε. 

Εδώ θέλω να τελειώσω αναφέροντας µόνο κύριε Υπουργέ -
γιατί είµαι βέβαιος ότι τα γνωρίζετε πολύ καλά τα θέµατα και πε-
ριµένουµε πολλά από εσάς- έναν πίνακα, όπου αναφέρει τις
δυνατότητες του βιοχηµικού εργαστηρίου. Ξεκίνησε το 2019 µε
400.000 ευρώ και εξακόσιες εξήντα επτά χιλιάδες εξετάσεις. Και
σήµερα το 2024 είναι µε 300.000 ευρώ ενώ έχει πραγµατοποιήσει
επτακόσιες τριάντα µία χιλιάδες εξετάσεις. Και το άλλο που κα-
ταθέτω στα Πρακτικά -να τα δείτε γιατί εσείς δεν τα ξέρετε- είναι
η εικόνα της παθολογικής. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Μιχαηλίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Κύριε συνάδελφε, είµαι αισιόδοξος ότι αυτή τη φορά τα έργα για
την παθολογική θα γίνουν. Η προγραµµατική συµφωνία µε την
περιφέρεια θα γίνει. Ο Περιφερειάρχης κ. Μουτζούρης, ο ίδιος
µηχανικός, καταλαβαίνει την αξία του έργου και είµαι βέβαιος ότι
θα βοηθήσει και ο ίδιος προσωπικά να γίνει αυτό. Προσδοκώ σε
µια πολύ καλή συνεργασία µαζί του γι’ αυτό το έργο. Και θα πα-
ρακολουθούµε µαζί την εξέλιξή του τους επόµενους µήνες. Όταν
είµαστε έτοιµοι να υπογράψουµε, θα ενηµερώσω και τους Βου-
λευτές Χίου, προφανώς, για να είναι παρόντες και να ξέρουν
ακριβώς πώς πηγαίνει αυτό το έργο. 

Όσον αφορά τα κίνητρα για τους γιατρούς στις άγονες περιο-
χές, είµαι ήδη σε συζήτηση µε τον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο,
για να δούµε αν µπορούµε να αναµορφώσουµε τον νόµο και να
βάλουµε περισσότερα κίνητρα.

Δεν είναι όλα στο Υπουργείο Υγείας. Παραδείγµατος χάριν,
δαπάνες, κύριε Λιβάνιε, των δήµων για τη διαµονή και τη στέ-
γαση των γιατρών είναι στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Εσω-
τερικών. 

Εγώ εισηγούµαι ενθέρµως αυτή η διάταξη να επεκταθεί και να
γίνει πολύ πιο ανοιχτή. Διότι πράγµατι µε την εξέλιξη των ενοι-
κίων στα νησιά, ο µισθός ενός γιατρού στο Εθνικό Σύστηµα
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Υγείας γίνεται ακόµα περισσότερο ασύµφορος και άρα δηµιουρ-
γεί ακόµα µεγαλύτερο αντικίνητρο για να δεχθεί κάποιος να πάει.
Και δεν είναι πια µόνο τα µικρά και τα άγονα νησιά, αλλά είναι
και τα µεγάλα νησιά και τα γνωστά νησιά που έχουν το ίδιο ακρι-
βώς πρόβληµα. Άρα εκεί πρέπει να κάνουµε µια συζήτηση διυ-
πουργική και ξεκινάµε να την κάνουµε. 

Όσον αφορά τη γενικότερη κατάσταση του ΕΣΥ, οφείλω να
σας πω ότι όλες οι µεταρρυθµίσεις -αυτό θα συζητήσουµε σε
λίγο στην αρµόδια επιτροπή επάνω- έχουν ως κεντρικό στόχο να
γίνει η θέση του λειτουργού του ΕΣΥ περισσότερο ελκυστική.
Εάν γίνει περισσότερο ελκυστική, οι διαγωνισµοί που προκηρύσ-
σουµε, που είναι άγονοι, δεν θα είναι άγονοι. Εάν παραµείνει
όπως είναι σήµερα, θα είναι συνεχώς άγονοι. 

Όπως καταλαβαίνετε, εγώ, όσο καλές προθέσεις και να έχω,
να έρθω να προσφέρω τις ιατρικές µου γνώσεις, που δεν έχω,
ως υπηρετών στο Νοσοκοµείο της Χίου δεν γίνεται. Πρέπει να
πάνε γιατροί. 

Όπως σας είπα, τέσσερις διαδοχικοί διαγωνισµοί έχουν βγει
άγονοι για τη Χίο. Δηλαδή, οι πιστώσεις υπάρχουν, οι θέσεις εγ-
κρίνονται από το Υπουργείο Εσωτερικών, οι διαδικασίες προκη-
ρύσσονται, αλλά κανένας δεν πηγαίνει. Άρα πρέπει να
ασχοληθούµε µε το πραγµατικό πρόβληµα: Γιατί δεν πηγαίνουν; 

Καλώ τις πολιτικές δυνάµεις να αφήσουµε τις υποκρισίες του
παρελθόντος και να µιλήσουµε σοβαρά για το γιατί δεν πηγαί-
νουν. Γιατί µέχρι στιγµής η µόνη πρόταση που έχω ακούσει είναι
«διπλασιάστε τους µισθούς τους». Λες και αν µπορούσα εγώ να
διπλασιάσω τους µισθούς τους, δεν θα τους διπλασίαζα, θα πε-
ρίµενα να µου το πει η Αντιπολίτευση. Αν έχετε καµµιά άλλη ιδέα,
εκτός από το να διπλασιάσουµε τους µισθούς τους, γιατί λεφτά
για να διπλασιάσουµε τους µισθούς τους δεν έχουµε, ευχαρί-
στως να την ακούσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η τρίτη µε
αριθµό 877/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωρ-
γίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Σε κίνδυνο
η ποιότητα ζωής, η ίδια η ζωή των παιδιών / ενηλίκων µε µεσο-
γειακή αναιµία εξαιτίας της υποµετάγγισης».

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι πανελλαδικά υπάρχουν γύρω

στους δυόµισι χιλιάδες πάσχοντες από µεσογειακή αναιµία και ότι
στο συγκεκριµένο νοσοκοµείο για το οποίο γίνεται και η ερώτηση,
το Παίδων «Αγία Σοφία», εξυπηρετούνται περίπου οκτακόσιοι πά-
σχοντες. Αντίστοιχα, µονάδες µεσογειακής αναιµίας υπάρχουν και
σε ορισµένες µεγάλες πόλεις της χώρας. Φυσικά, εδώ υπάρχουν
και τα ζητήµατα των πασχόντων από τη µεσογειακή αναιµία από
την επαρχία και τη νησιωτική χώρα, που εξαναγκάζονται να κάνουν
ολόκληρα ταξίδια προκειµένου να προσεγγίσουν αυτές τις µονά-
δες µεσογειακής αναιµίας. 

Η µετάγγιση αποτελεί τη βασική θεραπεία της νόσου. Ωστόσο,
οι διαχρονικές ελλείψεις σε αίµα και κατά συνέπεια η υποµετάγ-
γιση αυτών των ασθενών έχει σοβαρές επιπτώσεις στην ποιότητα
της καθηµερινότητάς τους, αλλά ταυτόχρονα θέτει σε κίνδυνο
και την ίδια τους τη ζωή. 

Το πρόβληµα της έλλειψης αίµατος είναι διαχρονικό. Οι λύσεις
που δίνονται κατά καιρούς είναι προσωρινές και χωρίς µόνιµο
χαρακτήρα. Είναι λύσεις που δεν αντιµετωπίζουν στην ουσία την
ανεπαρκή στελέχωση των αιµοδοσιών των νοσοκοµείων και το
περιορισµένο τους ωράριο. Οι κινητές µονάδες παραµένουν ανε-
παρκείς, χωρίς έτσι να µπορούν να εξασφαλιστούν αιµοδότες
από αποµακρυσµένες περιοχές. Επίσης, ελλιπείς παραµένουν
και οι καµπάνιες εξοικείωσης και ενηµέρωσης του πληθυσµού
για την αξία της αιµοδοσίας, σε συνδυασµό µε υποχρεωτικά
µέτρα διευκόλυνσης των εργαζοµένων ιδιαίτερα στον ιδιωτικό
τοµέα, ώστε να αιµοδοτούν. 

Φυσικά, στα προβλήµατα αυτά επιδρά και η αδυναµία του
Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας, του ΕΚΕΑ, να ανταποκριθεί στην
αποστολή του λόγω της υποχρηµατοδότησης και των ελλείψεων
προσωπικού. Αποτέλεσµα, να καθυστερούν οι έλεγχοι και τα

προγράµµατα των µαζικών αιµοδοσιών και να υπάρχει δυσλει-
τουργία στην κεντρική διαχείριση αίµατος. Συνολικότερα, επιδρά
η έλλειψη από τη µεριά του κράτους ενός κεντρικού σχεδιασµού
εξασφάλισης αίµατος, µε βάση τις καταγεγραµµένες ανάγκες
του πληθυσµού. 

Κατόπιν τούτου, ερωτάται ο Υπουργός, κυρία Πρόεδρε, τι
µέτρα θα λάβει για να αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα των υπο-
µεταγγίσεων και γενικότερα των µεταγγίσεων: 

Πρώτον, σε ό,τι αφορά την αποφασιστική χρηµατοδότηση και
ενίσχυση µε το απαραίτητο µόνιµο προσωπικό και για τον ανα-
γκαίο ιατροτεχνολογικό εξοπλισµό των αιµοδοσιών των µονάδων
µεσογειακής αναιµίας και γενικότερα των νοσοκοµείων, για να
µπορέσουν να στηριχθούν µε ασφάλεια οι πάσχοντες από µεσο-
γειακή αναιµία, ώστε να µπορούν να απολαµβάνουν ποιότητα
ζωής. 

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά την αποφασιστική χρηµατοδότηση
και ενίσχυση µε όλο το απαραίτητο προσωπικό και µέσα του
ΕΚΕΑ, ώστε να µπορεί να ανταποκριθεί µε πληρότητα στην απο-
στολή του, στην ασφαλή συλλογή, τον έλεγχο, την επεξεργασία,
την αποθήκευση και τη διανοµή αίµατος, αλλά και των συστατι-
κών αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-
χαριστώ πολύ, κυρία Αντιπρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, θα καταθέσω στα Πρακτικά το παράρτηµα, όπως
µου το έχει δώσει η υπηρεσία, µε όλο το υπηρετούν προσωπικό
της µονάδας αιµοδοσίας των διαφόρων νοσοκοµείων, για να µην
τα διαβάσω -δεν έχει νόηµα, είναι πάρα πολλά, ώστε να ξέρετε
ακριβώς τι προβλέπουν τα οργανογράµµατα και τι συµβαίνει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-
ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως προς το γενικό ζήτηµα -θα έρθω µετά σε ένα-δύο ειδικά,
τα οποία θέτετε στην ερώτησή σας-, υπάρχει στη διεθνή βιβλιο-
γραφία για το θέµα διαχείρισης του αίµατος µια φράση που λέ-
γεται «το ελληνικό παράδοξο». 

Ποιο είναι το ελληνικό παράδοξο; Μελετάται επιστηµονικά διε-
θνώς. Έχουµε πολύ µεγάλη εθελοντική αιµοδοσία στην Ελλάδα.
Ποσοστιαία για τον πληθυσµό µας έχουµε τη µεγαλύτερη συλ-
λογή αίµατος από εθελοντές σε όλον τον πλανήτη Γη. Είµαστε
πρώτοι στον κόσµο σε αιµοδοσία οι Έλληνες. Πρώτοι στον
κόσµο! Η νούµερο ένα χώρα σε εθελοντική αιµοδοσία αναλογικά
µε τον πληθυσµό µας είναι η Ελλάδα. Συλλέγουµε τον χρόνο πε-
ρισσότερες φιάλες αίµατος απ’ όσες χρειαζόµαστε. Και ενώ συµ-
βαίνουν αυτά, αναγκαζόµαστε να εισάγουµε κάθε χρόνο δεκάδες
χιλιάδες φιάλες αίµατος. Αυτό είναι το ελληνικό παράδοξο.

Πώς γίνεται µια χώρα να έχει τον υψηλότερο ρυθµό εθελοντι-
κής αιµοδοσίας στον πλανήτη, να καταφέρνει να συλλέγει τις πε-
ρισσότερες φιάλες αίµατος αναλογικά µε τον πληθυσµό της στον
πλανήτη, οι φιάλες που συλλέγει να είναι περισσότερες απ’
αυτές που χρειάζεται και τελικά να αναγκάζεται να εισάγει; 

Έχω βαλθεί να λύσω το ελληνικό παράδοξο και τις επόµενες
µέρες θα παρουσιάσουµε µε τον κ. Θεµιστοκλέους ένα νέο σχέ-
διο, σύµφωνα µε το οποίο το ΕΚΕΑ θα έχει ρόλο κεντρικής δια-
χείρισης στη διάθεση των φιαλών αίµατος. Διότι η απάντηση
στον γρίφο είναι ότι πάρα πολλές φιάλες αίµατος που συλλέγον-
ται στα διάφορα νοσοκοµεία δεν χρησιµοποιούνται και τις πε-
τάµε, ενώ αλλού τις χρειαζόµαστε. 

Δεν θα πω περισσότερα, γιατί θα κάνουµε συνολική παρου-
σίαση. Γιατί το θέµα που θέτετε είναι πραγµατικό και ειδικά οι
άνθρωποι µε µεσογειακή αναιµία, τους οποίους έχω συναντήσει
δύο φορές, και την οµοσπονδία και τις ενώσεις τους, µου το
έχουν θέσει, έχουν δίκιο και το ερώτηµα είναι σωστό.  

Θα πω µόνο ένα πράγµα, για να µην το αφήσω αναπάντητο.
Δεν υπάρχει εξαναγκασµός στους συγγενείς για να δώσουν
αίµα. Υπάρχει ευγενική σύσταση πράγµατι, αλλά όχι εξαναγκα-
σµός. Εάν µας λείπουν φιάλες αίµατος, φέρνουµε φιάλες από το
εξωτερικό. Όµως, όπως παρουσιάζεται ότι έχουµε θέµα εξαναγ-
κασµού, όχι δεν υπάρχει ζήτηµα εξαναγκασµού. 
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Για τα υπόλοιπα θα µιλήσω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Λαµπρούλη,

έχετε τα επόµενα τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όντως εγώ δεν έχω κανέναν λόγο…
Δεν το έχω κοιτάξει, για να σας πω την αλήθεια. 
Ούτως ή άλλως, ως χώρα είχαµε υψηλά ποσοστά αιµοδοτών

χάρη σε όλες αυτές τις προσπάθειες διαχρονικά που γίνονται
από τους τοπικούς φορείς, από τα νοσοκοµεία, από τις αιµοδο-
σίες. Γιατί υπήρχαν και πρωτοπόροι στην αιµοδοσία γιατροί, οι
οποίοι συνέβαλαν τα µάλα σε αυτή την κατεύθυνση. Όµως, το
παράδοξο παραµένει και το πρόβληµα οξύνεται σε ό,τι αφορά
την υποµετάγγιση των ασθενών µε µεσογειακή αναιµία. 

Φυσικά δεν είναι κεραυνός εν αιθρία. Οφείλεται, πέρα από τις
ελλείψεις αίµατος κατά περιόδους, στο ότι δεν έχει αναπτυχθεί
µε αποκλειστική χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό ο απαιτούµενος αριθµός υποδοµών, µονάδων αιµοδοσίας,
τµηµάτων µεσογειακής αναιµίας, για να καλύπτει το σύνολο των
αναγκών πανελλαδικά, γιατί ακόµα και τα υπάρχοντα τµήµατα
παραµένουν βαριά υποστελεχωµένα µε κατάκοπο προσωπικό.

Και, φυσικά, οι ευθύνες που απορρέουν από τις ελλείψεις του
συστήµατος σε ό,τι αφορά πιο στενά στο ζήτηµα των µεταγγί-
σεων µεταφέρονται στους ασθενείς και στους συγγενείς τους. 

Αυτό που είπατε ότι τους εξαναγκάζουν µπορεί να ακούγεται
όντως ως λέξη βαριά ενδεχοµένως ή να έχει µια ηθική βαριά ση-
µειολογία, όµως, κύριε Υπουργέ, αυτό γίνεται. Όταν δεν έχεις
αίµα και έχεις το παιδί σου ή τον άνθρωπό σου που πάσχει, τι θα
κάνεις; Δεν σε εξαναγκάζουν να τρέχεις, να παρακαλάς, να
βρεις, µέχρι και να πληρώσεις; 

Δεν τα ξέρετε αυτά; Τα ξέρετε. 
Εγώ δεν το λέω αυτό για να αντιπαρατεθούµε σε αυτό, αλλά

το λένε οι ίδιοι. Εφόσον έχετε βρεθεί και µε τους συλλόγους των
µεταγγιζόµενων πασχόντων από µεσογειακή αναιµία, νοµίζω πως
σας τα έχουν θέσει και τα ξέρετε. 

Επίσης, αναφορικά µε το προσωπικό πιο συγκεκριµένα στο
«Αγία Σοφία», έχουν µείνει τέσσερις γιατροί. Δεν ξέρω αν στο µε-
σοδιάστηµα που µεσολάβησε µπορεί να µπήκε κανένας επικου-
ρικός, αλλά είναι επιφορτισµένοι αυτοί οι τέσσερις συνάδελφοι
µε τις ανάγκες για τις εξωτερικές αιµοληψίες, για αιµοληψίες
στην αίθουσα του νοσοκοµείου, για το εργαστηριακό κοµµάτι
του τµήµατος. Αντίστοιχη είναι και η υποστελέχωση στο Τµήµα
Μεσογειακής Αναιµίας µε το λιγοστό προσωπικό που έχει που
κάνει µαραθώνιους στην ουσία για να ανταποκριθεί στις περισ-
σότερες από ογδόντα µεταγγίσεις την ηµέρα. 

Και επανέρχοµαι πάλι στο ζήτηµα των υποµεταγγίσεων. Ανε-
ξάρτητα του αν υπάρχει ή δεν υπάρχει επάρκεια αίµατος, υπάρ-
χει υποµετάγγιση. Είναι χρόνιο ζήτηµα αυτό. Μιλάµε ότι οι
ασθένειες βρίσκονται στο όριο. Βιώνουν µια ζωή στο όριο. Και
δεν το λέω τώρα για να υπερθεµατίσω. Είναι έτσι. Αυτή η κατά-
σταση είναι. Δεν µπορεί να φεύγει ο άλλος µε αιµατοκρίτη 28 και
29 µετά από µετάγγιση. Δεν µπορεί η µετάγγιση να γίνεται µε µία
φιάλη -λέω ένα παράδειγµα- ενώ έπρεπε να γίνουν δύο ανά δε-
καπενθήµερο και ακριβώς τις µέρες τις συγκεκριµένες. Όλα
αυτά επιφέρουν τεράστιες βλάβες στον οργανισµό και φυσικά
σε µικρότερα παιδιά έχει αντανάκλαση στην ανάπτυξή τους και
στην ίδια ενδεχοµένως την πορεία ανάπτυξης ενδεχόµενων
ασθενειών. 

Άρα, λοιπόν, επανέρχοµαι σε αυτό και σε αυτά τα ερωτήµατα
που βάζουµε. Πέραν της στελέχωσης ή του αντίστοιχου εξοπλι-
σµού, εµείς λέµε ότι θα πρέπει να καλυφθούν και τα αναλώσιµα,
ειδικά στους ανασφάλιστους, που είναι για την αποσιδήρωση.
Είναι κόστη αυτά που δεν µπορούν να τα σηκώσουν. Φυσικά χρει-
άζονται και άµεσες προσλήψεις προσωπικού για τα νοσοκοµεία
σε όλες τις περιοχές της χώρας που υπάρχουν αντίστοιχες µο-
νάδες µεσογειακής αναιµίας.

Και, φυσικά, πρέπει να υπάρξει και η αύξηση της χρηµατοδό-
τησης των νοσοκοµείων, εν προκειµένω του «Αγία Σοφία» αλλά
και όλων των νοσοκοµείων, στο ύψος των αναγκών για να καλύ-
πτονται οι ανάγκες του νοσοκοµείου ή των νοσοκοµείων γενικό-
τερα. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Υγείας για τη δευτερολογία του.
Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα

ξεκινήσω από το τελευταίο. 
Είπε ο κ. Λαµπρούλης, ο αγαπητός κύριος συνάδελφος, για

την αύξηση της χρηµατοδότησης των νοσοκοµείων για να αντα-
ποκρίνονται στις ανάγκες. 

Έφυγα από το Υπουργείο Υγείας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, τον Ιούνιο του 2014. Ο ετήσιος προϋπολογισµός όλων των
νοσοκοµείων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, εξαιρουµένης της
µισθοδοσίας, ήταν 1.400.000.000 ευρώ. Ήρθα στο ίδιο Υπουρ-
γείο δέκα χρόνια µετά. Τα νοσοκοµεία είναι τα ίδια. Δεν έχουµε
χτίσει καινούργια νοσοκοµεία. Αυτά είναι. Ο ετήσιος προϋπολο-
γισµός των νοσοκοµείων, εξαιρουµένης της µισθοδοσίας, είναι
3.000.000.000 ευρώ, δηλαδή 100% πάνω. Ο µεσολαβήσας πλη-
θωρισµός δεν είναι ούτε το 25%. Άρα έχουµε 75% καθαρή αύ-
ξηση δαπάνης τη δεκαετία σε ετήσια βάση. 

Ακούστε, το να λέµε να δώσουµε λεφτά στα νοσοκοµεία ωραίο
είναι. Πόσα λεφτά και από πού; Στο σύστηµα υγείας, να ξέρετε,
όσα λεφτά και να βάλεις, θα χρειαστείς και άλλα. Δεν υπάρχει
τρόπος, ούτε υπάρχει σύστηµα υγείας στον κόσµο που λέει
«Έχω αρκετά λεφτά, δεν θέλω άλλα, πάρτε µερικά πίσω». Δεν
ξέρω εγώ κανένα.

Άρα µια τέτοια απλή λύση δεν υπάρχει. Εγώ το ακούω σαν να
λέµε κοινοτοπία. Αν µου πείτε ότι από τα νοσοκοµεία λείπουν
τόσα εκατοµµύρια, µε εξοικονόµηση µένουν τόσα εκατοµµύρια
και φόρους να βάλετε εκεί έχουµε τόσα εκατοµµύρια, να κάνω
σοβαρή συζήτηση και µε το ΚΚΕ. Καµµία αντίρρηση, να τα βά-
λουµε κάτω µε χαρτί και µε µολύβι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Άµα βάλετε κάτω τις ανάγκες, θα δείτε και τα ποσά που χρει-
άζονται.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό
θα έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, διότι σε αυτή την ενδιαφέ-
ρουσα συζήτηση θα έπρεπε και οι δυνάµεις της Αντιπολιτεύσεως
να πάρουν και δυσάρεστες αποφάσεις. Αλλιώς, βάλτε παραπάνω
λεφτά, δηλαδή να είµαστε όλοι πολύ ευχαριστηµένοι. Αυτό δεν
λέει απολύτως τίποτα. 

Θα κλείσω µόνο µε τη συζήτηση για το «Αγία Σοφία» και την
υποστελέχωση. Η υφιστάµενη στελέχωση του Γενικού Παιδιατρι-
κού Νοσοκοµείου «Αγία Σοφία» είναι η εξής: Λειτουργούν δύο ει-
δικά τµήµατα µεσογειακής αναιµίας. Το µεν πρώτο στην Α’
Παιδιατρική Κλινική στο οποίο υπηρετούν τέσσερις παιδίατροι
και το δεύτερο στη Μονάδα Μεσογειακής Αναιµίας ΕΣΥ, στο
οποίο υπηρετούν τρεις παιδίατροι. Περαιτέρω υπηρετούν δεκαο-
κτώ νοσηλευτές των κατηγοριών ΤΕ και ΔΕ, καθώς και σειρά ει-
δικοτήτων που πλαισιώνουν τα ανωτέρω τµήµατα, όπως
τεχνολόγοι ιατρικών και βιολογικών εργαστηρίων, διοικητικό
προσωπικό, κ.λπ.. 

Κι επειδή είπατε ότι έχει µείνει ένας γιατρός, κύριε Αντιπρό-
εδρε, το ποσοστό κάλυψης των οργανικών θέσεων ιατρικού προ-
σωπικού παιδιατρικής στα δύο κέντρα αιµοδοσίας είναι 126%,
δηλαδή 26% πάνω από το οργανόγραµµα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Το οργανόγραµµα, επειδή ήσασταν και Υπουργός τότε, προ-
έκυψε ότι είναι το κουτσουρεµένο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Είστε Αντιπρόεδρος. Δεν κάνει να διακόπτετε τη διαδικασία, γιατί
ξέρετε ότι δεν προβλέπεται. Εγώ δεν έχω αντίρρηση, αν το επι-
τρέψει η Πρόεδρος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Έτσι έβγαζαν τα νοσοκοµεία µε το πετσόκοµµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κύριε Λαµ-
προύλη. Αυτά είναι και στην επόµενη ερώτηση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εί-
πατε ότι υπηρετεί ένας γιατρός. Δεν υπηρετεί ένας γιατρός. Το
ποσοστό κάλυψης των οργανικών θέσεων ιατρικού προσωπικού
είναι 126%. Το ποσοστό κάλυψης των οργανικών θέσεων νοση-
λευτικού προσωπικού είναι 73%. 
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Γιατί, όµως, είµαστε λιγότεροι στο νοσηλευτικό; Πάλι βλέπω
τον κ. Λιβάνιο εδώ και του έχω µεγάλη αδυναµία πραγµατική.

Κύριε Υπουργέ, περιµένω να έρθουν νοσηλευτές από το ΑΣΕΠ
µε την 7/Κ πριν από δυόµισι χρόνια και ακόµα δεν έχουν έρθει.
Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά εγώ θέλω να έρθουν νοσηλευ-
τές στα νοσοκοµεία. Δεν ξέρω τι θα κάνετε, εγώ τους περιµένω
πάντως.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Την ερώτηση την έκανε το ΚΚΕ, όχι ο κ. Λιβάνιος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Λέω
κι εγώ τον πόνο µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Γεωργιάδη, δεν
µπορώ να υποχρεωθώ να απαντούν δύο Υπουργοί.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Οι
νοσηλευτές έχουν εγκριθεί, οι πιστώσεις έχουν εγκριθεί, νοση-
λευτές ψάχνει ο Υπουργός Υγείας και νοσηλευτές δεν βρίσκει!
Πρέπει να βρούµε µία άκρη εδώ, δεν γίνεται!

Και, βεβαίως, το ποσοστό κάλυψης του λοιπού προσωπικού
είναι 45%.

Άρα δεν είναι τα πράγµατα ιδανικά, δεν είναι και τόσο τραγικά
όσο παρουσιάζονται.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Ακολουθεί η ένατη µε αριθµό 878/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση

δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συν-
τυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για την ασφαλή και
απρόσκοπτη λειτουργία των Νοσοκοµείων, του Κέντρου Υγείας,
των Περιφερειακών Ιατρείων και του ΕΚΑΒ της Περιφερειακής
Ενότητας (Π.Ε.) Λασιθίου Κρήτης».

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση στα νοσοκοµεία και στην πρω-

τοβάθµια φροντίδα υγείας στον Νοµό Λασιθίου έχει χειροτερέψει
και φτάνει σε οριακά επίπεδα, µε ευθύνη προφανώς της Κυβέρ-
νησης και ως αποτέλεσµα της στρατηγικής της εµπορευµατο-
ποίησης της υγείας. 

Την περασµένη Πέµπτη έγινε ένα δυναµικό πανλασιθιώτικο
συλλαλητήριο και χιλιάδες Λασιθιώτες έστειλαν στην Κυβέρνηση
ένα δυνατό ξεκάθαρο µήνυµα υπεράσπισης της υγείας του λαού,
µε την άµεση στελέχωση όλων των νοσοκοµείων για αποκλει-
στικά δηµόσια δωρεάν υγεία για όλους, χωρίς όρους και προ-
ϋποθέσεις, για υγεία δηµόσιο κοινωνικό αγαθό και όχι
εµπόρευµα. 

Θα καταθέσω και στα Πρακτικά το ψήφισµα των Συντονιστικών
επιτροπών αγώνα και τον κατάλογο των εκατόν πενήντα δύο φο-
ρέων του Νοµού Λασιθίου που το συνυπογράφουν.

Όλα τα νοσοκοµεία, Αγίου Νικολάου, Ιεράπετρας, Σητείας και
Νεάπολης, το Κέντρο Υγείας Οροπεδίου, τα περιφερειακά ια-
τρεία, το ΕΚΑΒ, είναι υποστελεχωµένα από ιατρικό, νοσηλευτικό,
διοικητικό, τεχνικό και άλλο προσωπικό. Για την τελευταία προ-
κήρυξη δεκαοκτώ θέσεων µόνιµων γιατρών στα νοσοκοµεία του
Λασιθίου έγιναν µόλις επτά αιτήσεις. Οι γιατροί αρνούνται να ερ-
γαστούν µε µισθούς καθηλωµένους, µέσα σε δύσκολες συνθή-
κες λόγω ελλείψεων υγειονοµικών σε όλες τις ειδικότητες, χωρίς
τον αναγκαίο εξοπλισµό, σε προβληµατικές κτιριακές εγκαταστά-
σεις. 

Στον Άγιο Νικόλαο είναι υποστελεχωµένα το αναισθησιολο-
γικό, µε υπολειτουργία του χειρουργικού τοµέα και ορατό το εν-
δεχόµενο αναστολής των τακτικών χειρουργείων, όπως έγινε και
πρόσφατα µάλιστα. Υποστελεχωµένες είναι η καρδιολογική, η
παθολογική κλινική, η ΜΕΘ, η ουρολογική, η ΩΡΛ, η ογκολογική,
η δερµατολογική, η γαστρεντερολογική. Έχουν µόνο έναν για-
τρό. Δεν υπάρχει νευρολόγος και ψυχίατρος. Φανταστείτε τώρα
τι νοσοκοµείο, ε; Στα ΤΕΠ υπάρχει µόνο ένας ειδικευόµενος για-
τρός και µετακινούνται γενικοί γιατροί από το κέντρο υγείας από
τη Νεάπολη για να βγαίνουν οι εφηµερίες.

Μετά το κλείσιµο της ιδιωτικής µονάδας τεχνητού νεφρού, οι
είκοσι έξι από τους σαράντα νεφροπαθείς απορροφήθηκαν από
τη µονάδα τεχνητού νεφρού του Νοσοκοµείου Αγίου Νικολάου,

µε αποτέλεσµα τον διπλασιασµό των νεφροπαθών χωρίς την αν-
τίστοιχη ενίσχυση της κλινικής σε γιατρούς και νοσηλευτές. 

Στην Ιεράπετρα η παθολογική κλινική υπολειτουργεί. Οι εφη-
µερίες γίνονται στα όρια της ασφάλειας των ασθενών. Με τις
ίδιες επικίνδυνες συνθήκες για ασθενείς και γιατρούς γίνονται οι
εφηµερίες των ΤΕΠ, όπου εφηµερεύει µόνο ένας γιατρός υπαί-
θρου χωρίς ειδικότητα.

Στη Σητεία η παιδιατρική κλινική υπολειτουργεί µε έναν παι-
δίατρο που έρχεται από άλλο νοσοκοµείο. Το ίδιο η παθολογική
µε έναν παθολόγο που δεν µπορεί να καλύψει τις εφηµερίες. Το
αναισθησιολογικό παραµένει µε έναν αναισθησιολόγο, το ακτι-
νολογικό µε έναν ακτινολόγο και η καρδιολογική κλινική έχει πα-
ραµείνει µε δύο ειδικευµένους καρδιολόγους. 

Τα παραπάνω προφανώς δυσχεραίνουν τη λειτουργία και των
υπόλοιπων κλινικών, χειρουργικής, ορθοπεδικής, µαιευτικής, και
κάνουν αδύνατη τη µηνιαία κάλυψη των εφηµεριών, όπως και τη
νοσηλεία ασθενών στην παθολογική και παιδιατρική κλινική, µε
συνέπειες για τους ίδιους τους Σητειακούς.

Τα ίδια ακριβώς προβλήµατα αντιµετωπίζει και το Νοσοκοµείο
Νεάπολης, όπως και το Κέντρο Υγείας Οροπεδίου. Το ίδιο φυ-
σικά τα περιφερειακά ιατρεία, που υπολειτουργούν λόγω των
αποσπάσεων γιατρών για την κάλυψη αναγκών των νοσοκοµείων
και των κενών θέσεων γιατρών υπαίθρου, µε πολύ χαρακτηρι-
στικά παραδείγµατα την Ιεράπετρα, όπου ήδη τα Περιφερειακά
Ιατρεία Ανατολής, Μαλλών, Χριστού, Μεταξοχωρίου και Στοµίου
Ιεράπετρας είναι χωρίς αγροτικό γιατρό και οι ασθενείς µεταφέ-
ρονται στο νοσοκοµείο της πόλης για εξετάσεις και συνταγογρα-
φήσεις.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ποια είναι τα µέτρα που
προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση για τη στελέχωση όλων των
νοσοκοµείων, του κέντρου υγείας, των περιφερειακών ιατρείων
και του ΕΚΑΒ Λασιθίου, µε ταυτόχρονη προκήρυξη όλων των
κενών οργανικών θέσεων µε το απαραίτητο µόνιµο υγειονοµικό
και λοιπό προσωπικό όλων των κλάδων και ειδικοτήτων πλήρους
και αποκλειστικής απασχόλησης, αύξηση µισθών και πρόβλεψη
για τη στήριξη βασικών οικογενειακών και κοινωνικών αναγκών
από το κράτος. Την άµεση µονιµοποίηση χωρίς όρους και προ-
ϋποθέσεις όλων των συµβασιούχων όλων των σχέσεων εργα-
σίας. Την επικαιροποίηση του απαρχαιωµένου οργανισµού των
νοσοκοµείων µε βάση τις πραγµατικές σύγχρονες ανάγκες. Να
σταµατήσουν οι µετακινήσεις γιατρών και να αυξηθεί η χρηµα-
τοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό -βασική προϋπόθεση
για όλα τα προηγούµενα- και φυσικά να µην προχωρήσει η εµ-
πορευµατοποίηση, η εµπορευµατική λειτουργία των νοσοκο-
µείων µε τα απογευµατινά χειρουργεία και τους εργολάβους.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσει ο

Υπουργός Υγείας κ. Άδωνις Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Έρ-

χοµαι κατευθείαν στην απάντηση.
Στοιχεία ΕΚΑΒ, Περιφερειακή Ενότητα Λασιθίου. Καλύπτεται

από τέσσερις τοµείς του ΕΚΑΒ. 
Στον τοµέα ΕΚΑΒ Αγίου Νικολάου υπηρετούν είκοσι ένας ενερ-

γοί διασώστες και πληρώµατα ασθενοφόρου και έχουµε ασθε-
νοφόρα, δύο το απόγευµα και ένα τη νύχτα. 

Στον τοµέα ΕΚΑΒ Ιεράπετρας είκοσι δύο ενεργοί διασώστες -
πληρώµατα. Έχουµε δύο ασθενοφόρα το πρωί, δύο το από-
γευµα και δύο τη νύχτα. 

Στον τοµέα ΕΚΑΒ Σητείας δεκαπέντε ενεργοί διασώστες - πλη-
ρώµατα ασθενοφόρου. Έχει δύο ασθενοφόρα το πρωί, ένα το
απόγευµα και ένα τη νύχτα. 

Στον τοµέα ΕΚΑΒ Τζερµιάδου δεκαπέντε ενεργοί διασώστες,
ένα ασθενοφόρο το πρωί, δύο το απόγευµα, ένα τη νύχτα. 

Εποµένως ολόκληρη η Περιφερειακή Ενότητα Λασιθίου καλύ-
πτεται από επτά ασθενοφόρα το πρωί, επτά ασθενοφόρα το από-
γευµα και πέντε ασθενοφόρα τη νύχτα. Κρίνεται επαρκές το
προσωπικό και η κάλυψη.

Πάµε τώρα στο Γενικό Νοσοκοµείο Λασιθίου «Άγιος Νικό-
λαος». Όσον αφορά το ιατρικό προσωπικό, κατά την περίοδο Ιου-
λίου 2019 ως σήµερα, στη δύναµη του φορέα προστέθηκαν
τριάντα γιατροί, είκοσι ένας µόνιµοι και εννέα επικουρικό προ-
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σωπικό, ενώ παράλληλα προσέφεραν τις υπηρεσίες τους και δύο
ιδιώτες γιατροί. Για τις ανάγκες του εν λόγω φορέα σε ιατρικό
προσωπικό προκηρύχθηκαν την περίοδο 2020 ως σήµερα πε-
νήντα µία συνολικά θέσεις, οκτώ θέσεις το 2020, δεκατρείς το
2021, δέκα το 2022, έντεκα το 2023 και εννέα θέσεις το 2024. Το
νοσηλευτικό προσωπικό ενισχύθηκε µε ογδόντα οκτώ εργαζόµε-
νους, είκοσι ένας µόνιµοι και εξήντα επτά επικουρικό προσωπικό,
ενώ αναµένεται από την 7Κ και ο διορισµός δεκαεπτά ακόµα νο-
σηλευτών. Όσον αφορά το λοιπό διοικητικό και παραϊατρικό προ-
σωπικό, η προσθήκη ανέρχεται σε πενήντα άτοµα, έντεκα
µόνιµοι, τριάντα εννέα επικουρικό προσωπικό. 

Τέλος, ως προς τη ενίσχυση των νοσοκοµείων µε προκηρύξεις
του ΑΣΕΠ, τονίζονται τα ακόλουθα: Από την προκήρυξη 7Κ του
’22 το νοσοκοµείο αναµένεται να ενισχυθεί µε δεκαεπτά άτοµα
νοσηλευτικό προσωπικό. Είναι αυτό που έλεγα πριν στον κύριο
Υπουργό. 

Από την προκήρυξη 6Κ έχει γίνει ανάληψη υπηρεσίας δεκαο-
κτώ εργαζοµένων, ενώ αναµένονται να έρθουν άλλα δέκα άτοµα. 

Από την προκήρυξη 2Κ του 2019 έχει γίνει ανάληψη υπηρεσίας
δέκα εργαζόµενων και αναµένονται άλλοι τέσσερις. 

Στην προκήρυξη 5Κ του 2023 έχουν προκηρυχθεί έξι θέσεις
προσωπικού κατηγορίας ΔΕ και πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης,
ενώ εντός του προσεχούς διαστήµατος αναµένεται η προκήρυξη
τριών εργαζοµένων κατηγορίας ΠΕ, ΤΕ και επτά νοσηλευτικού
προσωπικού. Τώρα, µην πάρω ένα-ένα τα νοσοκοµεία. Θα κατα-
θέσω υπηρεσιακά την απάντηση. 

Γενικά, να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. Σήµερα υπηρετούν περισ-
σότεροι γιατροί και περισσότεροι νοσηλευτές απ’ ό,τι το 2019
στον Νοµό Λασιθίου. Είναι η κατάσταση ιδανική; Όχι. Βγαίνουν
εύκολα οι εφηµερίες; Όχι. Αν µε ρωτάτε «ποιο νοσοκοµείο στην
Κρήτη έχει το µεγαλύτερο πρόβληµα», δεν είναι το Νοσοκοµείο
του Αγίου Νικολάου ούτε το Νοσοκοµείο της Ιεράπετρας. Θα
έλεγα, µακράν το νοσοκοµείο που έχει τα µεγάλα προβλήµατα
είναι το Νοσοκοµείο του Ρεθύµνου. 

Άρα προκηρύξεις κάνουµε. Κάποιες προχωρούν, κάποιες όχι.
Επαναλαµβάνω, για να µη λέω τα ίδια, θα ήταν χρήσιµη µία συ-
ζήτηση τι στα αλήθεια µπορεί να γίνει, ώστε από τις προκηρύξεις
που κάνουµε να µην έχουµε τόσες πολλές άγονες προκηρύξεις,
γιατί πράγµατι και στον Νοµό Λασιθίου, όπως έλεγα πριν για τη
Χίο, έχουµε σειρά προκηρύξεων που εµείς τις βγάλαµε σαν
Υπουργείο Υγείας, αλλά κανένας δεν ήρθε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Συντυχάκη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε, έχει µία

αδυναµία πάντα η τοποθέτησή σας. Ποια είναι αυτή η αδυναµία;
Θα σας πω µία, δεν θα σας πω πολλές. Πολλές είναι, αλλά θα
σας πω τη µία, την κυρίαρχη, ότι το κριτήριο για εσάς, όταν λέτε
«κάναµε αυτό, κάναµε εκείνο, υπάρχει εκείνο, υπάρχει το άλλο»
κ.λπ., δεν είναι οι πραγµατικές, αυξηµένες ανάγκες που έχουν
προκύψει στην πάροδο των χρόνων. Αν, λοιπόν, τα βάλετε κάτω
και δείτε ποιες είναι οι πραγµατικές ανάγκες, εκεί θα φανούν οι
πραγµατικές αδυναµίες και η ανθυγιεινή, αντιλαϊκή πολιτική που
εφαρµόζει η Κυβέρνηση. 

Άρα, λοιπόν, οι όποιες εξαγγελίες, τα όποια µέτρα τα οποία
λέτε ότι παίρνετε για να βελτιώσουν την κατάσταση, τα οποία εί-
πατε και κάποια στην πρωτολογία σας, είναι στην κυριολεξία
στον αέρα. Είναι στον αέρα! Και ξέρετε γιατί; Διότι µε το ελάχι-
στο δυνατό κόστος, στα όρια των δηµοσιονοµικών αντοχών της
οικονοµίας, σε µία λογική κόστους - οφέλους, η Κυβέρνηση επι-
διώκει µε µπαλώµατα, µε µετακινήσεις από το ένα νοσοκοµείο
στο άλλο και µε τα «εντέλλεσθε» να κλείσετε τις τεράστιες τρύ-
πες που η πολιτική σας έχει προκαλέσει και να σκεπάσετε βέ-
βαια, θα έλεγα, τις εγκληµατικές ευθύνες για την κατάσταση που
έχει διαµορφωθεί στην υγεία και την υγεία του λαού. 

Ξέρετε, ο λαός του Λασιθίου την προηγούµενη Πέµπτη, που
κατά χιλιάδες κατέβηκε στον δρόµο, δεν κατέβηκε γιατί έτσι του
ήρθε κάποια στιγµή, γιατί είδε στον ύπνο του ότι πρέπει κάποια
στιγµή να κινητοποιηθεί, αλλά γιατί έχει υπαρκτά ζητήµατα,
υπαρκτά προβλήµατα. 

Απειλούνται τα νοσοκοµεία, απειλείται το ένα κέντρο υγείας

που υπάρχει, απειλούνται τα περιφερειακά ιατρεία, εφόσον υπο-
λειτουργούν. Και έδωσαν αποστοµωτική απάντηση, κύριε
Υπουργέ, στους σχεδιασµούς της Κυβέρνησής σας στην 7η ΥΠΕ
ενάντια στην επιχειρούµενη προσπάθεια ιδιωτικοποίησης και εµ-
πορευµατοποίησης της υγείας, αποστοµωτική απάντηση στις
επιχειρούµενες προσπάθειες της Κυβέρνησης να διχάσετε τις
πόλεις του Λασιθίου, τις τρεις διαφορετικές πόλεις Αγίου Νικο-
λάου, Ιεράπετρας και Σητείας, µε στόχο το «διαίρει και βασί-
λευε», αυτός ο κοινωνικός αυτοµατισµός. 

Αυτό, λοιπόν, το συλλαλητήριο να ξέρετε ότι ήταν το αποτέ-
λεσµα της ενότητας της συµµαχίας των υγειονοµικών, εργαζο-
µένων, µαθητών, του λαού του Νοµού Λασιθίου, κάτι που σας
τροµάζει, τροµάζει όλες τις αστικές κυβερνήσεις. Και αυτές οι
κινητοποιήσεις θα είναι η συνέχεια όλων των προηγούµενων.
Εκτιµάται ότι είναι πάνω από τριάντα πέντε χιλιάδες λαού στην
Κρήτη που έχει διαδηλώσει µέχρι σήµερα για τα νοσοκοµεία, για
να µπορέσει να κρατήσει τα νοσοκοµεία όρθια. 

Ο σχεδιασµός, λοιπόν, της Κυβέρνησης να µετατρέψει τα δη-
µόσια νοσοκοµεία σε επιχειρήσεις, µε την υποχρηµατοδότησή
τους και την υποβάθµισή τους, δεν είναι απλά ένα θέµα ανικανό-
τητας ή έλλειψη ευαισθησίας. Εµείς δεν σας καταλογίζουµε κάτι
τέτοιο. Θεωρούµε ότι είναι µέρος ενός οργανωµένου σχεδίου,
για να απαλλαχθεί το κεντρικό κράτος από δαπάνες που αφο-
ρούν τον λαό, ώστε να αυξάνονται τα κονδύλια που πάνε για τις
ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων και τις ανάγκες του ΝΑΤΟ.
Και σας το έχω ξαναπεί πάρα πολλές φορές. Κόψτε από τα F-35
των εννέα δισεκατοµµυρίων. Κόψτε αυτά που κάνει να πάρετε µε
τον µεταβαλλόµενο φόρο στους τραπεζίτες, πάρτε τα από τους
τραπεζίτες, σταµατήστε την εθελοντική φορολογία προς τους
εφοπλιστές, αυτό το άθλιο καθεστώς που υπάρχει σήµερα, για
να δείτε πού θα βρεθούν τα χρήµατα για να δώσετε στα νοσοκο-
µεία και στα κέντρα υγείας. Μια πολιτική, βέβαια, που την υπη-
ρέτησαν διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις. 

Η κατάσταση, λοιπόν, στα νοσοκοµεία του Λασιθίου είναι
µέρος αυτού του σχεδιασµού της Κυβέρνησης, στο πλαίσιο της
στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την εµπορευµατοποί-
ηση. Λύση δεν είναι να µοιραστεί η φτώχεια της έλλειψης προ-
σωπικού µεταξύ των τεσσάρων νοσοκοµείων του Λασιθίου. Η
άποψή µας είναι ότι προϋπόθεση για τη σωτηρία καθενός νοσο-
κοµείου είναι η σωτηρία όλων, µε ταυτόχρονη προκήρυξη του
συνόλου των κενών οργανικών θέσεων, µε προσλήψεις µόνιµου
προσωπικού, µε µονιµοποίηση των συµβασιούχων, µε γενναία
αύξηση µισθών και της χρηµατοδότησης των νοσοκοµείων. 

Προκηρύξτε, λοιπόν, τις κενές οργανικές θέσεις και δώστε κί-
νητρα -κίνητρα επιστηµονικά, κίνητρα µισθολογικά- να σταµατή-
σει αυτό το άθλιο εργασιακό καθεστώς, που έχει τσακίσει
πραγµατικά τους υγειονοµικούς. 

Να είστε σίγουρος πάντως ότι αυτός ο κοινός αγώνας του
λαού σ’ όλη την Κρήτη, αλλά και σε όλη την Ελλάδα, θα συνεχι-
στεί και θα κλιµακωθεί και το ΚΚΕ καταθέτει όλες του τις δυνά-
µεις σε αυτόν τον αγώνα.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Γεωργιάδη,
έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’
αρχάς, ως προς το αν θα επισηµάνετε µία αδυναµία µου, θέλω
να ξεκαθαρίσω είµαι και δηλώνω αµαρτωλός. Η αµαρτία είναι η
έννοια του σφάλµατος, δηλαδή της αδυναµίας. Άρα έχω πολλές
αµαρτίες και πολλές αδυναµίες. Σας ευχαριστώ που επισηµαί-
νετε µία από αυτές.

Ως προς τη συζήτηση που κάνουµε και τη σύγκριση µε το
2019, δεν το θεωρώ κατ’ ανάγκην αµαρτία και να σας πω γιατί.
Διότι είναι λογικό µια Κυβέρνηση, για να µπορεί να βάζει ένα
θέµα στην πραγµατική του διάσταση, να συγκρίνεται µε την αµέ-
σως προηγούµενη. Διότι µόνο µε αυτόν τον τρόπο µπορούµε να
καταλάβουµε αν η χώρα πηγαίνει προς τα µπρος ή προς τα πίσω.
Εγώ δεν σας µέτρησα στα στοιχεία που σας καταθέτω τώρα στη
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Βουλή ούτε τα «εντέλλεσθε» ούτε τις µετακινήσεις. 
Παρακαλώ πολύ να παραλάβει η αρµόδια υπάλληλος την επί-

σηµη απάντηση της υπηρεσίας. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-

ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας είπα τους απόλυτους αριθµούς του µόνιµου και επικουρι-
κού προσωπικού που υπηρετεί στον Νοµό Λασιθίου. Σε απόλυ-
τους αριθµούς το µόνιµο προσωπικό και επικουρικό που
υπηρετεί στους τοµείς υγείας του Νοµού Λασιθίου είναι το έτος
2024 σηµαντικά αυξηµένο σε σχέση µε το έτος 2019.

Τώρα εσείς µπορεί να µου πείτε ότι αυτή η αύξηση δεν συµ-
βαδίζει µε την αύξηση των αναγκών. Πιθανόν να είναι αυτή η
απάντησή σας. Καµµία αντίρρηση. Από την άλλη, θα σας αντι-
λέξω εγώ ότι η αύξηση αποδεικνύει το πραγµατικό ενδιαφέρον
της Κυβερνήσεως, γιατί, εάν δεν είχαµε ενδιαφέρον, δεν θα γι-
νόταν αυτή η σχετική αύξηση. 

Τώρα, ως προς τον αριθµό που αναφέρατε των διαδηλωτών,
σε σύνολο διαδηλώσεων στην Κρήτη, αν κατάλαβα καλά, είπατε
ότι πάνω από τριάντα πέντε χιλιάδες άνθρωποι έχουν διαδηλώσει
κατά καιρούς σε διάφορα συλλαλητήρια για τα θέµατα των νο-
σοκοµείων. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το 2023.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Τώρα έχουµε 2024. Δεν ξέρω πώς τον µετρήσατε ακριβώς τον
αριθµό, εγώ δέχοµαι ότι ο αριθµός είναι αληθής. Δεν ξέρω πώς
µετράει το ΚΚΕ τον αριθµό των διαδηλωτών. Δεν έχω καταλάβει
ότι υπάρχει κάποιου είδους στατιστικό, πώς γίνεται; Δίνετε κά-
ποιο barcode στους διαδηλωτές και µετά µετράτε πόσοι µπαί-
νουν στη διαδήλωση; Παραδείγµατος χάριν, είναι οι ίδιοι σε κάθε
διαδήλωση ή είναι διαφορετικοί; Γιατί, αν τους είχαµε µε bar-
code, φοβάµαι ότι θα βλέπαµε ότι θα υπάρχει µια ταύτιση σε δια-
δηλώσεις. Αλλά εγώ να το ξεπεράσω κι αυτό και να πω είναι
τριάντα πέντε χιλιάδες πραγµατικοί και ξεχωριστοί. Η Κρήτη έχει
εξακόσιες σαράντα χιλιάδες πληθυσµό, άρα κάτω από το 5% έχει
διαδηλώσει. Άρα το 95% δεν έχει διαδηλώσει. Άρα ο κόσµος
είναι ευχαριστηµένος. Κανένα πρόβληµα. Πού είναι το πρό-
βληµα; Αν είναι ο αριθµός αληθής. Αν έχουµε ένα ζέον κοινωνικό
πρόβληµα της υγείας το οποίο αφορά τους πάντες και τελικά
διαδήλωσε µόνο το 5% του πληθυσµού, µάλλον κάτι δεν κάνετε
καλά ως επαγγελµατίες διαδηλωτές. Χρειάζεται κάποια αναµόρ-
φωση το σύστηµα, αλλά το προσπερνάµε κι αυτό. 

Εγώ αφήνω τώρα τους αριθµούς, γιατί µπαίνω στην ουσία.
Έχει προβλήµατα το σύστηµα υγείας και στην Κρήτη; Για να µι-
λήσουµε σοβαρά. Ναι, είναι η απάντηση. Πολλά προβλήµατα. Αν
µε ρωτάτε, το νούµερο ένα πρόβληµα για µένα ως Υπουργό
Υγείας είναι η έλλειψη αναισθησιολόγων γενικά στο νησί και ει-
δικότερα στον Νοµό Ηρακλείου. Πρόσφατα είχαµε και δύο πα-
ραιτήσεις επιπλέον αναισθησιολόγων, το οποίο µας δηµιουργεί
σοβαρό πρόβληµα στελέχωσης των χειρουργείων στην Κρήτη.
Αυτό είναι πραγµατικό πρόβληµα και δεν σηκώνει εξυπνάδες,
γιατί παίζονται πραγµατικές ζωές ανθρώπων σε αυτό και θέλω
να το ξεκαθαρίσω και να πω ότι εργάζεται το Υπουργείο πολύ
για να βρούµε λύση σε αυτό το πραγµατικά µεγάλο και ζέον πρό-
βληµα που έχει η Περιφέρεια Κρήτης και που αναλαµβάνω την
ευθύνη να βρούµε λύση.

Από την άλλη, όµως, δεν είναι όλα τόσο µαύρα όσο θέλετε να
τα παρουσιάσετε. Όσον αφορά, για να κλείσω, το κόµµατι του
κοινωνικού αυτοµατισµού, εγώ δεν έθεσα κανένα τέτοιο ζήτηµα.
Έχω ακούσει για κάτι προτάσεις να κλείσουµε ένα από τα δυο
νοσοκοµεία ή της Ιεράπετρας ή του Αγίου Νικολάου. Υπάρχει
από αρκετούς επιστήµονες και τεχνοκράτες η ρήση ότι είναι µια
περιοχή που η απόσταση µεταξύ των δύο πόλεων είναι είκοσι
πέντε λεπτά µε το αυτοκίνητο, άρα είναι πολύ µικρή η απόσταση
για να διατηρεί δύο νοσοκοµεία. Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι
εγώ δεν έχω πει ποτέ κάτι τέτοιο ούτε έχει µπει στον σχεδιασµό
µας κάτι τέτοιο. Άρα δεν καταλαβαίνω γιατί µου λέτε για κοινω-
νικό αυτοµατισµό. Πραγµατικά, δεν το καταλαβαίνω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η συζήτηση

της έκτης µε αριθµό 884/22-3-2024 επίκαιρης ερώτησης πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς την
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Η διαρροή προσωπικών δεδο-
µένων πολιτών από το Υπουργείο Εσωτερικών προς την Ευρω-
βουλευτή κ. Άννα - Μισέλ Ασηµακοπούλου». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσω-
τερικών κ. Θεόδωρος Λιβάνιος.

Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µετά την περάτωση της εσωτερικής έρευνας

που διεξήχθη στο Υπουργείο Εσωτερικών για την υπόθεση της
διαρροής προσωπικών δεδοµένων προς την Ευρωβουλευτή
Άννα - Μισέλ Ασηµακοπούλου, υπέβαλαν παραιτήσεις ο Γενικός
Γραµµατέας του Υπουργείου Εσωτερικών, ο κ. Σταυριανουδά-
κης, και ο Γραµµατέας του Τµήµατος Αποδήµων της Νέας Δη-
µοκρατίας, ενώ η κ. Ασηµακοπούλου δήλωσε ότι θα αποσύρει
την υποψηφιότητά της από τις επόµενες ευρωεκλογές. 

Η έρευνα αυτή που διεξήχθη και τα αποτελέσµατα τα οποία
είχαµε στις 15 Μαρτίου, που είναι αυτά που σας είπα, οι παραι-
τήσεις, επιβεβαίωσαν κατ’ αρχάς αυτό που σας είχα πει σε προ-
ηγούµενη επίκαιρη ερώτηση που είχαµε συζητήσει στις 11
Μαρτίου εδώ στην Ολοµέλεια, ότι η υπόθεση αυτή µυρίζει
άσχηµα και ότι, ενδεχοµένως, όχι µόνο µία, αλλά και οι δύο πλευ-
ρές, δηλαδή το Υπουργείο Εσωτερικών και η κ. Ασηµακοπούλου,
να µην έχουν πει όλη την αλήθεια. 

Οι απαντήσεις, όµως, που έχουν δοθεί µέχρι τώρα, µε βάση
τα αποτελέσµατα αυτής της έρευνας, δεν µας ικανοποιούν. Ει-
δικότερα, δεν είναι σαφές -και σας είχα ρωτήσει γι’ αυτό πριν
τρεις εβδοµάδες, όταν είχαµε τη συζήτηση εδώ- ποιος διεξήγαγε
αυτή την εσωτερική έρευνα στο Υπουργείο Εσωτερικών, µε ποια
µεθοδολογία και τι πόρισµα έβγαλε;

Αυτό είναι ουσιαστικό, διότι η κ. Κεραµέως δήλωσε πως µε
βάση τα αποτελέσµατα αυτής της έρευνας προκύπτει ότι τα στοι-
χεία διέρρευσαν µεταξύ της υπουργίας του κ. Βορίδη και της κ.
Κεραµέως, δηλαδή ανάµεσα στις δύο εθνικές εκλογές που εί-
χαµε πέρυσι. Θα θέλαµε, λοιπόν, να γνωρίζουµε µε βάση ποια
αποδεικτικά στοιχεία προκύπτει αυτό το συµπέρασµα. 

Επίσης, ενδιαφέρον ζήτηµα είναι ότι µας είναι ακατανόητο µε
ποιον τρόπο η κ. Ασηµακοπούλου επικοινώνησε κυρίως µε Έλ-
ληνες της Διασποράς, µέσω e-mail, έχοντας απ’ ό,τι φαίνεται τα
στοιχεία τους µε τρόπο που εκείνοι δεν συναίνεσαν σε αυτόν, την
ίδια µέρα, µε διαφορά µερικών ωρών ή και κάποιων λεπτών από
την αποστολή σχετικών e-mail και από το Υπουργείο Εσωτερι-
κών. Δηλαδή, πώς εξηγείτε αυτή τη σύµπτωση; Και πάνω σε αυτό
δεν έχουµε πάρει, νοµίζω, σαφή εξήγηση.

Οπότε, σας ερωτώ κατ’ αρχάς, γιατί η εσωτερική έρευνα δεν
δηµοσιοποίησε γραπτό πόρισµα, ώστε να φανεί πώς ακριβώς συ-
νάγει το συµπέρασµα ότι η διαρροή των διευθύνσεων e-mail από
το Υπουργείο Εσωτερικών πράγµατι έλαβε χώρα ανάµεσα στις
εκλογές του Μαΐου και του Ιουνίου του 2023, όταν δηλαδή
υπήρχε υπηρεσιακή ηγεσία; Και, δεύτερον, εξαιτίας ποιας σύµ-
πτωσης πολλοί Έλληνες του εξωτερικού την 1η Μαρτίου έλαβαν
στο ηλεκτρονικό ταχυδροµείο τους, εντός ολίγων ωρών, µηνύ-
µατα και από το Υπουργείο Εσωτερικών και από την Ευρωβου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ασηµακοπούλου;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Καζαµία, για το δεύτερο σκέλος -αρχίζουµε

ανάποδα- νοµίζω ότι στην απάντηση που σας είχα δώσει και στις
11 Μαρτίου -και θυµάµαι ότι είχατε µια υποχρέωση, το έχουµε
συζητήσει και άλλες φορές ότι αναγκάζεστε να είστε πασπαρτού
πολλές φορές σε διάφορες επιτροπές και έτσι είχατε αναγκαστεί
να φύγετε λίγο νωρίτερα- είχα εξηγήσει τι ακριβώς ήταν το ένα
e-mail και τι ακριβώς ήταν το άλλο e-mail. 

Η κ. Ασηµακοπούλου, απ’ ό,τι δήλωσε, έστειλε ένα e-mail µε
αφορµή τις εκατό ηµέρες πριν τις ευρωεκλογές. Εντελώς παράλ-
ληλα και χωρίς να έχουν σχέση οι δύο λίστες µεταξύ τους -διότι
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είχα εξηγήσει αναλυτικά τι περιέχει η µία λίστα και τι περιέχει η
άλλη λίστα-, έφυγαν και τα υπενθυµιστικά στους εκλογείς που
είχαν εγγραφεί το 2023 και δεν είχαν κάνει αίτηση εγγραφής
στην επιστολική ψήφο µέχρι τώρα, για να τους ενηµερώσει ότι
δεν υπάρχουν πλέον τµήµατα µε φυσική παρουσία, άρα θα πρέ-
πει, εφόσον θέλουν να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα από
τον τόπο κατοικίας τους, να το κάνουν µε επιστολική ψήφο, άρα
πρέπει να µπουν στο site για να κάνουν αίτηση. 

Άρα, λοιπόν, ήταν δύο διαφορετικά πράγµατα. Νοµίζω ότι τα
είχα εξηγήσει αναλυτικά. Και το ξαναλέω σαν παράδειγµα, άτοµο
το οποίο είχε εγγραφεί στην επιστολική ψήφο πριν από την 1η

Μαρτίου -πριν δηλαδή από τις 27, 28 ή 29 Μαρτίου, τότε που
ολοκληρώθηκε ο έλεγχος- δεν πήρε υπενθυµιστικό e-mail από το
Υπουργείο Εσωτερικών, γιατί είχε κάνει ήδη την ενέργεια που
τον προτρέπαµε να κάνει, πήρε όµως e-mail από την κ. Ασηµα-
κοπούλου.

Σχετικά µε το πρώτο κοµµάτι, σας είχα πει ότι είναι τρεις έρευ-
νες σε εξέλιξη. Είναι η έρευνα της εισαγγελίας, η έρευνα της
Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα και ο
εσωτερικός έλεγχος του Υπουργείου Εσωτερικών, ο οποίος γί-
νεται από τη Μονάδα Εσωτερικού Ελέγχου, η οποία έχει θεσπι-
στεί µε τον ν.4622 και προΐσταται µόνιµος δηµόσιος υπάλληλος. 

Ο έλεγχος αυτός δεν έχει ολοκληρωθεί. Μάλιστα, αυτό που
έγινε είναι ότι µετά τις ανακοινώσεις των παραιτήσεων στις 15
Μαρτίου η διενεργούσα τον σχετικό έλεγχο ζήτησε άλλες δύο
εβδοµάδες προθεσµία, προκειµένου να ολοκληρώσει την έρευνά
της. Έχει καλέσει γενικούς διευθυντές, προϊσταµένους διευθύν-
σεων, προϊσταµένους τµηµάτων, υπαλλήλους που εργάζονται
στις αρµόδιες διευθύνσεις. Και περιµένουµε από µέρα σε µέρα
να βγάλει το σχετικό πόρισµα. Επισηµαίνω, για να είναι ξεκά-
θαρο, ότι τον έλεγχο τον κάνει η Μονάδα Εσωτερικού Ελέγχου,
που είναι δηµόσια υπηρεσία.

Από εκεί και πέρα, δύο πράγµατα υπάρχουν. Η έρευνα της
Αρχής Προστασίας είναι σε πλήρη εξέλιξη. Το Υπουργείο, προ-
φανώς, συνεργάζεται πλήρως. Μάλιστα, πριν από κάποιες µέρες
ήρθε και κλιµάκιο της αρχής στις αρµόδιες διευθύνσεις και είχε
ζητήσει και η αρχή την παρουσία της προϊσταµένης της Μονάδας
Εσωτερικού Ελέγχου, να είναι και αυτή µαζί τους στον έλεγχο.
Σε κανέναν από τους τρεις ελέγχους δεν γνωρίζω το πόρισµά
του, για τον απλό λόγο ότι είναι ανεξάρτητος έλεγχος και δεν θα
µπορούσα και δεν θα έπρεπε να γνωρίζω. Φαντάζοµαι ότι και η
κ. Κωνσταντοπούλου, η αγαπητή Πρόεδρος, µπορεί να διαβεβαι-
ώσει πως αν γνωρίζαµε θα ήταν µεµπτό, ενώ είναι σε εξέλιξη
ένας έλεγχος. 

Περιµένουµε το πόρισµα µε µεγάλο ενδιαφέρον. Από εκεί και
πέρα, είµαι στη διάθεσή σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις απαντήσεις που µου δώσατε, πάλι δεν

έχω λάβει ικανοποιητική εξήγηση για τα ερωτήµατα που έχω
θέσει. Κατ’ αρχάς, δεν µου είπατε για την εσωτερική έρευνα. Και
το λέω αυτό για όσους µάς παρακολουθούν. Υπάρχουν πράγµατι
τρεις έρευνες, όπως πολύ σωστά είπατε. Αναφέροµαι στην
πρώτη, η οποία υποτίθεται πως έχει περατωθεί. Η εσωτερική
έρευνα αυτή δεν έχει περατωθεί. Άρα έγιναν παραιτήσεις προτού
περατωθεί η έρευνα. Ωστόσο, θα πρέπει να υπήρξαν κάποια συµ-
περάσµατα τα οποία θα κυκλοφόρησαν για να µπορούν να προ-
κύψουν παραιτήσεις βάσει αυτής της έρευνας. Και θα ήθελα να
σας ρωτήσω ξανά να µου πείτε πότε αναµένεται να περατωθεί.

Θέλω να σας πω και κάτι, και να το πω και στους πολίτες που
µας παρακολουθούν, ότι σε πάρα πολλές άλλες δηµοκρατίες
υπάρχει ένα συγκεκριµένο καθεστώς διεξαγωγής -ας πούµε στον
Καναδά, στην Ιρλανδία, στη Βρετανία- των εσωτερικών ερευνών.
Αυτές είναι δηµόσιες έρευνες, γνωρίζουµε ποιος τις διεξάγει. Συ-
νήθως υπάρχει διορισµός ανθρώπων εµπειρογνωµόνων ή ατό-
µων από τη δικαιοσύνη για να τις διεξαγάγουν. Τα πορίσµατά
τους µετά δηµοσιοποιούνται. Επίσης, η ηµεροµηνία στην οποία
θα εκδοθεί το πόρισµα γνωστοποιείται και η µέθοδος µε την
οποία πραγµατοποιείται η έρευνα επίσης γνωστοποιείται. Και τί-

ποτα από όλα αυτά, απ’ όσο έχω καταλάβει τις απαντήσεις σας,
δεν έχει γίνει σαφές.

Και σας ξαναρωτώ; Πότε θα ολοκληρωθεί αυτή η έρευνα;
Ποιος διεξάγει αυτή την εσωτερική έρευνα; Τι ακριβώς ερευνά;
Και δεν αναφέροµαι ούτε στην εισαγγελική έρευνα ούτε στην
έρευνα της ανεξάρτητης αρχής, τις οποίες βεβαίως περιµένουµε
και περιµένουµε τα αποτελέσµατά τους.

Με βάση αυτό που λέτε τώρα, απ’ ό,τι φαίνεται, παραιτήθηκαν
δύο άνθρωποι και απέσυρε την υποψηφιότητά της η Ευρωβου-
λευτής προτού ολοκληρωθεί η έρευνα; Παραιτήθηκαν οικειοθε-
λώς ή ζητήθηκαν οι παραιτήσεις τους;

Και έρχοµαι τέλος στο θέµα των e-mail που εστάλησαν την 1η

Μαρτίου. Και πάλι σας άκουσα προσεκτικά. Είναι γεγονός ότι
έπρεπε να βρίσκοµαι σε µια επιτροπή όταν δώσατε την απάντησή
σας στο σχετικό ερώτηµα στις 11 Μαρτίου, ωστόσο διάβασα τα
Πρακτικά και σας άκουσα πάλι τώρα.

Αυτό που λέτε -και παρακαλώ διαψεύστε το αν δεν είναι αλή-
θεια- είναι ότι υπήρξε µια σύµπτωση. Εκατό µέρες πριν τις ευ-
ρωεκλογές η κ. Ασηµακοπούλου έστειλε αυτά τα e-mail και έτυχε
το Υπουργείο Εσωτερικών να στείλει e-mail την ίδια µέρα. Αυτό
µού λέτε; Ότι πρόκειται για καθαρή σύµπτωση; Δεν υπάρχει, δη-
λαδή, καµµία σύνδεση ανάµεσα στην αποστολή των e-mail από
το Υπουργείο Εσωτερικών και στην αποστολή των e-mail από την
κ. Ασηµακοπούλου; Αν ναι, παρακαλώ να πείτε ότι είναι σύµ-
πτωση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Κύριε Λιβάνιε, έχετε τρία λεπτά για να ολοκληρώσετε την

απάντησή σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Σας είπα για το e-mail της 1ης Μαρτίου ότι εστάλησαν υπενθυ-

µιστικά e-mail από το Υπουργείο Εσωτερικών για να εγγραφούν.
Δεν µπορώ να καταλάβω. Αν ήταν κοινή η λίστα, θα ήταν κοινή
λίστα. Όποιος πήρε στη µεν λίστα θα πήρε και στη δε. Αυτό δεν
έχει προκύψει.

Επισηµαίνω ότι είναι µε βάση όσα έχουν αναρτηθεί κυρίως σε
µέσα κοινωνικής δικτύωσης από αναφορές πολιτών που έγιναν,
γιατί δεν έχουµε πρόσβαση στην έρευνα της Αρχής Προστασίας,
όπως και της εισαγγελίας. Άρα δεν υπήρξε, και θα ήταν και πα-
ράλογο, να υπήρξε συνεννόηση που να έλεγε: «Τώρα στέλνει το
Υπουργείο Εσωτερικών e-mail, στείλτε κι εσείς». Νοµίζω ότι θα
ήταν εντελώς παράλογο και δεν έχει καµµία στέρεα βάση αυτό.

Το άλλο που θέλω να σας πω είναι ότι υπάρχουν δύο κυρίως
έρευνες, οι οποίες είναι πολύ σοβαρές. Υπάρχει η έρευνα της
Αρχής Προστασίας Δεδοµένων, η οποία έχει τη δυνατότητα να
επιβάλλει πολύ σοβαρά πρόστιµα και σοβαρές κυρώσεις έτσι κι
αλλιώς σε όποιον παραβιάζει τη νοµοθεσία για τα προσωπικά δε-
δοµένα, και υπάρχει και η έρευνα της εισαγγελίας, η οποία
ερευνά και το ποινικό σκέλος της υπόθεσης.

Άρα αυτές οι δύο έρευνες είναι οι κυρίως έρευνες και υπάρχει
ασφαλώς και η έρευνα την οποία είχαµε ζητήσει µε την Υπουργό
στις 4 Μαρτίου. Ήταν Παρασκευή, αν θυµάµαι καλά, το θέµα δη-
λαδή 1η Μαρτίου και στις 4 Μαρτίου είχε ζητηθεί έρευνα. Είχαµε
ζητήσει δύο εβδοµάδες προθεσµία. Και ζήτησε η διενεργήσασα
τον έλεγχο προϊστάµενη της Μονάδας Εσωτερικού Ελέγχου
ακόµα δύο εβδοµάδες προθεσµία.

Οπότε θεωρητικά περιµένουµε από µέρα σε µέρα το σχετικό
πόρισµα, που έχει να κάνει κυρίως µε την ασφάλεια των διαδικα-
σιών που γίνεται η τήρηση των σχετικών αρχείων και τους λό-
γους που αν χρειάζεται αναβάθµιση ή να διερευνηθούν οι
συγκεκριµένες συνθήκες. 

Από όλες τις έρευνες αυτές θα προκύψουν τα ζητήµατα τα
οποία αναµένουµε µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, τα πορίσµατα
που θα υπάρχουν και από τις τρεις έρευνες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη είναι η τρίτη

µε αριθµό 876/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Χρήστου Τσοκάνη προς την
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Για την
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ιατροφαρµακευτική κάλυψη των µη µισθωτών». 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης, ο κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.
Κύριε Τσοκάνη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Καλησπέρα και καλό µήνα. Ελπίζω να

πάρουµε πραγµατικές απαντήσεις σε προβλήµατα που αυτή τη
στιγµή καίνε στην κυριολεξία τους µικρούς αυτοαπασχολούµε-
νους και βιοπαλαιστές αγρότες.

Από την 1η Μαρτίου του 2024, χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι
και βιοπαλαιστές αγρότες, οι οποίοι µέσα στον κυκεώνα των οι-
κονοµικών, φορολογικών και ασφαλιστικών υποχρεώσεων έχουν
απλήρωτες ή αρρύθµιστες ή καθυστερούµενες οφειλές προς τον
ΕΦΚΑ µη µισθωτών, έµειναν χωρίς ιατροφαρµακευτική κάλυψη
από τον ΕΟΠΥΥ, χωρίς δωρεάν φάρµακα και εξετάσεις, µαζί µε
τα προστατευόµενα µέλη των οικογενειών τους. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και το Υπουργείο αρνή-
θηκαν να παράσχουν τη δυνατότητα -που δόθηκε τα προηγού-
µενα χρόνια- διατήρησης της ασφαλιστικής ικανότητας µέσω
µαζικής καταβολής εισφορών, αυτών του κλάδου υγείας, µε το
επιχείρηµα ότι «επιστρέφουµε στην κανονικότητα µετά την
COVID εποχή». Επιβεβαιώθηκε, όµως, ότι τα µέτρα που πάρθη-
καν εκείνη την περίοδο δεν έδωσαν λύση στο πρόβληµα, απλά
το µετέθεσαν χρονικά. 

Η αύξηση των οφειλετών προκύπτει ως συνέπεια της συσσώ-
ρευσης χρεών από την περίοδο της πανδηµίας και των ανεπαρ-
κών µέτρων που πήρε η Κυβέρνηση, σε συνδυασµό µε την
αύξηση κατά 9,6% των ασφαλιστικών εισφορών το 2023 και µά-
λιστα σε ένα περιβάλλον που χαρακτηρίζεται από γενικευµένη
ακρίβεια, όπως σε πρώτες ύλες, κόστος λειτουργίας, οικογενει-
ακές ανάγκες, από αύξηση φόρων, επιτοκίων δανεισµού, ενοι-
κίων, από εκτόξευση του κόστους ενέργειας ως αποτέλεσµα της
πράσινης µετάβασης, της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµί-
λων της ενέργειας και του ανταγωνισµού των ιµπεριαλιστικών
δυνάµεων µέσα σε ένα περιβάλλον οξυµένου ανταγωνισµού και
µονοπώλησης.

Παίρνοντας υπ’ όψιν την κρίσιµη και απαράδεκτη κατάσταση
που έχει διαµορφωθεί, µε τη µεγάλη πλειοψηφία των ελεύθερων
επαγγελµατιών και αγροτών να µένουν χωρίς πρόσβαση σε όλο
το δηµόσιο πλέγµα δωρεάν ιατροφαρµακευτικής και νοσοκοµει-
ακής περίθαλψης, θεωρούµε αναγκαία τα εξής: 

Πρώτον, να µη χαθεί για κανέναν αυτοαπασχολούµενο και
αγρότη η δωρεάν ιατροφαρµακευτική κάλυψη, όπως και στα
προστατευόµενα µέλη των οικογενειών τους. 

Δεύτερον, να καταργηθεί η εισφορά του κλάδου υγείας στις
εισφορές. Η υγεία είναι κοινωνικό αγαθό και επιβάλλεται να προ-
σφέρεται σήµερα δωρεάν, χωρίς όρους και προϋποθέσεις. 

Τρίτον, να υπάρξει διαγραφή τόκων και προστίµων για παλαι-
ότερα χρέη των ασφαλιστικών εισφορών, όπως και να υπάρξει
κούρεµα των αρχικών οφειλών κατά 30%, ώστε να διαµορφωθεί
ευνοϊκή ρύθµιση για την αποπληρωµή τους µε δόσεις που δεν
θα ξεπερνούν το 10% του εισοδήµατός τους, ώστε να µπορούν
να ζουν αξιοπρεπώς. 

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός και το Υπουργείο τι προτίθεται
να κάνει για την υλοποίηση όλων των ανωτέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την απάντησή σας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Αξιότιµε κ. Τσοκάνη, να ξεκινήσω και εγώ µε ευχές για καλό
µήνα.

Θα ήθελα να διευκρινίσω ότι πριν από ακριβώς µήνα, την 1η

Μαρτίου, συζητήθηκε στο Σώµα, παρόµοια ερώτηση του Βου-
λευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Μουλκιώτη. Προφανώς η απάντησή µου
στην ερώτησή σας δεν διαφέρει ουσιαστικά από την απάντηση
που είχα δώσει τότε στον κ. Μουλιώτη.

Για να µη µείνουν λανθασµένες εντυπώσεις, θα ήθελα να ξε-
καθαριστεί σε όλους τους τόνους -και θα το επαναλάβω και πάλι-
, πως κανένας άνθρωπος που κατοικεί νόµιµα στη χώρα µας και,
συνεπώς, είναι κάτοχος ενεργού ΑΜΚΑ δεν χάνει την ελεύθερη
και δωρεάν πρόσβαση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας για ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη, ακόµα και αν έχει χάσει την ασφαλι-

στική του ικανότητα. Άρα όλοι είναι καλυµµένοι. Εποµένως το
πρώτο ζητούµενο στην επίκαιρη ερώτησή σας ισχύει απόλυτα
ήδη.

Το δηµόσιο σύστηµα υγείας, τόσο τα νοσοκοµείο όσο και οι
πρωτοβάθµιες δοµές υγείας, είναι ανοικτό σε όλους όσους
έχουν ΑΜΚΑ και παρέχει κανονικά όλες τις υπηρεσίες υγείας σε
ασφαλισµένους που έχασαν την ασφαλιστική τους ικανότητα
λόγω οφειλών προς τον e-ΕΦΚΑ.

Να υπενθυµίσω πως για πολλά χρόνια οι ανασφάλιστοι πολίτες
δεν είχαν πρόσβαση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, παρά µόνο
σε ορισµένες υπηρεσίες υγείας, όπως τα επείγοντα περιστατικά.
Αυτό άλλαξε το 2014 επί υπουργίας Άδωνι Γεωργιάδη που ήταν
και προηγουµένως παρών εδώ στη Βουλή. Από τότε οι ανασφά-
λιστοι απέκτησαν πλήρη και ελεύθερη πρόσβαση, τόσο στη νο-
σοκοµειακή όσο και στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, καθώς
και σε φαρµακευτική κάλυψη στο δηµόσιο σύστηµα υγείας.

Στα χρόνια της πανδηµίας, όπως το επισηµάνατε κι εσείς, δό-
θηκε κατ’ εξαίρεση η δυνατότητα σε ορισµένες κατηγορίες ανα-
σφάλιστων πολιτών να έχουν πρόσβαση και σε ιδιώτες παρόχους
υγείας για προφανείς λόγους προστασίας της δηµόσιας υγείας,
καθώς και για την αποσυµφόρηση των δηµόσιων νοσοκοµείων.
Δηλαδή το µέτρο δεν έγινε για λόγους οικονοµικούς, έγινε για
λόγους υγείας.

Παρεµπιπτόντως, αναφέρατε προηγουµένως την αύξηση στις
εισφορές των ελευθέρων επαγγελµατιών. Θα ήθελα να σας θυ-
µίσω ότι οι εισφορές των ελεύθερων επαγγελµατιών και των
αγροτών -της συντριπτικής πλειονότητας των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών πιο συγκεκριµένα- είναι πιο χαµηλές ακόµη και από
την εισφορά του εργάτη, του µισθωτού, ο οποίος αµείβεται µε
τον κατώτατο µισθό. Άρα δεν µιλάµε για κάτι το οποίο είναι αβά-
σταχτο, όπως το περιγράψατε κατά την πρωτολογία σας.

Στη φάση που είµαστε τώρα οι έκτακτες υγειονοµικές συνθή-
κες βρίσκονται πίσω µας, και, προφανώς, επανέρχεται η κανονι-
κότητα και στο ζήτηµα της ασφαλιστικής ικανότητας.
Παράλληλα, έχουµε ήδη λάβει µέτρα για κατηγορίες ασφαλισµέ-
νων που δεν µπορούν να ανανεώσουν την ασφαλιστική τους ικα-
νότητα λόγω αντικειµενικών δυσκολιών. Συγκεκριµένα, στο
άρθρο 57 του ν.5092/24 προβλέπεται παράταση της ασφαλιστι-
κής ικανότητας για ένα χρόνο για τους πληγέντες από φυσικές
καταστροφές την προηγούµενη χρονιά ελεύθερους επαγγελµα-
τίες, µισθωτούς, αγρότες και ανέργους, για τους πληγέντες από
τις πυρκαγιές του 2015, καθώς και για τους εργαζόµενους στα
ναυπηγεία Σκαραµαγκά στην ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη Περά-
µατος και στα ναυπηγεία Ελευσίνας.

Κυρία Πρόεδρε, θα πάρω ένα λεπτό από τη δευτερολογία µου.
Όσο για τις ευάλωτες οµάδες και τα έµµεσα µέλη, εκτός από

την πλήρη πρόσβαση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, ήδη από το
2022 καλύπτονται για συνταγογράφηση φαρµάκων, θεραπειών
και διαγνωστικών εξετάσεων και σε ιδιώτες γιατρούς. Στη ρύθ-
µιση αυτή εµπίπτουν τα παιδιά και οι νέοι έως δεκαοκτώ ετών,
άτοµα µε αναπηρία 80% και άνω, άτοµα µε αναπηρία σε ποσοστό
67% και άνω µε συγκεκριµένες παθήσεις, καθώς και ασθενείς µε
ειδικές παθήσεις τα φάρµακα των οποίων χορηγούνται µε µηδε-
νική συµµετοχή.

Τέλος, έχει εισαχθεί στην Ολοµέλεια της Βουλής διάταξη του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε την οποία
τυχόν οφειλές προς τον e-ΕΦΚΑ µέχρι του ποσού των 100 ευρώ
δεν εµποδίζουν την ανανέωση της ασφαλιστικής ικανότητας,
εναρµονίζοντας τη νοµοθεσία της ασφαλιστικής ικανότητας µε
εκείνη της ασφαλιστικής, αλλά και της φορολογικής ενηµερότη-
τας. Με τον τρόπο αυτό καλύπτονται οι µικροοφειλέτες που είναι
πιθανόν να µη γνώριζαν καν την ύπαρξη της οφειλής τους και
ταυτόχρονα αποσυµφορίζονται οι υπηρεσίες του e-ΕΦΚΑ από τις
περιπτώσεις αυτές. Θα ήθελα να επισηµάνω ότι αυτή η ευνοϊκή
διάταξη σε καµµία περίπτωση δεν σηµαίνει ότι αυτές οι οφειλές
δεν πρέπει να εξοφληθούν.

Από τα παραπάνω είναι προφανές ότι κανένας ασφαλισµένος
δεν µένει ακάλυπτος υγειονοµικά λόγω οφειλών. Παράλληλα µε
την ελεύθερη πρόσβαση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, η Κυβέρ-
νηση έχει φροντίσει, ώστε όσο το δυνατόν περισσότερες κατη-
γορίες ασφαλισµένων, ιδίως ευάλωτες, να έχουν την απαραίτητη
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πρόσβαση σε υπηρεσίες υγείας και στον ιδιωτικό τοµέα.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Τσοκάνη, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ξέρετε, προσπάθησα να είµαι αρκετά εγκρατής και ευγενικός,

όχι ότι υπάρχει τίποτα προσωπικό µε τον κύριο Υπουργό, αλλά
γιατί τυχαίνει να γνωρίζει το θέµα από πρώτο χέρι ως αυτοαπα-
σχολούµενος επαγγελµατίας λογιστής. Ακούω στα αυτιά µου να
βουίζει ακόµα το χτύπηµα του τηλεφώνου, από την συντριπτική
πλειοψηφία, άνω του 80% των αυτοαπασχολούµενων, που είναι
ανασφάλιστοι. Δεν µιλάµε για την επίσκεψη στο νοσοκοµείο. Μι-
λάµε για επίσκεψη σε έναν γιατρό, για µία έκτακτη ή τακτική εξέ-
ταση και περίθαλψη ιατροφαρµακευτική. Και επειδή τυχαίνει και
το βλέπω µε τα µάτια µου, στη σελίδα του ΕΦΚΑ γράφει «ανα-
σφάλιστοι» και για τα µέλη των οικογενειών τους και για τους ίδι-
ους.

Και όχι µόνο αυτό -γιατί πολλοί υπερηφανεύονται και για το
ψηφιακό κράτος- αλλά µετά την πληρωµή εξακολουθούν να µέ-
νουν ανασφάλιστοι για τουλάχιστον δεκαπέντε µέρες, µε αποτέ-
λεσµα να καθυστερούν σοβαρά να έρθουν σε επαφή λόγω των
προβληµάτων υγείας που έχουν είτε µε τον ιατρό τον δικό τους
είτε µε το φαρµακείο.

Τυχαίνει πολλοί εδώ µέσα να µας µεταφέρουν κάποια πράγ-
µατα. Τυχαίνει, όµως, και κάποιοι να τα γνωρίζουµε από πρώτο
χέρι και θα ήθελα να µη µου το αµφισβητήσετε αυτό.

Σήµερα, λοιπόν, σύµφωνα µε το Κέντρο Είσπραξης Ασφαλι-
στικών Οφειλών µόνο τα πρώτα τρία τρίµηνα του 2023 προστέ-
θηκαν πενήντα έξι χιλιάδες νέοι οφειλέτες µη µισθωτοί στους
ήδη υπάρχοντες, ενώ ο συνολικός αριθµός των µη µισθωτών
οφειλετών ξεπερνά σήµερα τους οκτακόσιους εξήντα χιλιάδες
εκ των οποίων µόνο ένα µέρος βρίσκεται σε κάποια ρύθµιση. Από
το σύνολο των οφειλετών µόνο το ένα τέταρτο περίπου οφείλει
ποσά έως 500 ευρώ.

Μετά την αύξηση από 1-1-2024 των ασφαλιστικών εισφορών
στο ύψος του πληθωρισµού κατ’ εφαρµογή του νόµου Κατρούγ-
καλου για το ασφαλιστικό θα δηµιουργηθούν νέα χρέη σε χιλιά-
δες αυτοαπασχολούµενους και νέους αγρότες. Αυτή η
κατάσταση θα επιδεινωθεί ακόµα περισσότερο για εκατοντάδες
χιλιάδες µη µισθωτούς, οι οποίοι θα επιβαρυνθούν περαιτέρω
από τον νέο φορολογικό νόµο της τεκµαρτής φοροληστείας σε
βάρος τους. Το ίδιο ισχύει και για τους εκατοντάδες χιλιάδες
αγρότες που βρίσκονται αντιµέτωποι µε την τεράστια αύξηση
του κόστους παραγωγής τους, των χαµηλών τιµών που τους
αναγκάζουν οι εµποροβιοµήχανοι να πουλάνε και τις επιπτώσεις
από την εφαρµογή της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής.

Την περίοδο που διανύουµε, έχουµε και τη νέα επιβάρυνση
των µικρών αυτοαπασχολούµενων από το κόστος αγοράς, ανα-
βάθµισης και διασύνδεσης των ταµειακών µε τα POS, όπως και
τη δαπάνη, για όσους απασχολούν προσωπικό, της αγοράς λο-
γισµικού για την εφαρµογή του µέρους της ψηφιακής κάρτας ερ-
γασίας. Πληρώνουν και ξαναπληρώνουν και ξαναπληρώνουν!

Είναι ξεκάθαρο πως η Κυβέρνηση δεν προχώρησε τυχαία στην
de facto κατάργηση της δωρεάν ιατροφαρµακευτικής και νοσο-
κοµειακής περίθαλψης από το πρώτο ευρώ οφειλών ή και από
την καθυστέρηση καταβολής µιας δόσης ρύθµισης ή µηνιαίας ει-
σφοράς. Σκοπός και στόχος είναι η τροµοκράτηση των µικρών
αυτοαπασχολούµενων επαγγελµατιών και βιοπαλαιστών αγρο-
τών. Η µη ψήφιση ευνοϊκής ρύθµισης σκοπό έχει την ολική χρε-
οκοπία και το ξεκλήρισµα των µικρών αυτοαπασχολούµενων και
αγροτών. Οι επιλογές σας επιβεβαιώνουν καθηµερινά ότι, τόσο
για την Κυβέρνηση, όσο και για τα κόµµατα του ευρωµονόδρο-
µου και την Ευρωπαϊκή Ένωση, οι µικροί αυτοαπασχολούµενοι
και οι νέοι αγρότες αποτελούν διαρθρωτικό πρόβληµα της ελλη-
νικής οικονοµίας και πρέπει να βγουν βίαια από τον στίβο του αν-
ταγωνισµού µε τους οµίλους και τα µονοπώλια.

Εµείς σας λέµε ότι αυτό δεν θα περάσει. Ο οργανωµένος συλ-
λογικός αγώνας των επαγγελµατιών, των µικρών αυτοαπασχο-
λούµενων και των βιοπαλαιστών αγροτών θα µπει φραγµός.

Εδώ και τώρα, λοιπόν, επιβάλλεται η Κυβέρνηση να προχωρή-
σει από αύριο σε άµεση ασφαλιστική κάλυψη όλων των συναδέλ-

φων αυτοαπασχολούµενων, σε ευνοϊκή ρύθµιση, όπως προείπα,
µε κατάργηση των τόκων και των προστίµων και κούρεµα 30%,
στην κατάργηση του κλάδου υγείας και την επαναφορά των ει-
σφορών στο ποσό της 31ης Δεκεµβρίου του 2023.

Είναι γεγονός πως το ψηφιακό κράτος είναι µια απάτη για τον
λαό, αφού είναι κοµµένο και ραµµένο για το ηλεκτρονικό φακέ-
λωµα του λαού µας, τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, τις
άµεσες κατασχέσεις λογαριασµών, τα µέιλ οφειλών τροµοκρα-
τίας και πανικού, τη φοροαφαίµαξη και την εξυπηρέτηση των
συµφερόντων των οµίλων και των πολυεθνικών. Όταν, όµως,
πρόκειται για την εξυπηρέτηση των λαϊκών αναγκών, σέρνεται,
είτε για την ασφαλιστική κάλυψη είτε για τις ενηµερότητες των
αυτοαπασχολουµένων και αγροτών είτε για τις αποζηµιώσεις
πληµµυροπαθών και πυρόπληκτων είτε για την πρόληψη και προ-
στασία στην κατεύθυνση ικανοποίησης των σύγχρονων λαϊκών
αναγκών.

Γι’ αυτό ο λαός µας, οι αυτοαπασχολούµενοι και οι µικροί βιο-
παλαιστές αγρότες δεν έχουν άλλο δρόµο, παρά µόνο τον δρόµο
του αγώνα, της ανατροπής και της ρήξης, µε την κυβέρνηση, µε
τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου και την Ευρωπαϊκή Ένωση
που τους έχει κάνει τη ζωή κόλαση, γιατί µπορεί και επιβάλλεται
να ανοίξει ο δρόµος για γενικότερες αλλαγές στην κοινωνία και
την οικονοµία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµε, κύριε Τσοκάνη, θα µου επιτρέψετε να υπενθυµίσω σε

όλους ότι τα έσοδα του ΕΦΚΑ αποτελούνται, κυρίως, από εισφο-
ρές που καταβάλλουν οι ασφαλισµένοι. Από τις εισφορές αυτές
ο φορέας εκπληρώνει τις οικονοµικές του υποχρεώσεις προς
τους ασφαλισµένους και τους συνταξιούχους. Η πληρωµή εισφο-
ρών κοινωνικής ασφάλισης δεν είναι σε καµµία περίπτωση µία
εθελοντική διαδικασία. Από το Σύνταγµά µας είναι υποχρεωτική.
Το ασφαλιστικό πακέτο είναι ενιαίο για να εξασφαλίζεται, τόσο
το δικαίωµα στην ασφάλιση και τη συνταξιοδότηση, όσο και το
δικαίωµα στην υγεία και τις επιπλέον παροχές του ΕΟΠΥΥ προς
τους ασφαλισµένους.

Η µη πληρωµή των οφειλών απειλεί την ίδια τη βιωσιµότητα
του ασφαλιστικού µας συστήµατος, επηρεάζοντας άµεσα τις ση-
µερινές συντάξεις, δεδοµένου ότι το σύστηµά µας είναι διανεµη-
τικό, αλλά και το µελλοντικό ποσό της σύνταξης του
ασφαλισµένου που σήµερα δεν πληρώνει. Ένα σύστηµα στο
οποίο ο ασφαλισµένος επιλέγει ποιες εισφορές θα πληρώνει
κάθε φορά, απλώς χάνει τον υποχρεωτικό του χαρακτήρα.

Η ρύθµιση που αναφέρατε για την πληρωµή µόνο των εισφο-
ρών υγείας ήταν εξαιρετικού χαρακτήρα -λόγω των ιδιαίτερων
οικονοµικών συνθηκών- µέτρο. Σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί
να αποτελεί τον γενικό κανόνα από δω και πέρα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Πήγατε, όµως, και ένα βήµα παραπέρα. Λέτε ότι πρέπει να κα-
ταργηθεί η εισφορά υγείας του κλάδου. Όπως γνωρίζετε, η ει-
σφορά του κλάδου υγείας χρηµατοδοτεί τον ΕΟΠΥΥ, ο οποίος
µε τη σειρά του συµβάλλεται µε ιδιώτες παρόχους υγείας. Όµως,
εκτός των ιδιωτών παρόχων, ο κορµός του συστήµατος υγείας
µας είναι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, στο οποίο, όπως ήδη τόνισα
έχουν πρόσβαση όλοι οι κάτοχοι ΑΜΚΑ, ανεξάρτητα από το αν
έχουν οφειλές προς τον e-EΦΚΑ ή έχουν χάσει την ασφαλιστική
τους ικανότητα. Όσον αφορά στο θέµα των οφειλών υπάρχουν
επιλογές ρύθµισης µέσω του ΚΕΑΟ, καθώς και ο εξωδικαστικός
µηχανισµός ρύθµισης οφειλών.

Θα ήθελα, όµως, να δούµε λίγο και τα στοιχεία. Σύµφωνα µε
τα δεδοµένα του ΕΦΚΑ, πριν από λίγες µέρες υπήρχαν περίπου
εκατό χιλιάδες ασφαλισµένοι µε οφειλές µεταξύ 100 και 500
ευρώ, ενώ συνολικά περίπου διακόσιες χιλιάδες ασφαλισµένοι
χωρίς ασφαλιστική ικανότητα οφείλουν µέχρι 2.000 ευρώ. Τα
ποσά αυτά µπορούν να υπαχθούν στην πάγια ρύθµιση των είκοσι
τεσσάρων δόσεων µε σχετικά χαµηλή µηνιαία επιβάρυνση. Ο e-
ΕΦΚΑ έχει ειδοποιήσει όσους οφειλέτες έχουν οφειλές έως
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2.000 ευρώ για να πληρώσουν ή να ρυθµίσουν την οφειλή τους.
Επίσης έχουν ληφθεί και άλλα µέτρα διευκόλυνσης, όπως η εξυ-
πηρέτηση από τις τοπικές διευθύνσεις χωρίς ραντεβού, ώστε
άµεσα µε την εξόφληση να λαµβάνεται και η ασφαλιστική τους
ικανότητα. Αναφερθήκατε σε αυτό προηγουµένως. Είπατε περί
δεκαπέντε ηµερών. Όντως αυτό ισχύει αν πληρώσει κάποιος σε
τράπεζα και περιµένει η τράπεζα να ενηµερώσει τον ΕΦΚΑ. Αν
θελήσει να το κάνει ο ίδιος ψηφιακά, µέσα σε δύο εργάσιµες
µέρες παίρνει την ασφαλιστική ικανότητα. Αν τυχόν θελήσει να
πάει µε το απόκοµµα της πληρωµής στο γραφείο του ΕΦΚΑ γί-
νεται εκείνη τη στιγµή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Δεν ισχύει, κύριε Υπουργέ. Το γνωρίζω
λόγω επαγγέλµατος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι το
διαπίστωσα ιδίοις όµµασι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Μπορούµε να κάνουµε µία περιοδεία
σε όλα τα υποκαταστήµατα του ΕΦΚΑ στην περιοχή µου.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ήµουν σε περιοδεία αυτές τις ηµέρες
και το είδα µε τα µάτια µου.

Κλείνοντας, θα ήθελα και πάλι να καλέσω τους ασφαλισµένους
και ιδίως τους µικροοφειλέτες να προχωρήσουν στην εξόφληση
ή έστω στη ρύθµιση των οφειλών τους, για να απολαµβάνουν τις
επιπλέον υπηρεσίες που παρέχει ο ΕΟΠΥΥ. Τονίζω, όµως, και
πάλι ότι κανένας δεν στερείται την ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη λόγω οφειλών. Αντίθετα όλοι οι νόµιµα διαµένοντες στη
χώρα µε ενεργό ΑΜΚΑ έχουν ανεµπόδιστη και δωρεάν πρό-
σβαση νοσηλείας και ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης στο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 863/20-3-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Κατάργηση της δικα-
στικής δοµής του Ειρηνοδικείου της Νιγρίτας του Δήµου Βισαλ-
τίας στον Νοµό Σερρών». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Μπούγας.
Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-

λογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, είναι ένα ζήτηµα που αφορά τον νέο δικα-

στικό χάρτη όπως τον έχετε σχεδιάσει µαζί µε τον Υπουργό, τον
κ. Φλωρίδη, που δηµιουργεί τεράστιες κοινωνικές και οικονοµι-
κές ανισότητες και επιπτώσεις σε περιοχές ύψιστης γεωγραφι-
κής σηµασίας και ιστορικές περιοχές, αλλά κυρίως υποβαθµίζει
τον οικονοµικό και κοινωνικό ιστό.

Θα πάµε, λοιπόν, στη Βισαλτία. Έχετε λάβει ένα υπόµνηµα
από την νεοεκλεγείσα δήµαρχο, την κ. Βάνα Πλιάκου, µαζί και ο
Δικηγορικός Σύλλογος Σερρών, συνάδελφοί σας, ο κ. Καρίπο-
γλου και οι λοιποί και ο εφηµέριος, γιατί είναι ένα κοινωνικό ζή-
τηµα. Στο υπόµνηµα η νέα δήµαρχος Βισαλτίας σάς εξηγεί την
ιστορική σηµασία που έχει το ειρηνοδικείο για την πρωτεύουσα
της Βισαλτίας, την ιστορική πόλη της Νιγρίτας. Και το λέω αυτό,
διότι πέρα από νοµικός παρ’ Αρείω Πάγω, πέρα από το Συµβού-
λιο Επικρατείας -έχετε αυτές τις πλούσιες νοµικές γνώσεις- πε-
ράσατε και από την αυτοδιοίκηση και από τον Α’ και από τον Β’
βαθµό στη Φωκίδα και γνωρίζετε πόσο σηµαντικό είναι αυτό για
την οικονοµική ανάσα αυτοδιοικητικά.

Σύµφωνα µε το υπόµνηµα, λοιπόν, εδώ λειτουργεί ένα ειρηνο-
δικείο από την απελευθέρωση της Νιγρίτας από τον βουλγαρικό
ζυγό του 1913 που εξυπηρετεί µια ολόκληρη περιοχή και αν δείτε
το εµβαδόν που καταλαµβάνει, θα διαπιστώσετε ότι ισοδυναµεί
µε τον Νοµό Ηµαθίας, ενώ είναι µία επαρχία του Νοµού Σερρών.
Έχει τέσσερις δηµοτικές κοινότητες και είκοσι επτά τοπικές κοι-
νότητες, κάτι που σηµαίνει ότι το συγκοινωνιακό οδικό δίκτυο κι-
νείται µακράν από την πρωτεύουσα του νοµού, τις Σέρρες. Οι
άνθρωποι, δηλαδή, πρέπει να διανύσουν εβδοµήντα µε ογδόντα

χιλιόµετρα για να διεκπεραιώνουν δικαστικές υποθέσεις. Εάν το
ειρηνοδικείο δεν γίνεται περιφερειακό πρωτοδικείο µε βάση τον
χάρτη, όπως τον έχετε οραµατιστεί και τον έχετε σχεδιάσει, αυτό
θα είναι κάτι πάρα πολύ επίπονο.

Εδώ στο υπόµνηµα σάς θέτουν κάποια δικόγραφα, σας θέτουν
διαθήκες που έχουν δηµοσιευθεί και µία σειρά αριθµών, όπως
βλέπω, από πρακτικά εξώδικης επίλυσης διαφορών -που είστε
και ειδικός και σε αυτό-, αποδοχές κληρονοµιάς, έκδοση πιστο-
ποιητικών, δηµοσίευση διαθηκών, δικογραφίες προανάκρισης.
Και όπως βλέπω εδώ από το υπόµνηµα, ο αριθµός είναι καλός,
γιατί νοµίζω ότι τους δεχθήκατε εκ του σύνεγγυς. Άρα, λοιπόν,
η περιοχή το έχει ανάγκη.

Και µιλάµε για µία ιστορική πόλη που στη δικαιοδοσία της,
στον δήµο, είναι ακόµη και τα µαρτυρικά Κερδύλια, όπου έγινε η
πρώτη οµαδική εκτέλεση, ως γνωστόν, από τη Βέρµαχτ και τους
Ναζί. Η µορφολογία του εδάφους, αλλά και η χιλιοµετρική από-
σταση από την πόλη αντιλαµβάνεστε ότι θα δηµιουργήσουν ένα
µεγάλο κοινωνικό και οικονοµικό ζήτηµα. Εκεί υπάρχουν συνά-
δελφοί σας νοµικοί, δικηγόροι, δικαστικοί επιµελητές, οι οποίοι
τώρα πρέπει να µετακοµίσουν, χώρια από το γεγονός ότι αυτό
έχει µεγάλες επιπτώσεις και στην οικονοµική άνθηση της πρω-
τεύουσας της Βισαλτίας, της Νιγρίτας µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η ύπαιθρος, δυστυχώς, είναι εγκαταλελειµµένη τα τελευταία
χρόνια. Όµως, δεν πρέπει, όταν οραµατίζεστε τον νέο δικαστικό
χάρτη, να βάλετε κερδοσκοπικά ή καιροσκοπικά -δεν θέλω να
χρησιµοποιήσω αυτή τη λέξη- κριτήρια για να µειώσετε το κό-
στος, να µειώσετε τα έξοδα, υποβαθµίζοντας τις τοπικές κοινω-
νίες που είναι συνυφασµένες και άρρηκτα συνδεδεµένες
κοινωνικά µε το ειρηνοδικείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κλείνει, επίσης, ο ΟΤΕ, κλείνουν υποθηκοφυλακεία, κλείνουν

πολλά και στην ουσία η πόλη αυτή θα µαραζώσει οικονοµικά και
κοινωνικά. Πρέπει να δείτε το ζήτηµα στον νέο χάρτη, όπως τον
σχεδιάζετε, για να δείτε ότι υπάρχουν περιοχές, µεταξύ αυτών η
Βισαλτία και η πρωτεύουσά της η Νιγρίτα, που είναι µεγάλη, αδή-
ριτη ανάγκη, όπως θα λέγαµε, να µείνει το ειρηνοδικείο στην
πόλη της Νιγρίτας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπούµπα. 
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, όπως ευχαριστώ και τον αξιότιµο συ-
νάδελφο για την υποβολή της ερώτησης.

Πράγµατι, κύριε συνάδελφε, εντός των επόµενων ηµερών θα
αναρτηθεί σε δηµόσια διαβούλευση το σχέδιο για τον δικαστικό
χάρτη της χώρας. Το σχέδιο νόµου για τον δικαστικό χάρτη κι-
νείται σε τρεις άξονες. Ο πρώτος άξονας είναι η ενοποίηση του
πρώτου βαθµού της δικαιοδοσίας, έτσι ώστε να αποφευχθεί το
δικαστικό παράδοξο το οποίο υπάρχει και απαντάται στη χώρα
µας, να έχουµε δύο κατηγοριών δικαστήρια και δικαστές, πρω-
τοδίκες και ειρηνοδίκες στον πρώτο βαθµό. Με τον τρόπο αυτό
θα αναβαθµιστεί και ο ρόλος των ειρηνοδικών, καθώς εννιακόσιοι
εξήντα περίπου δικαστές ειρηνοδίκες θα γίνουν δικαστές πρω-
τοδίκες, δικαστές πρώτου βαθµού και µε τη σταδιακή ενηµέρωση
και επιµόρφωση στην οποία θα υποβληθούν, θα µπορούν να δι-
κάζουν σταδιακά, επαναλαµβάνω, όλες τις υποθέσεις πρώτου
βαθµού που δικάζουν σήµερα και οι συνάδελφοί τους πρωτοδί-
κες.

Ταυτόχρονα µε την ενοποίηση του πρώτου βαθµού, ο δεύτε-
ρος άξονας αφορά την πρόβλεψη για το νέο χωροταξικό. Κάθε
πρωτοδικειακή περιφέρεια θα έχει το κεντρικό πρωτοδικείο και
θα υπάρχουν και οι περιφερειακές έδρες εκεί όπου καταργούν-
ται ειρηνοδικεία. Θα πω περισσότερα αµέσως πιο κάτω γι’ αυτό
το ζήτηµα το οποίο σας αφορά.

Ο τρίτος άξονας είναι το γεγονός ότι επιχειρείται ο διαχωρι-
σµός µεταξύ των διοικητικών και υπηρεσιακών καθηκόντων που
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σήµερα ασκούν οι δικαστές, οι προϊστάµενοι των δικαστηρίων,
µε τις διαχειριστικές αρµοδιότητες οι οποίες τους επιβαρύνουν
και τους αποσπούν από το δικαιοδοτικό και υπηρεσιακό τους
έργο. Τις διαχειριστικές αρµοδιότητες θα τις αναλάβει το ΤΑΧΔΙΚ
και θα µπορεί να διεκπεραιώνει όλες αυτές τις υποθέσεις, όπως
προµήθειες, επισκευές δικαστηρίων και ούτω καθεξής µε έναν
τρόπο ο οποίος δεν θα επιβαρύνει τους δικαστές, όπως γίνεται
σήµερα.

Ας δούµε τώρα τι συµβαίνει στις Σέρρες. Επιτρέψτε µου να
απαντήσω συνολικά για τον Νοµό Σερρών, διότι νοµίζω ότι είναι
χρήσιµο και εσείς και οι συµπολίτες σας στις Σέρρες να γνωρί-
ζουν ποια κατάσταση απονοµής επικρατεί σήµερα σε ό,τι αφορά
την απονοµή της δικαιοσύνης.

Στις Σέρρες λοιπόν, κύριε συνάδελφε, λειτουργούν σήµερα
πέντε δικαστικοί σχηµατισµοί. Συγκεκριµένα, για την απονοµή
της πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης λειτουργούν το Πρωτο-
δικείο Σερρών µε έδρα τις Σέρρες, όπου υπηρετούν δώδεκα δι-
καστές και είκοσι ένας δικαστικοί υπάλληλοι, το Ειρηνοδικείο
Σερρών µε οκτώ ειρηνοδίκες και δώδεκα δικαστικούς υπαλλή-
λους, το Ειρηνοδικείο Ροδολίβους µε δύο ειρηνοδίκες και τρεις
δικαστικούς υπαλλήλους, το Ειρηνοδικείο Νιγρίτας µε έναν ειρη-
νοδίκη και τρεις δικαστικούς υπαλλήλους και το Ειρηνοδικείο Σιν-
τικής Σιδηροκάστρου µε τρεις ειρηνοδίκες και τρεις δικαστικούς
υπαλλήλους.

Με βάση τον σχεδιασµό του δικαστικού χάρτη, οι έδρες, οι ορ-
γανικές θέσεις τόσο των δικαστών όσο και των δικαστικών υπαλ-
λήλων ενώνονται στο κεντρικό πρωτοδικείο. Εν προκειµένω, για
να γίνεται καλύτερη κατανοµή των υποθέσεων και να µπορούν
να διεκπεραιώνουν ισοµερώς τον όγκο των δικογραφιών οι δικα-
στές συνεπικουρούµενοι από τους δικαστικούς υπαλλήλους,
όλες οι οργανικές θέσεις δικαστών και δικαστικών υπαλλήλων θα
κατανέµονται µε τη µέριµνα του προέδρου από το κεντρικό πρω-
τοδικείο.

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι όπου υπάρχει ειρηνοδικείο και
κρίνεται ότι ο όγκος των υποθέσεων είναι µεγάλος και το επιτρέ-
πουν οι κτηριακές υποδοµές, λαµβάνοντας υπ’ όψιν κι άλλα κρι-
τήρια, όπως είναι η εγγύτητα µε την κεντρική έδρα, αλλά και το
ανάγλυφο του εδάφους, εκεί πλέον µετά την κατάργηση των ει-
ρηνοδικείων, έχουµε τις περιφερειακές έδρες, οι οποίες θα δι-
κάζουν πολύ περισσότερες υποθέσεις από αυτές που δικάζονται
σήµερα στο ειρηνοδικείο. Θα δικάζουν το σύνολο των υποθέ-
σεων του µονοµελούς πρωτοδικείου και το σύνολο των υποθέ-
σεων του µονοµελούς πληµµελειοδικείου σε ότι αφορά τις
ποινικές υποθέσεις.

Τώρα για να απαντήσω συγκεκριµένα, όσον αφορά την Περιφε-
ρειακή Ενότητα Σερρών και λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα κριτήρια τα
οποία σας προανέφερα, όπως είναι ο αριθµός των υποθέσεων, η
απόσταση από το κεντρικό πρωτοδικείο, αλλά και άλλα χαρακτη-
ριστικά, εξετάζουµε και θα εισηγηθούµε την αναβάθµιση δύο εκ
των τριών ειρηνοδικείων σε περιφερειακές έδρες. Εποµένως η
απάντησή µου είναι ότι δύο από τις τρεις έδρες των ειρηνοδικείων
που καταργούνται θα αναβαθµιστούν σε περιφερειακές.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Θα υποθέσω, κύριε Υπουργέ,

ότι θα δείτε το θέµα κάτω από κοινωνικές και οικονοµικές παρα-
µέτρους, αλλά κυρίως κοινωνικές. Διότι εγώ θα επιµείνω στα επι-
χειρήµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης και της τοπικής κοινωνίας.
Εσείς, δηλαδή, λέτε να αναβαθµίσουµε τον δικαστικό χάρτη για
µια πιο εύρυθµη λειτουργία της δικαιοσύνης. Αυτό είναι κάτι που
θα µπορούσε να το δεχθεί κάποιος. Πάµε, όµως, τώρα να κρί-
νουµε εκ του αποτελέσµατος. Όταν αυτή τη στιγµή η Δήµαρχος
Νιγρίτας, η κ. Πλιάκου, λύνει το στεγαστικό πρόβληµα, δηλαδή
υπάρχει κτήριο που µπορεί να φιλοξενήσει το ειρηνοδικείο, δίνει
σε εσάς τα εχέγγυα, αν θέλετε, το πρώτο κίνητρο για να το σκε-
φτείτε καλύτερα. Μάλιστα, πρόκειται για το πρώην ξενοδοχείο
«Gerakina», το οποίο τελεί υπό εκκαθάριση και απ’ ό,τι γνωρίζω
είναι θέµα χρόνου να παραδοθεί.

Κύριε Υπουργέ, θέσατε κι εσείς σωστά τα νούµερα. Εγώ είµαι
από το Ροδολίβος, όπου υπάρχει κι άλλο ένα ειρηνοδικείο και
στη Σιντική. Όµως, όσον αφορά τους δορυφόρους ενός νοµού,
όπως είναι η πατρίδα του καραµανλισµού, για να το πάµε και ιδε-
ολογικά, µε βάση την ιδεολογική πλεύση του κόµµατος που εκ-
προσωπείτε, ο Νοµός Σερρών είναι πέµπτος γεωγραφικά, αν
θυµάµαι καλά, εν Ελλάδι. Είναι ένας µεγάλος νοµός. Και επειδή
κατάγεστε από τη Φωκίδα, ο Νοµός Σερρών έχει πεδινές, ηµιο-
ρεινές και ορεινές περιοχές. Αν δείτε τώρα τα χωριά της Βισαλ-
τίας µορφολογικά και εδαφολογικά, θα διαπιστώσετε ότι είναι
δύσβατα. Ο πολίτης, δηλαδή, για να διεκπεραιώσει ένα δικαστικό
έγγραφο, µια απλή δηµοσιοποίηση διαθήκης, ένα πιστοποιητικό,
µία απλή δικαστική πράξη, πρέπει να διανύσει έναν ορεινό όγκο
ογδόντα χιλιοµέτρων για να πάει στον πυρήνα, δηλαδή στο Πρω-
τοδικείο Σερρών και να µπορέσει να ικανοποιηθεί. Αυτό, λοιπόν,
είναι κάτι επίπονο και αντικοινωνικό. Ο άνθρωπος, δηλαδή, αι-
σθάνεται ότι είναι στο περιθώριο, αισθάνεται παραµεληµένος ως
πολίτης, αισθάνεται πολίτης β’ κατηγορίας.

Εδώ, λοιπόν, στο σχέδιο που κάνετε µε τον οµοϊδεάτη σας
Υπουργό, τον κ. Φλωρίδη, πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν σας παρα-
µέτρους, όπως το κατά πόσο θα εγκαταλειφθεί µία τοπική κοι-
νωνία από τέτοιου είδους πράξεις. Διότι, ξέρετε, αυτό που
ευαγγελίζεστε, το «επιτελικό κράτος», από το 2019 δεν επέρχεται
έτσι µε το να αλλάξουµε απλά τον χάρτη και να κάνουµε τα πρω-
τοδικεία, όπως λέτε, να αλλάξουµε δηλαδή τη θέση και τις αρ-
µοδιότητες του ειρηνοδίκη, να τα συρρικνώσουµε.

Έχουµε, δυστυχώς, οδυνηρά αποτελέσµατα.
Και µιας και αναφερθήκατε επί συνόλου της εκλογικής µου πε-

ριφέρειας και γενέτειρας των Σερρών, εµείς έχουµε -το ξέρετε
πολύ καλά- και το τεράστιο στεγαστικό πρόβληµα µε τα δικαστή-
ρια των Σερρών στην πατρίδα του Πολυζωίδη -να το πούµε και
έτσι- που είναι και το έµβληµα της αδέκαστης δικαιοσύνης µαζί
µε τον Τερτσέτη, τον γνωστό δικαστή στην υπόθεση Κολοκο-
τρώνη.

Εδώ τώρα πάρτε το χάρτη γεωγραφικά. Πείτε, λοιπόν, και στον
έτερο Υπουργό ότι δεν µπορεί σε µία πόλη ιστορική µε τόσες δη-
µοτικές κοινότητες, µε δύσβατες περιοχές, µε γεωγραφική
έκταση που σχεδόν καλύπτει το Νοµό Ηµαθίας να καταργήσουµε
τους δορυφόρους. Νοµοτελειακά να το δείτε, χωρίς δορυφό-
ρους ο πυρήνας δεν λειτουργεί. Είναι ο νόµος της φύσης. Και δι-
καστικά να το δείτε. Μην τα κλείνετε τα ειρηνοδικεία a priori στο
σχέδιο του νέου χάρτη. 

Μελετήστε το, γιατί αυτή την ώρα οι κάτοικοι της περιοχής σάς
ακούνε µε µεγάλη προσοχή και στεναχωριούνται, κύριε Υπουργέ.
Τους πήραµε πολλά από εκεί. Η πόλη έχει εγκαταλειφθεί τε-
λείως. Δεν γίνεται µία πόλη νευραλγικής σηµασίας σε µία γεωρ-
γοκτηνοτροφική περιοχή –εκεί έχουµε και τη σπιρουλίνα, να
ξέρετε- να την υποβαθµίσουµε.

Εξάλλου, υπάρχει, εν κατακλείδι, και το σωφρονιστικό κατά-
στηµα φυλακών της Νιγρίτας, που έγινε τα τελευταία χρόνια πλη-
σίον της πόλης. Άρα, λοιπόν, µε βάση τα δικηγορικά γραφεία και
τους δικαστικούς επιµελητές, υπάρχει ένας νοµικός «οργασµός»
-να χρησιµοποιήσω την έννοια-, µια πανσπερµία δηλαδή δικηγο-
ρικών νοµικών υποθέσεων, για να πείτε ότι αυτό είναι επιχείρηµα,
προκειµένου το Ειρηνοδικείο της Νιγρίτας να µη βάλει λουκέτο.

Πρέπει να το δείτε, πέρα από τη νοµική σας επιστήµη, πέρα
από την υπουργική σας ιδιότητα, και ανθρωποκεντρικά το ζήτηµα
αυτό σε µία περιοχή µε µεγάλη ιστορική σηµασία, γιατί αυτό θα
έχει επιπτώσεις κοινωνικές και οικονοµικές, µιας και ήδη η πε-
ριοχή έχει πάρει την κατιούσα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπούµπα. Υπέρµαχος των Σερρών µέχρι εκεί που δεν
παίρνει.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Έτσι οφεί-

λει να κάνει κάθε Βουλευτής.
Πρέπει να σας απαντήσω, κύριε συνάδελφε, επειδή πράγµατι,

θέλω και ενώπιόν σας να είµαι ειλικρινής, αλλά και µε τους συµ-
πατριώτες σας στις Σέρρες, ότι έχω µιλήσει µε όλους τους φο-
ρείς και προσωπικά και ο Υπουργός στο Υπουργείο, τους έχουµε
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δεχθεί, έχουµε ακούσει. Νοµίζω ότι συγκλίνουν άπαντες ότι στον
Νοµό Σερρών δύο από τις τρεις έδρες των καταργηµένων πρω-
τοδικείων µπορούν να αναβαθµιστούν.

Πρέπει, όµως να σας πω, απαντώντας στα όσα είπατε, πρώτον
ότι σήµερα στην περιοχή της Νιγρίτας µόνο ένας µικρός αριθµός
υποθέσεων εξυπηρετείται από αυτές που δικάζουν στο Ειρηνο-
δικείο. Όλες οι υπόλοιπες και σήµερα δικάζονται από το Πρωτο-
δικείο Σερρών. Αναφέροµαι σε όλες τις ποινικές υποθέσεις και
σε όλες τις αστικές υποθέσεις πάνω από είκοσι χιλιάδες. Αυτό
προκύπτει και από τα στοιχεία, από την έκδοση των αποφάσεων.
Τα έχω τα στοιχεία. Δεν χρειάζεται να µου τα υπενθυµίσετε. Τα
γνωρίζω πολύ καλά, όπως γνωρίζω και τα στοιχεία από το σύ-
νολο των δικαστικών σχηµατισµών στη χώρα. Ένα δεύτερο το
οποίο πρέπει να σας πω είναι ότι η ύπαρξη φυλακών κοντά στη
Νιγρίτα δεν θα εξυπηρετείται -ακόµη και να αναβαθµιστεί το Ει-
ρηνοδικείο σε περιφερειακή έδρα- από την περιφερειακή έδρα
αλλά από την κεντρική έδρα, διότι έτσι είναι η δοµή του νέου δι-
καστικού χάρτη. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, αντιλαµβάνεστε ότι συνεκτιµάµε
όλα τα στοιχεία και αυτά τα οποία είπατε σήµερα και όσα µας
έχουν εισφέρει οι τοπικοί φορείς. Θα έχουµε τη δυνατότητα και
κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης αλλά και κατά τον διάλογο
ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας τόσο στις αρµόδιες κοινο-
βουλευτικές επιτροπές όσο και στην ολοµέλεια να τα συζητή-
σουµε. Έχουµε αποδείξει ότι στο Υπουργείο Δικαιοσύνης δεν
είµαστε δογµατικοί. Μπορούµε να τα δούµε στο πλαίσιο, επανα-
λαµβάνω, της διαβούλευσης και του διαλόγου όλα αυτά και αν
πειστούµε, να αναθεωρήσουµε την άποψη και τη θέση µας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. Ελπίζω να ικανοποιηθεί και ο συνάδελφος
για τις Σέρρες. 

Θα συνεχίσουµε µε τη δέκατη τέταρτη µε αριθµό 862/19-3-
2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής» κ. Μι-
χαήλ Κατρίνη  προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας, µε θέµα: «Αγνοείται η τύχη του σχεδίου για την
ανασυγκρότηση της Ηλείας».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Τριαντόπουλος.
Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο

λεπτά. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο Πρωθυπουργός πρόσφατα σε µια σύσκεψη

που έγινε για την ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας µίλησε για την
ανάγκη να µετατρέψουµε τη µεγάλη καταστροφή σε ευκαιρία και
πραγµατικά του ευχόµαστε όλοι εδώ σε αυτή την Αίθουσα η µε
πρωτοφανή τρόπο πληγείσα από Θεσσαλία να βρει το βηµατισµό
της και να στηριχθεί στον βαθµό και στο µέγεθος που αναλογεί
σε µια τόσο µεγάλη φυσική καταστροφή. 

Επιτρέψτε, όµως, να είµαστε λίγο καχύποπτοι, γιατί παρόµοια
εξαγγελία είχε κάνει ο κ. Μητσοτάκης το φθινόπωρο του 2021
έξω από το δηµαρχείο της Αρχαίας Ολυµπίας, όταν είχε επισκε-
φθεί την για δεύτερη φορά πυρόπληκτη Ηλεία, η οποία βεβαίως
είχε πολύ µεγάλες καταστροφές. Δεν θα µιλήσω µόνο για το γε-
γονός ότι δυόµισι χρόνια µετά εκκρεµούν ακόµα αποζηµιώσεις
σε φυτικό κεφάλαιο ή δεν υπάρχει καµµία µέριµνα για την απώ-
λεια εισοδήµατος όλων όσων έχασαν τις περιουσίες τους. Θα
σας πω µόνο το εξής, ότι ένα χρόνο πριν ακριβώς και έξι µήνες
πριν από τις πρωτοφανείς καταστροφές σε Έβρο και Θεσσαλία
η «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ» έδωσε στην Κυβέρνηση µια ολιστική µελέτη για
την ανασυγκρότηση της Ηλείας µε επίκεντρο την Αρχαία Ολυµ-
πία µε συνολικό κόστος 1,87 δισεκατοµµύριο. 

Τι έχει γίνει εδώ και ένα χρόνο; Να σας πω εγώ. Δεν έχει γίνει
απολύτως τίποτα. Δεν έχει ανακοινωθεί συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα υλοποίησης των έργων που περιλαµβάνονται στη µελέτη
της «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ». Δεν έχουν εξασφαλιστεί ή δεν έχουν δεσµευ-
τεί -να το πω καλύτερα- πόροι για την υλοποίηση του σχεδίου.
Και όλα αυτά, ενώ η ίδια η µελέτη που σας παραδόθηκε -το ξα-
ναλέω- ένα χρόνο πριν έκρουε τον κώδωνα του κινδύνου επιση-
µαίνοντας ότι ο Νοµός Ηλείας κινδυνεύει να απαξιωθεί πλήρως
-το µεταφέρω ακριβώς όπως το γράφει µελέτη- αν δεν ληφθούν

άµεσα και δραστικά µέτρα και δεν υπάρξει µακροχρόνιος σχε-
διασµός. 

Δύο ερωτήµατα, κύριε Πρόεδρε: Πρώτον, ποιο είναι το ακρι-
βές χρονοδιάγραµµα υλοποίησης του σχεδίου που βασίζεται
στην µελέτη της «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ»; Και δεύτερον, από ποιες πηγές
συγκεκριµένα -να µας απαντήσετε- θα χρηµατοδοτηθούν οι δρά-
σεις και τα έργα που περιλαµβάνονται σε αυτό το σχέδιο;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρω-

τολογία σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ερώτηση. Είναι γνωστό το
ενδιαφέρον σας, κύριε συνάδελφε, για την πατρίδα σας. Άλλω-
στε, σε αρκετές των εκδηλώσεων ή των συναντήσεων ήµασταν
από κοινού. 

Θα µου επιτρέψετε στην πρωτολογία να σας αναλύσω τι
έχουµε κάνει µέχρι τώρα αλλά και όλες αυτές τις ενέργειες, το
χρονοδιάγραµµα που τρέχει έως τώρα και να απαντήσω στη δευ-
τερολογία όσον αφορά το κοµµάτι της χρηµατοδότησης. Γιατί;
Γιατί έχουν γίνει πράγµατα και θέλουµε λίγο χρόνο να τα περι-
γράψουµε.

Από την πρώτη µέρα µετά τις πυρκαγιές του 2021 τέθηκε σε
εφαρµογή το σχέδιο της Κυβέρνησης, το οποίο είχε τρεις άξο-
νες: τη στήριξη των πληγέντων, την αποκατάσταση των ζηµιών
και τη µακρόπνοη ανάπτυξη της περιοχής µέσα από ένα συγκε-
κριµένο και συγκροτηµένο σχεδιασµό, όπως ανακοίνωσε και ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός. Για την υλοποίηση των δύο πρώτων αξό-
νων ελήφθησαν στο πλαίσιο της κρατικής αρωγής µέτρα, όπως
η χορήγηση της πρώτης αρωγής. Η πρώτη αρωγή ξεπερνά συ-
νολικά τα 3,5 εκατοµµύρια ευρώ, 1,1 εκατοµµύριο ευρώ έναντι
στεγαστικής συνδροµής, 310.000 ευρώ για την αποζηµίωση της
οικοσκευής, 2,1 εκατοµµύρια ευρώ έναντι της επιχορήγησης
προς επιχειρήσεις. Πέραν της πρώτης αρωγής η εγκριθείσα επι-
χορήγηση προς επιχειρήσεις και αγροτικές εκµεταλλεύσεις φθά-
νει τα 2 εκατοµµύρια ευρώ. 

Παράλληλα, υλοποιήθηκαν δύο ειδικά σχήµατα και αυτά είναι
σχήµατα που αφορούσαν την απώλεια εισοδήµατος: Το πρώτο
σχήµα για τη στήριξη των επιχειρήσεων σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Ανάπτυξης, όπου εκατόν σαράντα πέντε δικαιούχοι
στην Αρχαία Ολυµπία έλαβαν περίπου 1,5 εκατοµµύριο ευρώ.
Και ένα µικρότερο σχήµα, συγκεκριµένο, στοχευµένο, για τα
ελαιοτριβεία της περιοχής στο οποίο εντάχθηκαν έξι δικαιούχοι
και το ποσό άγγιξε τις 100.000 ευρώ. Αυτά δεν είχαν ξαναγίνει
ποτέ στο παρελθόν, να στηρίζουµε το εισόδηµα. Επιπρόσθετα,
δόθηκε, όπως αναφέρεται, η προκαταβολή για τα φυτικά µέσα
παραγωγής και την απώλεια στα φυτικά µέσα παραγωγής και σε
κατ’ επάγγελµα και σε µη κατ’ επάγγελµα αγρότες η οποία
ανήλθε σε 11,7 εκατοµµύρια ευρώ και βρίσκεται σε στάδιο επε-
ξεργασίας η κοινή υπουργική απόφαση για τη χορήγηση της τε-
λικής ενίσχυσης στις εν λόγω ζηµιές σε φυτικά µέσα βάσει των
τελικών πορισµάτων του ΕΛΓΑ. 

Αθροιστικά, δηλαδή, τα δύο αυτά µέχρι τώρα που σας ανέ-
φερα αθροίζουν σε 19 εκατοµµύρια ευρώ, η κρατική αρωγή και
η άµεση στήριξη προς την Ηλεία και ιδιαίτερα την περιοχή της
Αρχαίας Ολυµπίας.

Πάµε τώρα στον τρίτο άξονα, όπως αναλύσατε και εσείς. Με
την υλοποίηση του σχεδίου ανάπτυξης και ανασυγκρότησης της
περιοχής υπογράψαµε ένα µνηµόνιο συνεργασίας µε τη «ΔΙΑΝΕ-
ΟΣΙΣ», όπως αναφέρεται. 

Αντικείµενο του µνηµονίου ήταν η εκπόνηση αυτής της µελέ-
της για την ανασυγκρότηση της Ηλείας µε επίκεντρο την Αρχαία
Ολυµπία. Στις 20 Ιουλίου του 2022 διοργανώθηκε στην Αρχαία
Ολυµπία σχετικό αναπτυξιακό συνέδριο. Ήµασταν εκεί, ήσασταν
και εσείς εκεί. Το γνωρίζετε καλά. Ξεκίνησε η διαβούλευση και
οι προτάσεις που τέθηκαν.

Για τον αποτελεσµατικότερο συντονισµό των ενεργειών η Κυ-
βερνητική Επιτροπή Κρατικής Αρωγής προχώρησε σε σύσταση
υποεπιτροπής για την Ηλεία τον Φεβρουάριο του 2023. Η ανα-
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πτυξιακή µελέτη της «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ» µε τίτλο «Ηλεία 2030: Ανασυγ-
κρότηση µε επίκεντρο την Αρχαία Ολυµπία» παραδόθηκε στις 15
Φεβρουαρίου του 2023, όπως σωστά αναφέρετε, ένα χρόνο πριν.

Θέλω σε αυτό το σηµείο να ευχαριστήσω τη «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ» και
τον κ. Νικολάου για την πρωτοβουλία, τη συνεισφορά και το
έργο, το οποίο ενσωµατώνεται µέσα σε αυτή τη σηµαντική µε-
λέτη. 

Στη συνέχεια πραγµατοποιήθηκαν συναντήσεις εργασίας για
την παρουσίαση των ευρηµάτων της µελέτης και τον καθορισµό
της στρατηγικής υλοποίησης και των προτεραιοτήτων της µελέ-
της αυτής. 

Από την πλευρά µας, τον Απρίλιο του 2023 ζητήθηκε από την
περιφέρεια και από τους Δήµους Ηλείας η προτεραιοποίηση των
προτεινόµενων από την έρευνα αυτή έργων, να κάνουν δηλαδή
µια προτεραιοποίηση. Η προθεσµία αποστολής των προτάσεών
τους ήταν Ιούνιος του 2023, η οποία παρατάθηκε για ένα µήνα
ακόµα λόγω των δύο εκλογικών αναµετρήσεων που µεσολάβη-
σαν. 

Ακολούθησε, λοιπόν, η διαδικασία αποστολής των έργων που
ορίστηκαν ως προτεραιότητες από τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Ωστόσο, οι αυτοδιοικητικές εκλογές και οι επα-
ναληπτικές αυτών ανέδειξαν νέες δηµοτικές αρχές στην Ηλεία.
Πέντε από τους επτά δήµους άλλαξαν δηµοτική αρχή. Εποµέ-
νως, όπως γίνεται αντιληπτό, εξαιτίας της αλλαγής των δηµοτι-
κών αρχών ζητήθηκε εκ νέου η προτεραιοποίηση των έργων,
όπως ήθελαν και οι ίδιοι οι δήµαρχοι να κάνουν. Αυτό αποτυπώ-
θηκε και σε µια νέα εκδήλωση ενηµέρωσης και συντονισµού που
έγινε τον Ιανουάριο του 2024 και πραγµατοποιήθηκε και αυτή
στην Αρχαία Ολυµπία. 

Άρα, είµαστε σε συνεχή συνεργασία και επικοινωνία µαζί τους.
Περιµένουµε τις προτάσεις τους, τις συλλέγουµε όσοι τις στέλ-
νουν και συνεχίζουµε να δουλεύουµε εντατικά για την ολοκλή-
ρωση των απαραίτητων βηµάτων και την επιτάχυνση των
διαδικασιών ως προς την προώθηση του σχεδίου ανάπτυξης της
περιοχής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Κύριε συνάδελφε, 1,87 δισεκατοµµύριο δεν τα βλέπω. Παρα-

καλώ πολύ έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν ξέρω, κύριε Πρόεδρε, αν είναι να γε-

λάει κανείς ή να κλαίει µε αυτή την εξέλιξη. 
Κύριε Υπουργέ, τα λεφτά που έχουν δοθεί για την αποζηµίωση

είναι γνωστά και δεν ήταν αυτό το περιεχόµενο της ερώτησης.
Παρ’ όλα αυτά, µια και το αναφέρατε, να θέσω υπ’ όψιν σας ότι
δυόµισι χρόνια µετά την καταστροφή δεν έχουν αποζηµιωθεί
ακόµα οι αγρότες για το φυτικό κεφάλαιο, δεν έχουν πάρει πο-
ρίσµατα του ΕΛΓΑ. 

Προσέξτε: Οι αγρότες που έπαθαν τη ζηµιά δεν έχουν καµµία
µέριµνα για απώλεια εισοδήµατος. Ναι, οι επιχειρήσεις πήραν
µέσα από ένα πρόγραµµα του Υπουργείου Ανάπτυξης, αλλά οι
αγρότες που έχουν καταστραφεί και δεν θα έχουν εισόδηµα απο-
λάβει πέντε έως επτά χρόνια για αυτούς δεν έχει ενδιαφερθεί κα-
νένας από την Κυβέρνηση. Και όχι µόνο αυτό. Δεν έχουν πάρει
ούτε την πλήρη αποζηµίωση από το φυτικό κεφάλαιο. Και όχι
µόνο αυτό. Δεν έχουν πάρει καν τα πορίσµατα του ΕΛΓΑ για να
δουν αν οι εκτιµήσεις είναι σωστές ή αυθαίρετες. 

Επίσης, αυτοί που δεν είχαν κάνει δήλωση ΟΣΔΕ -το είχα θέσει
ξανά στον προκάτοχό σας- να τους δοθεί η δυνατότητα να κά-
νουν διορθωτική δήλωση γιατί και αυτοί έπαθαν ζηµιά και θα πά-
ρουν ένα απόλυτο µηδενικό, ενώ έπαθαν και αυτοί ζηµιά
επαναλαµβάνω.

Τώρα εγώ δεν περίµενα -πραγµατικά δεν περίµενα- να µου
πείτε ότι δυόµισι χρόνια και περισσότερο -σε τρεις µήνες συµ-
πληρώνουµε τρία χρόνια από τις καταστροφές- µετά τη δέ-
σµευση του Πρωθυπουργού ότι θα υπάρχει συγκεκριµένο σχέδιο
ανασυγκρότησης της Ηλείας ο λόγος που αυτό δεν έχει γίνει
είναι οι εκλογές της αυτοδιοίκησης και ότι περιµένετε τις προτά-
σεις των δήµων. 

Γιατί δεν µας λέτε ευθέως ότι αυτή τη στιγµή δεν έχετε καµµία
προτεραιότητα την Ηλεία όσον αφορά το σχέδιο ανασυγκρότη-

σης που σας έχει παραδοθεί από τη «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ»; Γιατί δεν µας
λέτε ότι δεν έχετε ούτε χρονοδιάγραµµα ούτε προφανώς -και
αυτό καταλαβαίνω από την απάντησή σας- δεν έχετε τη βούληση
να έχετε συγκεκριµένους πόρους που θα στηρίξουν αυτό το πρό-
γραµµα; 

Προσέξτε τώρα: Η ίδια η «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ» έβαζε τα βήµατα και
έλεγε: Διαβούλευση, να ενταχθούν οι δράσεις σε ΣΑΕ του Εθνι-
κού Προγράµµατος Ανάπτυξης 2020-2025, να συστήσετε επι-
τροπή παρακολούθησης του έργου, στην οποία θα συµµετέχει ο
αρµόδιος Υφυπουργός, οι δράσεις να ενταχθούν στο Εθνικό
Πρόγραµµα Ανάπτυξης, στο εθνικό σκέλος του ΠΔΕ µέχρι να
βρεθούν τα κατάλληλα εργαλεία χρηµατοδότησης στο ΕΣΠΑ,
στο ΠΕΠ Δυτικής Ελλάδος, στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, στο Πράσινο Ταµείο, στα Διευρωπαϊκά Δίκτυα Υποδοµών,
στο Ταµείο Ανάκαµψης, στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης», σε
άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία, όπως ΣΔΙΤ, συµβάσεις παραχώ-
ρησης, δάνεια από Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και άλλα
και άλλα και άλλα.

Τι έχει γίνει από όλα αυτά µέχρι σήµερα; Απολύτως τίποτα. Και
τι λέει η Κυβέρνηση; Τι µας λέτε τώρα εσείς; Ότι δεν θα γίνει τί-
ποτα γιατί έγιναν εκλογές στην αυτοδιοίκηση και άλλαξαν οι
πέντε από τους επτά δήµους. Δεν υπάρχει συνέχεια στη διοί-
κηση; Δεν υπάρχει µια περιοχή που περιµένει εδώ και δυόµισι
χρόνια τη δέσµευση του κ. Μητσοτάκη ότι θα υπάρχει σχέδιο
ανασυγκρότησης της Ηλείας; Υπάρχει χρονοδιάγραµµα; Δεν
υπάρχει. Υπάρχει επιτροπή παρακολούθησης; Δεν υπάρχει.
Υπάρχει έκθεση προόδου; Δεν υπάρχει. Το µόνο που µας λέτε
είναι ότι υπάρχουν έργα που δύνανται να χρηµατοδοτηθούν από
διάφορες πηγές, αλλά όχι ότι θα χρηµατοδοτηθούν ή έργα τα
οποία είχαν ήδη ξεκινήσει πριν από τη µελέτη της «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Περιµένω, κύριε Υφυπουργέ, στη δευτερολογία σας να µου

δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις: Ερώτηµα πρώτο: Ισχύει ή
δεν ισχύει η δέσµευση του κ. Μητσοτάκη ότι θα υλοποιηθεί σχέ-
διο ανασυγκρότησης στην Ηλεία; Ερώτηµα δεύτερο: Ποιο είναι
το ακριβές χρονοδιάγραµµα; Πότε ξεκινάει; Πότε ολοκληρώνε-
ται; Τρίτη ερώτηση: Ποιες είναι οι πηγές χρηµατοδότησης αυτού
του σχεδίου;

Σας παρακαλώ πολύ ένεκα της ηµέρας, επειδή είναι πρωτα-
πριλιά, να είστε πολύ προσεκτικός στις απαντήσεις σας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Αφήσατε το καλύτερο σχόλιο
για το τέλος. Θα µπορούσατε να ξεκινήσετε µε αυτό. Άλλωστε,
η παράταξή σας µας έχει χορτάσει ψέµατα όλα αυτά τα χρόνια. 

Λοιπόν, ισχύει. Ό,τι έχει πει ο Πρωθυπουργός ισχύει στο ακέ-
ραιο. Γι’ αυτό και έχει γίνει η Επιτροπή Παρακολούθησης από
κυβερνητικά στελέχη που παρέλαβε τη µελέτη της «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ»,
όπως και σας ανέφερα στην πρωτολογία µου. Γι’ αυτό και εµείς
εργαζόµαστε εντατικά µε όλους. Να µη συνεργαστούµε µε την
τοπική αυτοδιοίκηση;

Πέντε στους επτά δήµους ανέλαβαν εκ νέου. Δεν έχουν λόγο
στην προτεραιοποίηση των έργων που θέλουν στους δήµους
τους για τα επόµενα χρόνια για την Ηλεία, για την ανασυγκρό-
τηση της Ηλείας; Δεν θα πρέπει να ρωτήσουµε τους νέους δη-
µάρχους; Πέντε στους επτά είναι. Δεν είναι ένας, είναι πέντε
στους επτά. Δεν πρέπει να τους ρωτήσουµε αν συµφωνούν µε
τους προκατόχους τους, αν έχουν διαφορετική φιλοσοφία, αν
θέλουν άλλα έργα;

Εµείς όλη αυτή την περίοδο έχουµε αναδείξει τη σηµασία της
τοπικής αυτοδιοίκησης και για αυτό συνεργαζόµαστε µαζί τους.
Άρα, περιµένουµε να µας δώσουν όλες τους τις προτάσεις, να
τις ενσωµατώσουµε και µετά, όπως λέει και η µελέτη, οι προτά-
σεις αυτές, η προτεραιοποίηση αυτή θα έρθει να «κουµπώσει»
µε τα χρηµατοδοτικά εργαλεία. 
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Αυτό το εγχείρηµα γίνεται για πρώτη φορά στην Ηλεία. Είναι
µια περιοχή που έχει πληγεί, δυστυχώς, και τα προηγούµενα χρό-
νια αρκετά από φυσικές καταστροφές. Όµως, για πρώτη φορά
µε εντολή του Πρωθυπουργού και µε την εµπλοκή του ιδιωτικού
τοµέα υλοποιείται όλο αυτό το κοµµάτι της µελέτης και του σχε-
δίου που θα βασιστεί στη µελέτη για την ανάπτυξη της περιοχής.
Είναι σηµαντικό, λοιπόν, ότι βρισκόµαστε και σε µια ευνοϊκή συγ-
κυρία.

Τώρα πάω και στο τρίτο κοµµάτι, από όπου θα αντληθούν οι
πόροι. Έχουµε αρκετούς διαθέσιµους οικονοµικούς πόρους από
το ΕΣΠΑ της περιόδου 2021-2027. 

Τα προτεινόµενα έργα, όπως αυτά θα προκύψουν από την
προτεραιοποίηση των δήµων και των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης, θα τύχουν χρηµατοδότησης από τα διαρθρωτικά
ταµεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και, πέραν αυτών, να είστε σί-
γουρος ότι θα αξιοποιήσουµε πόρους από όλα τα διαθέσιµα ερ-
γαλεία, όπως έχουµε κάνει και σε άλλες περιοχές, όπως κάνουµε
και στη βόρεια Εύβοια, από το Πράσινο Ταµείο, από τους πόρους
του Υπουργείου Εσωτερικών, δηλαδή από το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων, που ήδη θα σας αναλύσω και στη συνέχεια
ότι έχει χρηµατοδοτήσει την περιοχή, αλλά και όλα τα χρηµατο-
δοτικά εργαλεία ανάλογα µε τη φύση των προτεινόµενων έργων. 

Ανέφερα και πριν ότι βρισκόµαστε, λοιπόν, σε αυτό το στάδιο,
στο στάδιο συγκέντρωσης των προτεινόµενων έργων. Άρα, µόλις
τα µαζέψουµε, προχωράµε στο επόµενο βήµα σύµφωνα και µε
τη δική τους προτεραιοποίηση και αυτό θα ολοκληρωθεί το αµέ-
σως επόµενο διάστηµα.

Με την ολοκλήρωση, λοιπόν, της αποστολής των ζητούµενων
από τους δήµους ακολουθεί η ιεράρχηση, ακολουθεί η χρηµα-
τοδοτική αξιολόγηση των έργων από την Υποεπιτροπή της Κυ-
βερνητικής Επιτροπής Κρατικής Αρωγής όπου έχει παραλάβει
τη µελέτη. Άρα η διαδικασία είναι σε εξέλιξη. 

Συνεχίζουµε να στηρίζουµε την Ηλεία, στηρίζουµε ήδη τους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης για να κάνουν έργα και πα-
ρεµβάσεις µέχρι τώρα. Η εγκριθείσα έκτακτη χρηµατοδότηση
προς τους ΟΤΑ της Ηλείας έχει φτάσει από το 2021 ως τώρα
όσον αφορά τις αποκαταστάσεις τα 22 εκατοµµύρια ευρώ. Μέχρι
τώρα τα µέτρα και οι παρεµβάσεις για τη στήριξη και την αποκα-
τάσταση της περιοχής µετά από φυσικές καταστροφές καταλή-
γουν σε µια αθροιστική δηµοσιονοµική επίπτωση που ξεπερνά
αρκετά τα 45 εκατοµµύρια ευρώ. 

Άρα στηρίζουµε την Ηλεία. Προχωράµε το σχέδιο ανασυγκρό-
τησης της περιοχής, το οποίο θα αυξήσει κατά πολύ τη δηµοσιο-
νοµική επίπτωση, πέραν αυτών των σαράντα πέντε που σας
ανέφερα. Και σε ένα πλαίσιο στενής συνεργασίας συνεχίζουµε
το σχεδιασµό των επόµενων βηµάτων. Σε αυτό το πλαίσιο, µε
χαρά να έχουµε και τις δικές σας προτάσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. 
Θα συνεχίσουµε µε τη δέκατη πέµπτη µε αριθµό 880/22-3-2024

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της
Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς
τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε
θέµα: «Για την αποκατάσταση των σεισµοπαθών πληγέντων στον
Δήµο Τυρνάβου».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στις 3 του Μάρτη φέτος συµπληρώθηκαν τρία χρόνια από τους

καταστροφικούς σεισµούς στη Θεσσαλία, που είχαν ως αποτέ-
λεσµα, ειδικά στις περιοχές του Δήµου Τυρνάβου - Ελασσόνας,
αλλά και στη µεριά του ανατολικού κοµµατιού του Νοµού Τρικά-
λων, να δηµιουργήσουν τεράστιες ζηµιές σε σπίτια, σχολεία, σε
υποδοµές. 

Όµως τι διαπιστώνει όλος αυτός ο κόσµος, που έχει πληγεί,
µε τραγικό τρόπο; Ότι οι υποσχέσεις της Κυβέρνησης για άµεση
επισκευή και κατασκευή καινούργιων σπιτιών, για πλήρη αποκα-
τάσταση των πληγέντων ήταν λόγια του αέρα. Έγιναν καπνός
στην ουσία.

Η Κυβέρνηση τι είχε ανακοινώσει; Πως τα σπίτια που θα χτί-
ζονταν θα καλύπτονταν κατά 80% του κόστους από το κράτος
και το υπόλοιπο από άτοκο δάνειο. Ταυτόχρονα ορίστηκε και
αποζηµίωση 1.000 ευρώ το τετραγωνικό µέτρο. Όµως µετά από
ένα, δύο χρόνια και βέβαια µέσα στην περίοδο του 2021, µε την
άνοδο των τιµών όλων των απαραίτητων υλικών και πάει λέγον-
τας για την κατασκευή των σπιτιών, το κόστος εκτοξεύτηκε και
µάλιστα µε υπολογισµούς ειδικών, όχι των ιδίων ή άλλων, έχει
φτάσει περίπου τα 1.600 ευρώ το τετραγωνικό. 

Εδώ να πούµε ότι µετά από µήνες -από το 2021, µε το σεισµό-
µετά από αρκετούς µήνες δόθηκε µια προκαταβολή 14.000 ευρώ
για τα κόκκινα σπίτια και 8.000 για τα κίτρινα. Όµως, µε τις ανα-
τιµήσεις που έχουν σηµειωθεί στα οικοδοµικά υλικά δεν επαρ-
κούν. Αυτό είναι το ένα. 

Δεύτερον, σε αρκετές περιπτώσεις οι τράπεζες στις οποίες
απευθύνθηκε ένα µέρος των πληγέντων για να λάβει δάνειο, δεν
αναγνωρίζουν τα άτοκα δάνεια που είχε υποσχεθεί η Κυβέρνηση
και βεβαίως σε πολλές περιπτώσεις θέτουν και αυστηρά κριτή-
ρια. Οι ίδιοι το λένε, το καταγγέλλουν. Βάζουν δηλαδή ηλικιακά
και εισοδηµατικά κριτήρια, αποκλείοντας φυσικά πολλούς από
αυτούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Και σε αυτά, το κερασάκι στην τούρτα είναι οι καθυστερήσεις
που σηµειώνονται στην έκδοση των αδειών και προφανώς και
στην οικοδόµηση των νέων σπιτιών, αφού η Διεύθυνση Αποκα-
τάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών διαθέτει ελάχιστο
προσωπικό, το οποίο ειδικά το τελευταίο εξάµηνο, επτάµηνο,
οκτάµηνο πλέον ασχολείται και µε τις ζηµιές που προκάλεσαν οι
πληµµύρες του Σεπτέµβρη στη Θεσσαλία. 

Ίδια είναι η κατάσταση όχι µόνο στο Τύρναβο, στο Δαµάσι κυ-
ρίως, όπου εκεί εκατό και πλέον κατοικίες είναι ακατάλληλες και
θα πρέπει να φτιαχτούν καινούργια σπίτια, αλλά και στα άλλα
χωριά, το Μεσοχώρι, το Αµούρι, το Βλαχογιάννη, όπου εκεί δεν
έχουν µαζευτεί ούτε τα µπάζα -φαντάζεστε τρία χρόνια µετά;-
που είναι και εστία µόλυνσης. Δηλαδή υγειονοµικός να πάει εκεί
δεν χρειάζεται να έχει πολλές γνώσεις. 

Τι ζητούν και µάλιστα σε µαζικό συλλαλητήριο πριν από λίγες
µέρες, πριν από λίγο διάστηµα στον Τύρναβο; Διεκδικούν µια
σειρά από µέτρα, αυτά που είχε πει η Κυβέρνηση ότι θα κάνει. 

Σας άκουσα προηγουµένως να λέτε ότι ισχύει στο ακέραιο ό,τι
είπε ο Πρωθυπουργός. Θυµάστε τι είχε πει ο Πρωθυπουργός
στον Τύρναβο, στο Δαµάσι, όπως και η υπόλοιπη κουστωδία –
µην το παρεξηγείτε ως λέξη- Υπουργοί, διάφοροι και ο τότε πε-
ριφερειάρχης; «Σε ένα χρόνο θα είστε στα σπίτια σας». Τρία
χρόνια λιθαράκι δεν έχει µπει. 

Άρα, λοιπόν, τι διεκδικούν; Εµείς αυτό µεταφέρουµε. Να επι-
δοτηθεί κατά 100% µε κρατική αρωγή η επισκευή και ανακατα-
σκευή των σεισµόπληκτων σπιτιών, σύµφωνα µε τις τρέχουσες
τιµές, αυτό που είπα προηγουµένως, δηλαδή 1.600 ευρώ. Να
αποζηµιωθούν όσοι αποκλείστηκαν και λόγω γραφειοκρατικών
και νοµικών ερµηνειών. Να παραταθούν προφανώς τα µέτρα στή-
ριξης των πληγέντων, απαλλαγή ΕΝΦΙΑ, απαγόρευση πλειστη-
ριασµών και πάει λέγοντας. Να προσληφθεί φυσικά όλο το
απαραίτητο, το αναγκαίο προσωπικό στη Διεύθυνση Αποκατά-
στασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών και βέβαια να εξα-
σφαλιστεί η κρατική χρηµατοδότηση, προκειµένου να
προχωρήσουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κλείνω, κλείνω.

…οι αντισεισµικοί έλεγχοι των δηµόσιων κτηρίων στον Δήµο
Τυρνάβου- Ελασσόνας και πάει λέγοντας και ένα πλήρες ολο-
κληρωµένο σύγχρονο σχέδιο αντισεισµικής θωράκισης. Αυτά
είναι που ζητάει ο κόσµος. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λαµπρούλη. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 1 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13705



σης και Πολιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε και για την
ερώτηση.

Από την πρώτη στιγµή, όπως σωστά είπατε και µε παρουσία
στο πεδίο κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε τις καταστροφές που
προκλήθηκαν στον Δήµο Τυρνάβου, στο Δαµάσι εν προκειµένω
και στην ευρύτερη περιοχή, έχοντας ως στόχο η στήριξή µας να
φτάσει όσο πιο γρήγορα γίνεται σε όσους την έχουν ανάγκη. 

Συνεργαστήκαµε και εξακολουθούµε να συνεργαζόµαστε
στενά µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς για την υλοποίηση
του σχεδίου στήριξης και αποκατάστασης στις υποδοµές, τα κτί-
ρια, τις επιχειρήσεις, την τοπική κοινωνία και οικονοµία γενικό-
τερα, µε την περιφέρεια και µε το δήµο. 

Εµπλουτίσαµε το σχέδιο µε κάθε νέο εργαλείο, ακόµα και όταν
διαµορφώθηκε µετά τον σεισµό, όπως η πρώτη αρωγή, που ανα-
φέρατε και εσείς. Ήταν κάτι που διαµορφώθηκε, δηλαδή η πλατ-
φόρµα της αρωγής, arogi.gov.gr µετέπειτα του σεισµού, όταν
είχαµε τις περιπτώσεις των πυρκαγιών του καλοκαιριού του 2021
και εκεί εντάξαµε και τον σεισµό. 

Έτσι ξεκινήσαµε τη χορήγηση της πρώτης αρωγής µέσα από
την πλατφόρµα arogi.gov.gr και ειδικά της πρώτης αρωγής
έναντι της στεγαστικής συνδροµής. Θα πρέπει να σηµειώσουµε
πως η πρώτη αρωγή ουσιαστικά έναντι της στεγαστικής συνδρο-
µής για τους πληγέντες της Θεσσαλίας έφτασε τα 6 εκατοµµύρια
ευρώ και ο αριθµός των δικαιούχων σχεδόν τους εννιακόσιους.
Δόθηκε λοιπόν έτσι µία πρώτη στήριξη στους πληγέντες της πε-
ριοχής έναντι της στεγαστικής συνδροµής και το σχήµα της στε-
γαστικής συνδροµής υλοποιείται.

Μέχρι τώρα, όσον αφορά τα επισκευάσιµα κτήρια που επλή-
γησαν από τον σεισµό έχουν υποβληθεί διακόσιες εξήντα µια αι-
τήσεις για έκδοση άδειας, εκ των οποίων έχουν εκδοθεί οι
τριάντα οκτώ άδειες. Είκοσι µία αιτήσεις τέθηκαν στο αρχείο της
αρµόδιας υπηρεσίας για µια σειρά από λόγους, ενώ οι υπόλοιποι
φάκελοι παρουσιάζουν ελλείψεις και λάθη ως προς τα απαιτού-
µενα δικαιολογητικά, για τα οποία οι αρµόδιοι µηχανικοί έχουν
ενηµερώσει τους ιδιοκτήτες εγγράφως.

Σχετικά µε τα κατεδαφιστέα κτήρια, στα οποία έχουµε χρηµα-
τοδοτήσει τον δήµο για να τα κατεδαφίσει και να µαζέψει τα υπο-
λείµµατα αυτών, ενώ κανονικά θα ήταν αρµοδιότητα άλλων και
όχι του κράτους -έχει επωµιστεί και το κράτος αυτό τον φόρτο
και αυτή την αρµοδιότητα- έχουν υποβληθεί εκατόν πενήντα δύο
αιτήσεις για ανακατασκευή και έχουν προχωρήσει οι ενενήντα
επτά. Και σε αυτή την περίπτωση οι υπόλοιπες αιτήσεις παρου-
σιάζουν ελλείψεις, για τις οποίες έχουν ενηµερωθεί οι αιτούντες. 

Παρατηρείται λοιπόν πως υπάρχει ακόµη ως ένα βαθµό ζή-
τηµα όσον αφορά τις ελλείψεις και τα λάθη στους φακέλους.
Εποµένως, το σηµαντικότερο τη δεδοµένη στιγµή είναι να προ-
χωρήσουν οι δικαιούχοι άµεσα στην υποβολή των δικαιολογητι-
κών που λείπουν από τους φακέλους τους. Όταν οι φάκελοι είναι
πλήρεις και είναι ορθοί εκδίδονται οι σχετικές άδειες από την αρ-
µόδια υπηρεσία όπως είπατε, την ΔΑΕΦΚ. 

Τώρα σχετικά µε τα οριζόµενα ποσοστά της δωρεάν κρατικής
αρωγής και του άτοκου δανείου, που συνιστούν τη στεγαστική
συνδροµή, είναι αυτά που ισχύουν γενικά σε όλες τις φυσικές
καταστροφές. Γνωρίζουµε όµως -και εδώ θα συγκλίνω στην πα-
ρατήρησή σας- τα ζητήµατα που έχουν ανακύψει όσον αφορά τη
χορήγηση του άτοκου δανείου. 

Παρ’ όλο που το κράτος επιχορηγεί το επιτόκιο, παρ’ όλο που
παρέχει εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, δεν προχωράει η στή-
ριξη από τις τράπεζες. Δεν είναι κάτι που αφορά µόνο το Δαµάσι,
αφορά και τις άλλες περιοχές, όλες τις περιοχές και όλο το
σχήµα της στεγαστικής συνδροµής. 

Ανέλαβα το χαρτοφυλάκιο πριν από λίγους µήνες και εντόπισα
ότι οι τράπεζες, το τραπεζικό σύστηµα δεν ανταποκρίνεται στον
ρόλο που έχουµε και προβλέπει το σχήµα, όπως αναφέρατε και
εσείς. Και επεξεργαζόµαστε λύσεις και σχετικές κινήσεις. 

Παράλληλα, βέβαια, µε τη στεγαστική συνδροµή ενεργοποι-
ήθηκε και η κρατική αρωγή προς επιχειρήσεις και αγροτικές εκ-
µεταλλεύσεις. Εκδόθηκε απόφαση έγκρισης χρηµατοδότησης
και καταβλήθηκε η προκαταβολή κρατικής αρωγής ύψους
318.000 ευρώ σε εκατόν εβδοµήντα επτά δικαιούχους του Νοµού

Λάρισας για το σεισµό. Εκδόθηκε και η απόφαση για την επιχο-
ρήγηση ύψους 800.000 ευρώ σε επιχειρήσεις και αγροτικές εκ-
µεταλλεύσεις επιπλέον.

Και έχουν χορηγηθεί από αυτά 570.000 ευρώ προς περίπου
εκατό δικαιούχους. Η αρµόδια υπηρεσία αναµένει στοιχεία από
την Περιφέρεια Θεσσαλίας για να προχωρήσουν και τα υπό-
λοιπα. 

Επίσης, το Δαµάσι το εντάξαµε εκ των υστέρων και στο ειδικό
σχήµα του Υπουργείου Ανάπτυξης για τη στήριξη των απωλειών
που είχαν στο εισόδηµά τους οι επιχειρήσεις. Τριάντα τρεις επι-
χειρήσεις έλαβαν 184.000 χιλιάδες ευρώ, όχι µόνο στο Δαµάσι,
αλλά στην ευρύτερη περιοχή. 

Φυσικά το µεγάλο ζητούµενο, όπως σωστά λέτε, είναι η ολο-
κλήρωση της υλοποίησης του σχήµατος της στεγαστικής συν-
δροµής που θίγετε κι εσείς µε την ερώτησή σας, ώστε να
καταφέρουν οι πολίτες να επισκευάσουν τα σπίτια τους και προς
αυτήν την κατεύθυνση θα συνεχίσουµε όλοι να εργαζόµαστε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

Μάλλον για τις ανατιµήσεις των υλικών δεν πήρατε απάντηση,
αν µου επιτρέπετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Όχι, δεν υπάρχει θέµα. 

Τρία κοµβικά ζητήµατα θέτει η ερώτηση. Από εκεί και πέρα,
φυσικά και τα αιτήµατα των κατοίκων της περιοχής του Δήµου
Τυρνάβου και όχι µόνο, αλλά και της ευρύτερης περιοχής των
άλλων χωριών στην Ελασσόνα που υπέστησαν ζηµιές. 

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, τρία χρόνια ούτε εγώ ούτε εσείς
µπορούµε να ζήσουµε σε κοντέινερ. Ελάτε να τα δείτε. Τα είδατε
προφανώς στο Δαµάσι, για παράδειγµα που είναι καλύτερο. Για
να πάτε στη Μεταµόρφωση ή να πάτε στα άλλα χωριά. Δεν είναι
ζωή στο κοντέινερ. Δεν ζεις. Δεν µπορείς να ζήσεις.

Και πληρούνται όλες οι προϋποθέσεις τεχνολογικά, επιστηµο-
νικά, υπάρχει το αντίστοιχο εργατικό δυναµικό που θα µπορού-
σαν όντως σε έναν χρόνο να γίνουν τα ενενήντα έξι σπίτια. Διότι
από τα εκατό και κάτι, τα τέσσερα ξεκίνησαν να γίνονται. Τόσα
είναι. Μπορεί να διαφωνούµε σε ένα-δύο. Είναι ενενήντα έξι,
αυτά που πρέπει να γκρεµιστούν, άλλα γκρεµίστηκαν, άλλα πρέ-
πει να γκρεµιστούν και να γίνουν καινούργια σπίτια. Σε έναν
χρόνο µπορούσαν άνετα να γίνουν, όπως έγινε το γυµνάσιο. Να
αναλάβει λοιπόν το κράτος και να φτιάξει αυτά τα σπίτια. 

Έτσι είναι και όχι να τρέχει τώρα κάθε ηλικιωµένος από τα Δα-
µάσι να βρίσκει στον Τύρναβο και από τον Τύρνβο να τον τρέ-
χουν στη Λάρισα να φτιάξει τον φάκελο, να βρει µηχανικό. Πού
είναι το κράτος; Το κράτος τότε το θες, σε µια τέτοια περίπτωση,
στην πληµµύρα, στην πυρκαγιά. Δεν λέω για τα µέτρα που θα
έπρεπε να παρθούν όπως η αντισεισµική θωράκιση εν προκει-
µένω και πάει λέγοντας. Αλλά έγινε το κακό. Πού είναι το κράτος;
Αυτή είναι η φωνή και η αγανάκτηση, η οργή που εκφράζουν οι
κάτοικοι της περιοχής, τρία χρόνια µετά. Τρία χρόνια. Παιδιά
µικρά, ζευγάρια δεν µπορούν να οργανώσουν τη ζωή τους. 

Άρα, τα ζητήµατα που βάλαµε στην επίκαιρη ερώτηση είναι
συγκεκριµένα. Θα παρέµβει κεντρικά το κράτος, το Υπουργείο,
ούτως ώστε να διεκπεραιώνονται και, ενδεχοµένως, όποιες ελ-
λείψεις υπάρχουν να παρακαµφθούν –εντός κι εκτός εισαγωγι-
κών η λέξη-, προκειµένου οι φάκελοι να προχωρήσουν και ο
κόσµος να ξεκινήσει να φτιάχνει τα σπίτια του, ναι ή όχι;

Οι δήµοι είναι διαλυµένοι. Δεν υπάρχουν οι τεχνικές υπηρε-
σίες. Δεν υπάρχει προσωπικό για να βοηθήσει. Να µην πούµε για
την περιφέρεια. Τα ίδια χάλια είναι και εκεί. 

Πάµε στην τιµή των οικοδοµικών υλικών που σας λέω. Θα γίνει
αναπροσαρµογή αυτών των 1.000 ευρώ στα 1.600 ευρώ; Δεν το
λέω εγώ, δεν το λέµε εµείς, δεν το λένε οι κάτοικοι, το λένε οι
µηχανικοί, αυτοί που ασχολούνται, τέλος πάντων, µε την οικο-
δοµή. Τι θα γίνει γι’ αυτά; Τι θα γίνει και για όλα αυτά που σας
είπα, που µπαίνουν και στην ερώτηση; Τίποτα δεν έχει γίνει, κύριε
Υπουργέ, µε συγχωρείτε. 

Δηλαδή, ατοµική ευθύνη. Σου έδωσα εγώ 4.000 ευρώ, σου
έδωσα και τις 8.000 ευρώ, αυτά που αναφέρθηκαν προηγουµέ-
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νως, και γαία πυρί µιχθήτω, βρες τον τρόπο µόνος σου να τα λύ-
σεις τα ζητήµατα. Αυτό είναι η ατοµική ευθύνη, όπως γίνεται µε
τις πληµµύρες, όπως γίνεται µε τις πυρκαγιές, όπως γίνεται µε
τους σεισµούς. 

Δεν πάει άλλο αυτή η κατάσταση. Το καταλαβαίνετε; Είναι κό-
σµος, µιλάµε για ζωές, δεν µιλάµε… για να µην πω τώρα τίποτε
άλλο. Και συγγνώµη για το ύφος, κύριε Πρόεδρε. Αλλά ελάτε,
σας λέω, µια βόλτα να πάµε και στους σεισµόπληκτους εκεί που
µένουν στα κοντέινερ, να δείτε σε τι συνθήκες µένουν.

Όσες προσπάθειες και να γίνονται, όσο κι αν ο λαός ο ίδιος -
από το πενιχρό του εισόδηµα- συνεισφέρει και βοηθάει στη βελ-
τίωση των συνθηκών των σεισµοπλήκτων, δεν φτάνει αυτό. Πώς
να το κάνουµε; Και δεν περιποιεί τιµή τον 21ο αιώνα, εν έτει 2024,
µε τεχνητή νοηµοσύνη και να έχεις τρία χρόνια µερικές εκατον-
τάδες κόσµου στα κοντέινερ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λαµπρούλη.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Κύριε συνάδελφε, σε καµµία
των περιπτώσεων δεν θέλουµε οι πολίτες να µένουν σε κοντέι-
νερ, γι’ αυτό και έχουµε προβεί σε µια σειρά από παρεµβάσεις
που έχουν αλλάξει το θεσµικό πλαίσιο. Τι παραλάβαµε; 

Υπήρχε κάποια πρόνοια για να χορηγούνται πόροι εµπροσθο-
βαρώς στους πολίτες για να µπορούν να απευθύνονται σε µηχα-
νικούς να κάνουν τους φακέλους τους; Όχι. Τώρα εδώ
χορηγούνται πόροι που καµµία σχέση δεν έχουν µε ό,τι γινόταν
στο παρελθόν. Άρα, δίνουµε πόρους για να µπορέσουν όλοι οι
πολίτες να πάνε εγκαίρως να κάνουν τους φακέλους τους, να χτί-
σουν το σπίτι τους όπως θέλουν, να το επισκευάσουν όπως θέ-
λουν οι ίδιοι µε την κρατική αρωγή, µε τους πόρους του κράτους.
Γι’ αυτό και θα πρέπει να υποβάλουν τους φακέλους…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Οι τράπεζες δεν δίνουν δάνειο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, τα
είπατε αυτά, τα ξέρει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Θα πρέπει να υποβάλουν τους
φακέλους. Γι’ αυτό και σας ανέφερα ότι στην περίπτωση του Δα-
µασίου υπάρχει αρκετά σηµαντικός αριθµός φακέλων και δικαιο-
λογητικών σε εκκρεµότητα, καθώς υπάρχουν ζητήµατα
ελλείψεων. 

Εποµένως, µόλις προσκοµιστούν τα απαιτούµενα δικαιολογη-
τικά, θα εκδοθούν άµεσα και οι άδειες επισκευής. Και φυσικά,
δεν στεκόµαστε στα ζητήµατα που έχουν προκύψει. Επειδή µι-
λάµε για το Δαµάσι δεν σηµαίνει πως το σχήµα της στεγαστικής
συνδροµής -αυτό που παραλάβαµε όπως το βρήκαµε, γιατί βα-
σίζεται σε παλαιότερους των εποχών µας νόµους- δεν χρήζει
βελτίωσης και εκσυγχρονισµού. Σίγουρα θέλει και είναι και κάτι
που το επεξεργαζόµαστε. Ήδη οι πρώτες παρεµβάσεις είχαν ξε-
κινήσει από την προηγούµενη κυβερνητική θητεία. 

Τώρα το σχήµα και η αρµόδια υπηρεσία µετακινήθηκαν από
το Υπουργείο Υποδοµών σε εµάς στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας και έχουµε ήδη ξεκινήσει µια συ-
νεργασία µε το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας, ώστε να
µεταρρυθµίσουµε και να αναµορφώσουµε ριζικά το σχήµα της
στεγαστικής συνδροµής. Άµεσα θα υπάρχουν νεότερα και σχε-
τικές ανακοινώσεις. 

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, όµως, θα συνεχίσουµε να συνερ-
γαζόµαστε µε όλους για να προχωρήσει το σχέδιο στήριξης του
Δαµασίου και της ευρύτερης περιοχής. Πιστεύω άλλωστε πως
στόχος όλων µας είναι η στήριξη των συµπολιτών µας και να φτά-
νει όσο πιο γρήγορα γίνεται σε αυτούς που το αξίζουν. Και προς
αυτή την κατεύθυνση θα συνεχίσουµε να δουλεύουµε εντατικά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κύριο Υφυπουργό.
Πριν συνεχίσουµε, δύο αιτήσεις άδειες απουσίας. 
Ο Βουλευτής Μεσσηνίας και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Αλέξανδρος Χαρίτσης ζητεί

άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 4-4-2024 ως 6-
4-2024. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. Μίλτος Χρυσοµάλλης ζητεί άδεια

για τη µετάβασή του στο εξωτερικό και δη στην Κωνσταντινού-
πολη της Τουρκίας κατά το χρονικό διάστηµα από 5-4-2024 έως
7-4-2024, στο πλαίσιο ιδιωτικής επίσκεψής του στο Πατριαρχείο
Κωνσταντινουπόλεως. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Θα συνεχίσουµε µε την εικοστή τρίτη µε αριθµό 883/22-3-2024

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας»
κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Να σταµατήσει η οµηρία
των πληγέντων από τον σεισµό στο Αρκαλοχώρι τον Σεπτέµβριο
2021».

Παρακαλώ πολύ, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, οι πληγέντες των δύο δήµων Μινώα - Πεδιά-
δας και Αρχανών - Αστερουσίων από τον σεισµό του Σεπτέµβρη
του 2021 συνεχίζουν να είναι σε οµηρία. Ζουν είτε µέσα στα κον-
τέινερ είτε µέσα σε επικίνδυνα σπίτια που είναι χαρακτηρισµένα
κόκκινα και κίτρινα, κυριολεκτικά στα συντρίµµια, είτε ενοικιά-
ζουν χωρίς να έχουν πάρει επιδότηση ενοικίου. Καλούνται να
πληρώσουν ΕΝΦΙΑ για τα κατεστραµµένα σπίτια, ενώ από το
2021 έως και τον Νοέµβρη του 2023 επιδόθηκαν παρακαλώ πε-
νήντα πέντε κατασχετήρια, πλειστηριασµοί δηλαδή, µε βάση τα
στοιχεία του Υποθηκοφυλακείου Καστελλίου, δηλαδή η εξάµηνη
αναστολή πλειστηριασµών αποδείχθηκε ότι ήταν για τα µάτια του
κόσµου.

Πού είναι, λοιπόν, η γρήγορη αποκατάσταση των ζηµιών, όπως
είχε εξαγγείλει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και εσείς, βέβαια, από
τις 28-9-2021; Έχουν περάσει δυόµισι χρόνια. Από τους τρεις χι-
λιάδες φακέλους έχουν εγκριθεί ενενήντα άδειες για επισκευή ή
ανοικοδόµηση, οι οποίες δεν προχωρούν λόγω µεγάλης υποστε-
λέχωσης του ΤΑΕΦΚ και είκοσι σπίτια έχουν ανακατασκευαστεί,
ενώ κανένα δεν έχει αποζηµιωθεί πλήρως. Αυτή είναι η πραγµα-
τική εικόνα. Και πρέπει να σταµατήσει το παραµύθι ότι υπάρχουν
ιδιοκτησιακά και κληρονοµικά ζητήµατα και γι’ αυτό καθυστε-
ρείτε.

Τα κίτρινα κτήρια, που είναι εκατόν πενήντα στο σύνολο, στα
οποία µένει κόσµος, είναι ευάλωτα σε σεισµούς πολύ µικρότερης
έντασης από τον σεισµό του 2021 και άρα τα καθιστά άκρως επι-
κίνδυνα για τους ιδιοκτήτες και τους φιλοξενούµενους. Σας το
έχει επισηµάνει µε επιστολή του ο σύλλογος η «ΕΛΠΙΔΑ» από τις
17-1-2024, κρούοντας τον κώδωνα του κινδύνου για έναν µελ-
λοντικό σεισµό, που θα έχει συνέπειες για τις οικογένειες που
διαµένουν στα σπίτια που είναι χαρακτηρισµένα ως κίτρινα, ακα-
τάλληλα προς χρήση.

Με ευθύνη της Κυβέρνησης οι πιο πολλοί σεισµόπληκτοι δεν
θα φτάσουν ποτέ στις εργασίες αποκατάστασης, αφού µόνο η
διαδικασία σύνταξης φακέλου έχει κόστος περίπου 1.500 ευρώ,
που θα πληρωθεί από την τσέπη τους στους ιδιώτες µηχανικούς,
χωρίς το κόστος για τις επιπλέον µελέτες που ενδεχοµένως θα
χρειαστούν. Στην καλύτερη περίπτωση ένα σεισµόπληκτο κτήριο
αν καταφέρει να περάσει από όλες τις δαιδαλώδεις, χρονοβόρες
και κοστοβόρες διαδικασίες, χρειάζεται τουλάχιστον τρία χρόνια
προκειµένου να επιχορηγηθεί το ποσό της αρωγής, αρωγή που
αφορά µόνο στο 80% από το κράτος και φτάνει µε βάση τις τιµές
των τιµολογίων µόλις στο 45% µε 50% του κόστους. Πριν από
λίγο εσείς ο ίδιος οµολογήσατε για την ασυνέπεια των τραπεζών
–σιγά!- να ανταποκρίνονται στο 20% του επιπλέον της αρωγής.

Από τα οκτακόσια κτήρια στον Δήµο Μινώα που έχουν χαρα-
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κτηριστεί κατεδαφιστέα, µόνο τα τετρακόσια εβδοµήντα πέντε
έχουν πάρει έγκριση για κατεδάφιση, ενώ έχουν κατεδαφιστεί
µόνο εκατόν πενήντα. Προσθέστε και τα τετρακόσια που είναι
προς κατεδάφιση στον Δήµο Αχαρνών - Αστερουσίων. Και αντί
να δοθεί γενναία χρηµατοδότηση στους δήµους για την κατεδά-
φιση, ακούµε για κάτι ποσά εξευτελιστικά της τάξεως των
300.000 ευρώ µόνο για τον Δήµο Μινώα - Πεδιάδας. 

Έχει σταµατήσει η επιδότηση ενοικίου, ενώ µε στοιχεία του
ΤΑΕΦΚ Ηρακλείου, µόλις εκατόν εβδοµήντα έξι αιτήσεις επιδό-
τησης ενοικίου έχουν εγκριθεί επί συνόλου τριακοσίων σαράντα
έξι αιτούντων. Για την υποστελέχωση του ΤΑΕΦΚ και ενώ είχατε
υποσχεθεί για διπλασιασµό του προσωπικού -που και πάλι δεν
επαρκεί, απαιτείται πολλαπλάσιο και µόνιµο προσωπικό για ένα
τόσο µεγάλο όγκο φακέλων- δεν έχετε κάνει τίποτα µέχρι τώρα. 

Είναι και τα σχολεία που θα το πω στη δευτερολογία µου.
Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Τα έχουµε ξαναπεί. Είναι

τα ίδια, αλλά είναι επείγοντα όλα όσα λέµε.
Τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση για την απλούστευση και επι-

τάχυνση των διαδικασιών ως προϋπόθεση προώθησης των φα-
κέλων των δικαιούχων; Θα απαλλάξετε από τη γραφειοκρατία
των ΤΑΕΦΚ για να επιταχυνθούν οι διαδικασίες εγκρίσεων και
αποκαταστάσεων, ιδίως των κόκκινων και κίτρινων κτηρίων για
να ξεµπλοκαριστούν οι τραπεζικοί λογαριασµοί;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κάνετε προσλήψεις όλου του απαραίτητου µόνιµου προ-
σωπικού µηχανικών του ΤΑΕΦΚ Ηρακλείου και της πολεοδοµίας,
που είναι η δεύτερη προϋπόθεση για την επιτάχυνση εξέτασης
των φακέλων ώστε να προχωράει η ανοικοδόµηση χωρίς καθυ-
στερήσεις, για να επιδοτηθούν στο σύνολο 100% -και κλείνω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε- της πραγµατικής ζηµιάς µε κρατική αρωγή
ή επισκευή και ανακατασκευή των σεισµόπληκτων σπιτιών, σύµ-
φωνα µε τις τρέχουσες τιµές αγοράς, να µην επιβαρύνονται οι-
κονοµικά για µηχανικούς, παράβολα ή αν θέλετε για όσους
επιλέξουν προκάτ κατασκευές -γιατί υπάρχουν και αυτές οι πε-
ριπτώσεις- ιδίως ηλικιωµένων ανθρώπων που είναι λιγότερο κο-
στοβόρες -και για τους υπερήλικες πιθανά είναι καλύτερα- και
που λογικά δεν θα προλάβουν να µπουν σε όλη αυτή τη χρονο-
βόρα διαδικασία της αποκατάστασης;

Για όλα αυτά, λοιπόν, πρέπει να κάνετε κάτι. Και να απαλλα-
γούν και από τον ΕΝΦΙΑ, να απαγορευτούν οι πλειστηριασµοί, να
χρηµατοδοτήσετε τους δήµους για τις κατεδαφίσεις. 

Να, λοιπόν, ένα σωρό ζητήµατα που έχουν µείνει όλο αυτό το
χρονικό διάστηµα, δυόµισι χρόνια, χωρίς να τα έχετε εκπληρώ-
σει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.
Συντυχάκη. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός για την πρωτολογία του.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ, κύριε συνά-
δελφε. Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για τον λόγο.

Για τον σεισµό, λοιπόν, στο Αρκαλοχώρι, είχαµε συζητήσει και
πριν από λίγους µήνες. Οπότε είναι καλό για να επικαιροποιούµε
και τα στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας. Και τότε σας είχα
αναφέρει ότι από την πρώτη στιγµή ενεργοποιήσαµε ένα σχέδιο
στήριξης και αποκατάστασης µε µια δηµοσιονοµική επίπτωση
κοντά στα 300 εκατοµµύρια ευρώ. Μόνο η πρώτη αρωγή ανήλθε
συνολικά -την οποία υποτιµάτε, «ψίχουλα», γνωρίζω ποια είναι η
προσέγγισή σας- στα 66 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία και κατα-
βλήθηκαν σε χρόνους που δεν έχουν καµµία σχέση µε το παρελ-
θόν. 

Πρόκειται για µία σηµαντική πρώτη ενίσχυση στους πληγέντες
στο Αρκαλοχώρι, µε τους αιτούντες στην πλατφόρµα της πρώτης
αρωγής να ξεπερνούν τις επτάµισι χιλιάδες. Πρόκειται για ένα
σχήµα στήριξης των νοικοκυριών που περιελάµβανε την υψηλό-
τερη µέχρι τότε ενίσχυση πρώτης αρωγής, η οποία έφτανε τις
20.000 ευρώ ανά κόκκινο σπίτι. Και κάθε πολίτης µπορούσε να
λάβει πρώτη αρωγή και για περισσότερα από ένα κατεστραµ-
µένα σπίτια, ασχέτως αν είναι κύρια ή δευτερεύουσα κατοικία.
Δηλαδή, κάποιος που έχει δύο σπίτια θα έπαιρνε 40.000 ευρώ.
Και είπατε ότι πού θα βρει να δώσει τα 1.500 ευρώ για να κάνει

τον φάκελό του! Το κράτος του είχε δώσει εµπροσθοβαρώς
20.000 ευρώ για το σπίτι αυτό, πέραν των άλλων µέτρων στήρι-
ξης. Και ξεκίνησε, λοιπόν, άµεσα το κράτος και η αρµόδια υπη-
ρεσία της αυτοψίας και µετά συνέχισε η υλοποίηση του
σχήµατος της στεγαστικής συνδροµής. 

Και ας δούµε τώρα ποια είναι η εικόνα υλοποίησης του σχή-
µατος. Έχετε αναφέρει ορισµένα στοιχεία, αλλά να τα επικαιρο-
ποιήσουµε. Για την αποκατάσταση, λοιπόν, των πληγέντων
κτηρίων έχουν υποβληθεί µέχρι σήµερα δύο χιλιάδες εξακόσιες
δεκατρείς αιτήσεις για έκδοση άδειας επισκευής και από αυτές
έχουν προχωρήσει και έχουν εκδοθεί εκατόν έξι άδειες. Στην
απάντηση που σας έδωσα πριν από πέντε µήνες, τα µεγέθη είναι
διαφορετικά. Οι τότε εκδοθείσες άδειες ήταν τριάντα οκτώ και
τώρα ανέρχονται σε εκατόν έξι. Υπάρχει, λοιπόν, µία αύξηση και
θα πρέπει να το σηµειώσουµε. Αυτό έγινε µέσα σε λίγους, µέσα
σε τρεις-τέσσερις µήνες που αλλάξαµε την υπηρεσία στο Υπουρ-
γείο µας. Και αυτό γιατί έγινε; Γιατί καλέσαµε τους πολίτες να
προχωρήσουν στη συµπλήρωση των φακέλων τους µε τα απα-
ραίτητα δικαιολογητικά και αυτοί προχώρησαν. Άρα αυτή η αύ-
ξηση θα συνεχιστεί όσο έρχονται στην αρµόδια υπηρεσία, στη
ΓΔΑΕΦΚ, ολοκληρωµένοι φάκελοι. Προς διευκόλυνσή τους επε-
κτείναµε τον χρονικό ορίζοντα για την υποβολή από δύο σε τρία
έτη και έχουν προθεσµία µέχρι τις 27 Σεπτεµβρίου του 2024. Με
την ορθή υποβολή, λοιπόν, των φακέλων θα λάβουν οι πολίτες
την ενίσχυση που προβλέπεται. 

Δυστυχώς, παραµένουν ελλείψεις στους φακέλους. Παράλ-
ληλα υπάρχουν και ζητήµατα µε θέµατα που αφορούν στο ιδιο-
κτησιακό καθεστώς των κτηρίων και ανοικτές κληρονοµικές
υποθέσεις, παράγοντες που επηρεάζουν την πορεία εξέτασης
του φακέλου. Το γνωρίζετε. Μου κάνει µεγάλη εντύπωση που
λέτε ότι δεν υπάρχουν ζητήµατα ιδιοκτησιακά στην Κρήτη και
στο Αρκαλοχώρι. Εποµένως, το σηµαντικότερο τη δεδοµένη
στιγµή είναι να προχωρήσουν οι πολίτες στην -κατά το δυνατόν
συντοµότερο- υποβολή των σχετικών φακέλων. 

Παράλληλα, όµως, και εκεί όπου δεν υπάρχουν τέτοια ζητή-
µατα ιδιοκτησιακή φύσεως προχώρησε η στήριξη των επιχειρή-
σεων. Δεν αναφέρετε κάτι για τις επιχειρήσεις τώρα. Εκεί δεν
υπάρχουν ζητήµατα ιδιοκτησιακά. Άρα προχώρησε κανονικά το
σχήµα της κρατικής αρωγής. Και αναφέρω κωδικοποιηµένα: Από
το πλαίσιο της κρατικής αρωγής είτε µέσω προκαταβολής είτε
µέσω της τελικής επιχορήγησης, έχει καταβληθεί κάτι περισσό-
τερο από 1 εκατοµµύριο ευρώ. Από το ειδικό σχήµα του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης έχει καταβληθεί επιπλέον 1 εκατοµµύριο ευρώ
προς επιχειρήσεις της περιοχής και από το ειδικό σχήµα του
Υπουργείου Οικονοµικών έχει καταβληθεί περίπου ακόµα 1 εκα-
τοµµύριο ευρώ προς τις επιχειρήσεις του Αρκαλοχωρίου. Αθροι-
στικά, στοχευµένα, έχουν χορηγηθεί 3 εκατοµµύρια ευρώ προς
τις επιχειρήσεις του Αρκαλοχωρίου µε έµµεσες αλλά και άµεσες
επιπτώσεις. Φυσικά και το ζητούµενο είναι να υλοποιηθεί το
σχήµα της στεγαστικής συνδροµής, ώστε να καταφέρουν όλοι
οι πολίτες να επισκευάσουν τα σπίτια τους. 

Από την πλευρά µας, αν και σας ανέφερα πού βρίσκονται τα
προβλήµατα, θα προχωρήσουµε σε µία σειρά από βελτιωτικές
κινήσεις την επόµενη περίοδο. Ωστόσο, για να βελτιωθεί η κατά-
σταση επί της ουσίας, αυτό που απαιτείται είναι να βελτιωθεί η
κατάσταση των υποβληθέντων φακέλων και να διευθετηθούν οι
χρόνιες παθογένειες ως προς την ιδιοκτησιακή κατάσταση των
κτηρίων. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τριαντόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης για τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία του.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Λίγο-πολύ, κύριε Υπουργέ, µας

παρουσιάσατε µια εξιδανικευµένη εικόνα για την πορεία των κυ-
βερνητικών παρεµβάσεων για τους σεισµόπληκτους της περιο-
χής. Να ζητήσουµε και συγγνώµη που ήρθαµε να καταθέσουµε
επίκαιρη ερώτηση προς εσάς; Περιµένετε λίγο και θα δείτε τις
αντιδράσεις των κατοίκων. Γιατί αυτά τα οποία λέµε αφορούν
στους κατοίκους. Ερχόµαστε εξ ονόµατι κατοίκων που αντιµετω-
πίζουν αυτά τα προβλήµατα.
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Μα, το ότι καθυστερεί η εξέταση των φακέλων και είναι λίγες
οι άδειες –είναι ενενήντα οι άδειες από τους τρεις χιλιάδες φα-
κέλους- δείχνει το µέγεθος του προβλήµατος και την κυβερνη-
τική αναλγησία, που είναι συνειδητή επιλογή! Είναι συνειδητό
σχέδιο έτσι ώστε οι σεισµόπληκτοι να αποθαρρυνθούν, να εγκα-
ταλείψουν µε εγκατάλειψη και ό,τι µπορέσει ο καθένας να κάνει. 

Διότι περί αυτού πρόκειται. Απλοποιήστε τις διαδικασίες. Σας
έχουµε καταθέσει προτάσεις. Γιατί δεν τις λαµβάνετε υπ’ όψιν
σας; Για την απλοποίηση των διαδικασιών και ο σύλλογος και ο
δήµος και το τεχνικό επιµελητήριο σάς έχουν καταθέσει προτά-
σεις.

Πείτε, λοιπόν, γι’ αυτές τις προτάσεις κάτι, όχι «τα κάναµε όλα
ωραία». Δεν αντιλαµβάνεστε ότι οι κοινωνικές και οικονοµικές
επιπτώσεις είναι τραγικές και είναι το αποτέλεσµα ακριβώς
αυτής της κυβερνητικής αδιαφορίας, των καθυστερήσεων, της
γραφειοκρατίας; Δηλαδή, συνειδητά ροκανίζετε τον χρόνο, επι-
διώκοντας να φορτώσετε τις συνέπειες του σεισµού και της απο-
κατάστασης των ζηµιών στους πληγέντες και στο σύνολο των
δηµοτών. Διότι εκεί θα µετακυλιστεί το κόστος.

Μάλιστα, ειρωνευτήκατε κιόλας, λέγοντας: «Μα, δεν υπάρχουν
ιδιοκτησιακά ζητήµατα στο Αρκαλοχώρι;». Δηλαδή, τα ενενήντα
που δώσατε την άδεια δεν έχουν ιδιοκτησιακό πρόβληµα και
έχουν όλοι οι υπόλοιποι;

Έχουν όλοι οι υπόλοιποι, κύριε Υπουργέ; Τι είναι αυτά που
λέτε; Δηλαδή, στα πενήντα δύο δηµόσια κτήρια που είναι ναοί,
τα τρία σχολεία, που δεν προχωρά η αποκατάσταση των ζηµιών,
υπάρχει ιδιοκτησιακό πρόβληµα;

Λοιπόν, αφήστε τα αυτά. Κατανοήστε αυτό που σας λέµε. Πολ-
λοί µένουν σε ετοιµόρροπα χαρακτηρισµένα κόκκινα και κίτρινα.
Εδώ µιλάµε για πενταµελή οικογένεια στον Γαλατά που διαµένει
σε κίτρινο σπίτι. Ογδονταδυάχρονη στο Αρχοντικό µένει σε ένα
εναποµείναν δωµάτιο του σπιτιού της. Το υπόλοιπο έχει καταρ-
ρεύσει. Ογδονταπεντάχρονη στο Θραψανό, εκ γενετής µε κινη-
τικά προβλήµατα και διαµένει σε κίτρινο σπίτι. Εδώ θα έχουµε
Τέµπη, θα έχουµε νέα Τέµπη!

Άλλοι είναι ακόµη στους οικίσκους. Πολλοί, επίσης, δεν µπό-
ρεσαν δυστυχώς, να εξασφαλίσουν µια προσωρινή λύση στέγα-
σης ούτε στους οικίσκους ούτε βέβαια µπορούν να
φιλοξενούνται εσαεί και επ’ αόριστον σε συγγενικά ή φιλικά τους
σπίτια.

Ως προς τα σχολεία -και θα κλείσω µε αυτό- υπάρχει σοβαρό
πρόβληµα για τρία σχολεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι κάνετε δυόµισι χρόνια- πείτε µου- για τρία σχολεία µε επτα-
κόσιους µαθητές, που επτακόσιοι µαθητές κάνουν µάθηµα σε
κοντέινερ; Αναφέροµαι στο διατηρητέο Δηµοτικό Σχολείο Θρα-
ψανού, στο οποίο το κράτος είναι απόν, δεν υπάρχει εξασφαλι-
σµένη χρηµατοδότηση για το έργο της αποκατάστασης. Είναι το
1ο Δηµοτικό Σχολείο και το Γυµνάσιο Αρκαλοχωρίου. Η µελέτη,
χρηµατοδότηση, κατασκευή των νέων σχολικών µονάδων που
απαιτούνται δεν έχει προχωρήσει και το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
είναι να πάει σε νέο οικόπεδο, αλλά πρέπει να αγοραστεί. Πού
είναι η χρηµατοδότηση; Πείτε µου: Έχετε εξασφαλίσει χρηµατο-
δότηση;

Άρα, λοιπόν, αυτά είναι σοβαρά ζητήµατα. Προκύπτουν θέ-
µατα παράλληλα και για τους Δήµους Μινώα - Πεδιάδας και Αρ-
χανών-Αστερουσίων. Περιµένουν ακόµη τη χρηµατοδότηση για
το ρεύµα στους οικισµούς. Το προσωπικό δεν επαρκεί. Οι εργα-
ζόµενοι µε το πρόγραµµα εκτάκτου ανάγκης έφυγαν -όπως, για
παράδειγµα, είκοσι εργαζόµενοι στον Δήµο Μινώα- και πρέπει να
αναπληρωθούν. Χρειάζονται µηχανικοί, οικονοµολόγοι, διοικητι-
κοί για να προχωρήσουν οι αποκαταστάσεις από τον σεισµό.

Θα σας καταθέσω ολόκληρο φάκελο εδώ, στα Πρακτικά της
Βουλής, του συλλόγου «Η ΕΛΠΙΔΑ», του δήµου, του τεχνικού επι-
µελητηρίου. Είναι όλα τα έγγραφα µέσα και δεν δίνετε καµµιά
απολύτως σηµασία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα φάκελο, ο οποίος
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Και κλείνω µε αυτό: Οι συγκε-
κριµένοι δύο δήµοι και ειδικά, ο Δήµος Μινώα - Πεδιάδας έχουν
ανάγκη από αντιπληµµυρικά έργα µε το νέο αεροδρόµιο. Με την
αλλαγή των εδαφολογικών συνθηκών υπάρχει κίνδυνος µελλον-
τικών πληµµυρικών φαινοµένων, ακόµα και πιο επικίνδυνων από
αυτούς που ζήσαµε το 2021. Χρειάζονται υποδοµές, χρειάζεται
αγροτική οδοποιία και απαιτούνται γενναίες χρηµατοδοτήσεις.

Σας έχουν υποβληθεί συγκεκριµένα δελτία για την αναγκαία
χρηµατοδότηση γι’ αυτά τα έργα. Εσείς τι κάνετε;

Και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε, κύριε συνά-

δελφε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Το οξύµωρο και συνάµα αντιφατικό είναι ότι ακριβώς δίπλα

στον Δήµο Μινώα, σε αυτή τη σεισµόπληκτη ταλαιπωρηµένη πε-
ριοχή, που τραβούν τα χίλια µύρια οι άνθρωποι, υπάρχει κυβερ-
νητική αδιαφορία. Κατασκευάζετε µε πακτωλό δηµόσιου
χρήµατος, δώρο στους κατασκευαστικούς οµίλους το νέο αερο-
δρόµιο, που τα δίνετε πραγµατικά δωράκια στην «ΤΕΡΝΑ» και
στους Ινδούς και έχει καταστρέψει περιβαλλοντικά, οικονοµικά
και κοινωνικά όλη την περιοχή. Έχει αλλάξει όλο το ανάγλυφο
και έχει τσιµεντοποιήσει την περιοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, θα
πάµε και στο αεροδρόµιο τώρα; Τι άλλο θα πούµε;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εκεί ξέρετε να δίνετε λεφτά,
αλλά δεν ξέρετε να δίνετε για τους σεισµόπληκτους. Αυτά είναι
τα προβλήµατα.

Θα επανέλθουµε, όµως, µε νέα επίκαιρη ερώτηση, κύριε Πρό-
εδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με νέα επίκαιρη ερώ-
τηση…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: …που θα αφορά στα αντιπληµ-
µυρικά έργα στον Δήµο Μινώα - Πεδιάδας και στο ειδικό πολεο-
δοµικό σχέδιο, όπου εκκρεµούν ζητήµατα εκεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Κύριε συνάδελφε, η πολιτική
αντιπαράθεση, το σχόλιο έχει ένα όριο. Έρχεστε και αναφέρετε
ότι υπάρχει συνειδητό σχέδιο της Κυβέρνησης να µένουν οι πο-
λίτες σε κοντέινερ! Για ποιον λόγο; Δεν απαντήσατε. Το πετάτε
έτσι στον ανεµιστήρα, συνειδητό σχέδιο της Κυβέρνησης να µέ-
νουν οι πολίτες στα κοντέινερ.

Μάλλον δεν έχετε πάει όσες φορές έχω πάει εγώ στο Αρκαλο-
χώρι, οπότε την επόµενη φορά -σας το είχα πει και στην προηγού-
µενη ερώτηση- να έρθετε να πάµε µαζί. Και πώς επιβεβαιώνεται
το γεγονός ότι δεν έχετε πάει; Μου λέτε για το σχολείο, όταν γνω-
ρίζετε ότι ήταν αντικείµενο πολιτικής αντιπαράθεσης της προ-
ηγούµενης δηµοτικής αρχής µε την επόµενη δηµοτική αρχή πού
θα χωροθετηθεί το σχολείο στο Αρκαλοχώρι και σε ποιο οικόπεδο.
Έλειπε η κρατική χρηµατοδότηση ή έλειπε η απόφαση της τοπικής
κοινωνίας, για να καταλήξει που θα χτιστεί το νέο σχολείο; Το δεύ-
τερο και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά.

Εγώ αντιπαρέρχοµαι τα σχόλιά σας, γιατί έχουµε διαφορετική
και ιδεολογική, αλλά και πολιτική κουλτούρα και λέω ότι, όπως
και εσείς, έτσι και η Κυβέρνηση θέλουµε όσο πιο γρήγορα όλοι
οι δικαιούχοι να λάβουν αυτό που δικαιούνται από το κράτος. Σε
αυτό θεωρώ ότι συµφωνούµε, επί της αρχής, τουλάχιστον.

Όσοι το δικαιούνται -το υπογραµµίζω- µε σεβασµό στα χρή-
µατα του Έλληνα φορολογούµενου. Αυτό προϋποθέτει διαδικα-
σίες, όρους και προϋποθέσεις για τη στεγαστική συνδροµή, αλλά
και για την προσωρινή στέγαση, µε το πόρισµα της Εθνικής
Αρχής Διαφάνειας -δεν µε ρωτήσατε για αυτό- να ολοκληρώνεται
σε λίγο, αναφορικά µε την αξιοποίηση των οικίσκων στο Αρκα-
λοχώρι. Αν, δηλαδή, εκεί διαµένουν µόνο όσοι έχουν ανάγκη και
πρέπει να µένουν. Δηλαδή, αν υλοποιήθηκε το σχήµα σύµφωνα
µε τις προβλεπόµενες διαδικασίες και προϋποθέσεις. Υπάρχουν
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όροι και προϋποθέσεις. Σε αυτό δεν συµφωνούµε, διότι πάντα
σηµειώνετε ότι πρέπει να δίνονται οι πόροι χωρίς όρους, χωρίς
προϋποθέσεις. Δεν θα σταθούµε, όµως, εδώ.

Ας σταθούµε σε αυτό που συµφωνούµε. Γι’ αυτό και φτιάξαµε
το πλαίσιο της κρατικής αρωγής για επιχειρήσεις και αγροτικές
εκµεταλλεύσεις. Γι’ αυτό και θα αλλάξουµε, όπως ανέφερα και
στην προηγούµενη ερώτηση, το πλαίσιο της στεγαστικής αρω-
γής που παραλάβαµε σε σχέση µε αυτό που παραλάβαµε.

Γνωρίζετε ότι από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών,
το αρµόδιο σχήµα ήρθε τώρα σε εµάς, όπως και η υπηρεσία
ΔΑΕΦΚ στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, ένα σχήµα που εδράζεται σε ένα πλαίσιο αρκετών προ-
ηγούµενων δεκαετιών που κανείς δεν πήγε να το αλλάξει, παρά
την εικονική ευαισθησία του.

Να το αλλάξουµε, λοιπόν. Η πρωτοβουλία ξεκίνησε από την
προηγούµενη κυβερνητική θητεία. Ήδη βρισκόµαστε σε συνερ-
γασία µε το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας για τη µεταρρύθµιση
και αναµόρφωση του πλαισίου της στεγαστικής συνδροµής και
τις επόµενες ηµέρες θα έχετε και νεότερα. Αυτό δεν σηµαίνει ότι
δεν θα προχωρήσουµε και σε κινήσεις για να βελτιωθεί η κατά-
σταση στο Αρκαλοχώρι, να βελτιωθεί περαιτέρω η κατάσταση
στο Αρκαλοχώρι, τουλάχιστον να κάνουµε από την πλευρά µας
ό,τι µπορούµε, ό,τι γίνεται.

Προς αυτή την κατεύθυνση ενδυναµώνεται περαιτέρω το το-
πικό γραφείο της ΔΑΕΦΚ του Ηρακλείου µε νέους µηχανικούς.
Αυξάνεται η συνεισφορά του γραφείου των Χανίων προς το το-
πικό γραφείο του Ηρακλείου. Προχωράµε σε τροπολογία τις επό-
µενες ηµέρες, ώστε να διευθετηθεί ένας σηµαντικός φόρτος
όσον αφορά στα χαρακτηρισµένα ως πράσινα κτήρια. Σηµειώνω
εδώ ότι τα χαρακτηρισµένα ως κίτρινα κτήρια είναι ακατάλληλα
προς χρήση από τους κατοίκους και από τους ιδιοκτήτες. Και
τέλος, συνεργαζόµαστε µε τη δηµοτική αρχή για µια σειρά από
σηµειακές παρεµβάσεις.

Προχωράµε σε αλλαγές και παρεµβάσεις, αλλά το ζητούµενο
είναι αλλού, όπως σας ανέφερα. Μεγάλος αριθµός φακέλων βρί-
σκεται σε εκκρεµότητα λόγω ελλείψεων των απαιτούµενων δικαιο-
λογητικών. Εποµένως, µόλις προσκοµιστούν τα απαραίτητα
δικαιολογητικά, θα εκδοθούν άµεσα και οι άδειες επισκευής και
παράλληλα, προχωράµε τις επόµενες εβδοµάδες στην έναρξη
ενός νέου σχήµατος στήριξης των επιχειρήσεων της περιοχής, σε
συνέχεια των τριών σχηµάτων που σας ανέφερα στην πρωτολογία
µου.

Είναι ένα νέο σχήµα σε συνεργασία µε τον τοπικό εµπορικό
σύλλογο, τον σύλλογο Αρκαλοχωρίου, ο οποίος είναι ιδιαίτερα
δηµιουργικός και κινητικός και φυσικά, δεν φεύγει η προσοχή
µας από την επόµενη ηµέρα, από την ανάπτυξη της περιοχής,
που θίξατε στο τέλος της οµιλίας σας. Ήδη το Οικονοµικό Επι-
µελητήριο Ελλάδας ολοκλήρωσε τη µελέτη για την ανάπτυξη του
Αρκαλοχωρίου, όπως είχαµε δεσµευτεί και βέβαια, προχωρά και
το έργο για τον χωροταξικό σχεδιασµό υπό το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας.

Ποτέ δεν έχει φύγει η προσοχή µας από το Αρκαλοχώρι. Αντι-
θέτως, παραµένει στις προτεραιότητές µας και συνεχίζουµε, σε
συνεργασία µε όλους, την υλοποίηση του σχεδίου στήριξης,
αποκατάστασης και ανάπτυξης της περιοχής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Πριν συνεχίσουµε θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το

Σώµα.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης επέστρεψε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών»,
όπως ισχύουν, την 29-03-2024 και την 1-4-2024, τα αντίγραφα
των πορισµάτων που κατατέθηκαν ενώπιον της εισαγγελίας του
Αρείου Πάγου από Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών Οµάδων
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ΚΚΕ και τον Ανεξάρτητο Βου-
λευτή Κωνσταντίνο Φλώρο, για «τη διερεύνηση του εγκλήµατος
των Τεµπών και όλων των πτυχών που σχετίζονται µε αυτό», τα
πρωτότυπα των οποίων βρίσκονται στο αρχείο της αρµόδιας εξε-
ταστικής επιτροπής.

Θα συνεχίσουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 865/21-3-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Φλώρινας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Θεοπίστης Πέρκα
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Θα
αυξήσει τα τιµολόγια νερού η Κυβέρνηση;». Στην ερώτηση θα
απαντήσει ο Υπουργός κ. Σκυλακάκης.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα, η Εταιρεία

Ύδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης – η ΕΥΑΘ- έχει κα-
ταθέσει πρόταση για αύξηση των τιµολογίων της προς τη Ρυθµι-
στική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων, τη ΡΑΑΕΥ.
Ανοιχτό, βεβαίως, έχει αφήσει το θέµα της αύξησης των τιµολο-
γίων και η διοίκηση της ΕΥΔΑΠ ήδη εδώ και έναν χρόνο.

Οι αυξήσεις στα τιµολόγια νερού για τους καταναλωτές έρχε-
ται, δυστυχώς -ήταν κάτι που µάλλον αναµενόταν- ως µία λογική
συνέπεια πολιτικών επιλογών της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας. Πρώτο βήµα ήταν ο ορισµός Ρυθµιστικής Αρχής για τη
διαχείριση του νερού και των αποβλήτων µε τον ν.5037/2023.
Συγκεκριµένα µε το άρθρο 6 του εν λόγω νόµου η έως τότε Ρυθ-
µιστική Αρχή Ενέργειας µετονοµάστηκε σε Ρυθµιστική Αρχή Απο-
βλήτων, Ενέργειας και Υδάτων. Είναι σαφές ότι ο ν.5037
έστρωσε τον δρόµο στις αυξήσεις των τιµολογίων νερού καθώς
και µακροπρόθεσµα -εµείς λέµε- στην ιδιωτικοποίηση της διαχεί-
ρισης του αγαθού του νερού πιθανότατα και µέσω σύµπραξης
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Άλλωστε, δεν έχει νόηµα η θέ-
σπιση µιας ρυθµιστικής αρχής σε έναν µονοπωλιακό κλάδο,
παρά µόνο αν ο τελικός στόχος είναι η ιδιωτικοποίηση του συγ-
κεκριµένου αγαθού, εν προκειµένω του νερού.

Με βάση το νέο ρυθµιστικό πλαίσιο, η έγκριση των τιµολογίων
έχει περάσει στη δικαιοδοσία της ΡΑΑΕΥ και πιο συγκεκριµένα
στον κλάδο υδάτων της αρχής.

Διαβάζουµε, επίσης, ότι οι αυξήσεις θα κινηθούν στα όρια του
πληθωρισµού. Πηγές της διοίκησης της ΕΥΑΘ σε µια προσπά-
θεια να δικαιολογήσουν τις προαποφασισµένες αυξήσεις διαρ-
ρέουν ότι το ύψος των αυξήσεων δεν θα είναι µεγάλο για καµµία
κατηγορία και ότι υπάρχει η πιθανότητα να επιµεριστούν µέσα
στην επόµενη τριετία. Όπως σηµειώνουν οι ίδιες πηγές, υπό εξέ-
ταση βρίσκεται επίσης και το µοντέλο που θα ακολουθηθεί ως
προς την τιµολόγηση, ώστε για παράδειγµα οι επιβαρύνσεις να
είναι κλιµακωτές ανάλογα µε το ύψος της κατανάλωσης. Εδώ
έχουµε πληροφορίες για αυξήσεις σε λογαριασµούς νοικοκυ-
ριών που εκκινούν από το 4,3% για καταναλώσεις έως δέκα κυ-
βικά µέτρα, συνεχίζουν στο 6,1% από έντεκα έως σαράντα
κυβικά µέτρα, 8% για µέχρι εξήντα κυβικά µέτρα –για το τετρά-
µηνο είναι όλα αυτά- και το επαγγελµατικό τιµολόγιο αυξάνεται
κατά 10%, ενώ το πάγιο ζητείται να αυξηθεί από τα 8 στα 10
ευρώ.

Άρα, το πρώτο ερώτηµα είναι αν θα προχωρήσει σε αυξήσεις
στα τιµολόγια του νερού η ΕΥΑΘ, αν δηλαδή έχει καταθέσει σχε-
τική εισήγηση στην αρµόδια πλέον Αρχή, τη ΡΑΑΕΥ και αν υπάρ-
χει αντίστοιχη εισήγηση της ΕΥΔΑΠ.

Και δεύτερον, πώς δικαιολογούνται αυτές οι αυξήσεις;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πέρκα.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε, για το θέµα το οποίο φέρνετε

στη Βουλή.
Το ερώτηµα των τιµολογίων του νερού απαντιέται µε συγκε-

κριµένο πλαίσιο που υπάρχει ήδη. Έχουµε ένα θεσµικό πλαίσιο
µε βάση την οδηγία 2060 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που κα-
τοχυρώνει τον δηµόσιο χαρακτήρα του νερού ως κοινωνικό
αγαθό και από το 2001 έχουµε µία ειδική διάταξη που λέει ότι η
έγκριση των τιµολογίων γίνεται από την Υπηρεσία Υδάτων του
ΥΠΕΝ.

Μέχρις ότου αναλάβει η ΡΑΑΕΥ, το οποίο υπολογίζουµε ότι θα
γίνει στο επόµενο δίµηνο µε τρίµηνο, εµείς έχουµε την αρµοδιό-
τητα ως Υπουργείο Υδάτων να εξετάζουµε τέτοιου είδους αιτή-
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µατα και τέτοιο αίτηµα για την ώρα δεν έχει έρθει. Προφανώς εκ
παραδροµής πήγε το σχετικό αίτηµα της ΕΥΑΘ στη ΡΑΑΕΥ.

Όταν έρθει σε εµάς θα το αξιολογήσουµε στη βάση όµως και
της κοινής υπουργικής απόφασης για την κοστολόγηση του
νερού, η οποία θα βγει στο αµέσως επόµενο διάστηµα -από εµάς
έχει φύγει προς τα Υπουργεία- και θέτει αρκετά αυστηρές προ-
ϋποθέσεις για οποιαδήποτε επιδίωξη αύξησης τιµολογίων, έτσι
ώστε να προϋπάρχει µία πλήρης δικαιολόγηση από πλευράς κό-
στους, διότι, όπως ξέρετε, η τιµολόγηση του νερού γίνεται στη
βάση της ανάκτησης του κόστους. Και εκεί έχει µεγάλη σηµασία
να υπάρχει αποτελεσµατική λειτουργία των φορέων -που είναι
πλέον όλοι στη γενική κυβέρνηση και θεσµικά θα παραµείνουν
στη γενική κυβέρνηση- που διαχειρίζονται το νερό. Διότι εάν δεν
υπάρχει αποτελεσµατική λειτουργία των φορέων, αν δηλαδή δεν
κάνουν καλά τη δουλειά τους, αν δεν εισπράττουν τους λογαρια-
σµούς αυτών που χρωστάνε και έχουν µέσα διάφορους οι οποίοι
για κάποιους λόγους δεν πληρώνουν τους λογαριασµούς και
λοιπά, αυτό δηµιουργεί µία πίεση στα οικονοµικά του νερού.

Σε σχέση τώρα µε αυτό που λέτε, ότι επειδή είναι µονοπωλια-
κός ο κλάδος δεν χρειάζεται ρυθµιστική αρχή, θα σας έλεγα ότι
ισχύει το εντελώς ανάποδο, δηλαδή σε έναν µονοπωλιακό κλάδο
είναι ακριβώς που χρειάζεσαι ρυθµιστική αρχή, διότι κάποιος που
έχει ένα φυσικό µονοπώλιο -είτε δηµόσιος είτε ιδιωτικός τοµέας-
υπάρχει η πιθανότητα να εκµεταλλευθεί αυτή τη µονοπωλιακή
θέση εις βάρος του καταναλωτή, ή εναλλακτικά µπορεί να είναι
και εις βάρος του φορολογούµενου, δηλαδή τι να κάνει; Να κάνει
κακά τη δουλειά του παράδειγµα να µη στέλνει λογαριασµούς.
Θα µου πείτε είναι δυνατόν να µη στέλνεις λογαριασµούς; Σας
διαβεβαιώ ότι είναι απολύτως δυνατόν να µη στέλνεις λογαρια-
σµούς και θα έρθουµε να το συζητήσουµε αυτό σε µεταγενέ-
στερη φάση. Παράδειγµα, να αφήνει τα δίκτυα να χάνουν το
νερό, να µην εισπράττει τους λογαριασµούς που στέλνει, να
κάνει υπερσχεδιασµό έργων. Όλα αυτά πρέπει να παρακολου-
θούνται και γι’ αυτό ακριβώς θέλουµε µία ανεξάρτητη ρυθµιστική
αρχή της οποίας την ίδρυση και ολοκληρώνουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Σωστά, όλα αυτά είναι παράγοντες κόστους.
Παρακαλώ πολύ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευ-

τερολογία σας για τρία λεπτά.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι, δεν µας ησύχασε ο κύριος

Υπουργός. Εγώ δεν κατάλαβα ότι δεν θα γίνουν αυξήσεις.
Θα απαντήσω, όµως, λίγο σε αυτά που είπατε. Η ΕΥΑΘ και η

ΕΥΔΑΠ δεν ήταν ανεξέλεγκτες. Υπήρχε εποπτεύον Υπουργείο.
Το ότι πάει ένα αγαθό να ρυθµιστεί από ρυθµιστική αρχή ση-

µαίνει εν µέρει ιδιωτικοποίηση, κύριε Υπουργέ. Είναι εµπόρευµα,
δηλαδή, από εκεί και πέρα και θέλει ρύθµιση. Δεν ήταν ανεξέ-
λεγκτες. Προφανώς, υπάρχουν όλες αυτές οι κακοτοπιές, θα
µπορούσαν να υπάρχουν. Κοιτάξτε τώρα: Εδώ έχει θορυβηθεί ο
κόσµος, γιατί έρχονται οι αυξήσεις από το ένα αγαθό στο άλλο
κάθε µέρα, σήµερα είχαµε και την Εγνατία και τα διόδια.

Είναι γεγονός ότι τα τελευταία δύο χρόνια η ΕΥΑΘ έχει υπο-
στεί ενεργειακό σοκ. Έφτασε να πληρώνει 80% παραπάνω σε λο-
γαριασµούς ρεύµατος από ό,τι την προηγούµενη χρήση, δηλαδή
30,9 εκατοµµύρια ευρώ το δωδεκάµηνο του 2022 έναντι 17,2
εκατοµµύρια ευρώ της προηγούµενης χρήσης, µία αύξηση, δη-
λαδή, 79,11%. Όµως, αυτό το επιχείρηµα του υψηλού ενεργει-
ακού κόστους -γιατί µπορεί να το ακούσουµε αυτό σε επόµενη
ερώτηση- δεν µπορεί να χρησιµοποιηθεί ως δικαιολογία, πρώτον,
γιατί οι τιµές του ρεύµατος βαίνουν µειούµενες και δεύτερον,
γιατί είναι και αυτό ευθύνη µιας κυβέρνησης. Ήδη η µέση τιµή
της χονδρεµπορικής ηλεκτρικής ενέργειας –αγορά επόµενης
µέρας- για τον µήνα Μάρτιο έκλεισε στα 67,5 ευρώ η µεγαβα-
τώρα από 73,61.

Δεύτερον, η ΕΥΔΑΠ, η ΕΥΑΘ και η ΔΕΥΑΝ, οι οποίες και αυτές
συγχωνεύονται και υπάρχει µία µεγάλη αναστάτωση στον χώρο
-θα το πούµε άλλη φορά- µε τη βοήθεια της πολιτείας θα µπο-
ρούσαν να καλύψουν εδώ και χρόνια τις ενεργειακές τους ανάγ-
κες, είτε µε δική τους αυτοπαραγωγή και µέσω συµµετοχής σε
ενεργειακές κοινότητες είτε µε τα διµερή συµβόλαια τα οποία

έχουν καθυστερήσει απαράδεκτα πολύ.
Αυτό έκανε µάλιστα η ΕΥΑΘ. Υπέγραψε µια σύµβαση ούτως

ώστε έχει εξασφαλίσει για οκτώ χρόνια και µε δικαίωµα προέγ-
κρισης χαµηλότερες τιµές.

Οι εργαζόµενοι της ΕΥΑΘ αντιδρούν σε όλες αυτές τις σχε-
διαζόµενες αυξήσεις. Από εκεί πήραµε και την πληροφορία. Ο
Πρόεδρος του σωµατείου, ο Γιώργος Αρχοντόπουλος, έχει δη-
λώσει στην «Εφηµερίδα των Συντακτών» ότι οι εργαζόµενοι προ-
τείνουν ότι αλλιώς θα πρέπει να τιµολογείται το νερό για οικιακή
χρήση και αλλιώς για εµπορική. Άλλο είναι οι µεγάλες υδροβό-
ρες βιοµηχανίες -ζυθοποιεία, βιοµηχανία πετρελαιοειδών- και δεν
µπορούν να έχουν το ίδιο τιµολόγιο. Επίσης προτείνουν δωρεάν
νερό -και αυτό έχει ένα ενδιαφέρον- για κατανάλωση από πε-
νήντα µέχρι εβδοµήντα λίτρα την ηµέρα, γιατί αυτό είναι το νερό
που χρειαζόµαστε για να πιούµε, να µαγειρέψουµε, για την τουα-
λέτα, δηλαδή είναι το νερό που χρειάζεται για να ζήσει µια οικο-
γένεια. Οι εργαζόµενοι, δηλαδή, αυτό λένε, το νερό πρέπει να
είναι φτηνό γι’ αυτούς που το θέλουν για να ζουν.

Μαθαίνουµε επιπλέον πως η Κυβέρνηση είναι σε τέτοιο βαθµό
αποφασισµένη -τώρα µου είπατε µια δικαιολογία- να παρακάµψει
την ΡΑΑΕΥ που εσείς δηµιουργήσατε, αλλά έχει έναν χρόνο που
ψηφίστηκε. Αλλά το έχουµε ξαναδεί έχει παρακαµφθεί στο πα-
ρελθόν η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας τότε όταν ήταν -νοµίζω- η
πώληση του ΔΕΔΔΗΕ. Κάτι δεν βόλευε και έγινε µια παράκαµψη.
Τώρα γίνεται το ίδιο. Οι αυξήσεις σύµφωνα µε τον νόµο που ψη-
φίστηκε το 2023 τελούν υπό την έγκριση της ΡΑΑΕΥ. Και εδώ
λέµε ότι θα βγάλετε κοινή υπουργική απόφαση για ορισµένο
ύψος αυξήσεων γιατί δεν υπάρχει στελέχωση. Αλλά και η στελέ-
χωση είναι πάλι ευθύνη της Κυβέρνησης. Νοµίζω ότι πλέον δεν
κρατιούνται ούτε τα προσχήµατα.

Εγώ συµπεραίνω ότι θα προχωρήσετε σε αυξήσεις, παρακάµ-
πτοντας ακόµη και τη ρυθµιστική αρχή που εσείς οι ίδιοι θεσπί-
σατε και θα ήθελα να µου το επιβεβαιώσετε, δηλαδή τη δική σας
νοµοθέτηση, γιατί όπως και σε άλλες περιπτώσεις και σε αυτήν
την περίπτωση δεν σας συµφέρει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πέρκα.
Εµένα µου έκανε εντύπωση που οι εργαζόµενοι προτείνουν τι-

µολογιακή πολιτική.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ναι, κοιτάξτε ο καθένας µπορεί να προτείνει ό,τι
θέλει ιδίως όταν είναι µε τα λεφτά κάποιου άλλου. Αυτό είναι κάτι
που συνήθως γίνεται στη χώρα µας, όλοι προτείνουµε πράγµατα.

Τώρα για να επιστρέψουµε στα ουσιαστικά πολιτικά θέµατα
που τίθενται από πλευράς σας να σας δώσω µια πολύ καθαρή
απάντηση. Όχι, δεν προτιθέµεθα να εγκρίνουµε κάποια αύξηση
µέχρι τη σύσταση της ΡΑΑΕΥ. Άλλωστε έχουµε φτάσει τόσο
κοντά, ώστε δεν υπάρχει κανένας λόγος να εγκρίνουµε καµµία
αύξηση µέχρι τότε. Αυτό είναι η βασική τοποθέτηση διότι είναι
πολύ λίγος ο χρόνος. Δεν υπάρχει λόγος να υποκαταστήσουµε
την αρχή η οποία έχει ήδη ψηφιστεί, και τελειώνει η στελέχωσή
της. Το αν χρειάζεται ένας χρόνος για να στελεχωθεί κάτι στην
Ελλάδα αυτό είναι ένα γενικότερο πρόβληµα που έχει να κάνει
µε τη διαφάνεια των προσλήψεων και τις διαδικασίες που ακο-
λουθούµε.

Χαίροµαι που διαπιστώνετε ότι οι τιµές του ρεύµατος µειώνον-
ται. Είναι αλήθεια ότι µειώνονται για πολλούς λόγους. Περιλαµβά-
νεται και η µεγάλη διείσδυση που επιτυγχάνουν οι ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας αλλά περιλαµβάνεται και κάτι ακόµη το οποίο δεν
το έχουµε λάβει υπ’ όψιν µας επαρκώς. Η κλιµατική κρίση σε συγ-
κεκριµένους µήνες µπορεί να λειτουργεί ευνοϊκά για τις τιµές του
ρεύµατος. Δηλαδή, θυµάστε την παλιά έκφραση «Μάρτης γδάρ-
της και κακός παλουκοκαύτης»; Ε, αυτός ο Μάρτιος δεν είχε καµ-
µία σχέση µε την παλιά έκφραση. Έχουµε ζέστη τον Μάρτιο.
Σαφέστατα είναι κλιµατική κρίση που σηµαίνει ότι έχουµε µει-
ωµένη ζήτηση και πολλές µέρες ηλιοφάνειας τον Μάρτιο,το οποίο
δηµιούργησε µια απρόσµενη εξέλιξη στις τιµές. Θα έχουµε τέτοια
σκαµπανεβάσµατα και θέλω να είναι σαφές προς όλους. Διότι
τώρα βλέπουµε ότι έχουµε µειωµένη ζήτηση και πολλές µέρες
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ηλιοφάνειας, αλλά µπορεί να έρθει ένας µήνας που να έχει συν-
νεφιά και ζέστη ταυτόχρονα και να έχουµε το ανάποδο φαινό-
µενο.

Συνεπώς πρέπει να βλέπουµε τις τιµές µεσοµακροπρόθεσµα.
Κατά τη γνώµη µου θα κινούνται πτωτικά γιατί δεν βλέπω δυνα-
µική στην αγορά του αερίου. Συνεπώς, οι πιέσεις που υπέστησαν
οι εταιρείες ύδατος από πλευράς ενεργειακού κόστους θα πε-
ριοριστούν. Το κλειδί, όµως, είναι -ξαναλέω- να βλέπουµε προ-
σεκτικά το κόστος. Διότι καλώς ή κακώς εάν υπάρχει αυξηµένο
κόστος σε µια δραστηριότητα κάποιος θα το πληρώσει. Είτε θα
το πληρώσει ο οικιακός καταναλωτής που θέλουµε να το αποφύ-
γουµε ή θα το πληρώσει ο επιχειρηµατικός καταναλωτής µει-
ώνοντας την ανταγωνιστικότητά του µε ό,τι επίπτωση έχει αυτό
στο ΑΕΠ και σε όλα τα υπόλοιπα, είτε θα το πληρώσει ο φορο-
λογούµενος. Δεν υπάρχει περίπτωση το αυξηµένο κόστος να
αναληφθεί στους ουρανούς.

Συνεπώς, έχει αξία να υπάρχει αυτή η αρχή και να ελέγχει προ-
σεκτικά το κόστος ειδικά σε ένα µονοπωλιακό τοµέα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σωστά. Δωρεάν γεύµα

δεν υπάρχει.
Θα ολοκληρώσουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 869/21-3-2024

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Κοζάνης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Καλλιόπης Βέττα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας µε θέµα: «Η εγκατάσταση πλωτών φωτοβολταϊκών στη
λίµνη Πολυφύτου ναρκοθετεί το περιβάλλον, τις παραγωγικές
δραστηριότητες και τις προοπτικές της».

Παρακαλώ πολύ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά. Ενδιαφέρουσα ερώτηση.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το θέµα που συζητάµε σήµερα έχει πολύ µε-

γάλη σηµασία για τους κατοίκους της Περιφερειακής Ενότητας
Κοζάνης και ιδιαίτερα για αυτούς που ζουν και βιοπορίζονται
στην περιοχή των Σερβίων, του Βελβεντού και της Κοζάνης. Πρό-
κειται για δηµοσιεύµατα που αναφέρουν ότι κατατέθηκαν αιτή-
σεις αδειοδότησης για εγκατάσταση πλωτών φωτοβολταϊκών
στη λίµνη Πολυφύτου, οκτώ συγκεκριµένα.

Να πω χαρακτηριστικά ότι η προσπάθεια για εγκατάσταση
πλωτών φωτοβολταϊκών δεν είναι τωρινό. Έχει ξεκινήσει αυτή η
προσπάθεια από το 2020 - 2021. Τότε,, βέβαια µε οµόθυµη αντί-
δραση µαταιώσαµε αυτά τα σχέδια και υπαναχώρησε και η ΔΕΗ.
Μάλιστα τότε υπήρξε ένα κοινό δελτίο Τύπου των τριών όµορων
δήµων που αναφέρει χαρακτηριστικά ότι δεν είναι δυνατόν να
σχεδιάζονται τέτοιου είδους επενδύσεις χωρίς να έχει προηγηθεί
περιβαλλοντική αξιολόγηση χωρίς λήψη µέτρων προστασίας για
το φυσικό περιβάλλον και χωρίς να έχουν ληφθεί υπ’ όψιν οι κά-
τοικοι της περιοχής, οι ανάγκες τους καθώς και οι δραστηριότη-
τες που αναπτύσσονται στη λίµνη, που είναι αλιεία, αθλητισµός,
αναψυχή, τουρισµός. Μιλάµε, δηλαδή, για την αναπτυξιακή προ-
οπτική της περιοχής.

Πριν λίγες βδοµάδες, όµως, το θέµα επανήλθε στην επικαιρό-
τητα µε την κατάθεση των αιτήσεων στη Ρυθµιστική Αρχή Απο-
βλήτων Ενέργειας και Υδάτων, προκαλώντας, βέβαια, πάρα πολύ
µεγάλη αντίδραση στους φορείς, στους πολίτες, στην περιοχή.
Επανέρχονται, λοιπόν, µε νέο δελτίο Τύπου οι δήµαρχοι και µι-
λάνε γι’ αυτά που βιώνουν ουσιαστικά τα τελευταία χρόνια όλοι
µας. Δηλαδή, γράφουν συγκεκριµένα: «Γινόµαστε καθηµερινά
µάρτυρες επενδύσεων φωτοβολταϊκών στην περιοχή πέριξ της
λίµνης Πολυφύτου, οι οποίες,, δυστυχώς, παρουσιάζονται ως
εναλλακτικές βιώσιµες λύσεις για τους κατοίκους, ενώ η αλήθεια
για τα οικονοµικά οφέλη στις τοπικές κοινωνίες είναι εντελώς αν-
τίθετη, ιδιαίτερα σε µια στιγµή που η περιοχή προσπαθεί να βγει
από την µονοκαλλιέργεια του λιγνίτη και να αντιµετωπίσει τα
προβλήµατα της ανεργίας και του πληθυσµιακού µαρασµού».
Και, βέβαια, τονίζουν µε έντονο ύφος ότι είναι κάθετα αντίθετοι
στη δηµιουργία πλωτών φωτοβολταϊκών, καθώς -λέει- δεν είναι
επενδύσεις που µπορεί να συµβάλλουν στην ανάπτυξη της πε-
ριοχής. Θα καταθέσω αυτά τα δελτία Τύπου.

Την ίδια ώρα πρέπει να σας πω ότι υπάρχουν έτοιµες αναπτυ-
ξιακές µελέτες που µπορούν να ανατάξουν την εικόνα της περιο-

χής. Αναφέροµαι και σε µελέτες των ίδιων των δήµων για ήπια
ανάπτυξη και µια άλλη προοπτική για την περιοχή, αλλά και ειδι-
κότερα στο επιχειρησιακό σχέδιο ολοκληρωµένης χωρικής επέν-
δυσης για την αξιοποίηση των λιµνών της δυτικής Μακεδονίας
όπου εκπονήθηκε το 2018 και αποτελεί ένα στέρεο οδικό χάρτη
για την ήπια αξιοποίηση και της λίµνης Πολυφύτου.

Κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα πρέπει να κλείσει οριστικά µε µια δε-
σµευτική δήλωση από τη µεριά σας, ότι δεν πρόκειται να επιτραπεί
η αλλοίωση του φυσικού περιβάλλοντος, ότι δεν θα ναρκοθετηθεί
η αναπτυξιακή προοπτική της λίµνης µε την εγκατάσταση πλωτών
φωτοβολταϊκών.

Αυτό ζητάµε, αυτό ζητά η περιοχή, αυτό ζητούν οι κάτοικοι.
Και, βέβαια, δεν µας αρκούν οι καθησυχαστικές διαρροές από
τρίτους, σχετικά µε το ότι δεν θα εγκατασταθούν. Θέλουµε από
εσάς µια οριστική δέσµευση, ενώ παράλληλα ζητούµε να πληρο-
φορηθούµε δύο πράγµατα: Ποιες είναι οι ενέργειές σας για την
αξιοποίηση και τη διαφύλαξη της λίµνης αλλά και για την προ-
στασία του περιβάλλοντος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Βέττα.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την

πρωτολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ας ξεκινήσουµε από κάποιες βασικές διαπιστώσεις. Όταν µι-

λάτε για το φυσικό περιβάλλον, περιλαµβάνετε, υποθέτω, και την
κλιµατική κρίση την οποία βιώνουµε. Εδώ πέρα έχουµε το εξής
παράδοξο: Όλοι είµαστε κατά της κλιµατικής κρίσης τα αποτε-
λέσµατα της οποίας είναι ορατά σήµερα που µιλάµε, αλλά θα γί-
νουν πολύ περισσότερο ορατά τα επόµενα χρόνια και θα
απαιτήσουν και πάρα πολύ µεγάλες δαπάνες τόσο για την προ-
σαρµογή σε αυτήν όσο και για τη λεγόµενη «πράσινη» µετάβαση,
δηλαδή για τις δαπάνες µείωσης των αερίων του θερµοκηπίου.
Όµως, όταν έρχεται η ώρα να µειώσουµε τα αέρια του θερµοκη-
πίου, δεν υπάρχει κανένας που να έχω γνωρίσει και ο οποίος να
λέει «να έρθει εδώ να εγκατασταθεί ένα φωτοβολταϊκό» εκτός αν
είναι το δικό του φωτοβολταϊκό. Οπότε, αν είναι το δικό τους,
λένε «ναι, αν είναι το δικό µας πολύ ωραία». Όµως, αν είναι του
άλλου,δεν µας αρέσει. Αυτό το λέω ως µία γενική παρατήρηση,
η οποία, δυστυχώς, υφίσταται. 

Όλα τα έργα που είναι αυτού του είδους, -δηλαδή οι επενδύ-
σεις για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας- είναι µε βάση την ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος. Συνεπώς,
το πώς θα προχωρήσουν έχει µια συγκεκριµένη διαδροµή. Όσον
αφορά το αν θα δώσει η ΡΑΑΕΥ µία άδεια έχει µικρή σηµασία.
Είναι και αυτό ένα κοµµάτι της διαδικασίας. Αυτό που χρειάζεται
για να προχωρήσουν είναι να έχουν πλήρη περιβαλλοντική αδει-
οδότηση. Εφόσον έχουν πλήρη περιβαλλοντική αδειοδότηση
προχωρούν, εκτός εάν υπάρχει κάποιος λόγος σε κάποιες ειδι-
κές περιοχές πολύ υψηλού κατά τα άλλα ενδιαφέροντος. Για πα-
ράδειγµα, έχετε ένα µεγάλο πολιτιστικό µνηµείο και θέλετε αυτό
να µην περιβάλλεται από φωτοβολταϊκά ή έχετε αυτό που ονο-
µάζουµε «απάτητα βουνά». Όµως, στο τέλος µε αυτές τις µικρές
εξαιρέσεις -αν τις αφαιρέσουµε αυτές- στις υπόλοιπες περιοχές
πρέπει να επικρατεί η περιβαλλοντική αδειοδότηση. Αυτή είναι
που θα µας καθορίσει. Αυτό, λοιπόν, σηµαίνει ότι θα έρθουµε να
δούµε την περιβαλλοντική αδειοδότηση και θα κρίνουµε κατά πε-
ρίπτωση µε επιστηµονικούς όρους τι είναι σωστό να γίνει και τι
όχι. 

Και στο σηµείο αυτό συµπληρώνω το εξής: Θα πρέπει να ακο-
λουθούµε παντού κατά το δυνατόν την πολιτική του µέτρου, έτσι
ώστε καµµία περιοχή, κανένα υδάτινο σώµα κ.λπ., να µην έχει
υπέρµετρες επιβαρύνσεις ή µονοµερή εξέλιξη σε σχέση µε την
υπόλοιπη χώρα. Θα πρέπει, δηλαδή, να αποφύγουµε να έχουµε
σε κάποια περιοχή µια υπέρµετρη επιβάρυνση. Αυτό, όµως, δεν
µπορεί να σηµαίνει ότι όλοι θα λέµε όχι σε όλα. Αυτό και η «πρά-
σινη» µετάβαση δεν περπατούν µαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
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ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Κύριε Υπουργέ, όχι µόνο δεν µας καθη-
σύχασε η απάντησή σας, η οποία δεν ήταν καν συγκεκριµένη
αφού µιλήσατε γενικόλογα, αλλά µας δηµιουργεί και περισσότε-
ρες ανησυχίες. Σας µίλησα συγκεκριµένα για τη λίµνη Πολυφύ-
του. Σαφώς και ξέρω ότι στη Συµφωνία των Παρισίων ήµασταν
οι πρώτοι ως κόµµα που ήµασταν υπέρ των ΑΠΕ. Όµως µε τον
τρόπο που γίνεται αυτή τη στιγµή; Έτσι; Με αυτόν τον τρόπο;
Σαν Ελντοράντο; Και φτάνει, άραγε, µόνο η περιβαλλοντική αδει-
οδότηση; Ήδη στη δυτική Μακεδονία είµαστε υπερκορεσµένοι
και υπάρχει πολύ µεγάλη αβεβαιότητα στην περιοχή µου γιατί
δεν υπάρχει το ειδικό χωροταξικό σχέδιο για τις ΑΠΕ, το οποίο
αρνείστε εδώ και πέντε χρόνια παρά τις υποσχέσεις σας. 

Και για να σας δώσω ένα παράδειγµα αφερεγγυότητας, ο προ-
ηγούµενος ο προκάτοχός σας, κ. Σκρέκας, σε µία επίκαιρη ερώ-
τηση που είχα υποβάλει πάλι για τη λίµνη Πολυφύτου τον Μάρτιο
του 2021, µου είχε πει ότι το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας µεριµνά για τον συνεχή εκσυγχρονισµό και ήδη έχουν ξε-
κινήσει οι διαδικασίες για την αναθεώρηση του υφιστάµενου
ειδικού χωροταξικού. Έχουν περάσει ήδη τρία χρόνια -τρία χρό-
νια!- και µηδέν εις το πηλίκο! Δεν έχετε κάνει τίποτα. Αντίθετα η
άτακτη, η άναρχη ανάπτυξη των ΑΠΕ δηµιουργεί µια τεράστια
ασυδοσία στη δυτική Μακεδονία, µε αποτέλεσµα και να ρηµάζει
η πρωτογενής παραγωγή αλλά και να αλλοιώνεται το οικοσύ-
στηµα της περιοχής. Και, βέβαια, µε τη βίαιη και πρόχειρη απο-
λιγνιτοποίηση, έτσι όπως την έχετε κάνει, έχει υποστεί δραµατική
µείωση πρώτα απ’ όλα το ΑΕΠ της περιοχής, έχουµε φυγή πλη-
θυσµού, µεγάλη ανεργία, µετανάστευση, στασιµότητα και υπο-
βάθµιση όλων των ποιοτικών και ποσοτικών δεικτών. 

Δεν είµαστε ενάντια στις ΑΠΕ. Και το επαναλαµβάνω για να
µην επιχειρηµατολογήσετε πάλι πάνω σε αυτό. Όχι, όµως, µε
αυτόν τον τρόπο. Θα έπρεπε να υπάρχει ήδη µια ειδική προνο-
µιακή µεταχείριση της περιοχής λόγω του κλεισίµατος των ερ-
γοστασίων, λόγω της βίαιης και άδικης απολιγνιτοποίησης και
λόγω των συνεπειών που έχει προκαλέσει η Κυβέρνησή σας. Και,
βέβαια, εδώ και πέντε χρόνια ακούµε µόνο για επενδύσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ειδικότερα, όσον αφορά τη λίµνη Πολυφύτου -και επιτρέψτε
µου να συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε, αφού είµαι και η τελευταία που
µιλάω- πάλι µε επίκαιρη ερώτηση που είχα κάνει πριν δέκα µέρες
είχα καταθέσει στοιχεία που αφορούσαν την έλλειψη αποζηµιώ-
σεων και ενισχύσεων για τους επαγγελµατίες αλιείς που είχαν
σταµατήσει τις δραστηριότητες χωρίς αυτό να είναι δική τους
ευθύνη. Και, δυστυχώς, η Κυβέρνηση έδειξε πάλι άγνοια και
αδιαφορία όπως είχε δείξει και για το κλείσιµο της υψηλής γέ-
φυρας στη λίµνη Πολυφύτου, όπου είχαν υποστεί πολύ µεγάλες
οικονοµικές ζηµιές άνθρωποι, φορείς και όλοι οι επαγγελµατίες
για σχεδόν τρεις µήνες χωρίς καµµία αποζηµίωση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τέλος, θα ήθελα να πω και το πιο σηµαντικό απ’ όλα. Κάθε
φορά που µεγάλα συµφέροντα της χώρας ή η ίδια η ΔΕΗ αξιώ-
νουν χώρο -εννοώ για τις ΑΠΕ- στο ηλεκτρικό σύστηµα, προτε-
ραιοποιούνται οι αιτήσεις τους µέσω νοµοθετικών διατάξεων που
έχετε κάνει. Μάλιστα, θυµάµαι ότι αυτό έγινε µία φορά Δεκαπεν-
ταύγουστο και άλλη φορά τον προηγούµενο Φλεβάρη κ.λπ.. Αν-
τίθετα οι δηµοτικές επιχειρήσεις, οι ΤΟΕΒ, οι ενεργειακές
κοινότητες και οι µικροί επενδυτές δεν µπορούν να ενταχθούν
στον ηλεκτρικό χώρο, ενώ αποτελεί άπιαστο όνειρο το να συν-
δεθούν. 

Το συµπέρασµα είναι ένα, κύριε Υπουργέ. Έχετε τεράστια
αδιαφορία και άγνοια για την περιοχή της δυτικής Μακεδονίας
και σκοπός σας είναι µόνο η εξυπηρέτηση µεγάλων συµφερόν-
των, ενώ για τους πολίτες αφήνετε µόνο την υποβάθµιση της ποι-
ότητας ζωής τους και του περιβάλλοντος και υποσχέσεις και
µαταιωµένα σχέδια.

Εποµένως, παρακαλώ πολύ στη δευτερολογία σας να αποκλεί-
σετε άπαξ και διά παντός τη δηµιουργία πλωτών φωτοβολταϊκών
στη λίµνη Πολυφύτου, για να δώσουµε µια άλλη προοπτική στην
περιοχή η οποία πλήττεται ποικιλοτρόπως. Πρέπει να έρθετε µια
φορά να δείτε την περιοχή και να συζητήσετε µε τους κατοίκους. 

Επίσης, θα πρέπει να αναφερθείτε διεξοδικά στην αξιοποίηση
του επιχειρησιακού σχεδίου του 2018, και να µας αναφέρετε
πότε θα κατατεθεί επιτέλους το ειδικό χωροταξικό αν και η ζηµιά
στην περιοχή έχει ήδη γίνει και είναι τεράστια. Περιµένουµε
απαντήσεις. Οι πολίτες της δυτικής Μακεδονίας περιµένουν
υπεύθυνες απαντήσεις και όχι παραποµπές στο µέλλον και ευ-
χολόγια. Ξέρουµε την κλιµατική αλλαγή, αλλά εδώ πρέπει να µι-
λήσετε για το συγκεκριµένο.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καλλιόπη Βέττα καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Βέττα. 

Βαριές κατηγορίες, κύριε Υπουργέ. Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Αυτό που αντιλαµβάνοµαι εγώ, κυρία συνάδελφε,
είναι ότι είστε υπέρ των ΑΠΕ θεωρητικά και εναντίον των ΑΠΕ
πρακτικά.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Με ειδικό χωροταξικό!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Διότι δεν έχω δει πουθενά το κόµµα σας -και το
κόµµα που ήσασταν πριν, από την ώρα που είστε στην Αντιπολί-
τευση- να στηρίζει µία τέτοια επένδυση. Καµµία! Δεν έχω δει καµ-
µία! Μόνο ερωτήσεις για το τι δεν µπορεί να γίνει. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Γιατί δεν κάνετε ειδικό χωροταξικό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, εί-

χατε αρκετό χρόνο να αναπτύξετε την ερώτησή σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν έχετε έρθει ούτε µία φορά να µας πείτε πότε
και πού µπορούν να γίνουν επενδύσεις ΑΠΕ. Κάθε φορά τις θε-
ωρείτε καταστροφικές για το περιβάλλον. Για παράδειγµα, όσον
αφορά το µαζούτ ή αυτά που βγάζει ο λιγνίτης θεωρείτε ότι η
απολιγνιτοποίηση ήταν βίαιη. 

Να σας πω τι βίαιο υπήρξε; Το βίαιο που υπήρξε στην απολι-
γνιτοποίηση είναι ότι ενώ την ξέραµε όλοι από το 2010 –το 2010
ψηφίστηκαν τα όρια όχι για το διοξείδιο του άνθρακα αλλά για
τα µικροσωµατίδια και τους άλλους ρυπαντές των εργοστασίων
που απέκλειαν τη λειτουργία τους µετά το ’18 - ’19 και ήµουν στο
Ευρωκοινοβούλιο και έδωσα µάχη για να κερδίσουµε δεκαοκτώ
µήνες επιπλέον εκείνη την εποχή- από το 2010 µέχρι το 2019 δεν
έγινε καµµία προετοιµασία ουσιαστική για την απολιγνιτοποίηση.
Και ξέραµε όλοι ότι έρχεται µε µαθηµατική βεβαιότητα για τον
απλούστατο λόγο ότι οι επενδύσεις σε φίλτρα στα παλιά εργο-
στάσια τα οποία είχαν ήδη πολύ χαµηλή απόδοση, δεν υπήρχε
καµµία περίπτωση να πραγµατοποιηθούν. Παραλάβαµε µία κα-
τάσταση µε το φυσικό αέριο -που είναι εισαγόµενο καύσιµο- να
µπαίνει µαζικά για να υποκαταστήσει τον λιγνίτη, και µετά ήρθε
και αποτελείωσε όλη αυτή την υπόθεση η αύξηση του κόστους
των δικαιωµάτων ρύπων που έκανε το λιγνίτη το πιο αντιοικονο-
µικό για τον καταναλωτή ηλεκτρικής ενέργειας καύσιµο. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Το 2014 δεν πήρατε…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας):
Το 2010 είχε κλειδώσει η υπόθεση.
Τώρα αυτό που προσπαθούµε να κάνουµε είναι να προωθή-

σουµε τις ΑΠΕ µε βάση την επιστηµονική λογική και ένα µέτρο.
Διότι αν δεν υπάρξει αυτό το µέτρο και υπάρξει γενική λογική,
σε κανένα δεν αρέσουν οι ΑΠΕ αν δεν είναι δικές του, δηλαδή αν
δεν έχει επενδύσει αυτός…

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ειδικό χωροταξικό πότε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, δεν

σας διέκοψε κανείς.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας):
Κυρία συνάδελφε, δεν είναι η µαγική λύση. Υπάρχει πλήρης

νοµοθεσία αυτήν τη στιγµή. Θα τελειώσει και το ειδικό χωροτα-
ξικό. Δεν θα αλλάξει κάτι δραµατικό. Διότι αυτό που εσείς κατά
βάθος θα θέλατε ως Αντιπολίτευση, είναι να παίρνετε το πολιτικό
όφελος από όλες τις αντιδράσεις λογικές ή λιγότερο λογικές για
τις ΑΠΕ και να µην καταβάλλετε καµµία προσπάθεια, απολύτως
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καµία, για να εγκατασταθεί οποιαδήποτε ΑΠΕ στη χώρα και µετά
να έρθετε στο τέλος να µας κατηγορήσετε ότι και βάζουµε ΑΠΕ
που βλάπτουν το περιβάλλον θεωρητικώς -γιατί το «πρακτικώς»
το λέει η περιβαλλοντική µελέτη- και δεν πετυχαίνουµε τους στό-
χους της πράσινης ανάπτυξης. Ε, δεν γίνεται. Δεν γίνεται να
είστε και υπέρ των ΑΠΕ και εναντίον των ΑΠΕ την ίδια στιγµή.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Για τα πλωτά να µας πείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι δεν θα συζητηθούν

λόγω κωλύµατος Βουλευτών πρώτον, η µε αριθµό 881/22-3-2024
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλο-
νίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας» κ. Λεωνίδα Στολτίδη, προς την Υπουργό Εσωτερικών µε
θέµα: «Για τους παιδικούς σταθµούς του Δήµου Θερµαϊκού στην
Περιφερειακή Ενότητα (Π.Ε.) Θεσσαλονίκης» και δεύτερον, η µε

αριθµό 875/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της
Βουλευτού Τρικάλων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μαρίνας Κοντοτόλη προς την
Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Να κηρυχθεί η 28η Φεβρουαρίου
στα Τρίκαλα και σε όλη τη Θεσσαλία ως ηµέρα τιµής και µνήµης
των πενήντα επτά νεκρών συµπολιτών µας στο δυστύχηµα των
Τεµπών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.44’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 2 Απριλίου και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε τη ηµερήσια διάταξη
που έχει διανεµηθεί.

13714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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